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براســاس آمارهای رســمی اعلامی، آمریکا  هم اکنون ۷۰۰ تا ۸۰۰ پایگاه زمینی، دریایی، 1
هوایــی و جاسوســی در خــارج از خاک خــود دارد. گفتــه می شــود بیش از 

یک میلیون و۱۵۰ هزار نظامی آمریکایی در این پایگاه ها مستقر هستند.
بودجه نظامی امسال آن کشور بالغ بر ۷۶۸میلیارد دلار است.

همین حالا در تایوان با چین سرشاخ است، در شرق آســیا برای کره شمالی شاخ 
و شانه می کشــد، در اوکراین صحنه گردان اصلی جنگ است، چندین دهه است 
که برای هژمــون و منافع خود و محافظــت از رژیم صهیونیســتی در خاورمیانه 
جنگ افروزی می کند )اشغال عراق و افغانستان و ســوریه(، معنا و کارکرد دولت 
در لبنان را از بین برده اســت، در لیبی یک سوی قصه است، دمکراسی و مطالبات 
مردمی در مصر را به محاق برده اســت و در جنوب لبنان در حــال مداخله روی 
مرزهای آبــی آن به نفع رژیم صهیونیســتی اســت. تقریبا در 4گوشــه عالم در 
حال نقش آفرینی، دخالــت و خرابکاری اســت. این ماجرای امــروز و دیروز هم 
نیســت. بعد از جنگ جهانی دوم کارِ هر روزه اش اســت. قبل از او اســتعمار پیر 
 یعنی انگلســتان همین کارها را در ســطحی و به نوعی دیگر در اقصی نقاط دنیا 

می کرد.
همین حالا، اگر به ســطور روزنامه ها و رسانه های  روســی ســر بزنید، در تحلیل آنچــه در اوکراین 2

می گذرد، می گویند؛ اقدام پیشگیرانه ما در اوکراین برای حفظ و بازدارندگی در برابر 
حوادثی است که اگر جلوی آن را نمی گرفتیم بعدها بر سرمان می آمد.

نسبت اربعین »حسینی« و عمق 
استراتژیک جمهوری اسلامی
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برپایي کلاس هاي درس سرچهارراه هایک گام تا عضویت کامل در شانگهای
رئیس جمهور: قطعی شدن امضای اسناد عضویت ایران در سازمان همکاری 

شانگهای از دستورکارهای مهم سفر به ازبکستان است
وزارت آموزش و پرورش در طرحي پیشنهادي خبر از استقرار اتوبوس هاي 

آموزشي براي کودکان کار در سر چهارراه ها داد فروش املاک از طریق بورس کالا، ابزار مالی جدیدی است که شهرداری تهران از آن بهره می برد 

مهمان نوازی عراقی ها 
شگفت زده ام کرد

با جواد فروغی، قهرمان تیراندازی 
المپیک که امسال هم مسافر اربعین است

جای کارهای مذهبی 
در سینما خالی است

با محمدرضا ورزی، کارگردانی که» ستاره 
خضرا « را  درباره امام حسین ع ساخته

یاد گرفته ام  دنبال نگاه 
امام حسین ع باشم

با جواد چاووش که بیشترین مستند را 
درباره راهپیمایی اربعین ساخته است

همه بازی های بزرگ دنیا 
پشتوانه مذهبی دارند
 گفت وگو با حمید افسری، سازنده
 بازی موبایلی »کودکان اربعین«

گرافیک: مهدی سلامی

داده نما

همزمان با برگزاری 
پویش نذر اربعین

 موقعیت 14 پایگاه ویژه جمع آوری
نذورات مردمی اعلام شد

شــهروندان می توانند با مراجعه به 14 پایگاه مشــخص شــده از ســوی سازمان 
فرهنگی هنری شــهرداری تهران، نذورات خود را بین عزاداران اربعین حســینی 
توزیع کنند. شــهروندان می توانند نذورات خود را در قالب کیک، لقمــه و... در 
روزهای جمعــه ۲۵ و شــنبه ۲۶ شــهریور بــه یکی از موکب های مشــخص شــده 
تحویل دهنــد. ایــن نــذورات در روز راهپیمایی در 14 نقطــه در بین زائــران توزیع 
می شود. مردم امسال بیش از 1000 موکب در مسیر تدارک دیده اند. از آنجایی که 
پیاده روی اربعین از صبح زود و از میدان امام حسینع شروع می شود، لازم است 
موکب هایی که به میدان امام حسینع نزدیک تر هستند جنس پذیرایی شان به 
گونه ای باشــد که به وعده صبحانه نزدیک تر باشــد. هرچه به ظهــر و بعدازظهر 
نزدیک می شویم، غذا های گرم توزیع شود تا مردم به عنوان ناهار مصرف کنند.

منطقه 12
بسیج مسجد صفا

آقای نوروزی
میدان امام حسین ع

منطقه 13
مسجد خیر
آقای یزدی

خیابان مجاهدین اسلام

منطقه 13
مسجد سید الشهداء

آقای قدیری
خیابان17 شهریور 

روبه روی بوستان خیام

منطقه 12
ابراهیم هادی
آقای عاشوری

روبه روی متروی امیرکبیر

منطقه 14
مسجد سلمان
آقای لواسانی

 خیابان17 شهریور
 نبش کوچه شهید 

فریدوند

منطقه 15
 مسجد رضوان الله 

آقای محسن زریو
 17شهریور جنوبی 
پایین تر از تیر دو قلو

منطقه 15
مسجد وفا

آقای امیرکریمی
 خیابان شهرزاد جنوبی
خیابان شهید رجب نیا

منطقه 20
امامزاده عبدالله
آقای اردشیری

خیابان فدائیان اسلام 
سه راه ورامین

منطقه 20
مسجد فیروزآبادی

آقای محرم
خیابان فدائیان اسلام 
قبل از میدان شهرری

منطقه 13
آتش نشانی خشکبارچی

آقای همتی
 خیابان17 شهریور

خیابان خشکبارچی

منطقه 14
مسجد ابوالحسن

آقای گلچینی
 خیابان17 شهریور

 کوچه شهید کیامنش 

منطقه 15
مسجد ائمه بقیع

آقای صفرعلی کاظمی
خیابان شهید رجب نیا 
شهرزاد جنوبی بعد از 

بیمارستان مهدیه

منطقه 20
امامزاده بی بی زبیده

آقای فرشیدی
 خیابان فدائیان اسلام 

 بعد از پل سیمان
 چهارراه دیلمان 

منطقه 20
مسجد حجتیه
آقای محمودی

 خیابان فدائیان اسلام 
خیابان شهید اکبری

نگاه
جعفر بندی شربیانی ؛ عضو شورای شهر تهران

 سلام 
 جاماندگان به آفتاب؛

از قلب تهران
شهرداری، پلیس و دیگر ارگان ها 

آماده همکاری برای برگزاری مراسم 
جاماندگان از اربعین هستند

راهپیمایی اربعین از کجا آمده اســت؟ ارجاع به کدام 
سنت اهل بیت)ع( است؟ زیارت امام حسین)ع( در روز 
اربعین موضوعیت دارد یا پیاده روی؟ چه میزان ثواب نوشته می شود؟ چرا باید در 

توسعه این آیین کوشید؟ 
برای منبری های ما پاسخ به این دست پرسش ها بسیار کلیدی است تا »لبُ معرفتی 

راهپیمایی اربعین« لابه لای شور و هیجان این روزها فراموش نشود.
اهل منبر ما با رجوع به احادیث تلاش کردند منزلت و  شأن این »پیاده روی شیعی« 
را مستند به آثار و نتایج، بهشتی اش کنند؛ لذا اغلب پاسخ ها از 2حالت خارج نیست؛ 
یکی اشاره به ماجرای نخســتین زیارت اربعین توسط جناب جابر و برخی بزرگان 

است که با پای پیاده تا کربلا طی مسیر کردند.
دسته دیگر مربوط به تأکیدات روایی بر ثواب و اجر معنوی پیاده روی است. روایتی 
از امام صادق علیه الســلام وجود دارد که می فرمایند: کســی که بــا پای پیاده به 
زیارت امام حســین)ع( برود، خداوند به هر قدمی که برمی دارد یک حسنه برایش 

می نویسد... تا انتهای روایت.
اما به نظــر می رســد ایــن دو پاســخ کفایــت نمی کند. 
ســنت جناب جابــر و علمــای بزرگــوار ما جــای خود 

 قابل اعتنا و تأســی، اما قوت لازم را برای شــکل دادن به ایــن راهپیمایی عظیم 
شیعی ندارد.

 کم وکسری منبرهای ما 
در تبیین راهپیمایی اربعین

یادداشت
محسن مهدیان؛  مدیرعامل

ادامه در 
صفحه6

ادامه در 
صفحه8

 
روايت  عمود ها و قدم ها 

 زیباترین خیابان اطراف 
حرم امام حسین )ع( را  با  اسکن 

این کیو آرکد  ببینید.

بــا اســکن ایــن کیوآرکــد بــا 
کتــاب »عطش« بــا صدای 
بهــروز رضوی  آشــنا شــوید.

صفحه3 صفحه2

پرونده روز هفتم با موضوع راویان اربعین؛ 
آنها که خاطرات این آیین را  ابدي مي کنند

 چون عشق حرم باشد
سهل است بیابان ها

 سخنگوی دولت از رکوردشکنی
 زائران ایرانی در سفر اربعین خبر داد

 سخنگوی دولت از رکوردشکنی
 زائران ایرانی در سفر اربعین خبر داد
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رئیس جمهوری ایران درحالی ظهر 
سیاست 
خارجی

دیروز تهران را به مقصد ازبکستان 
ترک کرد که ســمرقند، به عنوان 
دومین شهر بزرگ ازبکســتان، امروز و فردا )۲۴ و 
۲۵شــهریور( میزبان یکی از مهم ترین رویدادهای 
منطقه ای و حتــی بین المللی بوده و قرار اســت در 
اجلاس سران سازمان همکاری شــانگهای فرایند 
عضویت دائم ایران در این ســازمان تکمیل شود و 
جمهوری اسلامی تعهدات الحاق را امضا کند ؛ اتفاقی 
که گام بلندی در توســعه مناسبات منطقه ای ایران 

به حساب می آید.
به گزارش همشهری، سفر ســیدابراهیم رئیسی به 
ازبکســتان، نخســتین حضور رئیس جمهور ایران 
در این کشور پس از 18ســال محسوب می شود که 
با دســتورکارهای ویژه ای از جمله امضای 17 سند 
همکاری در حضور روسای جمهور ۲ کشور همراه بود. 
دیدار رئیسی با همتای ازبکستانی خود و همچنین 
برگزاری نشســت های دوجانبــه و گفت وگوهای 
اقتصادی و جلسه مشــترک ازجمله برنامه های روز 
نخست این ســفر بود.براســاس برنامه اعلام شده 
1۰دیدار رئیس جمهور با مقام های کشورهای مختلف 
ازجمله چین، روسیه و هند از دیگر دستورکارهای 
سفر 3روزه رئیسی در ازبکستان خواهد بود. در جریان 
این سفر، رئیس جمهور دیدارهای جداگانه ای نیز با 
شــی جین پینگ، رئیس جمهور چین، رجب طیب 
اردوغــان، رئیس جمهور ترکیــه، ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه و نارندرا مودی، نخست وزیر هند 
خواهد داشت و در اجلاس سران سازمان همکاری 

شانگهای سخنرانی می کند.

ویژگی های مهم سازمان شانگهای
برنامه های مفصل رئیس جمهور کشورمان در جریان 
سفر به ســمرقند در شرایطی اســت که برگزاری 

اجلاس ســران ســازمان همکاری شــانگهای در 
روزهای اخیــر توجه بین المللی زیــادی را به خود 
جلب کرده؛ چراکه قرار است طی آن چند »تصمیم 
امیدوارکننده« اتخاذ شود و انتظار می رود ایران نیز 
یادداشتی از تعهدهای خود را برای به دست آوردن 
عضویت رســمی این ســازمان امضا کند. امضای 
تعهدات از سوی ایران، این امکان را برای کشورمان 
فراهم می کند که به اســناد مؤســس و معاهدات 
بین المللی این ســازمان بپیوندد. اما چرا پیوستن 
جمهوری اسلامی به سازمان همکاری شانگهای از 
اهمیت راهبردی ویژه ای برخوردار است؟ پاسخ به 
این ســؤال را باید در ویژگی های مهم این سازمان 
جست وجو کرد. زیست حدود ۴۰درصد از جمعیت 

جهان در جغرافیای زیرپوشــش سازمان شانگهای 
اهمیت قابل توجهی به آن بخشیده اســت. ازسوی 
دیگر برخی آمارهای اقتصــادی موجود حکایت از 
آن دارد که حدود ۲۵درصد از تولید ناخالص داخلی 
جهان به کشورهای عضو این ســازمان اختصاص 
یافته و اهمیت غیرقابل انکاری به آن بخشیده است. 
همچنین عضویت چین و روســیه، به عنوان ۲عضو 
دائم شورای  امنیت ســازمان ملل و حضور ۴قدرت 
هسته ای جهان )چین، روســیه، پاکستان و هند( 
در سازمان همکاری شــانگهای را می توان از دیگر 
دلایل اهمیــت راهبــردی آن ارزیابــی کرد.روند 
تکمیل عضویت جمهوری  اسلامی در این سازمان 
از شهریورماه سال  گذشته شکل جدی تری به خود 

گرفت و سران کشورهای عضو در نشست دوشنبه، 
پایتخت تاجیکستان، تصمیم گرفتند روند پذیرش 

ایران به »عضویت کامل« در سازمان را آغاز کنند .

اهداف، رویکردها و اعضا
شــانگهای که یک ســازمان بین المللــی دائمی 
بین دولتــی به حســاب می آید، اهدافــی ازجمله 
»تقویت اعتمــاد متقابل و حســن همجواری بین 
کشــورهای عضو«، »ارتقای همکاری مؤثر آنها در 
زمینه های سیاسی، تجاری، اقتصادی، علمی، فنی 
و فرهنگی و همچنین در زمینه آمــوزش، انرژی، 
حمل ونقل، گردشــگری، حفاظت از محیط زیست 
و...« و »تأمین و حفظ مشــترک صلــح، امنیت و 
ثبــات در منطقه؛ حرکت به ســوی ایجاد یک نظم 
سیاســی و اقتصادی بین المللی جدید دمکراتیک، 
عادلانه و منطقی« را پیگیری می کند.این سازمان 
در ســال۲۰۰1و با مشــارکت کشــورهای چین، 
قرقیزســتان، روســیه، تاجیکســتان و ازبکستان 
تاسیس شد. رویکرد این ســازمان در ابتدا بر انجام 
اقدام های متقابل درون منطقــه ای با هدف مقابله 
با تحرکات تروریستی، تجزیه طلبی و افراط گرایی 
در آســیای مرکزی متمرکز بود و طی ســال های 
۲۰۰۲تا ۲۰۰8اهدافی ازجمله توسعه همکاری های 
اقتصادی و مبارزه با مافیای بین المللی موادمخدر نیز 
به اقدام ها و اهداف سازمان اضافه شد.درحال حاضر 
8کشــور هند، قزاقســتان، چین، قرقیزســتان، 
پاکســتان، فدراســیون روســیه، تاجیکستان و 
ازبکستان اعضای این سازمان را تشکیل می دهند 
و افغانستان، بلاروس، ایران و مغولستان نیز اعضای 
ناظر هســتند. جمهوری آذربایجان، ارمنســتان، 
پادشــاهی کامبوج، نپال، ترکیه و سریلانکا تحت 
عنوان »شــریک گفت وگو« در ســازمان همکاری 

شانگهای حضور دارند. 

یک گام تا عضویت کامل در شانگهای
تهران و تاشکند در حضور روسای جمهور ۲ کشور، 17 سند همکاری امضا کردند

 سخنگوی دولت از رکوردشکنی
 زائران ایرانی در سفر اربعین خبر داد

حماسه میلیونی اربعین
شکسته شدن رکورد سفر زائران ایرانی برای حضور در مراسم 
اربعین امسال و قصد رئیس جمهور برای سفر به نیویورک و 
شرکت در مجمع عمومی سازمان ملل از مهم  ترین خبرهای 
سیاسی بود که مقام های دولتی در حاشیه نشست چهارشنبه 

هیأت دولت به خبرنگاران اعلام کردند.
به گزارش همشــهری، دیروز ســخنگوی دولت در حاشیه 
نشست هیأت وزیران درجمع خبرنگاران حاضر شد و با اشاره 
به حضور میلیونی هموطنان در مراســم راهپیمایی زیارت 
اربعین خبر داد که چهارشنبه رکورد سفرهای زائران ایرانی 

به مراسم اربعین شکسته شد.
علی بهادری جهرمی با بیان اینکه بیــش از 3میلیون زائر به 
عراق سفر کرده اند، گفت که حدود 1.۵میلیون نفر از زائران 
نیز تاکنون به کشور بازگشــته اند؛ »امیدواریم با مشارکت 
مردم، خیران و موکب  داران، این مراســم پرفیض باشکوه تر 
برگزار شود«؛ موضوعی که در نشســت دیروز هیأت دولت 

ازسوی رئیس جمهور نیز مورد تأکید قرار گرفت.
سیدابراهیم رئیسی با اشاره به اهمیت و آثار تربیتی زیارت در 
اربعین، این زیارت را انسان ساز و زمینه ساز شکل دهی جامعه 
تراز اسلامی دانست و یک بار دیگر از تلاش های همه کسانی 
که در برگزاری هرچه باشــکوه تر این مراسم عظیم جهانی 

مشارکت داشته اند، قدردانی کرد.
وی به حضور میلیونی زائران در مراســم پیاده روی اربعین 
امسال نیز اشــاره کرد و به دســتگاه های مسئول ماموریت 
داد تمهیدها و پیش بینی های لازم را با هدف تســهیل در 
تردد و بازگشت زائران به کشور درنظر گیرند. رئیس جمهور 
همچنین با اشاره به استقبال گســترده هرساله مردمی از 
زیارت امام رضا)ع( در ایام شهادت آن حضرت در پایان ماه 
صفر، به معاون اول رئیس جمهور ماموریت داد با تشــکیل 
جلسه شورای زیارت، پیش بینی های لازم برای تسهیل حضور 

زائران رضوی را نیز انجام دهند.

از رفع مشــکل معادن تــا وضعیت ســامانه خدمات 
الکترونیک دولت

ســخنگوی دولت اما دیروز در گزارش خود به رســانه ها به 
موضوع های دیگری هم اشــاره کرد که تشکیل کارگروهی 
در دولت با هدف رفع مشــکلات معــادن، از آن جمله بود. 
بهادری جهرمی درباره گزارش وزیر صمت از احیای معادن 
در حوزه اکتشاف و بهره برداری در هیأت دولت، گفت: مقام  
معظم رهبری در دیدار با اعضای دولت در این حوزه بیاناتی 
را مطرح کردند که گزارش این اقدام ها ارائه شد و قرار است 
کارگروهی در دولت، راهکارهای حل مشــکلات معادن را 

بررسی و موانع را برطرف کند.
وی به گزارش وزیر ارتباطات از میزان پیشرفت دستگاه های 
اجرایی در سامانه خدمات الکترونیک دولت در هیأت وزیران 
هم اشاره کرد و افزود: قرار شــد درحد توان و در مدت زمان 
قانونی تا آخر شهریورماه، دستگاه های اجرایی برای پیوستن 

به این سامانه اقدام کنند.
بهادری جهرمی درباره مصوبات ۲نشست اخیر هیأت دولت 
در هفته جاری نیز گفت: یکی از مصوبات دولت در جلســه 
گذشته، لایحه عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای 
بود که شامل یک متن و ۴۹سند اســت و این لایحه باید به 
تصویب مجلس شورای اســلامی برسد تا گام های عضویت 

ایران برداشته شود.
رئیس دفتــر رئیس جمهور نیز دیــروز درجمع خبرنگاران 
حاضر شد و درباره صدور ویزا برای سفر رئیسی به نیویورک 
گفت: اجازه دهید اخبار مربوط به سازمان ملل را پس از سفر 
ازبکستان اعلام کنیم. رئیس جمهور قصد سفر به نیویورک 

را دارد، اما جزئیات پس از سفر ازبکستان اعلام خواهد شد.

شکست تلاش ضدایرانی غربی ها 
در آژانس

در شرایطی که در روزهای اخیر تروئیکای اروپایی و آمریکا 
در نشســت فصلی شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی تلاش ویــژه ای برای صــدور قطعنامــه جدید علیه 
جمهوری اسلامی به کار گرفتند، اما جلســه دیروز شورای 

حکام درباره ایران بدون قطعنامه پایان یافت.
به گزارش همشهری، نماینده روسیه در نهادهای بین المللی 
وین در پیامی توییتری، با اعلام این خبر نوشت:» بحث برسر 
راستی آزمایی و نظارت در ایران در دور فعلی نشست شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی پایان یافت. هیچ قطعنامه 
یا تصمیمی در این زمینه اتخاذ نشــد. فقط تبادل دیدگاه 
صورت گرفت«. پیش از این میخائیل اولیانوف در نشســت 
شورای حکام نیز طی بیانیه ای، ضمن تأکید بر حمایت مسکو 
از به سرانجام رســیدن مذاکرات وین، از اقدام های عجولانه 
کشورهای غربی علیه ایران انتقاد کرده بود. وی در این بیانیه 
تأکید کرد که »قطعنامه ضدایرانــی بی فکرانه ماه ژوئن در 
شــورای حکام، پیامدهای منفی اي به دنبال آورد که نه تنها 
زمینه ساز پیچیده شــدن وضعیت مذاکرات وین شد بلکه 
چالش های دیگری نیز برای آژانس بین المللی انرژی اتمی در 

زمینه اقدام های راستی آزمایی مرتبط با برجام ایجاد کرد«.
شکســت تلاش های ضدایرانی آلمان، انگلیس، فرانســه و 
آمریکا در نشست شــورای حکام درشرایطی است که دیروز 
وزیر امورخارجه ایران به طرف های غربی مذاکرات برجامی 
هشدار داده بود که صدور بیانیه غیرسازنده در نشست وین 
هیچ ثمری ندارد. حســین امیرعبداللهیان در گفت وگوی 
تلفنی با همتای عمانی خود، آخرین تحولات مذاکره برای 
رفع تحریم ها را مــورد بحث و تبادل نظر قــرار داد و ضمن 
تأکید بر پایبندی ایران به روند گفت وگو و تبادل پیام برای 
رفع تحریم ها و با اشاره به تلاش همه طرف ها طی چند ماه 
گذشته، رمز رسیدن به نقطه مطلوب توافق در شرایط حاضر 
را تمرکز آمریکا بر واقع بینی و نشــان دادن داشــتن اراده 
لازم دانســت. وی بار دیگر تأکید کرد که جمهوری اسلامی 
همچنان از اراده و حسن نیت لازم برای رسیدن به گام نهایی 

توافق خوب، قوی و پایدار برخوردار است.

احمد وحیدی
وزیر کشور

پیش بینی شــده زائران در نقاط مرزی 
ازجمله خرمشهر و قصر شیرین بتوانند 
گذر مرزی موقــت بگیرند. چنــد روزی 
است که شــاهد تردد روان در مرزهای 
کشور هســتیم و رفت وآمدهای زائران 

به خوبی انجام می شود.  / ایرنا

محمدصالح جوکار
رئیس کمیسیون امور داخلی در مجلس

دور اول سفرهای استانی رئیس جمهوری 
به آشــنایی با محیط و احصای مشکلات 
مــردم و مناطــق گذشــت کــه درپــی آن 
مصوباتــی به تصویب رســید و اکنــون در 
دور دوم ســفرها بایــد میــزان تحقــق این 
مصوبات بررسی شود. نکته مهم دیگر، 
داشــتن برنامه و راهبرد برای خارج کردن 

استان ها از چالش هاست. / فارس

عباس مقتدایی
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 

مجلس
باید دیپلماســی اقتصادی و ارتباطات 
سیاســی را بر پایه دســتیابی به منافع 
اقتصادی موردتوجــه جدی قراردهیم. 
مجلــس آمــاده همــکاری بــرای تامین 
نیــاز همــه وزارتخانه هــا، براســاس 
سیاســت های ابلاغــی برنامــه هفتــم 

است. / خانه ملت

توضیحات باکو به تهران درباره 
درگیری ها با ایروان

وزارت امورخارجــه جمهوری آذربایجــان اعلام کــرد وزیر 
امورخارجه این کشور در رایزنی تلفنی با همتای ایرانی، درباره 
درگیری های اخیر این کشــور با ارمنســتان توضیحاتی داد. 
به گزارش فارس، درحالی کــه درگیری های اخیر نظامی میان 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان بار دیگر سبب ایجاد نگرانی ها 
درباره ناامنی در منطقه شده است، تحرکات مقام های کشورهای 
منطقه برای توقف این درگیری ها که از شــامگاه دوشنبه آغاز 
شد، شدت یافته است. براین اســاس حسین امیرعبداللهیان، 
وزیرامورخارجه کشورمان با جیحون بایراموف، وزیر امورخارجه 
جمهوری آذربایجــان به صورت تلفنی گفت و گــو کرد. وزارت 
امورخارجه جمهوری آذربایجان در بیانیــه ای اعلام کرد وزیر 
امورخارجه این کشــور با همتای ایرانی خود درباره »اقدامات 
تحریک آمیز گسترده ارمنستان علیه )جمهوری( آذربایجان و 
نقض فاحش اصول حقوق بین الملل و تعهداتش« گفت وگو کرده 
است. دراین بیانیه همچنین آمده  است: »حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امورخارجه ایران گفت که تنش بین جمهوری آذربایجان 
و ارمنســتان مایه نگرانی اســت و اعلام کرد که منطقه برای 
یک منازعه جدید آمادگی نــدارد. او همچنین براین موضوع 
تأکید کرد که حفاظت از تمامیت ارضی کشــورهای منطقه و 
خلل ناپذیر بودن مرزهای بین المللی شان برای ایران مهم است.« 
پیش از این سخنگوی وزارت امورخارجه ایران با ابراز نگرانی از 
تشدید تنش و درگیری های مرزی بین جمهوری آذربایجان و 
ارمنستان، خواستار خویشــتنداری و حل وفصل اختلافات از 
طریق مسالمت آمیز و براســاس حقوق بین الملل شده بود. 
ناصر کنعانی همچنین بار دیگر غیرقابل پذیرش بودن هرگونه 
تغییرات در مرزهای جمهوری آذربایجان و ارمنستان ازسوی 

ایران را مورد تأکید قرار داد.

هشدار ایران درباره سازوکار 
گزارشگری حقوق بشر

دبیر ستاد حقوق بشــر جمهوری اسلامی در نشست 
شورای حقوق بشر سازمان ملل، مواضع ایران درباره 
سازوکار »گزارشگری کشــوری« را تشریح و تأکید 
کرد که گسترش تعداد گزارشــگران ویژه کشوری، 
هشداردهنده و غیرســازنده است. به گزارش میزان، 
کاظم غریب آبادی با بیان اینکــه حمایت و ارتقای 
حقوق بشر و کرامت انسانی در ایران یک اصل اساسی 
است، گفت: سازوکارهای حقوق بشری سازمان ملل، 
ازجمله شــورای حقوق بشــر، باید مطابق با اصولی 
مانند عدم گزینش گــری، واقعیت گرایی و بی طرفی 
عمل کننــد. آنها بایــد از سیاســت زدگی یا اعمال 
اســتانداردهای دوگانه خودداری کنند. آنها باید از 
هر اقدامی که فراتر از ماموریت شــان باشد یا اعتماد 
کشــورهای عضو را از بین ببرد و باعث ایجاد تقابل 
و دوقطبی شدن بیشــتر در گفتمان های حقوق بشر 
شود، اجتناب کنند. وی افزود: از گزارشگران کشوری 
و موضوعی انتظار می رود بــه وظایف خود عمل و از 
متمایل شدن به یک طرف یا اقدام علیه هر کشوری 
خودداری کنند. گزارشگرانی که تصمیم می گیرند از 
ماموریت خود برای پیشبرد برنامه سیاسی برخی از 
کشورها سوءاستفاده کنند، باید کنار گذاشته شوند. 
غریب آبادی گفت: گزارشــگران ویژه کشوری که از 
سوی چند کشور یا گروهی از کشــورها در راستای 
مواضع سیاسی خصمانه آنها علیه کشورهای درحال 
توسعه به شورا تحمیل می شود، صرفا به تقابل، تضاد 

و حاشیه سازی    کمک می کنند.

روابط تمدنی و فرهنگی تهران - تاشکند
رئیس جمهور کشورمان عصر دیروز پس از انجام مراسم اســتقبال رسمی در مجموعه »راه 
ابریشم« سمرقند، در دیدار با شوکت میرضیایف، همتای ازبکستانی خود، با تبریک سالگرد 
استقلال ازبکستان به رئیس جمهور این کشور گفت: روابط تهران و تاشکند بدون تردید دراین 
سال ها پیشرفت خوبی داشته، به ویژه در دوران ریاست جمهوری شما روابط ایران و ازبکستان 
نه روابط همســایگی و منطقه ای، بلکه تمدنی، عمیق و فرهنگی است. سیدابراهیم رئیسی 
همچنین با بیان اینکه جمهوری اسلامی با وجود تحریم ها، پیشرفت های بسیار خوبی دراین 
سال ها داشته  است، افزود: ملت با اراده ایران »تهدیدها« را به »فرصت ها« تبدیل کرد؛ امروز ما 
در حوزه های مختلفی پیشرفت داریم و ظرفیت های بسیاری در جمهوری اسلامی ایران ایجاد 
شده  است. وی گفت: پیشرفت ازبکستان، پیشرفت ماست و برای توسعه روابط بین 2کشور 
مانعی نمی شناسیم و این آمادگی وجود دارد که روابط دوجانبه را در حوزه هایی مانند تبادل 
تجاری، ترانزیتی و حمل ونقل افزایش دهیم. رئیس جمهور ایران همچنین خطاب به همتای 
ازبکستانی خود عنوان کرد: همچنان که در دوشنبه، پایتخت تاجیکستان به شما گفتم، آمادگی 
داریم در حوزه انرژی با توجه به امکاناتی که در ایران وجود دارد، همکاری های خوبی داشته 
باشیم. رئیسی با اشاره به گفت وگوی وزیران نفت ایران و ازبکستان و امضای تفاهمنامه میان 
2کشور ابراز امیدواری کرد که گام های خوبی در جهت توسعه روابط در حوزه انرژی برداشته 
شود. امضاي اسناد جلوه خوبی از اراده 2کشور برای توسعه روابط در حوزه های مختلف است. 
رئیس جمهور ازبکستان نیز دراین دیدار سفر رئیسی به کشــورش را یک »سفر تاریخی« 
توصیف کرد و گفت: 2کشور ایران و ازبکستان وارد مسیر توسعه شده اند و این سفرها پایه های 
محکمی برای توسعه روابط ایران و ازبکستان خواهد بود. میرضیایف ادامه داد: در یک سال 
اخیر اطلاعات بیشتری درباره تاریخ بزرگ ایران کسب کرده ایم. البته با توجه به روابط تاریخی 

مشترک مبادلات اقتصادی میان 2کشور افزایش داشته است.

مکث

نقل قول خبر

دیپلماسی

برجام

حقوق بشر

دولت

یک کارشــناس ارشد مسائل اوراســیا با اشــاره به اهمیت حضور 
رئیس جمهــور کشــورمان در اجلاس ســران ســازمان همکاری 
شــانگهای که قرار است امروز و فردا )پنجشــنبه و جمعه( در شهر 
تاریخی سمرقند برگزار شود، به همشــهری گفت: اهمیت حضور 
جمهوری اسلامی در اجلاس شــانگهای را در شرایط کنونی از چند 
جنبه می توان مورد بررســی و تحلیل قــرار داد، اما مهم ترین نکته 
این اســت که عضویت ایران در این سازمان نشــان دهنده افزایش 

نقش آفرینی ایران در تحولات منطقه ای است.
بهرام امیراحمدیان افزود: در شرایطی که برخی قدرت های جهانی 
تلاش می کنند ایران را در مناســبات بین المللی به انزوا بکشانند، 
عضویت جمهوری اسلامی در سازمان همکاری شانگهای، به عنوان 
یک سازمان »بین الدولی«، از ناموفق بودن چنین تلاش هایی حکایت 
می کند.وی با بیان اینکه عضویت در این سازمان موقعیت سیاسی 
ایران در مناســبات منطقــه ای و بین المللی را بهبود می  بخشــد، 
گفت: عضویت در چنین سازمان منطقه ای مهمی 
نشان دهنده ثبات سیاسی حاکم بر کشور است 
و می تواند موقعیت مناســبی را برای ایران در 

معادلات منطقه ای و جهانی فراهم کند.

اهمیت عضویت در شانگهای
عضــو هیــأت علمی دانشــکده 
مطالعات جهان دانشگاه تهران به 
جنبه های دیگر اهمیت حضور 
ایــران در اجلاس آتی 
سازمان همکاری 
اشاره  شانگهای 
کــرد و ادامــه 

داد: نکته دیگر این اســت که حضــور 3قدرت مهــم بین المللی و 
منطقه ای مانند روسیه، چین و هند، اهمیت ویژه ای به این سازمان 
بخشیده اســت و عضویت در آن برای تهران دســتاوردهای مهمی 

به همراه دارد.
امیراحمدیان عنــوان کرد: اگرچه چین و هنــد در روابط فی مابین 
با چالش هایی مواجه هســتند، اما به هرحال حضور آنها در سازمان 
شانگهای سبب افزایش اهمیت آن شده و این پیمان را به وزنه مهمی 
در همکاری های منطقه ای در اوراســیا و حتی در سطح بین المللی 
تبدیل کرده  اســت.وی افزود: دلیل دیگر اهمیــت اجلاس آتی در 
شهر تاریخی سمرقند این اســت که بعد از اینکه جمهوری اسلامی 
روند عضویت کامل در سازمان همکاری شانگهای را تاحدود زیادی 
طی کرده است، اکنون باید برای نهایی شدن عضویت قراردادهایی را 
امضا  کند که از اهمیت ویژه ای برخوردار است.امیراحمدیان افزود: 
این اسناد در زمینه همکاری های علمی، فنی، آموزشی و فرهنگی 
در قالب پیش نویس هایی تهیه شده که امضای آنها از سوی ایران از 
حساسیت ویژه ای برخوردار است و ظرفیت های نوینی را برای کشور، 
به خصوص در این بخش ها فراهم می کند.وی ادامه داد: اهمیت این 
موضوع زمانی دوچندان می شود که بدانیم ظرفیت های ایجاد شده 
در چارچوب همکاری با سازمان شانگهای، به ویژه در حوزه مبادلات 
تکنولوژیک و علمی می تواند جایگزین تعاملاتی شود که ما پیش از 
این با غربی ها داشتیم و در شــرایط کنونی به دلیل تحریم ها، دیگر 

چنین امکانی فراهم نیست.

2تجربه مهم ایران برای اعضا
این کارشناس ارشد مسائل اوراسیا همچنین عنوان کرد: گذشته از 
ظرفیت های اقتصادی که طی همکاری با اعضای سازمان شانگهای 
برای ایران ایجاد می شود، باید اشــاره کرد که جمهوری اسلامی در 

۲حوزه مبارزه با موادمخدر و افراط گرایی مذهبی و تروریسم  سوابق 
ارزشمندی دارد که در حوزه شانگهای از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. امیراحمدیان در این باره ادامه داد: تجزیه طلبی و افراط گرایی 
مذهبی، قاچاق اسلحه و مواد مخدر و تروریسم ازجمله موضوع هایی 
است که برای اعضای سازمان شانگهای از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است و ازجمله مهم ترین دلایل شکل گیری چنین سازمانی به شمار 
می رود. با توجه به این موضوع، تجربه ایران در مبارزه با این چالش ها 
می تواند زمینه مناسبی را برای گسترش همکاری های دوجانبه یا 

چندجانبه با کشورهای عضو به وجود آورد.

نگاه واقع بینانه به عضویت در شانگهای
وی با تأکید بر اینکه در زمینه عضویت در ســازمان شانگهای باید 
نگاه واقع بینانه ای داشته باشــیم و انتظارات ویژه ای ایجاد نکنیم، 
گفت: باید درنظر داشت که شانگهای، سازمانی منطقه ای است، اما 
می توان همکاری ها در این چارچوب را توســعه داد. حضور ۲کشور 
مهم مصرف کننده انرژی و مواد خام، یعنی چین و هندوستان  در این 
سازمان فرصت مهمی برای ما به شمار می رود. هر دوی این کشورها به 
انرژی و مواد خام ایران نیاز دارند و جمهوری اسلامی نیز بعد از روسیه، 
مهم ترین تولیدکننده نفت و گاز در میان اعضای سازمان شانگهای 
به حساب می آید؛ بنابراین ظرفیت های مهمی پیش روی ما قرار دارد 

که باید از آن به خوبی استفاده کرد.
امیراحمدیان افزود: باید بــه این موضوع هم اشــاره کرد که ایران 
ازنظر جغرافیایی دارای موقعیت ویژه ای است که برای اعضای این 
سازمان از اهمیت زیادی برخوردار است؛ چراکه ایران می تواند جبهه 
جنوبی شانگهای را به دریای عمان متصل کند. ایران با برخورداری از 
شبکه های ترانزیتی شرقی- غربی و شمالی - جنوبی خود، می تواند 

نقش راهبردی ویژه ای را در این سازمان ایفا کند.

  امیراحمدیان، کارشناس ارشد مسائل اوراسیا در گفت وگو با همشهری تشریح کرد:

چرا عضویت در سازمان شانگهای مهم است
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 آنهایی که توانستند خودشان را به 

مسیر نجف تا کربلا برسانند در حال گزارش
رسیدن به مزار سیدوسالار شهیدان 
هستند. بســیاری از زائرانی هم که طی چند روز 
گذشته حضور در بین الحرمین نصیب شان شده، در 
حال برگشــت به میهن هســتند. و اما آنهایی که 
جامانده اند به یــاد و نیت زیارت مــزار ابا عبدالله 
الحسین)ع( در شهر های مختلف راهپیمایی هایی را 
در روز اربعین برگزار می کنند. در تهران سال هاست 
که این راهپیمایی از ساعت ۷ صبح روز بیستم صفر 
از میدان امام حسین)ع( به سمت شهر ری و حرم 

عبدالعظیم حسنی)ع( برگزار می شود. سال پیش که 
راهپیمایی نجف تا کربلا به دلیل شدت بیماری کرونا 
چندان ممکن نبود هم مراسم جاماندگان اربعین در 
تهران به اجرا درآمد. به گزارش همشهری، امسال 
این مراسم با نام »لشکر حسین)ع(« برگزار می شود 
و سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران متولی 
برگزاری آن است. سیدعلیرضا فاطمیان پور، معاون 
فرهنگی این سازمان می گوید: »پیش بینی می کنیم 
بیش از 3 میلیون نفر در راهپیمایی اربعین امسال 
شرکت کنند و همه پذیرایی ها هم توسط موکب ها 
صورت می گیرد؛ با مجموعه های حسینیه، مساجد 

و گروه های جهادی وارد مذاکره شدیم که علاوه بر 
خدمت رسانی در پذیرایی، درب حسینیه ها، مساجد 
و مدارس باز باشــد تا مردم اســتراحت کنند و از 
سرویس بهداشــتی و وضوخانه اســتفاده کنند. 
موکب ها پوشیده و با عنوان موکب  ام البنین نیز برای 
 ارائــه خدمات ویــژه به بانــوان و کــودکان برپا

 می شود.«   
دبیر ســتاد »لشــکر حســین)ع(« درخصوص 
هماهنگی با مراکز درمانی، مدارس و حســینیه ها 
گفت: »لیستی از مراکزی که در گروه های مختلف 
مراکز امدادی، هیأت ها، مساجد و مدارس داوطلب 

هستند، آماده شده است که مردم می توانند برای 
اطلاع از موقعیت دقیق آنها با شماره183۷ تماس 
بگیرند، به سامانه  nazr.farhangsara.ir  مراجعه 
کنند یا به شماره واتساپ 0219665183۷ پیام 
بدهند. همچنین شهروندان می توانند از این طریق 
نذورات خود را در قالب کیک، لقمه و... در روزهای 
جمعه 25 و شنبه 26 شهریور به یکی از موکب های 
مشخص شده تحویل دهند.«  صبح روز 26شهریور، 
موکب های مسیر به نســبت فاصله از میدان امام 
حسین)ع( کار پذیرایی خود را شروع می کنند و آغاز 
حرکت راهپیمایان تا ساعت 2بعد از ظهر ادامه دارد.

سلام جاماندگان به آفتاب؛ از قلب تهران
شهرداری، پلیس و دیگر ارگان ها آماده همکاری برای برگزاری مراسم جاماندگان از اربعین هستند

پیاده روی جاماندگان اربعین از ساعت ۷ صبح روز شنبه از میدان امام حسین)ع( به سمت حرم حضرت عبد العظیم حسنی )ع( آغاز می شود

محدودیت های ترافیکی در مسیر جاماندگان راهپیمایی اربعین

 سردار محمدحســین حمیدی، رئیس پلیس راهور تهران بزرگ با 
اشاره به مســیر های تعیین  شــده راهپیمایی روز اربعین حسینی از 
محدودیت های تردد و توقف تمام وســایل نقلیه شخصی و همچنین 
مسیر های خدمات رسانی اتوبوس ها و تاکسی ها در این روز خبر داد. به 

گزارش همشهری بخشی از محدودیت ها به این شرح است:

محدودیت های توقف
معابر پیرامون میدان امام حسین)ع( و خیابان انقلاب 
بین پل چوبی تا میــدان و خیابان مازندران، خیابان 
1۷شهریور بین میدان امام حســین)ع( تا خیابان 
شوش، خیابان شوش بین خیابان 1۷شهریور تا میدان شوش در 
هر دو مسیر به صورت کامل، خیابان فدائیان اسلام از میدان شوش 
تا میدان حــرم در هر دو مســیر، خیابان قم تا محــدوده میدان 
فرمانداری به صورت کامل، محدوده درب های ضلع شرقی، غربی 

و جنوبی حرم به صورت کامل، خیابان 24متری بین میدان حرم تا 
خیابان سازمان آب، جاده ورامین بین سه راه ورامین تا میدان معلم 
در هر دو مسیر و خیابان شــهرداری حد فاصل خیابان رجایی تا 

میدان مدرس.

 مسیرهای تاکسیرانی
 از پارکینگ فرمانداری به مقاصد 13آبــان، نازی آباد، 
صالح آباد، راه آهــن، خانی آباد، 9دی، نــواب، از میدان 
شــهرری مقابل بیمارســتان فیروزآبــادی به مقاصد 
دولت آباد، شوش، خراسان، خاوران، مسیر شرق به غرب خیابان ورامین 
حد فاصل میدان معلم تا میدان بسیج به صورت رفت و برگشت، از میدان 
شهرری به متروی شهرری )خودروهای ون(، متروی دولت آباد تا ضلع 
شرقی میدان حرم، متروی جوانمرد قصاب تا خیابان فدائیان و میدان 

امام حسین)ع(.

 محل توقف اتوبوس ها
 پارکینگ فرمانداری، خیابان زکریای رازی )24متری( در 
مسیر شرق به غرب بین میدان معلم تا حرم، خیابان قم 
بین میدان حرم تا فرمانداری در هر دو مســیر، خیابان 
فدائیان اسلام در هر دو مسیر، ضلع جنوبی میدان سلمان فارسی بین 
آوینی تا خیابان هلال احمر و طول خیابــان زهره وند، جاده ورامین از 
میدان بسیج تا میدان معلم هر دو مسیر، خیابان کمیل بعد از میدان 
فرمانداری به سمت شمال، ضلع جنوبی میدان شهرداری )بعد از بزرگراه 
آوینی( دکتر کریمیان، خیابان میثم بین میدان معلم تا بزرگراه آوینی، 
بزرگراه کریمی در هر دو مســیر، بزرگراه امام علی)ع( بعد از معدن به 
ســمت جنوب، بزرگراه آوینی بعد از بزرگراه رجایی به ســمت غرب 
)محدوده مزرعه( محل توقف اتوبوس های سپاه، پارکینگ شرقی، محل 
توقف اتوبوس هــای ارتش، خیابان ســلمان فارســی، محل توقف 

اتوبوس های فراجا، خیابان میثم و ورامین. 

استقبال از املاک شهرداری تهران 
در بورس

کمتراز یک ســاعت بعد از اینکه نخستین 
مرحله از املاک شهرداری تهران در بورس 
عرضه شد، هر دو ملک عرضه شده به فروش 
رسید. به گزارش همشهری، معاون مالی و 
اقتصاد شهری شــهرداری تهران از اجرای 
موفقیت آمیز نخستین مرحله عرضه املاک شهرداری خبر داد و 
گفت: »با توجه به استقبالی که در نخستین روز از عرضه املاک 
شهرداری تهران از سوی متقاضیان صورت گرفت، هر دو ملک 
در کمتر از یک ساعت پس از عرضه به فروش رسیدند.« ابوالفضل 
فلاح با تأکید بر شفافیت حداکثری فروش املاک بورس کالا، 
عنوان کرد: »فروش امــلاک از طریق بــورس کالا، ابزار مالی 
جدیدی است که شهرداری تهران از آن بهره می برد و این نوع از 
فروش، به قدری شفاف است که ظرف مدت 3ماه سند قطعی به 
نام خریدار منتقل خواهد شد.« او ضمن تأکید بر مزایای عرضه 
املاک شهرداری در بورس گفت: »شفافیت بالا، اعتمادسازی و 
مولدسازی املاک از مزایای عرضه املاک شهرداری در مقایسه 
با روش های سنتی حراج املاک ازجمله مزایده است. همچنین 
تعدد دفعات عرضه که تا ۷روز قابل تکرار است، باعث می شود، 
فرایند فروش املاک بسیار کوتاه تر شود که منجر به استقبال 
بیشتر متقاضیان خواهد شد.« بدین ترتیب، روز گذشته 2واحد 
آپارتمان 168 و 105متری در یک مجتمع مســکونی واقع در 
منطقه سعادت آباد تهران در تالار شیشه ای عرضه شد. آپارتمان 
168.46متری این مجتمع با قیمت 202میلیارد ریال معادل 
20 میلیاردو 200میلیون تومان و نیز آپارتمان 105.35متری 
با قیمت 103میلیارد و 800میلیون ریال معادل 10میلیارد و 
380میلیون تومان به فروش رسید. براساس اطلاعیه واگذاری 
املاک شهرداری تهران، تاریخ تحویل آپارتمان های فروخته شده 
۷ آبان ماه سال جاری بوده و اسناد هر دو آپارتمان عرضه شده در 

تاریخ 18 آبان ماه به خریداران منتقل خواهد شد.
معاون مالی و اقتصادی شــهرداری تهران همچنین از عرضه 
مستمر املاک شهرداری تهران در بورس صحبت کرد و ادامه داد:  
»در هفته های آتی نیز عرضه املاک در بورس کالا ادامه خواهد 
داشت و برنامه ما عرضه مستمر املاک در بورس است.« معاون 
شهردار تهران درباره تعداد املاک آماده عرضه در هفته های بعد 
گفت: »19ملک آماده عرضه در بــورس کالا داریم و هر هفته 
این عرضه مســتمر صورت می گیرد؛ در ایــن عرضه ها زمین، 
ملک مسکونی و تجاری نیز وجود دارد و تا پایان سال این اقدام 
به صورت مستمر ادامه پیدا می کند.« فلاح تأکید کرد: »عرضه 
املاک شهرداری تهران در بورس کالا تفاوت اساسی با روش های 
گذشــته دارد؛ در بورس کالا صرفاً برای فــروش ملک، عرضه 
صورت می گرفت، اما در شرایط کنونی هم افراد می توانند املاک 
را خریداری کنند و هم پیمانکار می تواند طلب های تادیه خود را 
تسویه کند که این تسویه با بدهی پیمانکاران برای نخستین بار 

است که در شهرداری تهران عملیاتی می شود.« 

 پرویز سروری
 نایب رئیس شورای شهر تهران 

مدیریــت حــدود ۲۵ تــا ۳۰میلیــون نفر 
در این هوای پرحــرارت و عطش مردم، 
کار سختی است و شــاهد این هستیم 
که تقاضا بسیار بیشتر از عرضه است. 
شــهرداری تمــام تــاش خــود را بــرای 
خدمت رسانی به شــهروندان تهرانی و 
هموطنان ایرانی به کار گرفته است. با 
توجه به جمعیت ده ها میلیونی زائران، 
بین داشــته ها و تقاضای مــردم فاصله 
بسیار اســت. مردم در طول چند سال 
به دلیل شیوع کرونا و عدم وجود شرایط 
برای سفر به کربا، به اندازه ای عطش 

زیارت دارند که توصیف ناپذیر است.

 رضا صیادی
 رئیس سازمان زیباسازی شهر تهران

اکران های فرهنگی بــا موضوع اربعین 
حســینی، برپایــی رادیــو اربعیــن در 
میادیــن اصلــی شــهر، اهتــزاز پرچــم 
و نصــب آثــار حجمــی از فعالیت هــای 
ســازمان زیباســازی شــهر تهــران بــه 
مناســبت اربعیــن اســت. همچنیــن 
تابلوهــای نوحه خــوان کــه شــهروندان 
با اســکن کیوآرکــد می توانند شــنونده 
آنهــا باشــند، در مســیر راهپیمایــی 
جاماندگان اربعین قــرار می گیرند. در 
ایام اربعین حســینی محــور اکران ها با 
شــعار»کربا کربا ما داریم می آییم« 
و تصاویر شهدا حال و هوای خاصی در 

تهران ایجاد کرده است.

مدیرعامــل اتحادیــه تاکســیرانی های 
شــهری کشــور از اعــزام ۱۰۰ون جدیــد 
برای خدمت رســانی به زائــران اربعین 
حســینی به مرز مهران با دســتور وزیر 
کشــور خبــر داد. مرتضــی ضامنــی 
گفت: بعد از ۱۲سال وقفه در نوسازی 
تاکســی های ون، یک همکاری بسیار 
خوب بــا مجموعه ایــران خــودرو دیزل 
شکل گرفت و قراردادی برای نوسازی 
۵هزار ون منعقد شد. که خوشبختانه 
تعداد ۵۰۰دستگاه از این ناوگان آماده 
تحویــل هســتند و امیدواریــم در چنــد 
روز آینــده بــا هماهنگــی  بــا مجموعــه 
ایران خودرو بتوانیم فرایند نوســازی را 

شروع کنیم.

100
ون

ســردار حســین رحیمــی، رئیــس پلیس 
پایتخــت گفــت:  »بیــش از ۱۵هــزار نفر 
و ۵۰۰گشــت انتظامــی در روز اربعیــن 
فعال هســتند. ۵۰۰گشــت نامحسوس 
در مراســم جاماندگان پیاده روی اربعین 
فعــال اســت. عوامــل انتظامــی ازجملــه 
هزار پلیس زن  هم با قرارگاه ها همکاری 
می کننــد. « او افــزود: »از ســحرگاه روز 
اربعیــن در مســیرهای ۵ گانه  مشــخص 
شده محدودیت ترافیکی اعمال می شود. 
تردد و توقــف هرگونه موتورســیکلت در 
مسیر راهپیمایی ممنوع اســت. تا پایان 
مراســم نیــز تــردد خودرو هــا در تمــام 
خیابان های منتهی به مسیر راهپیمایی 
ممنوع است؛ مگر در مواردی که پلیس 

راهور تشخیص دهد.«

15000
پلیس

 خدمت رسانی به زائران 
تا 2روز بعد از اربعین 

سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران عنوان کرد 
که نیروهای شهرداری تهران همچنان در مرزها 
و شهرهای عراق مستقر هستند و خدمت رسانی 

تا 2روز بعد از اربعین هم ادامه خواهد داشت.
به گزارش همشهری، امسال شهرداری تهران در 
مراسم پیاده روی اربعین مسئولیت خدمت رسانی 
در حوزه حمل ونقل و خدمات شهری را بر عهده 
دارد و ازاین رو پیش بینی شد جابه جایی زائران تا 
مرزها با 1200دســتگاه اتوبوس انجام شود. این 
اتوبوس ها توسط کلانشهرهایی چون تهران، کرج 
و مشهد تأمین شد و سهم تهران 500دستگاه بود. 
همچنین در حوزه خدمات شهری هم با مدیریت 
شــهرداری تهران 1500پاکبان برای نظافت و 
جمع آوری پسماند در مرزهای چهارگانه )مهران، 
چذابه، خســروی و شلمچه( مســتقر شده اند و 
1000پاکبان نیز مشــغول خدمت رســانی در 
شهرهای کربلا، نجف، کاظمین و سامرا هستند. 
آنطور که سخنگو و ناظر شورای شهر تهران گفته: 
»اکنون وضعیت مرزها آرام اســت و تردد زائران 
به سهولت انجام می شود و خدمت رسانی به زوار 
هم همچنــان ادامه دارد.« علیرضــا نادعلی روز 
گذشته با حضور در نجف و سامرا و بازدید از فرایند 
اقدامات پیش  بینی شده عنوان کرد که نیروهای 
تازه نفس وارد عراق شده اند و با تقسیم بندی های 
صورت گرفته، در شهرهای کربلا، نجف، کاظمین 

و سامرا خدمت رسانی نسبتا مطلوب شده است.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

املاک

خدمات ویژه راهپیمایان
1  خدمات اتوبوسرانی به عزاداران رایگان خواهد بود.

2  دست کم 5هزار نیروی خدماتی و پاکبانان به نظافت مسیرها 
می پردازند.

3  5۰ درصد موکب ها با عملکرد تغذیه و پذیرایی مردم تهران 
فعالیت دارند.

4  5۰ درصد دیگر موکب هــا در موضوعات فرهنگی، کودک، 
نوجوان و... فعالیت می کنند.

5  استیج اجرای گروه های سرود، تئاتر و تعزیه و چهار پایه خوانی 
مداحان و منابر 5 دقیقه ای از برنامه های فرهنگی پیش بینی شده است.
6  به گفته سردار حسن حسن زاده، فرمانده سپاه محمدرسول الله )ص( 

تهران بزرگ تمامی زائران حاضر در مراسم بیمه هستند.
7  در 8 نقطه از مســیر، چایخانه رضوی برای توزیع متبرکات 

رضوی برای پذیرایی از زائران برپا می شود.
8  5۰۰ نیروی شــهربان در کنار نیروی انتظامی برای برقراری 
انضباط شهری پیاده روی جاماندگان اربعین حضور خواهند 

داشت.

 مترو چه کار می کند؟
ســرفاصله حرکت قطارهای متروی تهــران در روز اربعین 
حسینی)ع( در خط یک از ۷ به 4 دقیقه، خط 2 از ۷ به 5 دقیقه، 
خط 3 از 10 به 9 دقیقه، خط 4 از ۷ به 5 دقیقه، خط 6 از 15 به 
10 دقیقه و خط ۷ از 14 به 12 دقیقه کاهش می یابد. برنامه 
حرکت قطارها در خطوط 5 )تهران - صادقیه(، هشــتگرد، 
مهرآباد و فرودگاه امام خمینی )ره( تغییری ندارد و همانند 
برنامه روزهای تعطیل سرویس دهی انجام خواهد شد. سرویس 
دهی مترو در ایستگاه های امام حسین )ع( و شهرری تا پایان 

راهپیمایی روز اربعین رایگان خواهد بود.
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تهران؛ آماده برگزاری حماسه 
پیاده روی دلدادگان حسینی

با شــیوع ویروس منحوس کرونا، مراسم 
معنوی اربعین حسینی نیز  مانند بسیاری 
دیگر از فعالیت های اجتماعی و فرهنگی، 
تحت تأثیر قرار گرفت و طی این ســال ها 
حضور در پیاده روی با مشــکلاتی مواجه 
شد. امســال با کاهش آمار بیماری، مجالی دوباره برای برگزاری 
بزرگ ترین رویداد فرهنگی و کنگره بین المللی اربعین فراهم آمد 
و باعث شد تا عاشقان حسینی از ماه ها پیش خود را آماده حضور 
در این مراسم پرنور و برکت کنند؛ مراسمی که همزمان در قلب 
پایتخت نیز برگزار می شود تا آن دسته از دلدادگان حسینی که از 
غافله عاشقان کربلا جامانده اند به عرض ارادت به ساحت مقدس 
اباعبدالله الحسین)ع( بپردازند. باتوجه به اینکه پیش بینی ها حکایت 
از حضور خیل عظیم زائران در مسیر طریق دارد، ضروری بود تا 
به منظور ساماندهی هر چه  بهتر خدمات رسانی به زوار، همراهی، 
همکاری و برنامه ریزی دقیقی بین تمامی دستگاه های فرهنگی 
و اجرایی کشور ایجاد شود.  در همین خصوص مدیریت شهری 
پایتخت باتوجه  به مأموریت های تعریف شــده، با ارائه لایحه ای، 
مجوزهای لازم را برای مشــارکت در مراســم اربعین از شورای 
اسلامی شهر تهران دریافت کرد و گام های اولیه برای آماده سازی 
بسترهای خدمت رسانی به زوار اباعبدالله الحسین)ع( را فراهم آورد. 
در نخستین روزهای شهریورماه نخستین تیم های خدمات رسان 
شهرداری به مناطق مرزی اعزام شدند. برنامه ریزی ها درخصوص 
ارائه خدمات به زوار اباعبدالله الحسین)ع( به گونه ای صورت گرفت 
تا خدمات صرفا در مرزهای کشور متمرکز نباشد و در موقف ها با 
ایجاد قرارگاه در شهرهای نجف، کربلا، کاظمین و سامرا خدماتی 
در حوزه های شهری، حمل ونقل عمومی، بهداشتی، درمانی و...

که در سنوات گذشته نیز ارائه می شــد در اختیار زوار قرار گیرد. 
هم اکنون نیروهای خدوم مدیریت شهری در مرزهای شلمچه، 
چذابه، مهران، ضرباطیه، خسروی و نهایتا مرز ایران و پاکستان 
در شهر میرجاوه مشغول ساماندهی و پذیرایی از زائران هستند 
تا در این رویــداد فرهنگی و بین المللی کــه نقطه عطف جهان 
اسلام است، نقشی سازنده و پررنگ داشته باشند. بی تردید هیچ 
اقدام فرهنگی ای نمی تواند به اندازه اربعیــن مؤثر، مهم و دارای 
ضریب نفوذ باشد؛ به همین  دلیل برنامه های امسال با شعار »انا 
من حسین« و »ســلام یا مهدی« برنامه ریزی شده و برگزاری 
پویش های مختلف فرهنگی در دستور کار ســتاد اربعین قرار 
گرفته است. همزمان نیز برنامه ریزی ها برای برگزاری راهپیمایی 
دلدادگان حسینی مصادف با اربعین از مبدأ میدان امام حسین)ع( 
تا مقصد حرم شاه عبدالعظیم حسنی)ع( در شهرری انجام شده و 
طبق پیش بینی ها موکب های مختلفی به منظور ترویج فرهنگ و 
زندگی حسینی با مشارکت مردم و هیئت های مذهبی در طول 
مسیر برپا خواهند شد. تهران هم اکنون آماده برگزاری حماسه 
مراسم دلدادگان حسینی است و امیدواریم با فضاسازی که توسط 
مدیریت شهری در مراســم پیاده روی دلدادگان حسینی ایجاد 

می شود، بخشی از عطش زیارت امام حسین)ع( پاسخ داده شود.
 * رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران

نرگس معدنی پور*یادداشت

مسیر شماره ۱: میدان امام حســین)ع(- خیابان ۱۷شهریور - 
میدان شوش - خیابان فدائیان اسلام - میدان شهرری - حرم

مسیر شماره۲: میدان جمهوری - بزرگراه نواب - میدان ۹دی 
- میدان بهمن - خیابان بعثت - خیابان شهید رجایی - بزرگراه 
شهید کریمی - چهارراه چشمه علی - خیابان فدائیان اسلام - 

میدان شهرری - حرم 

مسیر شماره ۴: باقرشهر - خیابان شهید رجایی - روی پل شهید 
آوینی - خیابان سلمان فارسی - حرم

مسیر شماره ۵: جاده ورامین - میدان معلم - سه راه ورامین - 
خیابان فدائیان اسلام - حرم

مســیر شــماره ۳: امامزاده حســن)ع( - خیابان امین الملک - 
خیابان قزوین - خیابان شــیخ محمدی - میدان ۹ دی - میدان 
بهمن - بزرگراه بعثت - خیابان شــهید رجایی - بزرگراه شهید 
کریمی - چهارراه چشمه علی - خیابان فدائیان اسلام - میدان 

شهرری - حرم
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تصورات غلط درباره کارکرد بورس
بورس محلی برای مبادلات شــفاف و 
کشف واقعی قیمت ها بر مبنای عرضه 
و تقاضاست. با وجود این هنوز بسیاری 
از مقامات مسئول با کارکرد و مفاهیم 
اولیه فعالیت بورس آشنا نیســتند درنتیجه راهکار هایی 
که بــرای اداره معاملات در بورس ارائــه می کنند از پایه 

اشتباه است.
 روز گذشته رضا تقی پورانوری، عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس با اشاره به اینکه اکنون تمام روغن های پایه 
در بورس عرضه می شود گفت: برای ساماندهی بازار روغن 
موتور باید از طریق سختگیری و نظارت دقیق، قیمت ها به 
نرخ منصفانه و عادلانه باز گردد. البته این برای نخستین 
بار نیست که مقام های مســئول تصور می کنند با عرضه 
یک کالا در بورس لزوما می توان قیمــت آن را کنترل یا 
ارزان کرد. این تصور که با کنترل و دستور می توان جلوی 
نوســان قیمت ها را در بورس گرفت بــا فرایند معاملات 
در بازار ســرمایه تطابقی ندارد، زیــرا بورس ها برای این 
تاسیس می شوند که قیمت های تعادلی را که واقعی ترین 
و عادلانه ترین قیمت ها هستند، کشف کنند. بدون چنین 
کارکردی، بورس از معنا تهی می شود و کارکرد اصلی خود 

را از دست می دهد.
فایده اصلی فرایند معاملات در بورس این است که قیمت ها 
در نقطه ای بهینه کشــف می شــوند و کاذب نیستند و در 
نتیجه قیمتی که کشــف می شــود به طور همزمان منافع 
مصرف کننده و تولید کننده را تامین می کند. صرف نظر از 
این موضوع، بستر شفاف معاملاتی بورس امکان توزیع رانت 
را از بین می برد. نباید فراموش کرد اقتصاد دستوری فایده ای 
جز توزیع رانــت ندارد و بهترین مکانیزم برای شــفافیت و 
جلوگیری از توزیع رانت، پایبند بودن به اصول علم اقتصاد 
و تعیین قیمت ها از طریق عرضه و تقاضا است. با این حال 
به نظر می رسد تا جایی که اغلب مقام های مسئول با کارکرد 
بورس آشنا شوند، راه زیادی باقی مانده است. گمان می رود 
مقام های مسئول بازار سرمایه نیز در حوزه فرهنگسازی  در 

این زمینه کم کاری کرده اند.

چهره روز

خرج چاه کنی از جیب ملت
خبر: سیدابوالحســن محمدی، مدیرعامل شرکت 
بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی از دریافت مجوز 
رسمی فعالیت باشگاه فرهنگی و ورزشی این شرکت 
به منظور تعهد به مسئولیت های اجتماعی خبر داد. او 
گفته مجوز فعالیت این باشگاه فرهنگی و ورزشی به 
مرکزیت شهر شیراز را شرکت ملی نفت ایران صادر 
کرده و قرار است برای شــروع در رشته های کشتی، 
تکواندو، هندبال، بســکتبال و فوتبال از امســال در 

لیگ های برتر کشوری و استانی فعالیت  کند.
خبر: گوینــد روزی صاحب مقامی چنــد کارگر را 
استخدام کرد تا چاه حفر کنند بلکه از آن آبی استخراج 
شود. کارگران پس از چند روز تلاش خبر دادند که این 
چاه آب ندارد اما آن مقام گفت بازهم بکنید. اگر برای 
من آب ندارد برای شــما نان دارد. حالا شده حکایت 
ایجاد باشگاه های ورزشی با پول مردم ایران. فهرست 
بلندبالایی از باشگاه های وصل به جیب ملت از محل 
درآمد نفت و فولاد و سنگ آهن و مس و... در اختیار 
عموم قرار دارد، باشــگاه هایی که نه در حوزه ورزش 
همگانی و ارتقای ســلامتی، بلکــه در حوزه ورزش 
قهرمانی فعالند. گویا اشتهای سیری ناپذیری هم وجود 
دارد. شوربختانه اسم آن را هم گذاشته اند مسئولیت 
اجتماعی، اما دقیق تر که نگاه می کنیم، مثلا در لیگ 
حرفه ای فوتبال، 3باشــگاه فولادی، 2باشگاه نفتی، 
2باشگاه وابسته به مس و یک باشگاه وابسته به معادن 
سنگ آهن فعالند. برخی آمارها نشان می دهد؛ بیش 
از نیمی از ورزش حرفه ای ایران از جیب مردم و سود 
سهامداران ارتزاق می کند. هزینه کرد از محل بودجه 
مسئولیت اجتماعی، در اغلب بنگاه های دولتی و شبه 
دولتی، از هدف واقعی دور شــده، درحالی که اگر این 
بودجه در قالب ورزش همگانی و ارتقا نشاط و سلامتی 
هزینه شود می توان به آن برچسب مسئولیت اجتماعی 
زد اما متأســفانه تلقی اغلب مدیــران از این حوزه، 
ریخت و پاش در ورزش قهرمانی است. تا خرج کندن 
این چاه از جیب دولت و مردم پرداخت می شود، برخی 

طالبان نان، دست بردار نخواهند بود.

نقد خبر

برآوردهای بازوی پژوهشی مجلس از عملکرد ایران تا پایان سال منتشر شد

بیم و امید اقتصاد ایران 
در 1401

مرکز پژوهش های مجلس می گوید: اقتصاد ایران 

در سال1401 با احتســاب ارزش افزوده بخش کلان
نفــت 3.7درصــد و بــدون آن 3.9درصد قد 
می کشــد. صندوق بین المللی پول و بانــک جهانی در آخرین 
گزارش خود رشــد اقتصادی ایران در ســال2022 میلادی را 

به ترتیب 3 و 3.7درصد برآورد کرده اند.
به گزارش همشــهری، روایت بازوی تحقیقاتی مجلس از بیم و 
امید در اقتصاد ایران طی ســال جاری حکایت دارد. این مرکز 
پیش بینی کرده امســال بخش کشــاورزی، متاثــر از افزایش 
بارندگی ها نسبت به سال آبی گذشته 7.9درصد رشد را تجربه 
کند اما درخصوص بخش نفت با توجه به وضع موجود و شرایط 
بین المللی پیش بینی شــده بخش نفت ایران امســال رشدی 

1.1درصدی را تجربه کند.
طبق این گزارش، با وجود پیش بینی رشد 4.6درصدی بخش 
صنعت در سال1401 برآورد شده مواردی مثل قطع برق و گاز 
صنایع و کاهش تقاضای کالاهای صادراتی می تواند رشــد این 
بخش را تهدید کند. زنگ خطر جدی تر به منفی شــدن رشد 
ارزش افزوده بخش ساختمان مربوط است، مرکز پژوهش های 
مجلس می گوید: به دلیل کاهش تعداد پروانه های ســاختمانی 
صادر شده در سال1400 و کاهش عملکرد بودجه عمرانی دولت 
در بهار امسال با فرض ادامه این روند، پیش بینی می شود بخش 
ساختمان در پایان امسال رشد منفی 3.4درصدی را تجربه کند. 
اما از سوی دیگر، پیش بینی شده امسال بخش خدمات پس از 
فروکش کردن ویروس کرونا، رشدی 3.6درصدی را تجربه کند.

زنگ هشدار برای اقتصاد
مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به برآورد رشد 4.4درصدی 
اقتصاد ایران در ســال گذشته، براســاس اعلام بانک مرکزی 
می گوید: در ســال1401 بخش حقیقی اقتصاد ایران متاثر از 
عوامل مختلف خواهد بود و اثر سیاست های انقباضی بانک های 
مرکزی دنیا بر کاهش تقاضا و قیمت کالاهای صادراتی ایران، اثر 
حذف ارز ترجیحی بر صنایع غذایی و بخش کشاورزی و اثر منفی 
قطعی برق و گاز بر بخش صنعت و خدمــات می توانند بخش 

حقیقی اقتصاد کشور را تحت تأثیر قرار دهد.

آمار جدید از صادرات نفت ایران
این نهاد پژوهشی با اشاره به اینکه موتور محرک طرف تقاضای 
اقتصاد ایران، بخش نفت است، فاش می سازد: بخش نفت و گاز 
در سالی که گذشت براساس اعلام بانک مرکزی 10.1درصد و 
براساس برآورد مرکز آمار 9.7درصد رشد داشته که مهم ترین 
علت آن، افزایش تولید و صادرات نفت خــام و افزایش تولید و 
صادرات گاز طبیعی و میعانات گازی بوده است. بازوی تحقیقاتی 
مجلس می گوید: طبق آمارهای بانک مرکــزی روند صعودی 
ارزش افزوده بخش نفت عمدتا متاثر از صادرات نفت خام از فصل 
دوم سال99 شروع شده ولی در سال1400 فروکش کرده است.

طبق این گــزارش تولید نفت ایران در زمســتان1400 یعنی 
فصل نخست سال2022 میلادی به 2.52میلیون بشکه در روز 
رسیده است. میزان تولید نفت در بهار سال1401، یعنی فصل 

دوم سال2022 میلادی هم 2.56میلیون بشکه در روز برآورد 
شده که با درنظر گرفتن مصرف 1.7میلیون بشکه نفت خام در 
هر روز، در داخل کشور، میزان صادرات روزانه نفت خام ایران در 
زمستان سال گذشته 830هزار بشکه و در بهار امسال 860هزار 
بشکه بوده است. مرکز پژوهش ها می گوید درصورت ادامه وضع 
موجود در حوزه صادرات نفت، برای ســال1401 انتظار رشد 

1.1درصدی در بخش نفت و گاز وجود دارد.

افت سرمایه گذاری ساختمانی
مرکز پژوهش هــا در گزارش خود می گوید: شــواهد موجود از 
پروانه های ساختمانی صادر شــده در سال1400 نشان دهنده 
رشد منفی سرمایه گذاری در ســاختمان است زیرا رشد تعداد 
پروانه های ساختمانی صادر شــده در تمام فصول سال1400 
منفی بوده از طرف دیگر، عملکرد بودجه عمرانی دولت در بهار 
سال1401 نشان می دهد رشد سرمایه گذاری در ساختمان های 
غیرمســکونی دولتی در این دوره منفی بوده است، زیرا مخارج 
عمرانی نســبت به سال گذشــته به صورت اسمی 96.4درصد 
کاهش داشــته که با درنظر گرفتن تورم 37درصدی، به معنای 
افت ســرمایه گذاری دولتی در بهار ســال1401 است. به این 
ترتیب رشد بخش ساختمان در ســال1401 منفی 3.4درصد 

برآورد می شود. 

پیش بینی رشد اقتصاد 
در 1401

تراکنشهایغیرتجاریمشمولمالیاتنمیشود
رئیس کل بانــک مرکزي   گفت: 
برخی موارد مطرح شــد که هر 
100 تراکنش واریز به حســاب 
با مجموع 35 میلیون تومان، تجاری محســوب 
می شود که این وحی منزل نیست بلکه یک نشانه 
است و این امکان وجود دارد فردی هزار تراکنش 
واریز به حساب  داشته باشد، اما حساب وی تجاری 
محسوب نشــود. علي صالح آبادي در یک برنامه 
تلویزیوني افزود: امکان دارد فردی روزانه صدها 
تراکنش خرید داشته باشــد به طور مثال فردی 
روزانه ده ها بار بــرای خرید مایحتاج روزانه اقدام 
می کند یا از طریق ســایت های اینترنتی خرید 

می کند که این قبیل موارد به هیچ وجه مشمول 
مالیات نیســت و یا مثلا فردی در بورس معامله 
می کند به هیچ وجه مشــمول نیســت و یا مثلا 
 فردی اقدام به فروش خانه مســکونی می کند و

5  میلیارد تومان به حســاب وی واریز می شود به 
هیچ وجه این فرد مشمول نیست.

از هر ۱۰۰۰ نفر دو یا ســه نفر مشمول مالیات 
تجاری می شوند

وی تاکید کرد: اینکه گفته شــد 100 تراکنش و 
35 میلیون، باید هر دو شرط همزمان باشد ضمن 
اینکه این امکان هم وجود دارد که این دو شرط 

باشد ولی فرد کار تجاری نمی کند بنابراین باز هم 
 مشــمول نخواهد بود، لذا از هر 1000 نفر شاید

دو یا سه نفر مشمول شوند.
صالح آبــادی خاطرنشــان کرد: بر این اســاس 
فعالیت تجاری بــه این مفهوم اســت که فرد با 
کاسبی کسب سود کند یا متحمل زیان می شود و 
معامله انجام می دهد این فرایند تجاری محسوب 
می شــود و لذا فعالیت هایی نظیــر خیریه ها یا 
صندوق های خانوادگی مشــمول حســاب های 
تجاری نخواهند بود ضمن آنکه هم اکنون حتی 
 در مورد کارتخوان ها نیز یک سری از کارتخوان ها

تجاری نیستند.

وی افزود: بنابراین چنانچه فردی به تشــخیص 
خودش به فعالیت تجاری مشــغول اســت این 
دو شــرط 100 تراکنش با واریــزی 35 میلیون 
تومان دو شرط اولیه اســت لذا این امکان وجود 
دارد فردی تا 1000 تراکنش واریز به حســاب 
حتی بیش از 35 میلیون تومان هم داشته باشد 
ولی کار تجاری نباشــد اما کســی که براساس 
بررسی های خودش نشان می دهد که کار تجاری 
انجام می دهــد، می تواند با مراجعه به ســازمان 
امور مالیاتی و ارائه مســتندات به سیستم بانکی 
 معرفی شــود و از مزایای فعالیــت تجاری خود

بهره مند شود.

رشد درآمد های ارزی 
رئیس کل بانک مرکــزی در مورد آخرین 
وضع تامین ارز واردات و حواله های ارزی 
گفت: از ابتدای امســال تا پایــان مرداد، 
26میلیارد دلار تأمین ارز بــرای واردات 
رسمی کشور به شــکل حواله انجام شده 
که این میزان نســبت به مدت دوره مشابه 
پارسال که 19میلیارد دلار بود؛ 7میلیارد 

دلار بیشتر شده است.
صالح آبادی ادامه داد: هم اکنون و در زمینه 
حواله ارزی شــرایط ما به گونه ای است که 
حجم عرضه ارز به مراتب بیش از تقاضای 
آن است و ما در روزهای مختلفی شاهد این 
نکته هستیم که در بازار عرضه های زیادی 
اتفاق می افتد و در همان حال تقاضایی در 

بخش حواله ارزی نداریم.

 او با بیان اینکه از روزهای آینده به صورت 
شفاف و رسمی میزان عرضه و تقاضای ارز 
در بازار نیما  اعلام می شود، تأکید کرد: با 
اعلام این موضوع به صــورت روزانه همه 
فعالان اقتصادی در جریان عرضه و تقاضای 
حواله رسمی ارز کشور قرار خواهند گرفت.
او ادامه داد: علاوه بر این در حوزه اسکناس 
نیز وضعیت عرضه ها بســیار خوب است 
خوشبختانه از ابتدای سال تاکنون حدود 
یک میلیارد دلار به شکل اسکناس ارزی در 
بازار متشکل ارزی و بازار توافقی معامله ارز 
صورت گرفته و صادرکنندگان ارز خود را 
در قالب حواله و اسکناس ارزی به سامانه ها 
ارائه می کنند و در این زمینه نیز وضعیت 

عرضه ها بسیار مطلوب است.

 7.9 کشاورزی
درصد

نفت  1.1 
درصد

 9.7 معدن
درصد

صنعت  4.6 
درصد

 3.4- ساختمان
درصد

خدمات  3.6 
درصد

 3.9 رشد بدون نفت
درصد

 3.7 رشد با نفت
درصد

مالیات

چهره ها

تالار شیشه ای

۱.395

۱.394

۱.393

۱.392

۱.39۱

۱.39۰

۱.389

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 
5هزارو945واحد، معادل 0.427درصد نزول کرد و به 

یک میلیون و420هزارو834واحد رسید اما شاخص کل با 
399واحد رشد به 410هزارو775واحد رسید.

فروش حقوقی

فروش حقیقی

408

504

1931

1853

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان
ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات دیروز بازار سهام، سهامداران حقیقی هزارو 
853میلیارد تومان سهام خریدند،  در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به هزارو 931میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 78میلیارد تومان نقدینگی از 

بازار سهام خارج کردند.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
275شرکت رشد و 314شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 17شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

صعود
نزول

بدون تغییر
5

58
37

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 18هزارو145میلیاردتومــان اوراق 
بهــادار دربــازار ســرمایه دادوســتد شــد کــه از ایــن میــزان 
2هزارو309میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به 

اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.
این ارقــام نشــان می دهدکــه ارزش کل معامــلات خرد در 
دادو ستد های دیروز 424میلیارد تومان معادل 15.5درصد 

نزول کرده است. 

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد
3۰۰۰۰

25۰۰۰

2۰۰۰۰

۱5۰۰۰

۱۰۰۰۰

5۰۰۰

۰

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و 
فرابــورس درمبــادلات دیــروز 21هزارمیلیاردتومــان 
نــزول کــرد و بــه 6404هــزار میلیــارد تومــان رســید. 
ارزش دلاری کل بــازار ســهام ایــران بــا توجــه بــه اینکه 
هــردلار آمریــکا دیــروز در بــازار آزاد در محــدوده 
30هزارو200تومان دادوســتد شــد، هم اکنــون معادل 

212میلیاردو50میلیون دلار است.

632۰
63۱۰
63۰۰
629۰
628۰
627۰
626۰
625۰
624۰
623۰

۱9 شهریور 2۰ شهریور 2۱ شهریور 22 شهریور 23 شهریور

ارقام به هزارمیلیاردتومان

منوچهر منطقی
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، 

معدن و تجارت
ضمن تشــریح وضعیت صنعت خــودرو، 
می گویــد: بــا افزایــش تیــراژ در بخــش 
خصوصــی و خودروســازی های بــزرگ، 
تخصیص خودرو و ثبت نام آسان تر خواهد 
شــد، ضمن اینکه  با این شــرایط  تا اواخر 
سال جاری، قرعه کشی فروش خودروهای 

داخلی به طور کامل حذف خواهد شد.

داوود منظور
رئیس سازمان امور مالیاتی

 از آغاز عملیــات اجرایی قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیــان خبــر داد. 
داوود منظــور گفــت: بیــش از 2ســال از 
تصویــب قانــون پایانه هــای فروشــگاهی 
می گــذرد اما تاکنــون زیرســاخت های آن، 
اجرایی نشــده بــود. و اهمیــت اجــرای این 
قانون در این اســت که نظــام مالیاتی را به 

نظام روزآمد تبدیل می کند.
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تلویزیون هر قدر در تولید و پخش به موقع سریال های 
مناسبتی در زمان درســتش در ماه های اخیر ناموفق 
بوده؛ اما به نظر در تولید برنامه های ترکیبی مناسبتی 

پیشرو است.
 البته این پیشــرو بودن و تولیدات فــراوان دلیلی بر 
کیفیت  برنامه ها نیست. با این حال شبکه های مختلف 
تلویزیونی با نزدیک شدن به اربعین حسینی، تولیدات 

خود را در شبکه های مختلف روی آنتن می برند.
در میان شبکه های تلویزیونی، شبکه های 2 و 5 سیما 
بیشترین حجم برنامه های تولیدی مناسبتی را دارند. 
یکی از این برنامه ها که به شکل زنده روی آنتن می رود، 
سفرنامه اربعین حسینی به تهیه کنندگی میثم ریاحی 
اســت که در آســتانه فرا رســیدن اربعین هر شب از 
شبکه 5سیما پخش می شود. این ویژه  برنامه با موضوع 
پیاده روی اربعین حســینی و تشریح این سفر معنوی 
 بــرای مخاطبان در 7قســمت از آنتن شــبکه تهران

پخش می شود.

ماهچراغ؛ روایت دلدادگی
اولین قســمت از برنامــه تلویزیونــی »ماهچراغ« به 
کارگردانی و تهیه کنندگی آرش داودی ویژه اربعین که 
از شنبه ۱۹ شهریور برنامه خود را از شبکه 5آغاز کرده، 

همچنان تا اربعین پخش می شود.
به گفته سازندگانش؛ ماهچراغ روایت دلدادگی و عاشقی 
آدم های مختلف به سرور و ســالار شهیدان، اباعبدالله 
الحسین)ع( اســت که در یک موکب ایستگاه راه آهن 
شلمچه می گذرد. این برنامه ســعی دارد با نگاهی نو 
داســتان این رابطه دلی و معنوی را برای مخاطبان به 

تصویر بکشد.

سفر اربعین در »آخرین عمود«
»آخرین عمود« عنوان برنامه ای درباره سفر اربعین است که 
شبکه 2روی آنتن دارد.سید مصطفی موسوی، تهیه کننده 
برنامه »آخرین عمود« با اشــاره به محــور این برنامه که 
اطلاع رسانی و آگاهی بخشی است، می گوید:» بیان آخرین 
اخبار و اطلاعات درباره سفر اربعین در دستور کار این برنامه 
قرار دارد. این برنامه با دعوت از مهمانان و ارتباط تلفنی و 
اسکایپی با افراد مطلع ســعی در انعکاس اخبار مورد نیاز 
زائران از داخل کشور عراق دارد و بینندگان را از وضعیت 
مرزها، سلامت، امداد و نجات، اســکان، تغذیه، خدمات 
پشــتیبانی و… آگاه می کند.« به گفته تهیه کننده این 
برنامه؛رؤسای ستاد اربعین ایران و عراق، سرکنسولگری ها 
و سایر اعضای ســتاد اربعین و افراد مطلع و تصمیم گیر 

ازجمله کسانی هستند که در این برنامه به ارائه اطلاعات و 
اخبار لازم می پردازند.  بنابراین اطلاعات ارائه شده در این 
برنامه از صحت و سقم مورد نظر برخوردارند. برنامه »سلام 
 یا مهدی )عج(« برنامه جدید شــبکه 2 سیماست که از
 ۱۹ شهریور روی آنتن رفته و به صورت زنده حال و هوای 
پیاده روی شبانه از نجف و کربلا را منعکس می کند.در این 
برنامه که سهیل اسعد، مبلغ دینی آرژانتینی اجرای آن را 
برعهده دارد، علاوه بر گزارش هایی از پیاده روی شبانه با 
حجت الاسلام موسوی مقدم، کارشناس مذهبی پیرامون 
اربعین، مفاهیم آن و زنده نگه داشتن راه امام حسین)ع( 
گفت وگو می شود.»ســلام یا مهدی )عــج(« از موکب 
خدام الحسین)ع( هر شب تا اربعین حسینی ساعت ۳۰ 

دقیقه بامداد از شبکه 2سیما روی آنتن می رود.

تکیه در شبکه افق
ویژه برنامــه »تکیه« هم از شــبکه افق ســیما پخش 
می شــود، این ویژه برنامه که پیش از این در دهه اول 
محرم روانه آنتن شــبکه افق شــده بود، با محوریت 
راهپیمایی و زیارت اربعین، حوالی ساعت 24 به وقت 
ایران و 22:۳۰ به وقت عراق بار دیگر به مدت ۱۰شب 
با حضور مداحان و سخنرانان مختلف در کنار گنبد و 

بارگاه حرم سیدالشهدا)ع( مهمان خانه ها است.
بررســی اهمیت راهپیمایی مردمــی اربعین، جهاد 
تبیین، اخبار روز از مســیر کربــلا و همچنین حال و 
هوای بین الحرمین و گفت وگو با ســخنرانان، مداحان 
و کارشناســان مذهبی ازجمله مســائلی است که در 

»تکیه« به آن پرداخته می شود.

روایت عمود ها و قدم ها 
شبکه های تلویزیونی اربعین حسینی را در قالب برنامه های زنده و ترکیبی پوشش می دهند

بار دیگر سینما و تصویر عاشورا 
فیلمی درباره قیام عاشــورا ساخته می شــود. به گزارش همشهری، 
 روز گذشــته محســن علی اکبری، تهیه کننده ســریال نیمه کاره
امام حسین)ع( در دهه 8۰به کارگردانی شهریار بحرانی این خبر را به 
ایرنا داد که قرار است درصورت موافقت شورای شهر تهران با همکاری 
شهرداری تهران این پروژه به صورت فیلم سینمایی ساخته شود. علی 
اکبری در این گفت وگو اظهار کرده: در جلسه ای که همراه با شهریار 
بحرانی با جناب علیرضا زاکانی، شــهردار تهران داشــتیم با توجه به 
توضیحاتی که ما دادیم پذیرفتند که در این کار مشارکت داشته باشند 
و امیدواریم با موافقت شورای شهر بتوانیم برای تولید این فیلم به صورت 
مشترک در خدمت شهرداری تهران باشــیم. وی افزود: سرمایه گذار 
اصلی این کار وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی است. البته نهادهای 

دیگری هم اعلام آمادگی کرده اند ولی هنوز به قرارداد نرسیده است. 
وی در پاسخ به این پرسش که نویسنده اثر چه کسی خواهد بود، بیان 
کرد: نویسنده کار داود میرباقری اســت که در حال آماده سازی  متن 
این فیلم است و حداکثر تا پایان ماه صفر آن را به پایان می رساند. علی 
اکبری یادآور شــد: مقدمات پیش تولید را طی می کنیم تا عوامل را 
انتخاب کنیم. می خواهیم پیش تولیدمان را در همین اربعین و پیش 

از ماه صفر شروع کنیم. تا ۶ ماه آینده دکورهایمان آماده می شوند. 
این تهیه کننده ســینما در پاسخ به این پرســش که بازیگران اثر چه 
کسانی هستند، گفت: این کار 4 بازیگر اصلی دارد که حتما باید ستاره 
باشند و نزدیک به ۶۰ نفر بازیگر در فیلمنامه هست که دیالوگ دارند و 

آنان از بین بازیگران خوب سینما و تئاتر انتخاب خواهند شد.  

تعزیه در دهه سوم ماه صفر
جدول اجراهای ســومین بخش از رویداد سراسری »صاحبدلان« 
که از روز پنجشنبه )24 شهریور( در دهه سوم ماه صفر در محوطه 
تئاترشهر برگزار می شود، منتشر شد. به گزارش همشهری، سومین 
بخش از دوازدهمین دوره سراســری و نخستین رویداد بین المللی 
»صاحبدلان« از روز پنجشــنبه )24 شــهریور( همزمــان با دهه 
سوم صفر با اجرای تعزیه در محوطه باز مجموعه تئاترشهر میزبان 
مخاطبان و عزاداران حســینی خواهد بود. در همین راستا، جدول 
اجراهای سومین بخش از این رویداد که از 24شهریور تا ۳مهرماه با 
حضور ۱۱ گروه نمایشی تعزیه برگزار می شود، منتشر شد. در سومین 
بخش از رویداد »صاحبدلان« که به مناسبت اربعین حسینی تا ایام 
شهادت امام رضا)ع( ادامه خواهد داشت، مجالس تعزیه »ام البنین«، 
»مجلس حضرت عباس)ع(«، »مجلس شهادت امام حسین)ع(«، 
»مجلس دوطفلان مســلم«، »مجلس فتاح بت پرست«، »شهادت 
امام رضا«، »مجلس شهادت حر«، »مجلس غلام و دوطفلان زینب«، 
»مجلس شــهادت حضرت عباس)ع(« و »مجلس شاهچراغ« اجرا 
می شود. دوازدهمین دوره سراسری و نخستین رویداد بین المللی 
»صاحبدلان« بــه دبیری محمود فرهنگ از تیرماه ســال جاری با 
محوریت نمایش های دینی در سراسر کشور در حال برگزاری است.

ایرنه پاپاس درگذشت 
ایرنه پاپاس، بازیگر یونانی فیلم 
محمــد رســول الله)ص( که در 
نقش هند، همســر ابوســفیان 
در یــاد ایرانیان مانده اســت در 
۹۶سالگی درگذشــت. به گزارش همشهری، این بازیگر 
 و خواننده یونانــی در طول نیم قــرن فعالیت هنری در
مجموعه ای از بهترین فیلم های تاریخ ســینما به بازی 
پرداخته است. بازی او در فیلم های معروف »عمر مختار« 
و محمد رسول الله)ص( به کارگردانی محمد عقاد باعث 

شهرت این بازیگر در میان مردم ایران بود.
»زوربای یونانی« ساخته مایکل کاکویانیس، »مسیح در 
ابولی توقف کرد« ساخته فرانچسکو روزی، »در دل شب« 
ساخته جان لندیس و »توپ های ناوارون« ساخته جی. لی 
تامپسون از فیلم های معروف پاپاس است. آخرین فیلمی 
که با بازی این بازیگر به نمایش درآمده در سال 2۰۰4به 
کارگردانی مانوئل دی الیویرا با نام »یک تصویر ناطق« بود.

کتاب

چهره

خبر

پویش کتابخوانی  2 امام مجاهد 
همزمــان با مــاه صفــر، پویش 
کتابخوانــی با محوریــت کتاب 
»2 امام مجاهد« بــا جوایزی به 
ارزش 2۱۰ میلیــون ریال برگزار 
می شــود. به گزارش همشهری، 
انتشارات انقلاب اسلامی وابسته 
به دفتر حفظ و نشر آثار حضرت 
آیت الله العظمــی خامنــه ای به 

مناســبت ماه صفر، پویش کتابخوانی »2امــام مجاهد« را 
برگزار می کند. کتــاب »2 امام مجاهد« شــامل ۶گفتار از 
حضرت آیت الله العظمی خامنه ای در ســال های 5۱ و 52 
شمسی است و به وقایع پیرامون صلح امام حسن علیه السلام 
و قیام اباعبدالله الحسین علیه السلام و مبارزات سیاسی این 

دو امام بزرگوار می پردازد. 
جوایز این پویش، شامل 5 کمک هزینه سفر به عتبات عالیات 
هر یک به ارزش ۳۰ میلیون ریال و 2۰ بن خرید کتاب هر یک 
به ارزش ۳ میلیون ریال است. علاقه مندان تا پایان ماه صفر 
فرصت دارند تا با مراجعه به پایگاه اینترنتی انتشارات انقلاب 

اسلامی در این پویش شرکت کنند.  

فهیمه پناه آذرسیما
روزنامه نگار

با فرا رسیدن اربعین حسینی، جدیدترین دیوارنگاره میدان ولیعصر)عج(، با شعار »راه قدس 

از کربلا می گذرد« و فضای تبلیغات شهری اربعینی شده اند. به گزارش همشهری، با فرا رسیدن تجسمی
اربعین حسینی، جدیدترین دیوارنگاره میدان ولیعصر )عج( با کلامی از حضرت امام صادق)ع( 
و شعار »راه قدس از کربلا می گذرد« نصب شده است. این دیوارنگاره محصول خانه طراحان انقلاب اسلامی، با 
طراحی گرافیک محمد شکیبا و طراحی نوشتار مجتبی حسن زاده است. همچنین فضاهای تبلیغات شهری در 
پایتخت و بیلبوردها نیز رنگ و بوی اربعین و راهپیمایی اربعین به خود گرفته است. این فضاها در راستای پویش 

»انا من حسین« و با تأکید بر راهپیمایی اربعین حسینی نقش بسته اند.

اربعین در دل شهر
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دریافت رقم 600هزار تومان برای خوابگاه روزانه چه معنی 
دارد

کلی تلاش می کنیم و برای آزمون کنکور سختی می کشیم 
که روزانه قبول شــویم و مجبور به پرداخت هزینه نباشیم. 
ولی بعد از قبولی در دانشــگاه علامه متوجه شــدیم نه تنها 
باید 600تا 800هزار تومان بــرای خوابگاه بدهیم که برای 
خرید غذا هم باید حدود 5هزار تومان بپردازیم. بحث ســر 
این نیست که این ارقام کم اســت یا زیاد که البته برای من 
به عنوان دانشجوی شهرستانی بدون حمایت کسی پرداخت 
همین ارقام هم سخت است، موضوع سر این است که فرق 
من با کسی که شهریه 10میلیونی پردیس می دهد چیست؟ 
آیا به عنوان دانشــجوی روزانه که یک سال شبانه روز درس 

خوانده ام نباید فرقی با آنها داشته باشم.
کلامی از یاسوج 

با رتبه 2در آزمون دکتری پذیرش نشدم
با رتبه 2در مرحله اول آزمون دکتری مرکز آموزش سنجش 
پزشکی کشور مجاز به انتخاب رشــته شدم. همه دروس را 
بالای 50درصد زده بودم و از سهمیه 5درصدی رزمندگان 
هم بهره مند بودم. اگر من قبول نشدم چه کسی قرار است در 

آزمون قبول شود.
سعید درخشان از تهران 

معابر روستای کوشک هنوز آسفالت نشده است
معابر روســتای کوشــک اندیمشــک نیازمند زیرسازی و 
آسفالت و روکش اســت. چندی قبل بخشــداري آبژدان 
اعلام کرد که معابر 15روستای آبژدان در شهرستان اندیکا 
آسفالت می شوند و حتی رقم ســنگینی هم به عنوان اعتبار 
تامین شده این کار اعلام شد، اما تاکنون خبری از آسفالت 
نیست و معابر روستای کوشک در آبژدان همچنان ناهموار 

و بی آسفالت است.
ژیان از روستای کوشک آبژدان 

جمع آوری کارتخوان هاي بدون تراکنش را متوقف کنند 
با کسادی بازار برخی مشــاغل مدت هاست ریالی کاسبی 
نکرده اند و بدیهی اســت که در این مسیر کارتخوان مغازه 
آنها تراکنشی نداشته باشد.  آیا کسبه خودشان با کارتخوان 
پول کارت بــه کارت کنند یا به زور کســی را وادار به این 
کارها کنند؟ بهتر نیست در این شرایط بد اقتصادی سقف 
تراکنش کارتخوان هــا را کاهش دهند و کســبه را دچار 

دردسر پرداخت هزینه مجدد و اتلاف وقت و غیره نکنند.
ارکانی از تهران 

کارخانه ســیمان اردســتان به کارگران سختی کار 
نمی دهد

کارخانه سیمان اردستان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
سیمان کشور است که صدها کارگر دارد. متأسفانه کارگران 
این کارخانه از ســختی کار محرومند و به رغم آسیب های 
بسیاری که حین کار به آنها وارد می شود برای آنها سختی 
کار لحاظ نمی شود. اعتراضات و پیگیری ها تاکنون به نتیجه 
نرسیده است و امید داریم مسئولان راهکاری برای حل این 

موضوع پیدا کنند.
مقدم از کارگران کارخانه سیمان اردستان 

هزینه سرویس مدارس افزایش نجومی یافته است
پس از اعلام هزینه ســرویس مدارس در ســال تحصیلی 
جدید و اخذ اولیه هزینه از والدین، حالا که در آستانه شروع 
مدارس هستیم با مطرح کردن سامانه هوشمند سرویس 
مدارس تهران افزایش چندین برابــری قیمت ها را مطرح 
کردند. برای مثال هزینه ســرویس فرزند من از ۴ میلیون 
تومان به 11 میلیون و 500هزار تومان افزایش پیداکرده 
است. واقعا به عنوان پدر سه دانش آموز چگونه باید از پس 

این هزینه برآیم؟
سیادتی از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

بازداشت 3متهم جدید در پرونده 
سرقت از صندوق امانات بانک ملی 

تازه ترین تحقیقات در پرونده 
دســتبرد به صندوق امانات 
بانک ملی به بازداشت 3متهم 
جدید در پرونده منجر شــد. 
این افــراد با فــروش اموال 
مســروقه، 30میلیاردتومان 
پول به دســت آوردنــد و در 

شمال کشور ویلا و زمین خریدند.
به گزارش همشــهری، در شــرایطی که رســیدگی به پرونده 
بزرگ ترین سرقت پایتخت که در جریان آن، دزدان در تعطیلات 
خرداد به صندوق های امانات بانک ملی شــعبه دانشگاه تهران 
دســتبرد زده و محتویات 168صندوق را خالی کرده بودند در 
دادسرای ویژه سرقت و اداره آگاهی تهران ادامه دارد، مأموران 
پلیس آگاهی تهران موفق شــدند 3متهم تازه را در این پرونده 
دستگیر کنند. ســرهنگ علی ولی پورگودرزی، رئیس پلیس 
آگاهی تهران در این باره به همشهری گفت: همکاران من در این 
پرونده به صورت شبانه روزی در تلاش هستند تا هرچه زودتر این 
پرونده به مرحله نهایی برسد. وی افزود: آنها هنگام شناسایی و 
تحویل اموال به مالباختگان متوجه شدند که مقداری از اموال 
کشف نشده که بلافاصله اقدامات پلیس در این زمینه آغاز شد 
و ما چند روز پیش موفق شــدیم 3 نفر دیگر را در این پرونده 
دستگیر کنیم. این 3نفر از اقوام متهمان اصلی پرونده هستند که 
بخشی از اموال سرقتی در اختیار آنها بود و آنها با فروش اموال 

مسروقه اقدام به خرید املاک در شمال کشور کرده  بودند.
رئیس پلیس آگاهی تهران افــزود: در حقیقت متهمان اصلی 
پرونده، پس از سرقت بزرگ، بخشی از اموال مسروقه که شامل 
پول، دلار و طلا بوده را به صورت امانت در اختیار این 3نفر قرار 
داده  بودند. آنها هم پس از آنکه متوجــه فرار متهمان اصلی به 
ترکیه شــده بودند، تصمیم گرفتند اموال سرقتی را مال خود 
کنند. آنها حدود 30میلیاردتومان به دســت آورده بودند که با 
این پول، ویلا ، خانه و زمین در شمال کشور خریده اند که پس 
از دستگیری متهمان، تمام این املاک و حساب های متهمان 

توقیف شد.
سرهنگ علی ولی پورگودرزی افزود: این افراد مدعی هستند که 

از سرقتی بودن اموال اطلاعی نداشتند. 
رئیس پلیس آگاهی تهران درباره افراد متواری شده به ترکیه 
نیز گفت: پیگیری موضوع از طریق اینترپل و کشور ترکیه در 
حال انجام اســت، اما تاکنون اتفاق خاصی رخ نداده و ما پیگیر 
موضوع هستیم تا هرچه زودتر متهمان را به ایران تحویل بدهند. 
ســرهنگ ولی پور گودرزی در ادامه بــه عملکرد خوب پلیس 
آگاهی تهران در چند ماه اخیر اشاره کرد و گفت: جرائم خشن 
خط قرمز پلیس اســت و طی هماهنگی اي که با مقام قضایی 
انجام شده اگر فردی با چاقو و اسلحه و... موجب وحشت مردم 
شود، اتهام محارب برایش درنظر گرفته شده و به اشد مجازات 

محکوم خواهد شد. 
وی با بیان اینکه درمجموع ۷0درصد از میانگین جرائم در تهران 
کشف می شود، گفت: این مربوط به تمام جرائم است و به عنوان 
مثال ما در مورد جرائم جنایــی وضعیت بهتری داریم و تقریبا 

100درصد جرائم جنایی رخ داده در پایتخت کشف می شود. 
رئیس پلیس آگاهی تهران با اشاره به تشــکیل اداره مبارزه با 
مالخری در پلیس آگاهی پایتخت گفت: این اداره در هفته فراجا 
رسما افتتاح خواهد شــد و در آن زبده ترین کارآگاهان پلیس 
آگاهی حضور خواهند داشت. با استفاده از ظرفیت های این اداره 

بر خرید و فروش اموال مسروقه نظارت خواهد شد.

تصادف مرگبار اتوبوس زائران ایرانی 
در عراق

تصادف یک دســتگاه اتوبوس حامل زائران ایرانی در عراق بار 
دیگر حادثه تلخی را رقم زد و موجب جان باختن یک زائر ایرانی 

و مصدومیت دست کم 15نفر دیگر شد.
به گزارش همشهری، این حادثه روز گذشته در جاده کوت- بغداد 
اتفاق افتاد و در جریان تصادف شدید یک دستگاه اتوبوس که 
حامل زائــران ایرانی اربعین بود با یک تریلــی، اتوبوس زائران 
واژگون شد. تصاویری که توسط شبکه شفق نیوز عراق منتشر 
شده از شدت این حادثه حکایت دارد و افراد حاضر در صحنه را 

نشان می دهد که برای نجات حادثه دیدگان تلاش می کنند.
منابع خبری اعلام کردند که در این حادثه یک زائر جان خود 
را از دست داد و 15نفر دیگر نیز مصدوم شدند. اما برخی منابع 
عراقی شــمار حادثه دیدگان تصادف جاده کــوت- بغداد را تا 
26نفر اعلام کرده اند. این منابع وضعیــت مصدومان حادثه را 

وخیم گزارش کرده اند.

ریزش دوباره متروپل قربانی گرفت
ریزش بقایای ســاختمان متروپل بر سر کارگرانی که مشغول 

تخریب آنجا بودند حادثه ساز شده و جان یکی از آنها را گرفت.
به گزارش همشهری، این حادثه عصر دیروز اتفاق افتاد. ماجرا از 
این قرار بود که تعدادی از کارگران مشغول تخریب بخش های 
باقی مانده از ســاختمان متروپل  آبادان بودند که بخشــی از 
ساختمان یکباره فرو ریخت. این حادثه به حدی بود که تعدادی 
از کارگران مصدوم شدند و حتی یکی از آنها زیر آوار گرفتار شد.

وحید شــعبانی، مدیرعامل جمعیت هلال احمر خوزستان با 
اعلام وقوع این حادثه از اعزام تیم های عملیاتی امداد و نجات به 
محل سازه برج متروپل خبر داد. او گفت: با اعلام خبر فروریختن 
بخش های دیگری از سازه به جای مانده از برج متروپل آبادان، 
بلافاصله 5 تیم امــداد و نجات جمعیت هــلال احمر به محل 
حادثه اعزام شدند. در بررسی های اولیه معلوم شد که شماری 
از کارگران که در آنجا مشــغول کار بودند مصدوم شده اند که 

عملیات رهاسازی مصدومان آغاز شد.
در همین حال یک منبع در هلال احمر آبادان به همشهری گفت 
که در این حادثه یکی از کارگران که زیر آوار گرفتار شده بود جان 
خود را از دست داد. او گفت: بخشــی از بقایای متروپل که بعد 
از حادثه خردادماه برای راهیابی به پارکینگ تخریب شده بود 
فروریخت و کارگران در آنجا گرفتار شدند و متأسفانه یکی از آنها 

جان خود را از دست داد.

کوتاه از حادثه همدست زورگیر بزرگراه نیایش دستگیر شد

جنایت باورنکردنی زن تگزاسی که برای فریب نامزدش مدعی شده بود باردار است

تفریح با پول های دزدی 

قتل زن باردار برای سرقت جنین او
 روز دوشنبه قضات دادگاهی در شهر نیوبوستون آمریکا 

محاکمه زنی را آغاز کردند که یکی از باورنکردنی ترین خارجی
جنایات سال های اخیر در این کشور را رقم زد. زنی که 
دوست باردارش را به قتل رساند تا جنین او را سرقت و وانمود کند که 
خودش زایمان کرده اســت. او همه این  کارها را کرد فقط با یک هدف؛ 

اینکه نامزدش او را ترک نکند.
به گزارش همشهری به نقل از واشنگتن پست، متهم که تیلور رنه پارکر 
نام دارد در سال2020 در اوکلاهاما دستگیر شد؛ تنها چند ساعت بعد 
از آنکه به طرز هولناک دوست 21ســاله اش به نام ریگان سمونز را در 

خانه شان در شهر نیوبوستون به قتل رساند.
آن روز مأموران پلیس در اوکلاهاما متوجه خودرویی شدند که با سرعت 
غیرمجاز در حرکــت بود. آنها به تعقیب خــودرو پرداختند و به راننده 
دستور ایســت دادند. وقتی خودرو توقف کرد، زن جوانی پشت فرمان 
بود؛ با لباس ها و دست هایی خون آلود. درست روی دامن او، نوزادی که 
دورش پتویی پیچیده شده بود به چشم می خورد. زن جوان تیلور رنه 
پارکر نام داشــت و به مأموران گفت که دقایقی قبل زمانی که در حال 
رانندگی بوده دچار درد زایمان شده و در نهایت مجبور شده که نوزادش 
را خودش کنار جاده به دنیا بیاورد. مأموران پلیس با شنیدن حرف های 
او به سرعت وی را به بیمارستان منتقل کردند اما دقایقی بعد معلوم شد 

نوزادی که همراه زن 29ساله بوده، جانش را از دست داده است.

رفتار مشکوک
در ابتدا همه  چیز عادی به نظر می رســید و پزشکان حرف های تیلور را 
باور کرده بودند اما آنها زمانی به او مشکوک شدند که خواستند وی را 
معاینه کنند. پزشکان وظیفه داشتند برای اطمینان از سلامتی زنی که 
تازه زایمان کرده بود وی را معاینه کنند اما تیلور از این کار امتناع کرد و 
به آنها اجازه نداد به او نزدیک شوند. رفتار زن جوان عجیب بود و همین 

باعث شک پزشکان شده بود تا اینکه در نهایت معلوم شد که هیچ نشانی 
از اینکه تیلور زایمان کرده وجود ندارد و او دروغ گفته است. در 

این شرایط مهم ترین سؤال این بود: نوزادی که فوت شده 
متعلق به چه کسی بود؟

جنایت هولناک
درحالی که هنوز تیلور در بیمارستان به سر می برد، 
کیلومترها آن طرف تر و در شهر نیو بوستون، مأموران 

پلیس در جریــان جنایتی هولناک قــرار گرفتند. زن 
جوانی به نام ریگان سیمونز 21ساله در خانه شان به طرز 

هولناکی به قتل رســیده و جنینی که در شــکم داشت دزدیده 
شده بود. 

وقتی مأموران پلیــس قدم به خانه این زن گذاشــتند بــا صحنه ای 
تکان دهنده روبه رو شــدند. ریگان ســیمونز 8ماهه باردار بود اما فرد 
ناشناسی با ضربات چاقو او را به قتل رســانده و سپس جنین وی را از 
شکمش درآورده و با خودش برده بود. طولی نکشید که پلیس متوجه 
ارتباط میان ایــن حادثه و اتفاقی که در اوکلاهاما رخ داده بود، شــد و 
دریافت عامل این جنایت هولناک کسی نیســت جز تیلور؛ همان زن 
29ساله ای که مدعی بود در کنار جاده زایمان کرده و حالا در بیمارستان 

تحت نظر بود.

محاکمه 
از صبح دوشــنبه گذشــته به وقت محلی، محاکمه تیلور رنه پارکر در 
دادگاهی در شهر نیو بوستون آغاز شد. دادستان ها در دادگاه جزئیات 
بیشتری از این پرونده هولناک را فاش کردند و گفتند:  تیلور یک بازیگر 
حرفه ای است. یک جنایتکار بی رحم. او برای اینکه نامزدش را از دست 
ندهد، به دروغ به وی گفته بود که باردار است. پس از آن نیز شروع کرده 

بود به نقش بازی کردن. او حتی جشن تعیین جنسیت 
بچه اش را برگزار کرده، سونوگرافی جعلی تهیه کرده و 
در اینستاگرام پست هایی منتشر می کرد که همه باور کنند 
باردار است. حتی با گذشت زمان و با اســتفاده از پارچه هایی که 
زیر پیراهنش می گذاشت، وانمود می کرد که دوران بارداری سختی را 
سپری می کند. تا اینکه در آخر نقشه نهایی اش را اجرا کرد. دادستان ها 
توضیح دادند: تیلور دوستی به نام ریگان داشت. زن 21ساله ای که مادر 
دختری 3ساله بود و دوران بارداری اش را سپری می  کرد. او 8ماهه باردار 
بود که تیلور برای اجرای نقشه نهایی اش سراغ وی رفت. این زن بی رحم 
زمانی که دختر 3ساله دوســتش نیز در خانه بود، زن باردار را غافلگیر 
و با ضربات چاقو به قتل رساند. پس از آن اقدام به بیرون آوردن جنین 
8ماهه از شکم ریگان کرد و لباس هایش را غرق خون کرد تا نقش بازی 
کند. او به همراه جنین 8ماهه سوار ماشینش شد تا به بیمارستان برود 
و مدعی شود که به طور ناگهانی دچار درد زایمان شده و بچه اش را به 
تنهایی به دنیا آورده اما جنین 8ماهه زنــده نماند و راز این زن مخوف 
فاش شد. به گفته دادستان ها، این جنایت باورنکردنی است و همه شواهد 
نشان می دهد که تیلور هیچ علاقه اي به بچه نداشت. او فقط می خواست 
با این کار نامزدش را حفظ و کاری کند که او ترکش نکند. براساس این 
گزارش، احتمال می رود محاکمه این زن جنایتکار یک ماه طول بکشد و 
اگر تیلور پارکر مجرم شناخته شود با مجازات اعدام روبه رو خواهد شد.

ماموران پلیس آگاهی تهران در تازه ترین عملیات خود، 2مجرم حرفه ای را دستگیر 

کردند. یکی از آنها همدست زورگیر بزرگراه نیایش است که چند روز پیش از سوی داخلی
دادگاه به اعدام محکوم شد و دیگری سارقی است که نقش خریدار را بازی می کرد تا 
دست به سرقت خودروهای شاسی بلند بزند. همدست زورگیر بزرگراه نیایش مدعی است که در 
ابتدا قصد داشته با سرقت، هزینه جراحی خواهر بیمارش را تامین کند اما همه پول های دزدی را 
خرج تفریح و خوشگذرانی کرده و دومین متهم نیز ادعا می کند که پس از سرقت خودروها، در ازای 

دریافت پول آنها را به صاحبشان برمی گردانند. گفت وگو با این 2متهم را بخوانید.

تخفیف دزد عجیب به مالباخته

دومین متهمی که به دام مأموران پلیس آگاهی تهران گرفتار شده، مجرمی سابقه دار است که گفت وگو1
عشق خودروهای شاسی بلند را دارد. به همین دلیل آنها را سرقت می  کرد.

از شگرد سرقت هایت بگو؟
نقش خریدار ماشین های شاسی بلند مانند جک، جیلی، هیوندا و... را بازی می کردم. ابتدا در سایت های خرید و 
فروش کالا، افرادی که قصد فروش ماشین های شاسی بلند خود را داشتند شناسایی می کردم و سپس با شماره 
فروشندگان تماس می گرفتم. بعد در نقش خریدار به ســراغ آنها می رفتم، کت و شلوار شیک و گران قیمت 
می پوشیدم تا آنها تصور کنند که یک تحصیلکرده پولدارم و بعد به بهانه اینکه می خواهم ماشین را امتحان 
کنم و با آن دوری بزنم پشت فرمان می نشستم و تا قبل از نشستن فروشنده، فرار می کردم. البته گاهی هم با 
ماشین های سرقتی به سراغ فروشندگان گوشی موبایل که در سایت ها آگهی می دادند می رفتم. به بهانه اینکه 
هوا گرم است و می خواهم گوشی را بررسی کنم از فروشنده ها می خواستم سوار ماشینم شوند اما قبل از آنکه 

سوار شوند فرار می کردم و گوشی را می دزدیدم.
با ماشین های سرقتی چه می کردی؟

من عاشق ماشین های شاسی بلند هستم. دلم می خواست روزی صاحب یک لندکروز 
مشکی شوم و با آن به همه جای ایران سفر کنم اما خب می دانستم این آرزوی محال است 
و هرگز به آن نمی رسم. به همین دلیل خودروهای شاسی بلند را سرقت می کردم و با آن 
در خیابان ها دور دور می کردم. پس از آنکه گشتی می زدم به سراغ نقشه بعدی می رفتم.

نقشه بعدی ات چه بود؟
به صاحب ماشین ها زنگ می زدم و می گفتم اگر ماشینتان را می خواهید پول به حسابم 

بریزید تا آن را پس بدهم. با این شــگرد بین 20تا 50میلیون تومان از مالباخته ها 
اخاذی می کردم.

پس هم ماشینشان را سرقت می کردی و هم باج می گرفتی؟
کسی را نمی شناختم که ماشین سرقتی بخرد. در ضمن فروش ماشین سرقتی 
دردسرداشت، بدون مدارک که نمی شود ماشین فروخت. خیلی هم نمی شد 
ماشین سرقتی زیرپایم باشد چون ممکن بود گیر بیفتم. این بهترین شگرد بود 

که می توانستم از افراد اخاذی کنم و به پول برسم. اینطوری با یک تیر 2 نشان 
می زدم هم با ماشین شاسی بلند دور دور و تفریح می کردم و هم به پول می رسیدم.

همه مالباخته ها پول را پرداخت می کردند؟
شاید باورتان نشود اما به یکی از آنها تخفیف دادم! گفتم 20میلیون می خواهم اما طرف 
دســتش خالی بود و التماس کرد تا 3میلیون بپردازد و مابقی را بعدا. یک مقدار به او 

تخفیف دادم و قبول کردم تا پول اخاذی را به صورت قسطی بپردازد!
چند مورد سرقت انجام دادی؟

تعدادش را یادم نیست اما حدود یک یا 2ماه پیش از زندان آزاد شدم و به محض آزادی 
سرقت ها را شروع کردم. راستش من سابقه دارم و قبلا 4مرتبه به همین جرم دستگیر شده 
و به زندان رفته بودم. اما  می خواهم توبه کنم  و دور خلاف را خط بکشم. من قبلا آدم حسابی 
بودم اما مواد زندگیم را تباه کردم. معتاد به هروئین هســتم و تزریق می کنم اما از این به 

بعد می خواهم درست زندگی کنم. من عاشق هنرپیشگی هستم و همیشه دلم می خواست 
بازیگر شوم. به همین دلیل هر وقت به سراغ طعمه می رفتم و کت و شلوار می پوشیدم و آنقدر 

خوب نقش بازی می کردم که هیچ کس به من مشکوک نمی شد. 

 درآمد 3، 4میلیونی از 
گفت وگو2

هر سرقت
همدست زورگیر خشن بزرگراه 
نیایش نوجوانی 17ســاله و لاغر اندام است. او 
می گوید که ســال ها قبل خانواده اش به صورت 
قانونی به ایران مهاجرت کردنــد و او در تهران 
متولد شده و از 3ماه پیش قدم در دنیای سارقان 

گذاشته است.

چه شد که در این سن کم تبدیل به 
یک سارق حرفه ای شدی؟

من هیچ ســرقتی انجام ندادم. تمام سرقت ها را 
همدســتم که حالا به اعدام محکوم شده،  انجام 

داده است.
پس شنیده ای که او به اعدام محکوم 

شده است؟
بله شنیده ام و می ترسم که برای من هم مجازات 
سنگینی درنظر بگیرند. باور کنید من نقشی در 
زورگیری های خشن نداشتم و همدستم بود که 
طعمه ها را با قمه تهدید می کرد. من فقط راننده 

موتور بودم.
درباره آن سرقت که کلیپش را همه 

دیدند بگو.
من آن طــرف اتوبان منتظر ایســتاده بودم تا 
همدستم سرقت را انجام بدهد و برگردد. به شدت 
مضطرب بودم و اســترس داشــتم. اطراف را 
می پاییدم که اگر پلیس رسید فرار کنم. به همین 
دلیل متوجه جزئیات ســرقت نشدم. همدستم 
رفت و دقایقی بعد برگشت، ترک موتور نشست و 
گفت برو. من هم حرکت کردم و در بین راه متوجه 
شدم که او با تهدید قمه، گوشی موبایل زنی جوان 
را سرقت کرده است. روز بعد بود که فیلم سرقت 

را در فضای مجازی دیدم.
انگیزه ات از همدســتی با دوستت 

چه بود؟
خواهرم بیمار بود. پزشکان می گفتند که باید 
عمل شود. هزینه عمل جراحی حدود 60میلیون 

تومان بود. یک روز که ناراحت بودم و با دوستانم 
درباره هزینه عمل خواهرم حرف می زدم، دوستم 
که حالا به اعدام محکوم شده و از بچگی با یکدیگر 
بزرگ شده ایم پیشنهاد داد تا با او به سرقت بروم. 
او می گفت فردی به اسم بصیر حاضر است پول 
خوبی بابت گوشی های مســروقه بدهد. پس از 
آن قبول کردم که با او به سرقت بروم. پس از هر 
سرقت بصیر گوشی را می خرید. چون کار اصلی را 
همدستم انجام می داد، سهم بیشتری به او می داد 

و سهم کمتری هم به من.
تو چقدر سهم می گرفتی؟

بستگی داشت، از هر سرقت 3 تا 4میلیون تومان 
اما همدستم که با قمه تهدید و زورگیری می کرد 

گاهی تا 10 میلیون تومان هم می گرفت.
با گوشی های سرقتی چه می کردید؟

بصیر همه را می خرید، نمی دانم آیا از مرز خارج 
می کرد یانه. من به این چیزها فکر نمی کردم، فقط 

سهمم را از سرقت ها می گرفتم.
چند مورد سرقت انجام دادی؟

حدود 3ماه سرقت کردیم و فکر می کنم حدود 
30سرقت انجام دادیم. در خیابان ها پرسه می زدیم 
و به محض شناسایی فردی که گوشی گران قیمتی 
داشت، همدستم پیاده می شد و نقشه سرقت را 

اجرا می کرد.
پول جراحی خواهرت جور شد؟

راستش با پول هایی که از راه دزدی به دست آوردم 
به تفریح و خوشگذرانی پرداختم.

مگر نگفتی انگیــزه ات، تهیه هزینه 
جراحی خواهرت بود؟

متهم سرش را پایین می اندازد و حرفی نمی زند.
شغلت چیست؟

من خیاط هستم اما در آمد بالایی ندارم.
بعد از آنکه همدستت دستگیر شد 

چه کردی؟
ترســیده بودم و با هویت جعلی یک ویلا اجاره 
کردم و جرأت نداشتم از آنجا خارج شوم تا اینکه 

پلیس مرا دستگیر کرد.

سقوط شــبانه خودرویی از طبقه دوم بزرگراه صدر 
باعث شعله ور شدن آن شد و حادثه تلخی را رقم زد. 
در این حادثه 2پسر جوان در دم جان باختند و یک زن 

به شدت مصدوم شد.
به گزارش همشهری، این حادثه در دقایق اولیه بامداد 
دیروز در مسیر غرب به شــرق بزرگراه طبقاتی صدر 
اتفاق افتاد. یک دســتگاه خودروی پــژو20۷ که با 
3سرنشین در حال حرکت بود بنابه دلایل نامعلومی 
از مسیر اصلی منحرف شد و با گاردریل کنار بزرگراه 
برخورد کرد. شــدت این برخورد به حــدی بود که 
خودرو از گاردریل کنار بزرگــراه عبور و از طبقه دوم 
به رمپی که بلوار قیطریه را بــه بزرگراه صدر متصل 
می کند، سقوط کرد. این حادثه هولناک سبب شد تا 

پژو206 دچار آتش سوزی شود.
لحظاتــی از این حادثه می گذشــت کــه ماجرا به 
آتش نشــانی و اورژانس اطلاع داده شد و گروه های 

امدادی راهی محل حادثه شدند. سیدجلال ملکی، 
ســخنگوی آتش نشــانی تهران در این بــاره گفت: 
1۷دقیقه بامداد چهارشنبه خبر سقوط یک دستگاه 
خودروی پــژو20۷ از طبقه دوم بزرگــراه صدر به 
آتش نشانی تهران اعلام شد. به دنبال آن آتش نشانان 

2ایستگاه به محل اعزام شدند.
او در توصیف صحنه این حادثه گفت: یک دســتگاه 
خودرو پژو20۷ با 3نفر سرنشــین که 2پســر 1۷، 
18ساله و یک خانم بودند در مسیر غرب به شرق، روی 
پل صدر در حال حرکت بود  که به دلیل نامشخصی از 
مسیر اصلی منحرف شد و پس از برخورد با گاردریل 
و خم شدن آن، از روی گاردریل به پایین سقوط کرده 
و روی رمپ محدوده قیطریه افتاده بود. گزارش های 
اولیه حاکی از آن بود که پیش از ســقوط این خودرو 
3سرنشین آن به شکل نامعلومی به بیرون پرتاب شده 

و بین گاردریل گرفتار شده بودند.

سقوط مرگبار پژو 207 از پل صدر

ملکی در ادامه گفــت: در این حادثه خــودرو دچار 
حریق شــده بود و در آتش می سوخت که همکارانم 
ضمن تلاش بــرای خاموش کردن آتــش همزمان 
سراغ حادثه دیدگان رفتند و آنها را از بین گاردریل ها 
بیرون کشیدند؛ اما امدادگران اورژانس پس از بررسی 
وضعیت آنها اعلام کردند که 2پسر جوان، جان خود 
را از دســت داده اند و زن جوان نیز دچار مصدومیت 
شدیدی شده  که به مرکز درمانی منتقل شد. در این 
حادثه به جز سرنشینان این خودرو به هیچ خودرو یا 

شهروند دیگری آسیبی وارد نشد.

از ســوی دیگر محمد وهابی، بازپرس شــعبه دوم 
دادســرای امور جنایی تهران که ایــن حادثه به او 
گزارش شده بود در این باره گفت: قربانیان این حادثه 
2جوان بودند و نفر سوم نیز به شدت مصدوم شده بود 
که به بیمارستان منتقل شد. وی درباره روند قضایی 
رسیدگی به این حادثه نیز گفت: بعد از تنظیم گزارش 
اولیه از محل وقوع حادثه، پرونده به دادسرای منطقه 
ارجاع شد تا رسیدگی قضایی در آنجا ادامه پیدا کند و 
درباره وضعیت هوشیاری قربانیان هنگام وقوع حادثه 

تحقیق شود.

یادداشت

 کم وکسری منبرهای ما 
در تبیین راهپیمایی اربعین

روایتی که در رابطــه با ثواب پیاده روی 
ذکر شده است نیز هرچند انگیزه بخش 
است، اما کامل کننده ســنت جهانی پیاده روی نیست؛ چه 
آنکه از این دست روایات، جاهای دیگری نیز ذکر شده است؛ 
ازجمله ثواب گام های نمازگزار برای رسیدن به مسجد، ثواب 
گام های حاجی، ثواب قدم های زائر حرم  امیرالمومنین)ع( 

در روز عید غدیر و... .
پس ماجرا فراتر از این دو است.

مسئله اینجاســت که منابر ما نتوانسته چنین »جلوه گری 
ضدشــیطانی« و »مانور تظلم خواهی« و »خدمت رســانی 
چشم نواز« و »مودت و محبت پرشــور محبان به یکدیگر« 
را تبیین کند؛ لذا به دنبال اســتدلال هایی از جنس »دین 
فردگرایانه« است. اساسا اگر راهپیمایی اربعین را از جنس 
»عبادت فردی« ببینید، نمی توانید »توسعه جهانی« امروز 

را درست تحلیل کنید.
منابر ما برای اثبات و استدلال این حرکت قیام گونه، ثواب 
متکی به زیارت فردی را تبلیــغ می کنند؛ حال آنکه امروز 
نیاز داریم نسبت این حرکت عظیم شیعی با اعتلا و قدرت 
یافتن جبهه حق تحلیل شود. آنگاه برای تبیین راهپیمایی 
به ثواب زیارت فردی اکتفا نمی کنیم و به صدها ســرفصل 
روایی و حدیثی از اهل بیت)ع( ارجاع می دهیم که مستند به 
»حرکت جمعی«، »خدمت رسانی خالصانه«، »محبت ورزی 
عاشقانه« و »مبارزه با ظلم« و »مانور قدرت شیعی« و ده ها 

سرفصل دیگر است.
راهپیمایی اربعین، یک »عبادت فردی« را به »رســتاخیز 
عظیم شــیعی« مبدل ساخته اســت؛ »کلید« در فهم آثار 

اجتماعی و تمدنی این مناسک است و لاغیر.

ادامه از 
صفحه اول

سرهنگ گودرزی

مقتول
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هفته نامه لو تریبون ]فرانسه[

بحران کمبود برق 
مجله لوتریبون در گزارشــی به کمبود برق در فرانســه 
پرداخته و نوشته که این بحران تا سال2024 ادامه خواهد 
داشت. این نشریه به وضعیت ده ها رآکتور هسته ای موجود 
در فرانســه پرداخته که به دلیل مشکلات فنی و تعمیرات 
اساسی از مدار خارج شده اند. این در حالی است که بیش 
از 75درصد از برق مورد نیاز فرانسه از طریق رآکتورهای 

هسته ای تامین می شود.

محمد بن سلمان، ولیعهد جوان 
سعودی نه تنها به دلیل اقداماتش، 
ازجمله حذف فله ای شاهزادگان، 
چندسالی است به سوپراستار سیاسی عربستان 
تبدیل شــده، بلکه فراتــر از آن برخی طرح های 
عمرانی اش هم با فیلم هــا و تصاویر هیجان انگیز 
هالیوودی مقایسه می شود. او در کنار یک صفحه 
نمایش بزرگ می ایستد و به مخاطبانش توضیح 
می دهد که تصمیم دارد در دل بیابان های تبوک 
در شمال غرب عربستان، یک شهر جدید بسازد. 
نام شهر پیشرفته مورد نظر بن سلمان که تا کنون 
فقط در حد تصاویر گرافیکی بوده، »نئوم« است. 
روزنامه وال استریت ژورنال در گزارشی نوشته که 
شهر نئوم شامل یک ســازه بزرگ خطی متشکل 
از 2ساختمان شیشه ای به ارتفاع 488متر است. 
این دو ســازه به موازات هم در طــول یک خط 
120کیلومتری در زمین های ساحلی، کوهستانی 

و بیابانی تبوک اجرا می شوند.
الجزیره درباره نئوم نوشــته که این دو ساختمان 
آینه ای از طریق مسیرهای پیاده روی به یکدیگر 
متصل خواهند شد و یک قطار سریع السیر از زیر 
آنها حرکت خواهد کرد. انتظار می رود ساخت این 
پروژه حدود یک تریلیون دلار هزینه داشته باشد و 
برای سکونت 5میلیون نفر در آن برنامه ریزی شده 
اســت. همچنین با توجه به سیستم حمل ونقل 
پیشــرفته آن، فقط در 20دقیقه می توان خود را 
به هرکجای این شهر رســاند. در گزارش الجزیره 
همچنین گفته شــده که این ســازه یک شــهر 

هوشمند بدون کربن خواهد بود.

خشت کج اول
برخلاف آن چیزی که در رســانه ها تبلیغ شده، 
مســیر ســاخت نئوم آنقدرها هم عــادی پیش 
نمی رود. هنوز خشــت اول شــهر نئوم گذاشته 
نشده که خبرهایی از بازداشت و حکم زندان برای 
ساکنان بومی منطقه ای می رســد که قرار است 
خانه و کاشانه خود را بر سر ساخت نئوم از دست 
بدهند. سازمان القسط مســتقر در لندن که یک 
ســازمان غیردولتی در زمینه حقوق بشر است و 
نقض حقوق بشر در عربســتان را مستندسازی 
می کند، گزارش داده که 2تن از اعضای قبیله ای در 
عربستان سعودی که به اجبار برای ساختن نئوم 
آواره شده اند، به دلیل اعتراضات علیه این پروژه، 

محکومیت های طولانی مدت دریافت کرده اند.
وب سایت »میدل ایست آی« در این ارتباط گزارش 
داده که مقامات ســعودی خدمات آب و برق را به 
روی ســاکنان بومی قطع کــرده و از پهپادهای 
نظارتی برای بیرون راندن افراد قبیله »هوویتات« 
استفاده می کنند. قبیله هوویتات همان  قبیله ای 
اســت که از گردش بد روزگار، قرعه ساخت نئوم 
در خانه شــان افتاده و حالا بخواهند یا نخواهند 
مجبور به واگذاری زمین های آبا و اجدادی شــان 
به ولیعهد سعودی برای ســاخت شهر شیشه ای 

نئوم هســتند. میدل ایســت آی گزارش داده که 
»عبدالله الهویتی« و »دخیل الهویتی«، از اعضای 
قبیله هوویتات هــردو به دلیل امتنــاع از تخلیه 
خانه هایشان به 50سال زندان و 50سال ممنوعیت 
سفر محکوم شــده اند. احکام پرونده این دو فرد 
بومی که جرم شــان ماندن در خانه است، توسط 
دادگاه کیفری عربستان سعودی ماه گذشته صادر 
شد تا درس عبرت بزرگی برای دیگر اعضای قبیله 
باشد. اما این دونفر، تنها افراد قبیله ای نیستند که 
به خاطر مخالفت با نئوم حبس های طولانی مدت 
دریافت کرده اند، بلکه گزارش های دیگر حاکی از 
آن است که دادگاه سعودی، برای عضو دیگر قبیله 
هوویتات نیز حبس طولانی مدت صادر کرده است.

دامنه مخالفت ها با نئوم البته تنها مربوط به اعضای 
قبیله هوویتات نیست، بلکه مخالفان دیگری نیز 
به فهرست محکومان بر ســر ساخت نئوم افزوده 
شده اند. »سلما الشهاب«، دانشجوی دانشگاه لیدز 
و »نوره بنت سعید القحطانی« به دلیل توییت های 
انتقادی خود از دولت سعودی در ماجرای ساخت 
نئوم به ترتیب به 34 و 45سال زندان محکوم شدند. 
سازمان القسط همچنین هفته گذشته نیز اعلام 
کرده بود که »اســامه خالد«، نویسنده، مترجم و 
برنامه نویس رایانــه، به دلیل برخی انتقادات خود 

از این طرح به 32سال زندان محکوم شده است. 
همین سازمان تعداد اعضای قبیله ای را که تا کنون 
به دلیل مخالفت شــان در برابر نئوم در دادگاه ها 

محکوم شده اند، تا 150نفر عنوان کرده است.
اگرچه گزارش شــده به افرادی که خانه و کاشانه 
خود را در جریان ساخت نئوم از دست می دهند، 
مبالغی پرداخت خواهد شــد، اما به نظر می رسد 
این مبالغ تــا آن اندازه نبوده کــه بتواند رضایت 
خاطر مخالفان قبیله ای را برآورده سازد. براساس 
گزارش ها، به افــراد دارای املاک بــزرگ مبلغ 
266هزار دلار و مالکان املاک کوچک تر تا حداکثر 
27هزار دلار در محل اجرای نئوم پرداخت خواهد 

شد.

ایده های فانتزی نئوم
ساخت شهر نئوم اگرچه به آوارگی افراد بومی و 
قبیله ای منجر شــده، اما برای مشاوران خارجی 
این طرح آب  و نان خوبی داشــته است. به گفته 
بلومبرگ، به مشــاوران ارشــد خارجی نئوم تا 
900هزار دلار دستمزد معاف از مالیات پیشنهاد 
شده اســت. در گزارش بلومبرگ به نقل از یکی 
مشاوران نئوم گفته شده که همکاری در این طرح 
برای او کم بازده ترین از نظــر فنی و پربازده ترین 

از نظر پولی بوده است. در این گزارش همچنین 
گفته شــده که برخی طرح های اولیه ســاخت 
نئوم مانند آسانســورهایی که به نوعی در آسمان 
پرواز می کننــد یا یک فرودگاه فضایی شــهری 
و ســاختمان هایی به شــکل مارپیچ دوتایی و یا 
به شــکل بال های بازشــده شــاهین یا یک گل 
شکوفه دار اینقدر عجیب بودند که در همین آغاز 

راه طرح، کناره گذاشته شدند.
حتی طــرح دیگری برای ســاخت یــک میدان 
خورشــیدی 200میلیارد دلاری در نئوم مدتی 
پس از اعلام، لغو شــد. ساخت شــهر نئوم آنقدر 
بلندپروازانه اســت کــه »اندی ویــرث«، مدیر 
آمریکایی بخش هایی از نئــوم، جدایی خود را از 
مشارکت در این پروژه در سال2020 اعلام کرد. 
به نظر نمی رسد که جدایی این مدیر فنی به دلایل 
مالی بوده، بلکه شاید او می دانسته که طراحان نئوم 
بیش از دنیای واقعی در دنیای مجازی طرح خود 
را پیاده کرده اند. ویرث بعدها گفت: ما در طرح ها 
ساختمان هایی را در کنار صخره ها آویزان کرده 
بودیم که حتی از زمین شناســی آنجا هم بی خبر 

بودیم.
طرح نئوم همچنیــن نگرانی هایــی را در مورد 
پیامدهای زیست محیطی و لجســتیکی ایجاد 
کرده و فراتر از این مشخص نیســت که آیا این 
طرح که به نظر بســیار بلندپروازانه می رسد، با 
تغییرات سیاســی در عربســتان تداوم خواهد 
داشــت یا خیر. محمد بن ســلمان نام نئوم را به 
خودش گره زده و بی تردید هر تحول سیاسی در 
وضعیت بن سلمان رخ دهد، بر سرنوشت نئوم نیز 

تأثیر گذار خواهد بود.

خشت کج شهر »نئوم«
طرح بلندپروازانه محمدبن سلمان برای ساخت شهر جدید نئوم، در همین آغاز راه 150مخالف را روانه زندان کرده است

با حذف نام کوچک رئیس جمهور سابق قزاقستان از پایتخت، پایان عصر نظربایف در این کشور رسما آغاز شد
خداحافظی نورسلطان با آستانه 

نام پایتخت قزاقســتان بار دیگر تغییر کرد و شــهر 
»نور ســلطان« از این پس با همان نام ســابق خود، 
یعنی »آستانه« خوانده خواهد شــد. حدود 3 سال 
پس از اینکه قاســم جومرت توکایف، رئیس جمهوری قزاقستان، به 
پاس قدردانی از زحمات »نورســلطان نظربایــف« رئیس جمهوری 
سابق، پیشنهاد تغییر نام آستانه به نورسلطان را داد، دولت او با تغییر 
دوباره نام نورسلطان به آستانه موافقت کرد؛ تصمیمی که در تحولات 

سیاسی یک سال اخیر این کشور ریشه دارد.
2روز پیش بود که ســخنگوی قاســم جومرت توکایف اعلام کرد 
که نام شهر نورسلطان بار دیگر به آســتانه تغییر خواهد یافت. به 
اعتقاد ناظران، این تازه ترین اقدام توکایــف برای فاصله گرفتن از 
نظربایف، رئیس جمهور نامحبوب سابق،  اســت. این پنجمین بار 
در 5دهه گذشته اســت که نام شهر آســتانه تغییر پیدا می کند. 
این شهر که در دوران امپراتوری روســیه »آکمولینسک« نامیده 
می شــد در دوران اتحاد جماهیر شــوروی با نام »تســلینوگراد« 
شناخته می شد. نام آســتانه در دوران پس از استقلال قزاقستان 
از اتحاد جماهیر شــوروی »آکمولا« بود و پس از 1997 بود که با 
تصمیم نظربایف برای انتقال پایتخت قزاقستان از شهر آلماتی به 
آکمولا، این شهر با نام امروزی اش - یعنی آستانه - خوانده شد؛ نامی 

که در ابتدا مورد استقبال قزاقســتانی ها قرار نگرفت و اغلب آن را 
مضحک و بی معنی می دانستند اما به تدریج آن را پذیرفتند. اما در 
سال2019 و تنها یک روز پس از استعفای غیرمنتظره نورسلطان 
نظربایف از ریاست جمهوری، قاسم جومرت توکایف، رئیس جمهور 
موقت، نام آســتانه را به نورســلطان تغییر داد. این اقدام با هدف 
تأکید بر ماندگاری موقعیت سیاسی نظربایف در راس نهاد قدرت 
در قزاقستان انجام شــد. پس از آن بود که فرودگاه اصلی پایتخت 
به نام نظربایف تغییر نام داد، همچنین دانشگاه نظربایف، مدارس 
نظربایف و پارک نظربایف از راه رسیدند. در آن زمان حتی برخی از 
انواع گل ها و یک کوه نیز »نظربایف« نامیده شدند؛ کسی که برای 
3 دهه در دوران اتحاد جماهیر شــوروی و پس از آن قزاقستان را 

اداره کرده است.
اما آنچه شرایط را تغییر داد اعتراض های گسترده سال جاری میلادی 
بود. گرچه آنچه در ابتدا خشــم مردم را برانگیخــت افزایش قیمت 
سوخت بود اما اعتراض ها خیلی زود به نمایش خشم عمومی از چند 
دهه فساد و سوءاستفاده از قدرت در این کشور تبدیل شد؛ فسادی که 

اغلب به طور مستقیم به  نظربایف و خانواده او مرتبط می شد.
توکایف که از نزدیکان نظربایف به شمار می آمد و با تغییر نام آستانه به 
نورسلطان تلاش کرده بود تا وفاداری خود را به او نشان دهد، رویه اش 

را تغییر داد. توکایف با بالا گرفتن اعتراض ها چند تن از اقوام و متحدان 
نزدیک نظربایف را از پست های کلیدی دولتی کنار گذاشت و در برخی 
موارد حتی دستور پیگرد قانونی آنان ازجمله چند تن از نوادگان او به 

اتهام فساد را صادر کرد.
اوایل ماه جاری میلادی بــود که گروهی از نمایندگان با تشــکیل 
فراکسیون »قزاقستان جدید« از بسته اصلاحی پیشنهادی توکایف 
حمایت کردند؛ بسته ای اصلاحی که یکی از بندهای آن بازگشت نام 
شهر نورسلطان به نام سابقش، آستانه، بود. توکایف همچنین پس از 
شعله ور شدن آتش اعتراض های گسترده آشکارا از خلف خود انتقاد 
کرد و گفت که زمامداری نظربایف باعث ایجاد طبقه ای از ثروتمندان 

در قزاقستان شده است.
پایگاه خبری ایندیا نریتیو می نویســد: »گسترش اعتراض ها شکاف 
میان توکایف و نظربایف را آشکار کرد و حالا نشانه های زیادی مبنی 
بر پایان روابط نزدیک آنان دیده می شــود؛ این پیامی است مبنی بر 
آغاز عصر پسا نظربایف در قزاقستان. به نظر می رسد توکایف که مورد 
حمایت روســیه نیز هست اکنون قرار اســت سرنوشت قزاقستان را 
رقم بزند. اگر همه  چیز طبق برنامه پیش برود این دیپلمات سابق به 
عصری پایان خواهد داد که پس از فروپاشی اتحادیه جماهیر شوروی 

در سال1991 در این کشور آغاز شده بود.« 

گزارش 2

گزارش 1

 جهان در معرض 
تبعات سیل پاکستان

ادامه سیل های مخرب پاکستان طی 6ماه آینده، امنیت 
غذایی این کشور و جهان را تهدید می کند

»وقتی دریاچه آب نداشت قحطی بود، حالا که دریاچه پر از 
آب است در حال غرق شدنیم.« این اظهارات یک پاکستانی 
ساکن روستای »مالا« در گفت    وگو با شبکه سی ان ان است؛ 
روستایی که برای ســومین بار در یک هفته گذشته به زیر 
آب رفته است. وضعیت مناطق سیل زده پاکستان اسفناک 
اســت. ســیل، جاده ها، خانه ها، مدارس و بیمارستان های 
بسیاری را با خود برده اســت. میلیون ها نفر آواره شده اند. 
تقریبا تمام محصولات زراعی به همــراه هزاران راس دام و 
ذخایر گندم و کود آسیب جدی دیده اند. اینها همه در حالی 
است که پیش بینی می شود سیل در 6 ماه آینده همچنان 

ادامه داشته باشد.
ســیل های ناشــی از باران های موســمی و ذوب شــدن 
یخچال های طبیعی در مناطق کوهستانی شمال پاکستان 
تاکنون جان بیش از 1400نفــر را گرفته و زندگی بیش از 
33میلیون نفر را مختل کرده اســت. به گزارش سی ان ان، 
سیل های ویرانگر پاکستان تاکنون بیش از 30میلیارد دلار 

خسارت به بار آورده است.
شری رحمان، وزیر آب وهوای پاکســتان، گفت: »کراچی 
شــاهد افزایش موارد مبتلایان به تب دنگی است و روزانه 
هزاران نفر به بیمارســتان های خصوصی و دولتی مراجعه 
می کنند. با توجه به افزایش 50درصدی شــمار مبتلایان 
نسبت به ســال گذشــته، عواقب کنترل نشــدن شرایط 
می تواند فاجعه بار باشــد.« رحمان همچنین هشدار داده 
که با توجه به نابودی 70درصدی محصولات اساسی چون 
برنج و ذرت، چشــم انداز امنیت غذایی در پاکستان بسیار 
نگران کننده اســت. این در حالی است که خطر وقوع سیل 
به ویژه در اطراف رودخانه سند بسیار جدی است و با توجه 
به هشدارهای هواشناســی انتظار می رود که بارندگی های 
سنگین در پاکستان حداقل تا 2 هفته دیگر ادامه پیدا کند.

روزنامه نیویورک تایمز نوشــته: ســیلاب اکنون یک سوم 
پاکستان را پوشانده و مناطق مستعد کشاورزی را فرا گرفته 
است. این در حالی است که باران های سیل آسای بیشتری 
نیز در راه است. سیل، پاکستان را که پیش از این نیز درگیر 

بحران اقتصادی و تورم دورقمی بود فلج کرده است.
کارشناســان هشــدار می دهند که زیان ســنگین بخش 
کشاورزی در پاکستان امنیت غذایی دیگر بخش های جهان 
را نیز تحت تأثیر قرار خواهد داد. پاکستان یکی از بزرگ ترین 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان پنبه و برنج در جهان است؛ 
محصولاتی که در ســیل های اخیر نابود شــده اند. به گفته 
مقامات پاکستانی بیش از نیمی از محصولات پنبه از میان 
رفته است که می تواند ضربه جدی به تولید جهانی پنبه وارد 
کرده و قیمت این محصول را به شدت افزایش دهد؛ به ویژه 
اینکه ســایر تولیدکنندگان بزرگ پنبه ازجمله چین نیز با 

خشکسالی روبه رو شده اند.
سیل همچنین برنامه زمانی کاشــت گندم در پاکستان را 
نیز تحت تأثیر قرار داده اســت؛ امری که چشم انداز کمبود 
و افزایش قیمت مواد غذایی را تا سال آینده میلادی بسیار 
نگران کننده می کند. راسی پالاکریشنان، معاون مدیر برنامه 
جهانی غذا در پاکستان، می گوید: »شــرایط بسیار وخیم 
اســت. هیچ ذخیره گندمی وجود ندارد؛ چون کشاورزان 
تقریبا تمام محصول خود را از دســت داده اند. این شرایط 
درصورت پایین نرفتن آب پیش از آغاز فصل کاشت، بدتر 

هم خواهد شد.«
به گزارش سازمان خواربار و کشاورزی سازمان ملل، استان 
ســند به عنوان یکی از کلیدی ترین قطب های تولید مواد 
غذایی پاکستان تقریبا 6برابر بیشتر از میانگین فصل های 
موسمی بارندگی داشته است. »امداد هینگورجا« کشاورز 
45ساله  پاکستانی در ســنقر یکی از مناطق کلیدی تولید 
پنبه می گوید: »ســیل دقیقا زمانی شروع شد که محصولم 
آماده برداشــت بود. الان هیچ چیز ندارم. بیش از یک متر 
آب مزرعه ام را گرفته و دقیقا نمی دانم که این آب گرفتگی 
تا چه زمانی ادامه خواهد داشت. ما نمی توانیم از سیل فرار 
کنیم اما وقتی زمان بازپرداخت بدهی ام برســد چطور باید 

به طلبکارم بگویم که وقوع سیل دست من نبوده است؟« 
دولت پاکســتان و ســازمان ملل متحد اعلام کرده اند که 
برای جبران خسارات ناشی از سیل در این کشور حداقل به 

160میلیون دلار کمک اضطراری نیاز دارند.

عمار حکیم
رهبر جریان حکمت ملی عراق

بحــران سیاســی در کشــور قابــل حــل 
است، به شرطی که اراده لازم برای حل 
مشکلات وجود داشــته باشد و همگان 
با احتــرام نهادن بــه منافع ملی عــراق از 
سقف مطالبات خود کوتاه بیایند.  آغاز 
اصلاحات با تقویت نهادهای حاکمیتی 
اولويــت دارد. نهــاد حکومــت ضامــن 
واقعــی رویارویــی بــا همــه چالش هــای 

کشور است. )النشره(

جوزپ بورل
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا
اتحادیــه اروپــا از سیاســت تحریمــی خــود 
علیــه روســیه دســت برنمــی دارد. بــرای ما 
مهم اســت بــر ایــن نکتــه تأکیــد کنیــم که 
تحریم ها مؤثر هســتند. باید ابتــدا منتظر 
تأثیر تحریم ها بمانید بعد آنها را لغو کنید. 
همچنیــن اتحادیــه اروپا بایــد حمایت های 
نظامــی خــود از اوکرایــن را بیشــتر کنــد. 
اکنون زمان عقب نشــینی نیست. رهبران 
اتحادیــه اروپا بایــد تلاش های خــود را برای 
تامین مالی ارتش اوکراین دو چندان کنند. 
زنده نگه داشــتن اوکراین از نظــر نظامی و 
اقتصادی کاملا حیاتی است. )راشا تودی(

درگیری مرزی قرقیزستان و 
تاجیکستان

مقام هــای قرقیزســتان و تاجیکســتان از 
درگیری میان نیروهای مرزی 2کشــور در روز 
چهارشــنبه خبر دادند. درگیری ها در آستانه 
نشست شانگهای در ازبکســتان رخ می دهد. 
به گزارش الجزیره، قرقیزســتان طرف مقابل 
را به شــروع درگیری متهم کرده اســت. گارد 
مرزی قرقیزســتان اعــلام کــرده نیروهای 
تاجیکستانی هنگامی که از آنها درخواست شد 
تا منطقه مورد مناقشــه را ترک کنند به سوی 
آنها آتش گشــودند. تاجیکستان و قرقیزستان 
972کیلومتر مرز مشــترک دارنــد. از زمان 
فروپاشی شوروی، 2 کشور بر سر علامت گذاری 
حــدود 520کیلومتــر خط مرزی بــه توافق 
رســیده اند. بقیه خط مرزی دو طرف مشخص 
نشده و به این دلیل ساکنان مناطق مرزی بر سر 
استفاده از منابع آب، راه، چراگاه و زمین با هم 

اختلاف دارند.
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نئوم؛»سبزشویی«بنسلمان
نئوم بخشی از برنامه چشم انداز2030 عربستان سعودی برای دورکردن این کشور از درآمد 
نفتی است. مساحت این طرح 26هزار و 500کیلومترمربع، یعنی بزرگ تر از مساحت کویت اعلام 
شده است. ادعا شده که اگر نئوم ساخته شود، این شهر خارج از محدوده سیستم قضایی فعلی 
عربستان سعودی خواهد بود و توسط یک سیستم حقوقی خودمختار اداره می شود. منتقدان 
این طرح، ولیعهد عربستان را به »سبزشویی« متهم می کنند و می گویند او با وعده های بزرگ 

محیط زیستی، به دنبال انحراف افکار عمومی جهانی از واقعیت های کشور خود است.
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گرینویچ

کلبه های چند صدساله

 

ابتکارات انسان ها در گوشه گوشه دنيا براى ساختن 
خانه هاى راحت و ماندگار، شگفتی هایي ایجاد کرده 
که دیدن آنها، انسان را متحير می کند. در یک نمونه 
در اسپانيا، ساخت خانه هاى گرد سنگی با سقف هاى 
گياهی، این روزها توجه زیادى را به خود جلب کرده 
است. این خانه ها در شمال غرب اسپانيا، بيشتر شبيه 
خانه هاى فيلم هاى کارتونی هستند اما در واقعيت، 
چنان مستحکم و بادوام هســتند که قدمت برخی 
از آنها، به چند صد سال می رســد. محلی ها به این 
خانه ها پایوسا می گویند که درواقع خانه هاى سنگی 
گرد با ساقه هاى بلند کاه اســت. هم اکنون، حدود 
200کلبه در منطقه شمال غرب اسپانيا وجود دارد 
که قدمت برخی از آنها به 250سال می رسد. با این 
حال باستان شناسان می گویند این خانه ها، از هزار 
سال پيش در منطقه ساخته می شده و طول عمر آنها، 

بسيار بيشتر از این خانه هاى باقی مانده بوده است. 

جنجال جمجمه اژدها
 

هنوز آدم هــاى زیادى در انگليس هســتند که باور دارند 
اژدها، جانورى واقعی بوده و هنوز به دنبال این هستند که 
وجود آن را اثبات کنند. به همين خاطر اســت که هرچند 
وقت یک بار که کسی ادعایی در این باره می کند، حسابی 
مورد استقبال قرار می گيرد. اخيرا یک مرد، با یک مدرک 
واقعا تأثيرگذار چنين ادعایی را مطرح کرد و حسابی هم 
ادعایش به بحث گذاشته شد. او، در پياده روى در ساحل 
یورکشــایر، اســکلتی را پيدا کرد که بعد از بررسی هاى 
کارشناسی خودش در محل کشــف، آن را جمجمه یک 
اژدهاى کوچک جثه تشخيص داد. این مرد کشف تاریخ ساز 
خود را در شــبکه هاى اجتماعی به اشــتراک گذاشت و 
ادعایش، حسابی هم مورد توجه قرار گرفت. مردم از سراسر 
انگليس پاى پست او کامنت می گذاشتند و می نوشتند که 
دستاوردى بزرگ داشــته و بالاخره ثابت کرده است که 
اژدها وجود خارجی داشته و براســاس اساطير، انگليس 
از دیرباز خانه اژدها بوده اســت. البته یک کامنت در این 
ميان چندان مورد توجه قرار نگرفت؛ این کامنت، احتمالا 
از سوى یک کارشناس، به سادگی و صراحت گفته بود که 
این اسکلت، درواقع اسکلت لگن یک مرغ دریایی است نه 

جمجمه اژدها.

کانگوروی قاتل 
 

اســتراليایی ها، عملا فراموش کرده بودنــد که کانگوروها 
می توانند چه موجودات خطرناکی باشــند و چنان به این 
حيوان وحشــی نزدیک شــده اند، که حتی آنها را در خانه 
هم نگه می دارند. اتفاقی مرگبار اما دوباره به آنها یادآورى 
کرده است که کانگوروها، می توانند یک گونه کاملا مهاجم 
باشــند. قتل یک پيرمرد 77ســاله، زنگ خطر را به صدا 
درآورده است. این پيرمرد، در خانه اش مورد حمله کانگورو 
قرار گرفته و کشته شده است. یکی از اقوام این پيرمرد که 
در تمام روز از او خبرى نبوده اســت و براى همين به خانه 
او سر زد. او آنجا متوجه شــد که صاحب خانه، مورد حمله 
کانگوروى خانگی اش قرار گرفته و بی جان روى زمين افتاده. 
وقتی هم که نيروهاى امدادى و پليس به خانه رسيدند، با 
رفتارهاى هجومی کانگورو مواجه شدند و درنهایت پليس 
مجبور شد به این حيوان شليک کند و او را بکشد. آخرین 
قتل انسان توســط یک کانگورو، 85سال پيش در استراليا 

ثبت شده بود.

حافظ

نصیحت گوش کن جانا که از جان دوست تر دارند
 

جوانان سعادتمند پند پیر دانا را

ایــن روزهــا در ميان 
تبليغــات کلاس هاى 
کنکور و آزمون هاى تســت زنی، تبليغ مؤسســات 
ترکيه اى هــم به چشــم می خورد. ماجــراى این 
مؤسسات به مهاجرت و خارج کردن نخبه ها از کشور 
گره خورده که کارشــان پذیرش دانش آموزان در 
مدارس کشورهاى خارجی است. دفاتر مؤسسه هاى 
ترکيه اى در تهران مســتقر هستند و با کمک بنياد 
معارف ترکيه، امتحانی را براى بورسيه دانش آموزان 
در مدارس ترکيــه برگــزار می کنند و بــا اغواى 
دانش آموزان در هر نقطه از ایــران، آنها را به تهران 
فراخوانده و از ميانشــان دانش آمــوزان نخبه را با 
برگزارى مسابقه علمی بورسيه می کنند. البته که این 
مدل مهاجرت تحصيلی فقط مختص دانش آموزان 
نيست و مدت  زیادى است که دانشجویان هم براى 
گرفتن بورسيه و ادامه تحصيل تلاش براى پذیرش 
از ســوى دانشــگاه هاى آن ور آبی می کنند. حتی 
آزمون هایی با عنوان آزمون »یوس« برگزار و گفته 
می شــود که دانشــجویان ایرانی براى تحصيل در 
دانشگاه هاى ترکيه باید در این آزمون شرکت کنند. 
این مؤسسات آن دســته از پشت کنکورى هایی که 
در کنکور قبول نشــدند، یا براى تعيين رشته دچار 
مشــکل هســتند و جاى خوبی قبول نمی شوند را 
هدف قرار می دهنــد و با هزینه هاى بســيار زیاد و 
ميلياردى، به دانشگاه هاى ترکيه هدایت می کنند. 
اما آنطور که رئيس مرکز امــور بين الملل و مدارس 
خارج از کشور وزارت آموزش و پرورش می گوید، آنها 
که براى مدارس و دانشــگاه هاى کشور ترکيه اقدام 
می کنند، متأسفانه به مالباخته تبدیل می شوند، چرا 
که مدارس و دانشگاه هاى ترکيه در مقطع ليسانس 
هيچ برترى اى بر مدارس و دانشگاه هاى ایرانی ندارند 
و فقط یک هزینه هنگفت می ماند روى دست والدین. 
حالا خوشــبختانه وزارت آموزش و پــرورش به این 
جریان واکنش نشــان داده و از وزارت امور خارجه 
خواسته که موضوع به ســفارت ترکيه منعکس و از 
آنها درخواست شــود که فعاليت اعزام دانش آموز 
ایرانی به مــدارس ترکيه از طریق این مؤسســه ها 
متوقف شــود و با هيچ یک از مؤسسات ایرانی دیگر 
در اینگونه اعزام هاى بدون مجوز دانش آموزان ایرانی 
به مدارس ترکيه همکارى نکنند. سفارت ترکيه هم 
گویا همکارى کرده و گفته اســت که نمی دانستيم 
حساس هستيد و حالا که حســاس هستيد از این 
ماجرا جلوگيرى می کنيم. اما جالب اینجاســت که 
هنوز تبليغات این مؤسسات ترکيه اى در سطح شهر 

به وفور به چشم می خورد.

زندگی پدیا

لیسانس گران عثمانی
زائر خبرنگار 

پذير  تنــوع  تفاوت های 
بسیاری در هزاره جديد و 
دنیای ارتباطات کاربردی شده اند و شیوه جديدی از انتقال 
پیام و مفاهیم را برعهده گرفته اند از بارزترين اين مفاهیم 
می توان به تبديل مفاهیم به ســازه های روزنامه نگارانه يا 
همان ديتا ژورنالیسم يا داده نگاری اشاره کرد که عده ای 
هم از آن تحت عنوان روزنامه نگاری داده محور نام می برند 
که تحولی بــزرگ در دنیای تبديل مفاهیم به ســازه ها 
به شمارمی آيد و در آينده ای نه چندان دور اين ظرفیت را 
دارد که در عمل به يک استاندارد مهم در دنیای ارتباطات 
تبديل  شــود. در روزگاری که انتقادهای درهم آمیخته ای 
از ســطح کیفی و کمی آيین پیاده روی اربعین در جامعه 
روشنفکری و همیشــه معترض»در تمام رويدادها « در 
رسانه های فردی در فضای اجتماعی و گاهی در رسانه های 
عمومی مطرح شده است. سطح انتظارات و توقعات زائران 
اربعین با امکانات موجــود در موکب های مردمی مردمان 
عراق دو مقوله متفاوت اما در هم تنیده اندکه در ســالیان 
گذشته نیز به صورت جدی فرهنگسازی  لازم انجام نشده 
است.زائران بسیاری هر ساله در اين رويداد مهم مشارکت 
کرده اند و با تمام توان خود تلاش کرده اند تا بتوانند راويانی 

از آيین اربعین باشند.
آشنايی عمومی مردم ايران اسلامی با رسانه های نوظهور و 
تسلط به ابزارهايی مانندتلفن های هوشمند امکان خاصی 
را فراهم کرده است تا هر زائر بتواند در نقش يک خبرنگار 
نیز به اطلاع رسانی آيین اربعین اقدام کند.ثبت تصاوير و 
فیلم های کوتاه قابل پخش در برخی از پلتفرم های محبوب 
و پرمخاطب جهانی با استانداردهای اعلام شده امری ساده 
و امکان پذير اســت. تهیه عکس با تلفن های هوشمند و 
ضبط تصاويرکوتاه کمتر از60 ثانیه و پخش آيین های نیکی 
و مهربانی و خدمت بی منت موکب داران و عشــق و علاقه 
مردم عراق به زائران اقدامی شدنی و تأثیر گذار در عرصه 
رسانه خواهد بود همچنان که بســیار ی از اتفاقات مهم 
جهان معاصر از طريق شهروند خبرنگاران به مردم جهان 
و از طريق شبکه های اجتماعی اطلاع رسانی می شود اين 
امکان وجود دارد که زائر خبرنگارانی که از ايران اسلامی 
و ســاير نقاط جهان توفیق حضور در اين اربعین را پیدا 
کرده اند بتوانند در ضريب قابل توجهی به انتشار عکس ها و 
فیلم های بی شماری از اين اتفاق مهم جهانی شوند تا با ارائه 
مســتندات مهمی چون تصوير به جهانیان ثابت کنند که 
امنیت کامل در اين نقطه از زمین و در ايام اربعین حسینی 
وجود دارد و هیچ بذر نفاق و دشمنی باعث شکسته شدن 
 وحدت و مودت میان مردم عراق و ايران نخواهد شــد.

از همان زمان که پیامبر اســلام)ص(  
ســلمان را از اهل بیت خواند تا 
سردار شهید سلیمانی که با خون 

خود اين پیوند را برای همیشــه تاريــخ محکم کرد و به 
گواه تاريخ امروز مســیر پیاده  روی اربعین حسینی محور 
مشتاقان و عاشقان جبهه مقاومت است.ناگفته مشخص 
است که نخبگان و متخصصان حوزه فرهنگ، هنر و رسانه 
نیز با هم فکری و همدلی بیشتر می توانند با بهره جستن 
از ديتا ژورنالیســم در واقع شکلی متکامل تر و ترکیبی از 
اينفوگراف ها و نیوزگراف های اربعینی را به دنیای رسانه ها 
منتقل کنند تا با تولید چنین محصولات رسانه ای به يکی 
از روندهای مورد علاقه کاربران مینی مال خوان در دنیای 
اينترنت اهمیت داده شــود و کاربران زمان معاصر که در 
جست وجوی راه های کوتاه تر برای دسترسی به بیشترين 
اطلاعات و در جذاب ترين فرمت ها هســتند، به راحتی 
با آيین اربعین آشــنا شــوند به طور حتم مخاطبان چند 
میلیاردی که روزبه روز برتعدادشان افزوده می شود با عنوان 
مخاطبان مهم مورد توجه قرار گیرند و همین  گروه کاربران 
که از علاقه مندان پروپا قرص روزنامه نگاری داده محور که 
تأثیر گذار نیز هستند می توانند ناشران و تولیدکنندگان 
محتوا را به پذيرش دگرگونی های بنیادين وادار کنند توجه 
به سیر تطور تاريخی آيین اربعین در گذر زمان، نشان از آن 
دارد که برخی کارويژه ها، از نخستین کاروان های اربعینی تا 
به امروز؛ چه در دوران حضور و چه در دوران غیبت، همواره 

با ذات اين مفهوم آمیخته بوده است.
 چه اينکه آيین های عزاداری و مراسم های اقامه عزای آل الله 
تشکیل شده اســت تا اين کارکردها در میان مردم آورده 
شود و به صورت پايدار در میان آنها باقی بماند لذا بديهی 
و مسلم است که دشمنان در طول تاريخ و به طور خاص در 
عصر حاضر از هرگونه تلاشی دريغ نکرده و تمام توان خود 
را برای از بین بردن اين اجتماع عظیم بشری به کار می بندند 
و با تمام ظرفیت رســانه ای خود می کوشند تا بذر نفاق و 
تفکر اسلام هراسی و شیعه هراسی را در تفکر مردم جهان 
 ايجاد کنند و در کمرنگ جلوه نشان دادن اين آيین شیعی 
نقش آفرينی کنند.عدم پوشش رسانه ای اين رويداد مهم 
شیعی در ســرزمین عراق و بیان معضلات و مشکلات با 
بزرگ نمايی از طريق شبکه های فارسی زبان معاند اسلام 
و ايران اسلامی و نشان دادن برخی از صحنه های چیدمان 
شده عامدانه در شبکه های اجتماعی برخی از تلاش های 
نابخردانه و کوته بینانه متولیان جنگ نرم در آن ســوی 
مرزهاست که با وجود مردمانی فهیم و آگاه به مسائل روز 
جهان و با شناخت کامل نسبت به مبادی رسانه ای و انتقال 
تجربیات مشترك از اين سفر معنوی تلاش های دشمنان 
خنثی خواهد شد و رســانه های کشورهای مسلمان نیز با 
توجه به تهديد های موجود با ظرافت و دقت عمل بیشتری 
در اشتراك گذاشتن تجربیات زائران حاضر در اين آيین 
مهم و ماندگار می توانند در تراز رسانه اربعینی به روايتگری 

صحیح مبتنی بر اصول حرفه ای رسانه ای اقدام کنند.

ما داریم می آیيم

مهدی توکلیان

فاطمه عباسی

میلیون ها نفر در اين روزها، به عشــق يک 
نفر خودشــان را و دل پر از شوقشان را، به 
بزرگ ترين پیاده روی دنیا کشانده اند. مسیر، 
در عراق است اما عربی تنها صدايی نیست 
که شنیده می شــود. تعداد زيادی، فارسی 
صحبت می کنند، و تعداد ديگری هســتند 
که به انگلیســی، هندی، ترکی و زبان های 
ديگری صحبت می کنند که به گوش کسی 
آشنا نیســت. زبان ها و نژادها و قومیت ها و 
ملیت ها يکی نیســت، اما هدف يکی است، 
عشق يکی اســت. همه را يک دلیل اينجا 
کشانده، و يک بیرق است که سايه اش بر سر 
اين چند میلیون نفر است. دقیقا همانی است 
که باب شده و می گويند: عشق حسین، ما را 

گرد هم می آورد؛ حب الحسین يجمعنا.

نسبت اربعین »حسینی« و عمق 
استراتژيک جمهوری اسلامی

یادداشتی از جعفر بندى شربيانی ؛ عضو شوراى شهر تهران
همين روزها، اگر خبرهاى کشــور ترکيــه را پيگيرى کنيد،  رئيس جمهور آن کشور می گوید: هر لحظه که اراده کنيم به 3
نقاطی در شــمال عراق حمله می کنيم، در فاصله 30کيلومترى درون 
خاک سوریه نقطه حائل درست می کنيم، هر لحظه ممکن است به یونان 

حمله کنيم، در ليبی حضور دارند، در کشور مصر ادعاهایی دارند و... .
سال هاست بر سَر مردم بی دفاع یمن بمب می ریزد، در لبنان 4 روى نقشــه خاورميانه کمی پایين تر بروید، کشور عربستان 
حضور دارد، در آمریکا براى فشار به ایران لابی می کند، در اروپا مدرسه 
مذهبی دارد، با ســيگنال مثبت دادن به کشــورهاى اقمارى کوچک 
هم پيمان خود می گوید عليه ایران به پيوند ابراهيم بپيوندید و خلاصه 
اینکه مدعی رهبرى دنياى عرب و جهان اسلام است و ميلياردها دلار در 

گوشه گوشه خاورميانه و فراتر از آن هزینه می کند!
کشــور هاى کوچک امارات، بحرین و... را درنظر بگيرید، در  سوریه و در تبدیل آن به یک زمين سوخته نقش دارند، برخی 5
از آنها در همه توطئه هاى چند ســال اخير عليه ایران متحد و همسو با 
آمریکا عمل کردند! در یمن، در ليبی و در نقطه نقطه خاورميانه از پول 
 نفت خرج می کنند. اگــر بخواهم مصادیق این قصــه را ادامه دهم در

 جاى جاى جهان مثال هایی وجود دارد، بيشتر مثال هاى خاورميانه را 
زدم؛ چون که درک نزدیک و ملموسی به واسطه نزدیکی داریم!

اصلا در عمق تاریخ فرو بروید، 100سال، 200سال، 1000سال! انگار 
قصه تکرارى و هميشگی تاریخ بشر است. حمله اسکندر مقدونی، تهاجم 
مغول ها، حمله نادر به هند، جنگ جهانی اول و دوم، جنگ هاى اعراب 

و اسرائيل و...
این مثال ها را زدم که به مفهوم و معناى »عمق«، »نفوذ استراتژیک«، 
هژمون، سلطه و تسلط برسم! شاید برخی بگویند بشر امروزى متمدن و 
مدرن شده است و دیگر دنبال جنگ نمی رود! حتی اگر روزى هم چنين 
شود )که محال است( باز هم نفوذ و هژمون با اشکال نرم و متفاوت وجود 
خواهد داشت. بدون شک، تحقق چنين امرى نيازمند توليد قدرت نرم و 
سخت است و هر کشورى در حوزه توليد قدرت، مزیت هاى خاص خود را 

دارد و البته این مفهوم چندوجهی و داراى پيچيدگی هاى زیادى است.
حال سؤال اساسی این است که در تئورى و گفتمان انقلاب اسلامی و 
نظام برآمده از آن، منابع و مأخذ این عمق و نفوذ و توليد قدرت چيست؟

آیا صرفا بر توان مادى، اقتصادى و منابع زیرزمينی خود متکی است؟!
در واکاوى ریشه ها و پایه هاى منابع قدرت نظام جمهورى اسلامی که 
امروز در جنوب لبنان و به واسطه شجره طيبه حزب الله براى آمریکا و 
رژیم صهيونيســتی اینگونه دیکته می کنند که خطوط ميدان نفتی و 

گازى مشترک چگونه و کجا باید باشد؟
در یمن بخش اصلی معادله الهام بخشــی براى انصارالله است، در عراق 
امروز، با مردم آن به هویت و زیست مشترک تاریخی خود فراتر از مرزها 
برگشته است، در افغانستان به گونه اى عمل کرد که آمریکا بزرگ ترین 
پایگاه خود و ده ها ميليارد دلار تجهيزات نظامی در بگرام را جا گذاشت 
و فرار کرد، در سوریه از نقطه و لحظه سقوط قریب الوقوع دمشق کار را 
به جایی رسانده است که مخالفان و تروریست ها در گوشه اى از خاک آن 
کشور گرفتار و اسير شده اند، در خليج فارس آقایی تام و تمام دارد، در 
حياط خلوت آمریکا در آمریکاى لاتين حضور دارد، در اوکراین توسط 

دشمن آمریکایی متهم نقش آفرینی است و...( 
به چه چيزهایی می رسيم؟

بدون شک، مخرج مشترک و پایه اساســی منبع لایزال این قدرت در 
ایدئولوژى و مسلک امام حسين)ع( نهفته است.

امام خمينی)ره( و مقام معظم رهبرى همــان روح فراتاریخی و عصاره 
»عدالت خواهی«، »آزادگی« و »ظلم ناپذیرى« امام حســين)ع( را که 
در رگ هاى این ملت و ملت هاى مســلمان جارى، اما منجمد و خفته 
بود، زنده کردند. اینگونه است روزى که عنقریب نزدیک بود داعش بر 
کل خاک عراق مسلط شود با یک اشــاره مرجعيت شيعه و با فداکارى 
و سازماندهی شــهيد حاج »قاسم ســليمانی« به عقب رانده شد و به 

پایان رسيد.
لذا در تبيين »جنس«، »ماهيت« و »چيســتی« احياى نفوذ و عمق 
استراتژیک ایران اسلامی که بعد از قرن ها از خمودگی و خواب بيدار شد، 

قطعا به نتایج متفاوتی از سایر کشورها می رسيم.
این، ایدئولوژى و مکتب عاشورایی و اربعينی حسين)ع( بوده است که 
با کمترین امکانات و در ذیل بيشترین فشارها و تحریم ها، چنين ایران 
بزرگ تاریخی را تا مرزهاى مدیترانه احيا کرده و آن را تبدیل به ابرقدرت 

خاورميانه ساخته است.
دقيقا به همين دليل اســت که آمریکا و همسویان و هم پيمانان آن در 
تحليل ، فهم و چرایی آن مانده اند و براى خنثی و بی اثر کردن و نهایتا 
تسلط دوباره بر ایران و خاورميانه خطوط و راهبردهاى زیر را پيگيرى، 

تبليغ و عملياتی کرده اند:
ندارد( و فشــار بر مردم ایران و فقير ســازى  اقتصادى آنها و 1 با اعمال تحریم هاى ظالمانه )نظير آن در تاریخ بشــر وجود 
به صورت همزمان با بلندگو ها و رسانه هاى وابسته به خود به مردم ایران 
بقبولانند که این سختی و فشــار محصول حضور و نقش آفرینی ایران 
اسلامی در شرق و غرب خاورميانه است! و آنها را به این باور برسانند که 
بين اقتصاد و احياى نقــش تاریخی ایران در خاورميانــه باید یکی را 

برگزینند! 
به عبارتی دیگر، کارى را که خود و دیگر کشــورها انجام می دهند )در 
همه جا حضور دارند و صدها ميليارد دلار براى آن خرج می کنند( تبدیل 
به نقطه ضعف جمهورى اســلامی و شــوراندن مردم عليه این تئورى 

تحریک و ترغيب کنند! 
به خاطر آگاهی از عمق نفوذ معنــوى و الهام گيرى توده هاى  عرب مسلمان از گفتمان و تئورى انقلاب اسلامی و مشخصا 2
به دليل پایدارى ایران بر خط مستقيم و ثابت و پایدار مخالفت با رژیم 
صهيونيستی )به عنوان نماد ظلم و استکبار در خاورميانه( بدون محاسبه 
منفعتی و اقتصادى تلاش کردند که این ایدئولوژى وحدت بخش حسينی 
را تفسير و تعبير فرقه اى کرده  و براى توده هاى مسلمان و عرب اینگونه 
القا کنند و جا بيندازند که نظام اسلامی به دنبال فرقه گرایی مذهبی است؛ 
درحالی که همگان می دانند حماس سنی و حزب الله شيعه به یک ميزان 
و یک نگاه مورد توجه و پشتيبانی جمهورى اسلامی بوده اند؛ به نحوى که 
همه گروه هاى فلسطينی و لبنانی به این اذعان و اعلام کرده اند که در 
 بيش از 40سال گذشــته تنها و تنها ایران اسلامی بوده است که بدون 

قيد و شرط از آرمان فلسطين و استقلال لبنان حمایت کرده است.
دقيقا به همين دليل اســت که با وجود هزینه هاى سنگين رسانه اى و 
امنيتی تئورى تفرقه اندازى مذهبی آنها نتيجه نداده است. اگر نتيجه 
می داد پيمان هاى جعلی، قلابی و عادى سازى  با سران برخی کشورهاى 
منطقه امروز مسئله امنيت و عمر رژیم صهيونيستی را تضمين کرده و 

مورد پذیرش اجتماعی توده هاى عرب قرار گرفته بود! 
امروز نظاميان کهنه کار و برخی سياستمداران کارکشته آن رژیم، آشکارا 
اذعان می کنند که وعده صادق مقام معظم رهبرى بر نزدیکی پایان این 

رژیم روزبه روز نزدیک و نزدیک تر می شود.
بنابراین محور مقاومت نقطه مقابل اعراب و توده هاى مسلمان نيست، 
بلکه صرفا یک دشمن و هدف دارد و نظام اسلامی به خوبی آن را پياده 

کرده است.
اسلامی بزنند و از این رو از هيچ روش و ترفندى دریغ نکرده و 3 تلاش کرده اند به اشــکال مختلف دســت به براندازى نظام 

نخواهند کرد.
به تعبير مقام معظم رهبرى یکی از جلوه ها و نقاط خيلی استثنایی نظام 
جمهورى اسلامی تاب آورى آن اســت؛ تاب آورى در برابر انواع و اقسام 
تحرکات براى براندازى! تحرکات اخير آنها در طرح انواع تعبير و تفسير 
غيرواقعی، قلابی و جعلی درباره راهپيمایی بی نظير اربعين حسينی دال 

بر ادامه این تلاش هاى مذبوحانه است! 
اربعين امسال نشان داد که همه ترفندهاى فوق به نتيجه نرسيده است، 
انگار خون، شور و شعور حسينی که ریشه تاریخی در ميان این ملت و 
ملت هاى مسلمان دارد و گوشه هایی از آن را این روزها در گرماى عراق 
می بينيم، تمام ناشدنی بوده و همه محاسبات مستکبران و ظالمان را بر 
هم زده است؛ دقيقا به همين دليل است که می توان ادعا کرد اصلی ترین 
منبع تعذیه کننده عمق نفوذ اســتراتژیک جمهورى  اسلامی اربعين 

حسينی است.

ادامه از صفحه اول
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نگاه قلم هایی برای 
قدم های   اربعین

جای کارهای مذهبی 
در سینما خالی است

یاد گرفته ام 
دنبال نگاه امام حسین ع باشم

گفت وگو با نویسندگان آثاری که با موضوع اربعین 
نوشته شده اند

 گفت وگو با محمدرضا ورزی، کارگردانی که
» ستاره خضرا « را  درباره امام حسین ع ساخته

گفت وگو با جواد چاووش که بیشترین مستند را درباره 
راهپیمایی اربعین ساخته است

101112
اگر پیاده روی اربعین نبود؟

... یكي از روش هاي بررســي 
پدیده هاي اجتماعي، آن است 
که ببینیم آن پدیده چه چیزي 
نیســت یا اگر این پدیده نبود، 
چه مي شــد. مثلا گیدنز برای 
تعریف جهانی شدن می گوید 
که جهانی شــدن چه چیزی 
نیست. در این نوشتار به این ســؤال می پردازیم که اگر 

راهپیمایی اربعین نبود، چه می شد؟ 
اگر راهپیمایی اربعیــن نبود، موقعیــت قدرت نمایی 
صلح آمیز برای جهان اسلام به وجود نمی آمد. نمی شود 
این قدرت نمایی را فقط برای جهان تشــیع دانســت؛ 
چون دیگران خیلی تفكیكی بین تشــیع و تسنن قائل 
نیستند و ما با یک عده خاص مخاطب سر و کار نداریم. 
اگر راهپیمایی اربعین نبود، ظرفیت بزرگ و مؤثر مدنی 
و مردمی دیده نمی شــد؛ 30میلیون نفر که می آیند و 
پیاده روی می کنند که این عدد قابل ملاحظه ای است. 
اگر راهپیمایی اربعین نبود، چنیــن قدرتی را فراموش 
می کردیم. مهم این است که این جمعیت و پیاده روی 
را به مسلمانان نسبت می دهند که اتفاق مهمی است. 
در جهانی که سرشار اســت از نفرت پراکنی علیه اسلام 
و مســلمانان، این راهپیمایی بدون خشونت و سرشار 
از تولید معنا برای جهان امروزی، پدیده شگرفی است 
که درصورت انعكاس مناســب تر، تبعات بیشتری هم 

خواهد داشت.
نباید فراموش کرد در دنیایی هستیم که علاوه بر بستر 
شــبكه جهانی اینترنت و توزیع قدرتمند شــبكه های 
اجتماعی، تولیدات تصویری و به ویژه تصویرسازی هایی 
با محتوای اسلام هراسی هالیوودی، گسترش و بسامد 
بیشتری پیدا کرده است. یكی از موضوعات مورد بحث در 
مجموعه های تلویزیونی و سینمایی هالیوودی بمبگذاری 
در آمریكاست که به طور معمول به مسلمانان نسبت داده 
می شود. این موضوع حتی در فیلم ها و سریال های رده 

چندم آنان نیز مشاهده می شود.
اخیرا در مجموعه ای تلویزیونی با عنوان غریبه )2020( 
که به انتقام گیری یک فرد از فــرد دیگر می پردازد که 
مشكلات روانی و شــخصی دارد، این دیالوگ به ظاهر 
بی ارتباط گفته می شود که »بهترین ویژگی یک عروسک 
مسلمان چیه؟« و فرد مهاجم منفجر شدن آن را به عنوان 
ویژگی مهم ذکر می کند؛ لذا در این پیاده روی که با صلح، 
صفا، آرامش و امنیت برگزار می شود، ضدپیام هاي متكثر 

تولیدشده را می توان مشاهده کرد.
محیــط راهپیمایی اربعیــن یک نمــاد غیرجنگی و 
غیروضعیت جنگی است که حیات اجتماعي شیعیان را 
ظهور و بروز داده است، یک حرکت اجتماعی مدنی است 
و یک حرکت نرم و فرهنگی است که می شود خیلی راجع 
به آن حرف زد؛ هرچند متأسفانه رسانه ها در دنیا راجع به 

آن کمتر حرف می زنند.
فارغ از فضای برون دینی و با نگاهی درون دینی هم اگر 
پیاده روی اربعین نبود، شاهد یک اتفاق بزرگ دینی هم 
نبودیم. در این مسیر شاید خیلی چیزها شنیده، گفته و 
خورده شود، اما واقعیت آن است که یک ذکر عظیم در 
این مسیر اتفاق می افتد. همه دارند کسی را ذکر می کنند 
که خودش مذکور خداســت و این هم یک اتفاق بزرگ 
دینی است که محقق می شود؛ هرچند اتفاق های دیگری 
هم وجود دارد؛ اتفاقاتی که یا چشم هایی کمتر می بیند یا 
کمتر روایت می شود. مردم پیاده حرکت می کنند و قرآن 
و دعا می خوانند و همانطور که بیان شد نماز سراسری که 
ابتكار مرجعیت عالی تشیع در عراق است، اقامه می شود 

و برپایی فعل دینی را شاهد هستیم.
اگر راهپیمایــی اربعین نبود شــیعه چنیــن قدرتی 
را نمی توانســت ببیند و چنین کشاکشی قابل تصویر 
نبود. درحقیقت این پیاده روی نمود محبت نســبت به 
اهل بیت)ع( است؛ چون در این مسیر آنچه دیده می شود 
سرشار از مهر و مهربانی است و عطوفتی که مردم نسبت 
به همدیگر دارند؛ نمودی از آن محبت که نمود اجتماعی 
پیدا کرده است که ما این را قبلا نمی توانستیم ببینیم و 

درحقیقت خودش به یک نماد تبدیل شده است.
اگر راهپیمایی اربعین نبــود، خط خاص خبری برخی 
شــبكه های تلویزیونی و ضدیت آنان با تشیع و اسلام 
روشن نمی شد. اگر چند صد نفر در عراق اعتراض کنند، 
رأس اخبار تلویزیون بی بی سی می شود، اما به عنوان نمونه 
و در آستانه اربعین1398 برای تضعیف این راهپیمایی، 
دروغی با موضوع صیغه کردن در نجف شاید یک هفته 
قبل از راهپیمایی اربعین برجسته سازی  می شود. ممكن 
است این سؤال پرسیده شود که بی بی سی فارسی چه 
ربطی به عراق و راهپیمایی اربعین دارد؟ باز هم باید پاسخ 
داد که وقتی چند هزار نفر از بانوان ایرانی به ورزشــگاه 
آزادی رفتند، خط خبری 24ساعته بی بی سی شد و بارها 
گزارش هایی از خود ورزشــگاه ارائه داد. این هم اتفاقی 
اســت که در ســال1398 و نزدیک راهپیمایی اربعین 
به وجود آمد. اما همان سال کمترین انعكاس از راهپیمایی 
اربعین را داشت. شبكه های مشابه هم همینطور بودند که 
بیش از 3میلیون ایرانی که به راهپیمایی اربعین آمدند 
را ندیدند و به آن نپرداختند یا موضوعی را پرداختند که 

در آن نقطه ضعفی یا خرافه ای را بتوانند نمایش دهند.
اگر پیاده روی اربعین نبود، شاهد فضایی برای مشاهده 
مشارکت زنان نبودیم. زنان نیز در موکب ها، هم به  عنوان 
پذیرایی کننده و میزبان، هــم به عنوان زائر به راحتی در 
پیاده روی اربعین شرکت می کنند و این کمتر جایی است 
که ما حضور زنان مسلمان را این قدر پررنگ می بینیم. این 
حضور هم حضوری فوق العاده  است؛ برعكس بسیاری از 
جاها که این حضور جنسیت زده و جنس گراست. اینجا 
حضور کاملا عفیفانه است؛ چه زنانی که به تنهایی سفر 
می کنند و چه دختران جوان و زنانی که با خانواده حرکت 
می کنند در یک حضور عفیفانــه طی طریق می کنند. 
اگر راهپیمایی اربعین نبود، ما چنین نمودی از حضور 
زنان را به این وسعت و بزرگی نمی توانستیم ببینیم. بنا 
نیست که اشكالات و مشكلات این حضور دیده نشود، اما 
مشكلات بسیار کمتر است و نسبت به خیلی از مناسبت ها 
و موقعیت های دیگری که در دنیا وجود دارد، موقعیت 

متفاوت است.

    بیشتر کسانی که پای ثابت پیاده روی 
اربعین هستند معتقدند امام حسین)ع( 
باید بطلبد تا مهمان سیدالشــهدا به 
مقصد برسد. چطور شد امسال هم به 

جمع زائران حسینی پیوستید؟
ما فاصله زیادی با مســابقات جهانی تیراندازی 
نداریم و به همین خاطر اردوهای فشــرده ای را 
پشت ســر می گذاریم. مســابقات جهانی مصر 
از 15مهرماه شــروع می شــود و الان در اردوی 
آماده سازی هســتیم. برای همین فكر می کردم 
امسال مســافر کربلا نخواهم بود. سال قبل که 
برای نخســتین بار در راهپیمایی اربعین حضور 
پیدا کــردم، فرصت زیادی داشــتم و 10روز در 
موکب درمانی امام حســن مجتبی)ع( به زائران 
امام حسین)ع( خدمت رسانی کردیم اما برنامه های 
امسال بسیار فشرده بود و در حساب و کتاب هایم 
به این نتیجه رسیدم که امكان حضور در موکب 
وجود ندارد. در همان احوال بود که از طرف وزارت 
ورزش تماس گرفتند و برای یک ســفر 3روزه به 
کربلا دعوت کردند. دست بر قضا تاریخ سفر هم 
به گونه ای بود که با برنامه های من جور درمی آمد 
و اینگونه بود که راهی کربلا شدم. بنابراین درست 
است که می گویند امام حســین)ع(  باید زائرش 
را بطلبد و اگر قرار به زیارت بین الحرمین باشــد 

همه  چیز خودش جور می شود.
    برای کســی که امسال برنامه ای 
برای حضور در راهپیمایی اربعین 
نداشت، ســفر 3روزه به کربلا هم 

غنیمت است.
دقیقاً همینطور است. هر چند که خودم را لایق 
زیارت حرم سیدالشــهدا نمی دانم اما احساس 
می کنم طلبیده شدم. اول قرار بود تاریخ سفر از 
سیزدهم تا شانزدهم شهریور باشد، اما در نهایت 
از پانزدهم تــا هجدهم به تصویب رســید و این 

بهترین زمان ممكن برای من بود. در همین 3روز 
و با یک برنامه فشــرده، نجف و کربلا و کاظمین 
را زیارت کردیم و خدا را شــكر که با دســت پر 
برگشتیم. بخش لذتبخش سفر امسال همسفر 
شدن با اهالی بااخلاق ورزش ایران بود و توفیقی 
بود برای من که این بار با افتخارآفرین های ورزش 

ایران به کربلا بروم.
    همه کسانی که هر سال به راهپیمایی 
اربعین می روند از حال و هوای عجیب 
این مراســم می گویند. اینکه یک بار 
حضور در راهپیمایی اربعین کافی است 

تا به پای ثابت این مراسم تبدیل 
شوید. در سفر دوم به کربلا 

چنین حال و هوایی را 
تجربه کردید؟

جواب این سؤال را می توانم 
با بیتی از سعدی بدهم 
که می گویــد: »گر در 
طلبت رنجی ما را برسد 
شــاید/ چون عشــق 
حرم باشد سهل است 
بیابان هــا.« الان به 
واسطه کثرت زائران 
امــام حســین)ع(  
موکب ها به راه افتاده 
و امكانات زیادی مهیا 
شده تا زائر با فراغ بال 
بــه مقصــد برســد، 
امــا در روزگار قدیم 
مردم با رنج و مشــقت 

فراوانی بــه زیارت حرم 
امام حسین)ع(  می رفتند. 

پیــاده روی اربعین در فرهنگ 
شــیعیان اتفاق تازه ای نیست؛ 
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چنان که علمای قدیم همواره خودشان را مقید 
می دانســتند که به کربلا بروند و از مســیرهای 
صعب العبــور خودشــان را بــه بین الحرمیــن 
می رســاندند. قدیمی ها بعضاً با پــای پیاده و از 
مسیرهای طولانی که هیچ موکبی در آن وجود 

نداشت، به کربلا می رفتند و بدون تردید این 
مغناطیسی اســت که زائر از مقصد 

می گیرد. برداشــت شخصی من 
این است که همین جاذبه 

مردم را مثل رودخانه ای 
که به اقیانوس سرازیر 

می شــود به سمت 
خودش می کشــاند. 
زائــر وقتــی ایــن 

جمعیــت خروشــان 
را می بیند کــه مقصد 

مشترکی دارند و فقط به 
یک نقطه فكــر می کنند انرژی 

مضاعفی می گیــرد، ضمن اینكه با 
وجود موکب ها از نظر فیزیكی هم خســته 

نمی شود.
    ادای نــذر در کربلا هــم به یکی از 
سنت های راهپیمایی اربعین بدل شده. 
به عنوان ورزشکاری که در مسابقات 
بین المللی همواره از ائمه اطهار)ع( مدد 
می جویید امسال نذر خاصی داشتید که 

در کربلا ادا کنید؟
امسال ترجیح دادم نذر و طلب شخصی نداشته 
باشم و به همین خاطر با پیشنهاد همسرم خانه ای 
که در دهلران و در نزدیكی مرز ایران و عراق داریم 
را وقف کمک رســانی به زائران امام حسین)ع(  
کردیم. قبل از اربعین بنایی مختصری داشــتیم 
و خانه را برای پذیرایی از زائران امام حسین)ع( 
که به راهپیمایی اربعین می رفتند آماده کردیم. 
یک امكانات مختصری هــم از تهران به دهلران 
فرستادیم تا پاسخگوی نیازهای زائران باشیم. 
کسانی که در مسیر کربلا بودند یک شب 
در این خانه استراحت می کردند و یک 
وعده غذا می خوردند تا به مســیر 

ادامه بدهند.
    برخی از مسافران کربلا 
در بازگشــت به ایران 
خاطــرات زیــادی از 
همنشینی با خارجی ها 
و افراد مسیحی روایت 
می کننــد کــه در 
اربعین  راهپیمایی 
حضور داشتند. در 
سفر امسال با چنین 
افــرادی مواجــه 

شدید؟
در سفر امسال فرصت 
چندانی بــرای حضور 
بین زائران را نداشــتم 
اما یک کلیپی در فضای 
مجازی دیدم که به شدت 
مرا تحت تأثیر قــرار داد. 

داســتان این بود که یک عده  مسیحی در مسیر 
پیاده روی اربعیــن موکب راه انداختــه بودند و 
صلیب به دست از زائران امام حسین)ع(  پذیرایی 
می کردند. بارها این کلیپ را تماشا کردم و هر بار 
یاد عزاداری ارامنه تهران در روزهای محرم افتادم. 
بسیاری از ارمنیان ایران خودمان خیلی به 
حضرت ابوالفضل اعتقاد دارند و سر 
سفره باب الحوائج می نشینند. 
دوست داشــتم موکب 
مســیحیان عــراق را 
پیدا کنم، اما زمانمان 
خیلی محدود بود و 
نتوانستم این کار را 
انجــام بدهم. حتی 
می خواستیم نزدیک 
عمــود 285کــه از 
دوستان ما بودند، توقف 
کنیم و به عنوان خــادم یكی، 
دو ساعت به زائران امام حسین)ع(  
خدمت رســانی کنیم اما برای این کار هم 
فرصت نداشــتیم و باید خودمان را به فرودگاه 
نجف می رســاندیم تا به ایران برگردیم. وقتی به 
فرودگاه رسیدیم متوجه شدیم پروازمان 4ساعت 
تأخیر دارد و افسوس خوردیم که فرصت خدمت 
به زائران حسینی را از دست دادیم و حسرت این 
از دست دادن و این تأسف با من ماند و مانده است.
    خدمت به زائران امام حسین)ع(  
هم به بخش جدانشــدنی مراسم 
راهپیمایی اربعین تبدیل شده. ظاهراً 
عراقی ها در ایــن کار تبحر ویژه ای 
دارند و گاهی برای خدمت رسانی به 
زائران با هم رقابت می کنند. اشتیاق 
شــیعیان عراقی برای پذیرایی از 
زائران ایرانی برای شما ملموس بود؟

مهمان نوازی برادران عراقی اتفاقی نیســت که 
در یكی، دو موکــب رخ بدهد و در همه موکب ها 
شاهد اشتیاق آنها برای خدمت رسانی به مسافران 
اربعیــن بودیم. ســنت پذیرایی از زائــران امام 
حسین)ع(  در فرهنگ مردم عراق ریشه دوانده 
و فراتر از عادت یا یک رســم ساده است. این کار 
برای آنها یک فریضه اســت و به زحمت می توان 
واژه ای را پیدا کرد که این ســنت پســندیده را 
توصیف کند. ما عراقی ها را می دیدیم که بخش 
عمده درآمد سالانه شــان را بــرای پذیرایی از 
زائران امام حسین)ع(  پس انداز کرده بودند و با 
سخاوتمندی عجیبی همه پس انداز را برای زائران 
خرج می کردند. این نظر شــخصی من است که 
عراقی ها در مهمان نوازی سرآمد هستند و موقعی 
که زائر امام حســین)ع(  را می بیننــد با انرژی 
صدچندانی مهمان نــوازی می کنند. در همین 
ســفر با یک مرد عراقی مواجه شدیم که با اصرار 
ما را به خانه روستایی اش در 20کیلومتری کربلا 
برد و با خرما و سبزی تازه از ما پذیرایی کرد. در 
طول مسیر هم افراد زیادی را می دیدم که با چه 
اخلاصی کفش زائران امام حسین)ع(  را واکس 
می زنند. این سبک زندگی باید به عنوان الگو به 

همه مردم دنیا معرفی شود.

گفت وگو با جواد فروغی، قهرمان تیراندازی المپیک که امسال هم مسافر اربعین است

زی  عراقی ها  مهمان   نوا
شگفت زده ام کرد

مهرداد رسولی

روزهای نزدیک به اربعین برای عشاق امام حسین)ع( فرصتی برای با هم بودن و حرکت به سوی یک مقصد مشترک 
است. پیاده روی اربعین اساساً چنین ماهیتی دارد و هر سال از مردم عادی گرفته تا هنرمند و ورزشکار و فقیر و 
غنی را به یک نقطه مشترک می رساند. جواد فروغی، قهرمان المپیک توکیو، یکی از ورزشکاران مطرح ایرانی 
است که امسال هم در کوران اردوهای آماده سازی تیم ملی تیراندازی برای حضور در مسابقات جهانی که کمتر از 
یک ماه دیگر در مصر برگزار می شود، برای دومین بار راهی کربلا شد و می گوید با دست پر برگشته است. او حضور 
در راهپیمایی اربعین و سفر به کربلا را مصداق شعری از شیخ اجل می داند که می گوید چون عشق حرم باشد سهل 
است بیابان ها. جواد فروغی خانه کوچکش در دهلران را وقف خدمت رسانی به مسافران اربعین کرد و خودش راهی 
کربلا شد. او می گوید اگر قرار به پذیرایی از زائران امام حسین)ع(  باشد، کسی به پای شیعیان عراقی نمی رسد.

مهمان نوازی برادران 
عراقی اتفاقی نیست که در 

یکی، دو موکب رخ بدهد و در 
همه موکب ها شاهد اشتیاق آنها برای 

خدمت رسانی به مسافران اربعین بودیم. سنت 
پذیرایی از زائران امام حسین)ع(  در فرهنگ مردم عراق 

ریشه دوانده و فراتر از عادت یا یک رسم ساده 
است. این کار برای آنها یک فریضه است 

و به زحمت می توان واژه ای را پیدا کرد 
که این سنت پسندیده را 

توصیف کند

جاماند گان  
راهپیمایی  

اربعین

سمنان
در ســمنان پیاده روی 
اربعین حسینی از میدان 
امام رضا)ع( به ســمت 
مصلای امام خمینی)ره( 
این شــهر برپا می شود. 
اربعیــن  دلــدادگان 
حسینی در شهر شاهرود 
نیز با حضور در سه راهی 
مجن پیاده روی خود را 
به سمت بسطام امامزاده 
سیدابوالقاسم)ع( انجام 
می دهند. در گرمســار 
مسیر پیاده روی از گلزار 
شهدا به سمت امامزاده 
انجام خواهد  اسماعیل 

شد.

شیراز
در شهر شــیراز امسال 
پیــاده روی جاماندگان 
اربعین با عنوان ســفر 
عشــق برگزار می شود. 
مبدا این مراسم از میدان 
شهرداری شیراز خواهد 
بود و جاماندگان از اربعین 
حسینی، به سمت بلوار 
شــهید چمران، موکب 
حســین«  »عزیــزم 
)پیست اسکیت( حرکت 
می کنند. این راهپیمایی 
معنوی امسال از ساعت 
6:30صبــح روز اربعین 
به طرف ســومین حرم 
اهل بیت)ع( آغاز می شود.

مشهد
در شــهر مقدس مشهد 
پیاده روی  مســیر  هم 
معنوی برای جاماندگان 
از راهپیمایــی اربعین 
حســینی درنظر گرفته 
شده اســت. عزاداران 
حســینی در مشــهد 
همزمان بــا روز اربعین 
از میــدان 15خــرداد 
می کنند  حرکت  مشهد 
و این پیاده روی پرشور 
را تــا حرم مطهــر امام 
ادامــه  هشــتم)ع( 
می دهند. این راهپیمایی 
یکــی از بزرگ تریــن 
مذهبی  راهپیمایی های 

کشورمان است.

تهران
برای ســاکنان محدوده 
مرکزی شهر، امسال هم 
پیــاده روی جاماندگان 
در شهر تهران از ساعت 
7صبح از میدان آیینی 
امام حسین)ع( به سمت 
حرم حضرت عبدالعظیم 
حسنی)ع( آغاز می شود 
و تا ساعت 18ادامه دارد. 
همچنین در طول مسیر، 
موکب هــا و غرفه هایی 
برای پذیرایی از زائران 
برپاست و تا پایان زمان 
راهپیمایی بــه زائران 

خدمت رسانی می کند.

شهرری
مثل هر سال جاماندگان 
از راهپیمایی اربعین در 
شهرری، خود را به حرم 
عبدالعظیم)ع(  حضرت 
می رسانند. مسیر اصلی 
راهپیمایــی جاماندگان 
اربعین از خیابان فدائیان 
اسلام، حدفاصل بزرگراه 
آزادگان تا حرم حضرت 
عبدالعظیم)ع(، خیابان 
شهید رجائی ،حدفاصل 
بزرگراه آزادگان تا خیابان 
فدائیان اسلام و خیابان 
ورامیــن حدفاصل پل 
تقی آباد تا میدان بسیج 

تعیین شده است.

محمد آقاسی 
جامعه شناس

متن کامل مقاله 
محمد آقاسي 

را مي توانید  
با اسکن این 

کیو آر کد  
بخوانید.



گفت وگو با 
نویسندگان آثاری 
که با موضوع اربعین 
نوشته شده اند

قلم هایی برای 
قدم های   اربعین
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ســوگل طهماســبی، بازیگر 
ســریال های تلویزیــون  در 
نخســتین ســال هایی کــه 
پیــاده روی اربعیــن در عراق 
آزاد شــد بــه کربــا رفته و 
خاطرات این ســفر در ذهنش 
مانده اســت. او درباره حضور 
خارجی هــا در پیــاده روی 
اربعین خاطره ای نقل می کند 
و می گویــد که شــاید تکرار 
و بازخوانــی آن در این روزها 
خالی از لطف و نکته نباشــد: 
»اروپایی ها و آمریکایی هایی را 
در پیاده روی اربعین دیدم که 
زبان همدیگر را نمی فهمیدیم 
اما مقصد همه ما مشترک بود. 
در طول مسیر نوحه ای پخش 
می شــد که خارجی ها معنی 
آن را نمی دانســتند، اما سینه 
می زدند و نام امام حسین)ع( 
را بــا صــدای بلند بــه زبان 
می آوردند. من در آن ســفر با 
گروهی که شــامل یک خانم 
آلمانی، عرب و چند ایرانی بود 
همراه شــدم. جالب است که 
بانوی آلمانی پرچم آلمان را به 
کوله بــارش زده بود و در طول 
مســیر چند نفــری را دیدیم 
که به زبان انگلیســی صحبت 
می کردند. تصاویــری که من 
در مســیر رســیدن به کربا 
می دیدم مثل ســکانس های 
یک فیلم ســینمایی بود و فکر 
می کنم جای خالی فیلم هایی 
با موضوع پیــاده روی اربعین 
در ســینمای ایــران خالــی 
اســت. برای مخاطــب ایرانی 
چه ســوژه ای از این جذاب تر 
که آلمانی ها و انگلیســی ها به 

پیاده روی اربعین می روند.

مثل سکانس های 
یک فیلم

محمــد ســلوکی، مجری 
قدیمی تلویزیــون، تاکنون 
3بار حضــور در پیاده روی 
اربعین و ســفر بــه کربا و 
زیــارت بین الحرمیــن را 
تجربــه کــرده،  از مواجهه 
مردم عادی با سلبریتی های 
ایرانــی که در این مراســم 
حضــور داشــتند، به عنوان 
خاطراتی فراموش نشــدنی 
یاد می کنــد: »یک بــار به 
تنهایی و 2بار به اتفاق پدر و 
مادرم سفر به کربا را تجربه 
کرده ام و در این سفرها افراد 
مشهوری را می دیدم که در 
مسیر پیاده روی می نشستند 
و خاک کفــش زائــران را 
می گرفتنــد. من همیشــه 
تحت تأثیر چنیــن افرادی 
بــودم و بــه همین خاطــر 
وقتی به کربا رســیدیم به 
موکــب جمکــران رفتم و 
برای زائران امام حسین)ع( 
چای می ریختــم. در همان 
احوال که گاهــی عینکم را 
برمی داشــتم یا دستمال از 
روی ســرم می افتــاد مردم 
مرا می شــناختند و تعجب 
می کردنــد. برخــی هم که 
خیلــی اهل رودربایســتی 
می خواســتند  بودنــد 
قــوری و کتــری را از مــن 
بگیرنــد و خودشــان این 
کار را انجــام بدهنــد امــا 
آنها را منصــرف می کردم. 
بخــش  لذتبخش تریــن 
پیاده روی اربعین و ســفر به 
کربــا قرارگرفتن در چنین 
فضای بی تکلفی اســت که 
 هیچ جای دیگر نمی شــود 

تجربه اش کرد.«

این فضای بی تکلیف 
بی تکرار

پنجشنبه
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خوشا راهی که پایانش تو باشی
پیاده روی اربعین و سفر به نجف و کربلا از آن دست اتفاقاتی است که به قول معروف باید با اهالی ورزش که امسال به راهپیمایی اربعین رفتند

طلبیده شوید. اگر قرار باشد به زیارت حرمین علی ابن ابیطالب)ع( و امام حسین)ع( بروید 
هیچ اتفاقی نمی تواند مانع شود. شاعر هم می گوید: »گاهی هزار دوره دعا بی اجابت است/ 
گاهی نگفته قرعه به نام تو می شود... .« در مراسم پیاده روی اربعین از هنرمند گرفته تا 

ورزشکار و فقیر و غنی در یک صف واحد قرار می گیرند و همه زائران یک مقصد واحد دارند. 
شاید حضور افراد مشهور مثل ورزشکاران شناخته شده در این مراسم بیشتر دیده شود، 
اما در مسیر پیاده روی کسی برای گرفتن عکس یادگاری با آنها به صرافت نمی افتد و از 

کری خوانی های رایج در محیط ورزش هم خبری نیست.

سرمربی اسبق تیم ملی فوتسال چند سالی می شود که 
از بطن فوتسال دور مانده و این روزها بیشتر مشغول 
تدریس در کاس های مربیگری است. اما او هنوز هم 
جزو چهره های ویژه ورزش به حساب می آید و معمولاً 
پای ثابت مراسمی است که در مناسبت های مختلف 
برگزار می شــود. حسین شمس امســال هم یکی از 
مســافران کربا بود و زیــارت بین الحرمین را نذری 
می داند که یک سال برای ادا کردنش انتظار کشیده 
است: »نخستین بار در ســال1395بود که به صورت 
فردی عازم کربا شدم و بعد از آن سفر منتظر فرصت 
مناسبی بودم تا یک بار دیگر خودم را به بین الحرمین 
برسانم. سال قبل وقتی به کرونا مبتا شدم نذر کردم 
که اگر به زندگی برگشتم حتماً به راهپیمایی اربعین 
بروم و امســال نذرم را ادا کردم.« سرمربی اسبق تیم 
ملی سفرهایی از این دست را برای جماعت ورزشکار 
لازم می داند: »من از افرادی هستم که سفر به کربا 
را به صورت فردی و جمعی تجربه کرده ام که هر کدام 
لطف خودش را دارد. البته زیارت دسته جمعی حرم 
علی ابن ابیطالب)ع( و سفر دسته جمعی به کاظمین و 
کربا تجربه منحصر به فردی است که آدم می خواهد 
هر ســال آن را تکرار کنــد. در روزگاری که مادیات 
زندگی انســان ها را تحت تأثیر قرار داده ســفرهای 
معنوی برای همه ما به خصوص برای قشــر ورزشکار 

لازم است تا روح و روانش را پالایش کند.«

حسین شمس
نذری که ادا شد

یکی از رشــته هایی که پیوند عمیقی با مرام پهلوانی 
و تمســک جســتن به اهل بیت دارد، کشتی است. 
از دیرباز ورزشــکاران این حوزه، عاقــه فراوانی به 
اهل بیت)ع(  و علی)ع(  و فرزندان علی داشــته اند و 
پهلوانی را در مرام این بزرگان جست وجو می کردند. 
در کشتی ایران جابر صادق زاده را نه به عنوان قهرمان 
که در قامت پهلوانــی می بینند که معمولاً پای ثابت 
گلریزان ها و کارهای عام المنفعه است. او که یکی از 
مسافران همیشگی کربا به شمار می آید و هر سال در 
مراسم پیاده روی اربعین حضور پررنگی دارد، امسال 
هم در میان خیل عظیم زائران حسینی بود و در کنار 
سایر چهره های ورزشی، مسیر نجف تا کربا را با پای 
پیاده طی کرد. جابر صادق زاده که از پهلوانان صاحب 
بازوبند پهلوانی اســت، می گوید: »ما کشتی گیرها 
یک قانون نانوشــته داریم که وقتــی می خواهیم به 
مصاف رقبا برویم از حضرت علی)ع( و ائمه اطهار)ع( 
کمک می گیریم. ســفر به کربا و زیــارت حرم امام 
حسین)ع( برای ما ورزشکارها فرصت مناسبی است 
که با صدای رساتری سیدالشهدا)ع(  را صدا بزنیم و 
از ایشان مدد بجوییم. در کشتی پهلوانی به این عمل 
رخصت گرفتن می گویند. من بــه پیاده روی اربعین 
آمدم تا از حضرت علی)ع(  و امام حسین)ع(  رخصت 
 بگیرم تا در مســابقات پیش رو با دست پر به کشورم 

برگردم.«

جابر صادق زاده
رخصت از ائمه ع

شــاید عده ای، برخی از فوتبالیســت ها را درگیر با 
وادی اهل بیــت)ع( ندانند و اخیرا نیــز در این باره، 
ســخنان یک ســخنران باعث ایجاد تنش هایی نیز 
شــده بود اما مگر می شــود اهل این سرزمین باشی 
و دلباخته اهل بیت)ع( نباشی؟ محمد انصاری یکی 
از معدود فوتبالیست های ایرانی است که خیلی زود 
از سطح اول فوتبال ایران فاصله گرفت و ترجیح داد 
دور از هیاهوی فوتبال پایتخت به زندگی ورزشی اش 
ادامه بدهد. او که بانی حضور جمعی ورزشکاران در 
راهپیمایی اربعین امسال بود، سفرهایی از این دست 
را برای ورزشــکارها باارزش تر از مدال های رنگارنگ 
می داند: »حضور در راهپیمایی اربعین اتفاقی است که 
تا مدت ها بعد می توان درباره عظمت آن صحبت کرد. 
تجربه شخصی من این است که در راهپیمایی اربعین 
انسان خودش را مثل قطره ای در این دریای بیکران 
می بیند و همین بینش کمــک می کند که با خضوع 
بیشتری در میادین ورزشــی حضور پیدا کند. شاید 
خیلی از ورزشکاران دنبال این باشــند که هر سال 
مدال بهتری بگیرند و مقام بهتری کســب کنند اما 
راهپیمایی اربعین و زیارت بین الحرمین با ارزش ترین 
مدالی است که یک ورزشــکار می تواند به آن افتخار 
کند. اگر قرار به انتخاب باشــد من ســفر به کربا و 
حضور در راهپیمایی اربعین را به همه افتخاراتی که 

در فوتبال وجود دارد ترجیح می دهم.«

محمد انصاری
قطره ای از دریا

گاره ناظمی، داور بین المللی فوتسال ایران که بارها 
در جام جهانی فوتســال قضاوت کرده، یکی دیگر از 
اهالی ورزش است که امســال در راهپیمایی اربعین 
حضور داشــت و آن را یک تجربــه غیرقابل توصیف 
می داند. ناظمی ســفر بــه نجف و کربــا را رؤیایی 
می داند که ســال ها منتظر محقق شــدن آن بوده و 
حالا از نخســتین تجربه اش از حضور در راهپیمایی 
اربعین می گوید: »هر سال وقتی مراسم راهپیمایی 
اربعین را از تلویزیون تماشا می کردم احساس خوبی 
داشتم و تصورم این بود که با دیدن این تصاویر حالم 
خوب می شــود. اعتراف می کنم که اصاً تصورش را 
نمی کردم که مقدمات سفرم به کربا مهیا شود؛ هر 
چند همیشه برای پیاده روی اربعین و حضور در جمع 
زائران امام حســین)ع( لحظه شماری می کردم. این 
نخستین سفر من به کربا بود و تا مدت ها می توانم 
در مورد آن صحبت کنم. قبل از این سفر مدام دنبال 
جواب این ســؤال بودم که چرا عده ای هر ســال به 
راهپیمایی اربعین می روند و نمی گذارند وقفه ای در 
آن ایجاد شود. تصورم این است که فضای خالصانه ای 
در مسیر رسیدن به حرم امام حسین)ع( وجود دارد 
که با حال و هوای هیچ ســفر دیگری قابل مقایســه 
نیســت. حالا می دانم چرا مسافران کربا نمی توانند 
ترک عادت کنند و هر ســال پای ثابــت راهپیمایی 

اربعین هستند.«

گلاره ناظمی
جواب یک سؤال

مسلم ناصری، نویسنده »عمود 1453«:
هر مسافر اربعین، داستان خودش را 

دارد

مسلم ناصری به عنوان نویسنده ای که در نوشــتن آثارش معمولاً گریزی 
به تاریخ می زند، معتقد است آثار عاشــورایی 2نوع هستند؛ دسته ای که 
ویژگی تاریخی دارند و دســته ای که بــه وقایع متأثر از عاشــورا در زمانه 
حال می پردازند، مانند راهپیمایی اربعین. او کــه در این رمان ضمن نقل 
وقایع تاریخی و بیان حال و هوای راهپیمایی اربعین در ســال های اخیر، 
سفری داشته در زمانه »اثیب یمانی« و در امروز ما که در ادامه این دو سفر 
مکانی و زمانی با هم تاقی پیدا کرده، می گوید: »اگر نویسنده ای بخواهد 
اثری با ویژگی تاریخی درباره عاشورا بنویسد، باید قبل از هر چیز به منابع 
اصلی رجوع کند و واقعه را از همه جنبه ها مورد مطالعه قرار دهد. اثر ادبی 
عاشورایی باید بازتاب دهنده واقعیت باشــد، بنابراین نویسنده ملزم است 
درباره زمان، مکان و نوع زیست آن زمانه اطاعات کسب کند. اما در روایت 
اربعین، نویســنده همچون یک هنرمند در آن مکان حضور پیدا می کند، 
مشــاهده گری می کند و دســت به تحلیل آنچه می بیند می زند تا اثری 
متفاوت بنویسد.« ناصری معتقد است  که هر فردی که به این سفر مذهبی 
می رود، داستانی مخصوص خود دارد؛ »من در »عمود 1453« نشان دادم 
که تک تک افراد، روایت خود را از راهپیمایی اربعین دارند. از میان آثار ادبی 
این حوزه، اثری ماندگار می شود که نگاهی ناب به موضوع داشته باشد. من 
هم در روایتگری نگاه مخصوص خودم را داشتم با این توضیح که نویسندگان 
ریزبین تر هستند و تاش می کنند نگاه متفاوتی به رویدادها داشته باشند. 
با این حال من هم یکی از میلیون ها نفری بودم که شیرینی و تلخی این سفر 
را لمس می کنند.« ناصری از ویژگی خاص سفر معنوی اربعین حرف می زند 
و می گوید: »برای من حضور جمعیت رنگارنگی که از سنین مختلف بودند 
و با هم در مسیری معنوی همراه شده بودند جالب بود و می دیدم که چطور 
ایثار و بخشندگی، به ویژگی پررنگ مسافران اربعین تبدیل شده است. این 

مسیر افراد را از خودمحوری دور می کند.«

مهدی قزلی، نویسنده »پنجره های تشنه« و »قصه کربلا«:
 حسین ع ریسمان هویت 

ماست

شناخته شده  ترین آثاری که در کارنامه ادبی مهدی قزلی ثبت شده در دسته 
ادبیات عاشورایی جا می گیرند. مجموعه 10جلدی او با نام »قصه کربا«، 
روایتی است از شخصیت ها و اتفاقات مهم این واقعه تاریخی. قزلی درباره 
تأثیرگذاری این حماسه بر ادبیات می گوید: »عاشورا نه فقط بر هنر و ادبیات، 
بلکه بر حوزه های گوناگون همواره تأثیرگذاری داشته است. در ادبیات، نه 
فقط در ادبیات فارسی بلکه در ادبیات عرب هم واکنش های متأثر از عاشورا را 
می بینیم. خود واقعه عاشورا، پر از ادبیات است. کافی است یک بار رجزهایی 
را که در کربا خوانده شده مرور کنیم تا ببینیم چقدر ادبی هستند. ادبیات 
عاشورایی هم باقی مانده بســتر اتفاقی است که در کربا افتاده است، همه 
درام هایی هم که ادبیات می شناسد در این واقعه مرور می شود.« او با اشاره 
به تعدد آثاری که درباره حماسه حسینی نوشته می شــوند، این اتفاق را 
نشانه ظرفیت پرداختن همیشــگی آثار ادبی به کربا و اربعین می داند و 
می گوید: »آمار فروش کتاب های این حوزه نشان می دهد اقبال عمومی به 
آثار عاشورایی وجود دارد، ادبیات عاشورایی زنده است و مورد استفاده قرار 
می گیرد.« قزلی از حس و حال شــخصی اش موقع نوشتن آثار عاشورایی 
تعریف می کند و می گوید: »ادبیات یعنی زندگی، ادبیات بازنمایی زندگی 
جاری ماســت. امام حســین)ع(، بخش مهمی از هویت ماست و من این 
موضوع را در ماجرای کتاب »پنجره های تشنه« بیشتر از قبل لمس کردم. 
یکی از مهم ترین پارامترهای هویتی این جغرافیا و این فرهنگ، عاشوراست؛ 
نام امام حسین)ع( که می آید، رفتارها یک شکل می شود و امام حسین)ع(، 
ریسمان اتصال هویتی ماست؛ پس اصاً از زندگی ما جدا نیست. برای لحظه 
لحظه اتفاقاتی که در زندگی ما می افتد، تمام زندگی امام حسین)ع( قابل 
توجه و آموزنده است.« پنجره های تشنه یکی از آثار عاشورایی قزلی است 
که خواننده را با سفر انتقال ضریح جدید حرم امام حسین)ع( ، از قم تا کربا 

همراه می کند.

رضا عیوضی، نویسنده کتاب طنز »او یافت مرا...«:
مسیر نویسندگی را با نام امام حسین ع 

شروع کرده ام

در میان آثار ادبی که درباره اربعین نوشته می شود، برخی از آنها ویژگی هایی 
دارند که آنها را از بقیه کتاب ها متمایز می کند. رضا عیوضی یکی از این آثار 
متفاوت را نوشته و »او یافت مرا...«، به عنوان نخستین اثر طنز در حوزه خود 
شناخته می شود. عیوضی می گوید: »تا قبل از رفتن به سفر اربعین، من هم 
با بقیه هم نظر بودم. تصور می کردم اربعین و طنز قطعاً با هم جمع نمی شوند، 
واقعه ای پر از اشک و آه و اندوه کجا و طنز کجا؟ اما وقتی به راهپیمایی اربعین 
رفتم، نشاط حاکم بر آن فضا مرا شگفت زده کرد. دیدم که در این مسیر، چه 
جوانانی به جای خواب و استراحت، جلوی آتش ایســتاده اند تا برای زائران 
چای آماده کنند. این چیست جز نشاطی که امام حسین)ع( به قلب ها تزریق 
می کند؟ من مشاهداتم را در این سفر نوشتم اما مطمئن نبودم که بتوان آنها 
را در قالب یک کتاب منتشر کرد.« عیوضی می گوید ماحظاتی برای خود 
درنظر گرفته که باعث شده خیالش از نگرفتن بازخوردهای منفی راحت باشد؛ 
»خط قرمزهایی برای نوشــتن این اثر تعریف کرده بودم، خودم بچه هیئتی 
هستم و خوب می دانم که نباید موقع طنز نوشتن به خصوص درباره چنین 
موضوعی، با مقدسات شوخی کنم یا دست به تمسخر و توهین بزنم.« او اضافه 
می کند: »بعد از انتشار کتاب، بازخوردهای مثبت واقعاً مرا شگفت زده کرد. 
عده زیادی از مخاطبان می گفتند که با این کتاب خیلی خندیده اند اما بعضی 
نظرات هم به من ثابت می کرد که نوشتن این کتاب، لطف امام حسین)ع( به 
من بوده است. عده ای از مخاطبان می گفتند که اصاً اهل این فضا نبوده اند، 
اما بعد از خواندن کتاب راهپیمایی اربعین برایشان جذاب شده و حالا مسافر 
هر ساله این سفر معنوی هستند.« این نویسنده از احساس شخصی اش موقع 
نوشتن این کتاب حرف می زند و می گوید: »من این کتاب را منشأ خیر و برکت 
در زندگی ام می دانم. اینکه نخستین کتاب در کارنامه من، با موضوع اربعین 
نوشته شده، برایم دلنشین و لذتبخش است و حس می کنم مسیر نویسندگی 

را با نام امام حسین)ع( شروع کرده ام.«

سید محسن امامیان، نویسنده »اربعین طوبی«:
انگار صدایی گفت این داستان را 

بنویس

سیدمحســن امامیان در رمان »اربعین طوبی«، با تکیه بر یک داســتان 
واقعی، ماجرای عجیب زندگی زنی را روایت می کند که داســتان زندگی 
خود را در مســیر پیاده روی اربعین از بصره تا کربا برای نوه هایش تعریف 
می کند. دختری ایرانی که با مردی عراقی ازدواج کرده و ماجراهای عجیبی 
را در زمان جنگ تحمیلی تجربه می کند. امامیان می گوید: »این داستان 
براساس زندگی واقعی شــخصی به نام خاله بتول است که ماجرای او را در 
سفر اربعین سال 1391شنیدم. ابتدا داســتان را برای ساخت یک سریال 
تلویزیونی نوشته بودم، اما برای تولید اثر با مشکاتی مواجه شدیم و ساخت 
سریال ممکن نشد. تنها مســتندی با نام »خاله بتول« تولید شد که مورد 
توجه هم قرار گرفت. با این حال حس می کردم خیلی حرف ها در مستند 
گفته نشده و تصمیم گرفتم کتاب را بنویسم.« آنطور که امامیان می گوید 
هسته اصلی رمان براساس واقعیت اســت اما ماجراهای مسیر پیاده روی 
اربعین، زاییده ذهن نویسنده است. امامیان از حس و حالش موقع نوشتن اثر 
می گوید: »نویسنده وقتی داستانی را می نویسد، پیش از همه باید خودش 
آن را دوست داشته باشد، او در مسیر نوشتن، سلوکی را تجربه می کند که 
ابتدا خودش آن را تجربه می کند و بعد مخاطب را با خود همراه می کند. بعد 
از گذشت چند سال، حس می کنم من وسیله ای برای گفتن این حرف ها 
بوده ام. من برنامه و طرح مشخصی برای نوشتن این داستان نداشتم و انگار 
صدایی مرا به نوشتن این کتاب تشویق و هدایت کرد.« امامیان از واکنش 
مثبت مخاطبان به کتابش حرف می زند و می گوید: »داستان، مولفه هایی 
مانند پیوند دو ملت ایران و عراق، تاریخ معاصر، سبک زندگی و... را در خود 
جا داده؛ مولفه هایی که راهپیمایی اربعین را به شــکل امروزی ساخته اند. 
امیدوارم با فراهم شدن امکان ساخت اقتباس تلویزیونی از کتاب، این روایت 

به گوش مخاطبان بیشتری برسد.« 

یکی از شــور و حــال عجیب زائــران می گوید، دیگری از اشــتیاق عاشــقانه 
پیر و جوان برای رســیدن به حرم ســالار شــهیدان)ع(، راویــان راهپیمایی 
اربعین می نویســند تا مسافران جامانده از مســیر عاشــقی را در خط به خط کتاب هایی با موضوع اربعین، با 
خود همســفر کنند. در ســال های اخیر هنرمندان زیادی ســراغ خلق اثر با موضــوع راهپیمایی اربعین 
رفته اند و نویســندگان هم از این قافله جا نمانده اند. آثار متعددی در حوزه ادبیات عاشــورایی خلق شــده 
که به موضوع ســفر معنوی اربعین می پردازد؛ از ســفرنامه های جذاب گرفته تا روایت هــای تاریخی، رمان 
و حتی طنز، راویانی تــلاش کرده اند از اربعین بگویند. با 4نویســنده که درباره اربعین نوشــته اند گفت وگو 
کرده ایم؛ نویســندگانی که همگی حس و حال متفاوتی را موقع نوشتن از این ســفر عاشقی تجربه کرده اند.

نیلوفر ذوالفقاری
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در میــان هنرمندانــی کــه به 
ســفر کربلا رفته اند نام، تصاویر 
و خاطرات »شــهین تسلیمی« 
قابل توجه اســت. وقتی خودش 
به تصویــر اینســتاگرامی اش با 
رابعه مدنی، ســوگل طهماسبی 
و بهار ارجمند نگاه می کند آهی 
می کشد. خاطرات شهین تسلیمی 
با آن حال و هوایــی که خودش 
تعریــف می کند جذاب اســت. 
هنرمندی کــه در کربلا مریض 
می شــود و از امام حســین)ع( 
می خواهــد کــه گــذرش را به 
بیمارســتان نیندازد و همینطور 
هم می شود. »سوسن تسلیمی« 
دربــاره ایــن خاطــره چنیــن 
می گوید:»حالم بسیار بد بود. دعا 
می  کردم که گذرم به بیمارستان 
نیفتد. از امام حسین)ع( خواستم 
و او معجزه اش را نشــانم داد. چرا 
که شب خوابیدم و صبح سرحال 
بیدار شدم. انگار نه انگار که مریض 
شــده بودم و نمی توانستم قدم از 
قدم بردارم. در اصل رفتن من به 
کربلا خودش یک معجــزه بود. 
محمدرضا شــفیعی تهیه کننده 
بــا من تمــاس گرفــت و گفت، 
گذرنامه ات را برای ســفر کربلا 
بفرست! اول شگفت زده شدم که 
چطور می شود یکباره برنامه سفر 
به کربلا برایم پیش بیاید!  از بچگی 
عاشــق امام حســین)ع( بودم، 
پدرم هم عاشــق سید الشهدا)ع( 
بود؛ مدام با خودم می گفتم امام 
حســین)ع( عاقبت طلبید مرا!  
با دختر آیــت الله مهدوی کنی و 
همسرشــان و خانم هــا آفرین 
عبیســی و رابعه مدنی همسفر 
بودم و چه سفر لذت بخشی!  همه 
به  هم کمک می کردند، آن  هم در 
ازدحام و شلوغی که باید از نزدیک 

ببینی تا باور کنی«.

با معجزه امام حسین ع 
حالم خوب شد

پیاده روی اربعین از تجربیات خوب 
راحله امینیان، مجــری تلویزیون 
اســت که تقریبا هر ســال تکرار 
می شود. امینیان معتقد است سفر 
با کاروانی از هنرمندان، بازیگران، 
شعرا، تهیه کنندگان و کارگردانان 
تجربه تازه ای بود که چند ســال 
پیش نصیبش شد. ســفری که از 
همان ابتــدای راه پر از خاطره بود. 
او در ادامه به یکی از ماندگارترین 
خاطراتــش در این ســفر اشــاره 
می کنــد و می گوید:»چیــزی که 
برایم جــذاب بود حضــور انوش 
معظمی، بازیگر نقــش حرمله در 
ســریال مختار در این ســفر بود. 
در فــرودگاه ایران من ایشــان را 
نشــناختم و از دوستان پرسیدم و 
او را معرفی کردند، اما نکته جالب 
این بود همین که وارد خاک عراق 
شدیم، عراقی ها ایشــان را خیلی 
خوب می شناختند و ابراز احساسات 
عجیبی داشتند. در فرودگاه نجف ما 
زودتر رسیدیم باید صبر می کردیم 
تا همه برسند تا اجازه ورود دهند، 
وقتی مأموران عراقی آقای معظمی 
را شناختند به ما اجازه دادند بدون 
معطلی برویم. در مسیر پیاده روی 
بیشــتر مردم به خصوص عراقی ها 
دوســت داشــتند با ایشان عکس 
بگیرند و ما مجبور شــدیم از گروه 
جدا شویم. شام اربعین ما دوباره به 
کاروان هنرمندان ملحق شــدیم، 
اربعین همــه کاروان ها و هیئت ها 
وارد حرم امام حسین)ع( و حضرت 
ابوالفضل)ع( می شــوند، ما را هم 
دعوت کردند، لحظه ای به یادماندنی 
بود اگر چه قبــلا تجربه کرده بودم 
اما حضور در بین الحرمین همیشه 
برایم حس و حــال عجیبی دارد و 
هر بار انگار نخستین بار است که به 

آنجا می روم.«

تجربه ای با حرمله 
در کربلا 

جای کارهای مذهبی گفت وگو با محمدرضا ورزی، کارگردانی که» ستاره خضرا « را  درباره امام حسین ع ساخته
در سینما خالی است

سعیده مرادی

    درباره »ستاره خضرا« برایمان بگویید. علت 
اینکه شما اقدام به ساخت این فیلم تلویزیونی 

کردید، چه بود؟
»ســتاره خضرا« یــک تله فیلم دربــاره واقعــه ای پس از 
عاشوراست که در سال ۸۶ ســاخته شد. من داستان ستاره 
خضرا را از سال ها پیش در ذهن داشتم. اما علت اصلی ساخت 
این فیلم علاقه شدید من نســبت به وقایع تاریخی به ویژه 
وقایع صدراسلام است. داستان آن نیز به زمانی بازمی گردد 
که خولی ملعون ماموریت پیدا می کند که سر مبارک امام 
حســین)ع( را به دربار یزید عرضه کرده و در مقابل آن پول 
دریافت کند. این ملعون یک شب را در دیری اتراق می کند 
و راهب نصرانی که آنجا ســکونت دارد، متوجه کراماتی از 
سر مبارک سیدالشهدا)ع( شــده و مسلمان می شود. البته 
باید بگویم که »ســتاره خضرا« تنها کار مــن در این حوزه 
نیست و سال ۸۴ نیز فیلم سینمایی »ابراهیم خلیل الله« را 
ساختم. در این فیلم علاوه بر کارگردانی، نویسندگی آن را 

نیز برعهده داشتم.
    آیا تصمیم دارید در آینده فیلم های دیگری 
با موضوع و مضمون محرم و عاشــورا تولید 

کرده و بسازید؟
البته. من دوست دارم »ســتاره خضرا« را به فیلم سینمایی 
تبدیل کنم و آن را به زبان انگلیسی برای مخاطبان گسترده تر 
بسازم. علاقه مند هستم این ماجرا را در قالب فیلم سینمایی 
برای مخاطبان خارجی بسازم تا دیگران نیز با مفاهیم دین 
اسلام و ماجرای امام حسین )ع( آشنا شوند. فیلمنامه این فیلم 
سینمایی را نیز نوشته ام و باید ببینم چه آینده ای برای آن رقم 
خواهد خورد اما امیدوارم بتوانم آن را به مرحله تولید برسانم.

    اگر بخواهید فیلمی درباره محرم و عاشورا 
بسازید، دوست دارید بیشتر به کدام جنبه از 
این واقعه بزرگ توجه کنید و به آن بپردازید؟ 
به تصویر کشیدن واقعه کربلا بسیار دشوار است و هیچ کس 
در جهان نمی تواند حادثه عاشورا را به تصویر بکشد. کربلا 
داستان های زیادی را در دل خود جای داده است و لزومی 
ندارد که دوربین را فقط در متن واقعه کاشت و این واقعه را 
تنها به یک صحنه که آب را بر امام حسین)ع( بستند و سپاه 
اشقیا در یک سمت و ســپاه امام حسین)ع( در سمت دیگر 
قرار گرفتنــد، محدود کرد. از لحظه بــه لحظه آن می توان 
فیلم و سریال ســاخت. پیرامون واقعه کربلا مسائلی وجود 
داشــته که در رابطه با افرادی مانند حر، مسلم ابن عقیل و 

سینمایی فاخر درباره حادثه کربلا در این ۴۲ سال است. هیچ 
حمایتی از سازندگان اینگونه فیلم ها نمی شود. من هم اکنون 
داستان »ستاره خضرا« را در قالب فیلم سینمایی نوشته ام 
اما چه کسی می آید از آن حمایت و سرمایه گذاری کند. البته 
بودجه هم عامــل تأثیرگذاری در تولید این فیلم هاســت. 
بودجه حتما نباید کلان باشد. بلکه با هزینه و برآورد منطقی 

تولید این فیلم ها امکان پذیر است.
    بازخورد مردم نســبت به ساخت آثاری 
مانند »ستاره خضرا« و فیلم هایی از این دست 

چگونه است؟
مردم قصه های قرآنی و فیلم های مذهبی را خیلی دوست 
دارند و همیشه برایشان جذابیت داشــته و دارد.  »ستاره 

خضرا« نیز مورد توجه مخاطبان قرار گرفت.
    بیشتر به ساخت چه کارهایی علاقه دارید؟

من به ســاختن کار تاریخی علاقه دارم و این کار عشق من 
اســت. انگیزه من برای ســاخت پروژه های تاریخی مانند 
»ستاره خضرا« از همان علاقه سخت من به این کار می آید؛ 
زمانی که فردی بخواهد فیلمســازی را برای کسب درآمد 
ادامه دهد ممکن است هر پروژه ای را قبول کند، 
اما من علاقه دارم تنها کارهــای مفهومی و 
پرمعنا را در کارنامه خود داشــته باشم. در 
ســال  ۸۳ فیلم ابراهیم خلیل الله را برای 
سینما ســاختم و این برای من تجربه 
بسیار جذابی بود؛ در آن زمان به خود 
گفتم اگر تا آخر عمر قرار شود فقط 
پروژه هــای دینی بســازم با این 
مسئله مشــکلی نخواهم داشت 
چرا که بســیار به این موضوع 

علاقه دارم.
    و سخن آخر؟

از مسئولان خواهشمندم 
و مصرانــه درخواســت 
می کنم که حمایت های 
لازم را درخصوص ساخت 
فیلم و ســریال با مضمون 
و محتــوای مذهبی به ویژه 
عاشورایی و واقعه کربلا داشته 
باشــند. هریک از مسئولان اگر 
می توانند کاری در این زمینه انجام 
دهند باید ورود کنند و قدمی در این 
راه بگذارند. به اعتقاد من همه نهادها با 
حمایت های خود می توانند تأثیرگذار 
 باشــند. از بنیاد ســینمایی فارابی و 
صدا و سیما گرفته تا ارگان هایی مانند 
بنیاد مستضعفین و شــهرداری و... تا 
کارهای فاخری با محتوای مذهبی 
 تولید شــود. هم اکنون مدیریت 
صدا و ســیما تغییر کرده است و 
این بهترین فرصت و زمان است 
تا نگاه ها تغییر کرده و کارهای 
اساسی در این خصوص انجام 
شود و شاهد آثار قابل توجه 

مناسبتی باشیم.

حبیب ابن مظاهر و خیلی شخصیت های دیگر است. همانطور 
که داوود میرباقری به شــخصیت »طوعه«، پیرزنی که به 
حضرت مسلم)ع( پناه داد در سریال »معصومیت از دست 
رفته« نیز توجه کرد. ما می توانیم ماجراهای مربوط به چنین 
افرادی را مطــرح کنیم بدون آنکه نیاز به تصویر کشــیدن 
حضرت امام حسین)ع( باشد. می توان با نگاه دقیق تر به واقعه 
کربلا آثار فاخری خلق کرد. در واقع کربلا و واقعه عاشورا یک 
دانشگاه است که ورود به آن راحت است اما فارغ التحصیلی 
از آن آنچنان که باید راحت نیســت. به قول دکتر شریعتی 
امام حسین)ع( تشــنه آب نبود، بلکه تشنه لبیک بود. من 
هم اگر بخواهم فیلمی در این حوزه بسازم، قطعا به اتفاقات 
و شــخصیت هایی از این واقعه عظیم که شاید کمتر به آنها 

توجه شده است خواهم پرداخت.
    سینما و تلویزیون در واقع ابزاری برای تبلیغات 
و نمایش افکار و ایدئولوژی یک جامعه است. آیا 
سینما و تلویزیون ما در حوزه محرم آنقدر قوی 

بوده و خوب کار کرده اســت که 
بتواند پیام های عاشورا و واقعه 

کربلا را به خوبی و درستی به 
مخاطبان منتقل کند؟

متأســفانه خیر. کارهای بسیار کم 
و انگشت شــماری در ایــن زمینه 
تولید شده اســت. کارهایی مانند 
»مختارنامــه« یــا فیلم»طفلان 
مســلم ابن عقیل«. به اعتقاد من 
جای اینگونه آثار در تلویزیون و 
سینما به شــدت خالی است. از 
هر گوشــه کربلا می توان فیلم 
و سریال ســاخت و آثار خوبی 
ارائه کرد اما هیچ اقدام اساســی 

در این زمینه نمی شود و فیلم های 
»سفیر« و »روز واقعه« تنها کارهای 

محمدرضا ورزی،  کارگردان پرکار تلویزیون است که آثاری تاریخی و مذهبی چون »معمای 
شــاه«، » قائم مقام فراهانی«، »ابراهیم خلیل الله«،  »سال های مشــروطه«  و »ستارخان« 
را در کارنامه اش دارد. فیلم  »ســتاره خضرا« یکی از آثار محمدرضا ورزی اســت که مانند 
اغلب کارهای این کارگردان تم تاریخی و مذهبی دارد و قصه و حال و هوای آن عاشــورایی 
است. این  فیلم تلویزیونی روایت راهب نصرانی اســت که یک شبانه روز را با سر مبارک امام 

حسین)ع( ســپری می کند و به واسطه کراماتی که می بیند، مســلمان می شود. به همین 
بهانه ســراغ ورزی رفته ایم تا هم درباره این اثر عاشورایی او و همچنین دیگر کارهایش 
که در برخی موارد بحث برانگیز هم بوده و موافقان و منتقدانی داشــته، گفت وگو کنیم.

نور، صدا، حرکت،  آسمان...
کنون به مناسبت اربعین   روی آنتن رفته اند در سال های اخیر فیلم ها و سریال های زیادی به مناسبت ماه محرم و واقعه عاشورا و حوادث و وقایع پیش و پس از آن ساخته شده است که برخی از آنها بیشتر معرفی تعدادی از فیلم هایی که تا

مورد توجه و استقبال مخاطبان و بینندگان نیز قرار گرفته اند. سریال ها و فیلم هایی که تاکنون در ایام محرم و همچنین اربعین حسینی)ع(، بارها از شبکه های 
مختلف تلویزیونی باز پخش شده اند و همچنان هم مردم از بازپخش و تماشای دوباره آنها استقبال می کنند. در ادامه تعدادی از ماندگارترین فیلم ها و سریال های 

مناسبتی ماه محرم و اربعین حسینی)ع( را باهم مرور می کنیم.

چتر عاشقی

کارگردان: نیلوفر شهیدی
»چتر عاشــقی« فیلــم تلویزیونی به 
نویسندگی و کارگردانی نیلوفر شهیدی 
و تهیه کنندگی سعید مرادی است که 
در ســال 1۳۹۳ ساخته شــد و در روز 
اربعین روی آنتن رفت. ایــن تله فیلم 
مناسبتی نخســتین تجربه کارگردانی 
شهیدی محســوب می شود که پیش از 
این حضوری فعال در تلویزیون در عرصه 
بازیگری داشته اســت. »چتر عاشقی« 
داســتان زندگی دختری جــوان به نام 
ریحانه را روایت می کند که در آســتانه 
ایام عزاداری امام حسین)ع( وارد خانه ای 
قدیمی می شــود. با ورود او به این خانه 
اتفاقاتی رقم می خورد که باعث اختلاف 
بین همسایه ها می  شود. در واقع این فیلم 
روایت انسان هاست که در برابر مشکلات 
صبوری به خرج می دهنــد و در برخی 
موارد دچار بدگمانی  هایی می شوند که از 
آن جمله تهمت به یکدیگر است. روایت 
انسان هایی که زیر چتر عاشقی بخل و 
حسد را از خود دور می کنند تا عاشقانه 
یکدیگر را دوست بدارند. »چترعاشقی« 
گرچه یک فیلم مناسبتی است، اما بیش 
از آنکه از ساحت مفهومی و ارزشی این 
مناســبت در پیوند دراماتیــک با قصه 
استفاده کند از مراسم و آیین های محرم 
به عنوان عناصر بصری و نمایشی و بسط 
قصه اســتفاده می کند. جعفر دهقان، 
نازنین کریمی، اتابک نادری، سیروس 
همتی، داوود شیرعلی و ساناز سماواتی 

در این فیلم بازی کرده اند.

مهمان داریم

کارگردان: محمدمهدی عسگرپور
»مهمان داریم« فیلمی درام به کارگردانی 
و نویسندگی محمدمهدی عسگرپور است 
که در سال 1۳۹1 ســاخته شد و در آبان 
1۳۹۳ به اکران عمومی درآمد. این فیلم 
در مناسبت های مختلف ازجمله اربعین 
1۳۹۷ بازپخش و از شــبکه یک سیما به 
روی آنتن رفت. داســتان این فیلم درباره 
زن و شوهری به اسم ابراهیم و فخری است 
که در خانه ای قدیمــی زندگی می کنند 
و ۳فرزندشــان در جنگ شهید شده اند و 
فرزند چهارم رضا جانباز قطع نخاعی  است 
که در یک آسایشگاه تحت مراقبت است. 
رضا بعد از شهید شدن همرزم اش، کمال، 
پرخاشگر و عصبی شــده و داروهایش را 
مصرف نمی کند، به همین خاطر ابراهیم و 
فخری تصمیم می گیرند او را به خانه آورده 
و خود از وی مراقبت کنند. محبوبه خواهر 
کمال به خانه آنها می آید و مایل است طبق 
قرار قبلی با رضا ازدواج کند، اما رضا او را رد 
می کند. رضا اصــرار دارد که باید بمیرد و 
همین رفتارها باعث می شود که یک روز 
ابراهیم با او برخورد کرده و به صورت او سیلی 
بزند. یک شب که به نظر می رسد هر سه نفر 
دچار گازگرفتگی شده اند، ۳فرزند شهید 
به خانه بازمی گردند، قرار اســت خانواده 
محبوبه بیایند و فخری به خاطر کهنگی و 
خرابی خانه تمایل دارد که مهمانی عقب 
بیفتد. در این فیلــم بازیگرانی مانند، آهو 
خردمند، پرویز پرستویی، محمد صادقی، 
بهروز شعیبی، ســهیلا گلستانی و مهدی 

صادقی ایفای نقش کرده اند.

وعده دیدار

کارگردان: جمال شورجه
»وعــده دیــدار« یــا »پرده عشــق« 
فیلمی به کارگردانی جمال شــورجه و 
نویسندگی علی مؤذنی است که در سال 
1۳۸۲ ساخته شد. داســتان این فیلم 
درباره مردی به اسم اســتاد »ابراهیم 
مهدوی«، هنرمند و نقــاش پرده های 
مذهبی و همچنین جانباز شــیمیایی 
جنگ است. داستان فیلم از آنجا شروع 
 می شود که اســتاد »ابراهیم مهدوی«
 با بد شــدن حالــش بــرای معالجه و 
شــرکت در نمایشــگاهی که در لندن 
برگزار می شــود، به این شــهر ســفر 
می کند. از آن طرف هــم عاموس که با 
صهیونیست ها سر و کار دارد، به خاطر 
بدهی فراوانش مدام مورد تهدید واقع 
می شود. عاموس که به کارهای هنری 
هم علاقه مند اســت درصدد اســت تا 
 با تکمیل و فروش یک پــرده مذهبی 
بدهی هایش را بپــردازد. او که متوجه 
شــده ابراهیم به انگلستان آمده، محل 
اقامت او را زیرنظــر می گیرد. عاموس 
برای رســیدن به مقاصــدش ابراهیم 
مهــدوی را می رباید و سربســته به او 
می فهماند که شــرط آزادی او تکمیل 
این پرده مذهبی اســت؛ پــرده ای که 
در واقع پــدر مهدوی نقــاش آن بوده 
و... . »وعــده دیدار« در اربعین ســال 
1۳۹۹ بازپخش شد. در این فیلم سعید 
نیک پــور، پروانــه معصومــی، محمد 
 صادقــی و احمد نجفــی نقش آفرینی 

کرده اند.

یه خواب کوچولو

کارگردان: حسین عامری
»یه خواب کوچولو« فیلمی تلویزیونی 
به کارگردانی و تهیه کنندگی حســین 
عامری و نویســندگی حسین عامری و 
نسیم باستانی است که در سال 1۳۹1 
ساخته شد. تله فیلم یه خواب کوچولو 
کاری از سیمای گلســتان است که در 
اربعین ســال 1۳۹۷ نیز از شبکه شما 
پخش شــد. فیلم یه خــواب کوچولو 
با هــدف ترویج فرهنگ بومی اســتان 
گلســتان، فرهنگ شــهادت و ایثار و 
همچنین نگاه به آداب و رســوم مردم 
استان در ماه محرم تولید شده است و 
داستان آن درباره مردی است که مداح 
اهل بیت)ع( اســت و به تازگی ازدواج 
کرده، اما بر اثر سانحه تصادفی همسرش 
را از دســت می دهد. به همین علت از 
خواندن برای امام حســین)ع( دست 
می کشد، اما در مســیر داستان با افراد 
مختلفی آشنا می شود که باعث متحول 
شــدن زندگی او می شــوند. استفاده 
از تجهیــزات بــه روز و تکنیک هــای 
متعــدد تصویربــرداری و همچنیــن 
کادربندی های زیبا از ویژگی های فیلم 
»یه خواب کوچولو« اســت. همچنین 
در این تلــه فیلم ترکیبــی از بازیگران 
ملــی و بومی حضور دارند تــا با تعامل 
یکدیگر زمینه تولید یک اثر با کیفیت 
به وجود آید. ارسطو خوش رزم، علیرضا 
پورمحمد، لیلا جوان و سعید آهویی در 
فیلم تلویزیونی »یه خــواب کوچولو« 

هنرنمایی کرده اند.

هیهات

کارگردان: هادی نائیجی
»هیهــات«، فیلمــی ســینمایی بــه 
کارگردانــی هــادی نائیجــی، دانش 
اقباشــاوی، روح الله حجــازی و هادی 
مقدم دوست اســت که در سال 1۳۹۴ 
ساخته شد؛ فیلمی حماسی با مضامین 
مذهبی و عاشورایی. این فیلم سعی در 
نمایش چهار گوشــه از ارتباط مردمان 
معاصر بــا فرهنگ و منش عاشــورایی 
دارد. »هیهات« متشکل از ۴ فیلم کوتاه 
با محوریت کربلا و فرهنگ حســینی 
است که ۲ روایت آن در ایران و ۲ روایت 
دیگــر آن در عراق می گذرد. داســتان 
آن حکایت مادر پیری است که سال ها 
در حســرت زیارت کربلا مانده اســت. 
حال قرار اســت که ضریــح جدید امام 
حسین)ع( به کربلا فرستاده شود. این 
ضریح از شهرها می گذرد و وارد شوشتر 
می شود. رحمان، پســر این پیرزن که 
نتوانسته بود آرزوی مادرش را برای سفر 
به کربلا اجابت کنــد، تصمیم می گیرد 
ضریح را به روســتای مادرش بیاورد تا 
مادر مریض به خواسته اش برسد و حالا 
گذر ضریــح جدید امام حســین)ع( از 
محل ســکونت پیرزن، فرصت مناسبی 
است برای آنکه در انتهای عمر، دست کم 
بتواند ضریح جدیــد مولایش را زیارت 
کند اما تلاش های پســر پیــرزن برای 
ایجاد این فرصت ثمــر نمی دهد و... در 
این فیلم حمید فرخ نــژاد، حامد بهداد، 
 بابک حمیدیان، مینا ساداتی و آلا نجم 

نقش آفرینی کرده اند.
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در مسیر دلدادگی
چند سالی می شود که راهپیمایی اربعین به یکی از ســوژه های جذاب برای تولید آثار فرهنگی و معرفی مستندهایی با موضوع اربعین

هنری در قالب های مختلفی همچون مستند و کتاب بدل شده است. هر سال با نزدیک شدن به زمان 
برگزاری راهپیمایی اربعین، گروه های مستندساز عازم کشور عراق می شوند تا از دریچه دوربین شان 
لحظه های منحصر به فرد این ســفر ویژه را روایت کنند. به همین خاطر مستندهایی که با موضوع 

پیاده روی و اربعین ساخته می شوند، سوژه و قصه ناب خود را دارند و مخاطب را با حال و هوای پیاده 
در مسیر رسیدن به کربلا و داستان زندگی افراد خاصی که در این مراسم حضور دارند آشنا می کنند. 
به رغم نوپا بودن مراسم پیاده روی اربعین در فرهنگ آیینی کشورمان، مستندهای قابل دفاعی توسط 

مستندسازان ایرانی تولید شده که به لحاظ شاخصه های کیفی ارزش بالایی دارند.

کارگردان: وحید چاووش
این مستند، سومین اثر وحید چاووش 
با موضوع راهپیمایی اربعین اســت. 
کارگردان در این مستند 70دقیقه ای 
با راهپیمایــان اربعیــن در مناطق 
مختلف عراق همراه شــده است تا 
اتحاد اقوام و مذاهــب گوناگون این 
کشور در چنین روزهایی را به تصویر 
بکشد. مستند »حاشــیه ای کوتاه از 
یک متن بلند« در 4قسمت مختلف 
تولید شــده و هر قســمت داستان 
جداگانــه ای را روایــت می کند. در 
قسمت نخست، ســوژه اصلی، یک 
فیزیک دان مسیحی است که شیفته 
امام حســین)ع( می شــود. قسمت 
دوم درباره یکی از شــیوخ صائبین 
عراق )پیروان حضــرت یحیی)ع(( 
است. قسمت ســوم به حضور افراد 
تازه مســلمان شــده با ملیت های 
مختلف در مراسم اربعین اختصاص 
دارد و در قســمت آخر، اتفاقاتی که 
در مســیر رســیدن به کربلا برای 
زوار رخ می دهــد، روایت می شــود. 
این مســتند به تهیه کنندگی شبکه 
دو سیما تولید شــده و در جشنواره 
سینما حقیقت عنوان بهترین مستند 
عاشورایی را کسب کرد. بیشتر کسانی 
که پای ثابت تماشــای مستندهای 
عاشورایی هستند، »حاشیه ای کوتاه 
از یک متن بلند« را به واسطه انتخاب 
سوژه ها و شیوه روایت، یکی از بهترین 
مستندهایی می دانند که درباره مراسم 

پیاده روی اربعین ساخته شده است.

حاشیه ای کوتاه از یک متن بلند

کارگردان: علی مومنی
هر ســال هزاران زائر پاکستانی در 
روزهای نزدیک به اربعین حسینی 
از شــهرهایی مثــل کویتــه و... 
مسافت چند هزار کیلومتری را طی 
می کنند تا به مرز ایران و پاکستان 
در میرجاوه سیستان و بلوچستان 
برســند و از آنجا به سمت کربلا و 
زیارت حرم امام حسین)ع( بروند. 
علــی مؤمنی، مستندســاز جوان 
ایرانــی دوربینش را برداشــته و 
به نقطه مرزی ایران و پاکســتان 
رفته تا داستانی متفاوت را درباره 
پیاده روی اربعیــن روایت کند. در 
مســتند »نعره حیدری«، ســوژه 
اصلی زائران پاکســتانی هستند 
که برای رسیدن به کربلا و زیارت 
حــرم امام حســین)ع( چیــزی 
حدود 2تا 4هــزار کیلومتر را طی 
می کنند و همه رنج های این مسیر 
طولانی به عشــق امام حسین)ع( 
برایشان آسان می شود. بخشی از 
این مســتند که روایت گونه است 
به اســتقبال مرزنشین های ایرانی 
از زوار پاکســتانی و شــیوه های 
پذیرایی از آنهــا تعلق دارد. در مرز 
میرجاوه، نیروهای مردمی امکانات 
رفاهی  را برای زوار پاکستانی بسیج 
می کنند و به استقبال آنها می روند و 
کارگردان می کوشد تا بخشی از این 
ماجرا را روایت کند؛ اربعینی که در 
واقع از شرق ایران آغاز می شود و تا 

غرب آن و تا کربلا امتداد می یابد.

نعره حیدری

کارگردان: علی سجادی
تماشــای این مســتند پرطرفدار 
در روزهــای نزدیک بــه اربعین 
حسینی حســابی مناسبت دارد. 
این مســتند که علی سجادی آن 
را ساخته درباره ورزشکار سوئدی 
و مســلمانی به نام مصطفی است 
که از سوئد با پرچم این کشور در 
پیاده روی اربعین شرکت می کند و 
رهسپار کربلا می شود. شاید باورش 
سخت باشد که یک جوان سوئدی 
در دل اروپا به اســلام رو می آورد 
و راهی کربلا می شــود اما تصاویر 
این مستند به گونه ای ساخته شده 
که ســفر پرماجرای مصطفی به 
کربلا برای مخاطب باورپذیر باشد 
و بتواند ارتباط خاصی با ســوژه و 
مســتند برقرار کند. بخش جذاب 
مستند به دیالوگ ها و ارتباط هایی 
مربــوط می شــود کــه مصطفی 
حین ســفر به کربلا با مسلمانان 
ســایر کشــورها برقرار می کند. 
مســتند »از کاراکاس تــا کربلا« 
به کارگردانی روح  الله اســدی هم 
مضمون مشــابهی دارد و داستان 
یک دیپلمات ونزوئلایی را که برای 
شــرکت در راهپیمایی اربعین به 
کشور عراق می رود روایت می کند 
اما مستند »از استکلهم تا کربلا« 
در انتخاب سوژه و نوع روایت سفر 
یک جوان اروپایی به کربلا، با همه 
آثاری که داستان مشابهی دارند به 

کلی متفاوت است.

از استکهلم تا کربلا

کارگردان: حسین نشاطی
هر سال قریب به 20میلیون نفر با 
حضور در مراسم اربعین حسینی، 
مســیر نجف تا کربلا را پیاده طی 
می کنند و هر کدام از زائران کربلا 
داســتان متفاوتی را برای رسیدن 
به کربــلا روایت می کننــد. این 
داســتان ها گاهی به موازات هم 
پیش می روند و گاهی با هم تلاقی 
پیدا می کنند. گاهــی اوقات هم 
یک داستان، داســتان دیگری را 
تکمیل می کند و ایــده اولیه این 
مستند از همین جا شکل می گیرد. 
»هفت مسیر« یکی از مستندهای 
مهمی اســت که به همــت خانه 
مســتند انقلاب اســلامی تهیه 
شــده و ایده ای جالب را در تولید 
دنبال کرده است. به گفته حسین 
نشاطی که کارگردانی این مستند 
را بر عهده داشــته، در طول مسیر 
مهران تــا کربلا 7ســوژه انتخاب 
شده که همه آنها بدون فیلمنامه 
قبلی و به صــورت فی البداهه بوده 
است. کارگردان مســیر را با یکی 
از ســوژه ها همراه شده تا به سوژه 
بعدی برسد و تلاقی شخصیت ها 
در مستند هفت مسیر اینگونه بوده 
اســت. البته یافتن شخصیت های 
مورد نظر در میان انبوه جمعیتی 
که در مســیر پیاده روی مهران تا 
کربلا حرکت می کردند کار آسانی 
نبوده و آن را باید مهم ترین بخش 

تولید این مستند بدانیم.

هفت مسیر

کارگردان: مهدی زمان پور
این مستند داستان گونه ماجرای 
حضور یک کشــاورز روشــندل 
گیلانی در مراسم پیاده روی اربعین 
را روایت می کند. داســتان هم از 
دل روستای کیاسر، محل زندگی 
مشدی اسماعیل شروع می شود؛ 
جایی که او بر ســر دوراهی عمل 
چشــم و رفتن به ســفر اربعین، 
قرار گرفته امــا در نهایت تصمیم 
می گیرد به اتفاق نصیر، دوســت 
همیشــگی اش به خیــل زائران 
حسینی بپیوندد و به زیارت حرم 
حسین)ع( برود. مشدی اسماعیل 
در طول مســیر در بطن اتفاقات 
تازه ای قرار می گیرد و احســاس 
می کند چشــم دلش در این سفر 
باز خواهد شــد. مستند »راه دل« 
شامل 2بخش متفاوت است؛ بخش 
اول به زندگی مشــدی اسماعیل 
مربوط می شود که به رغم نابینایی 
با چه مهارتی کارهــای مربوط به 
کشاورزی را انجام می دهد و بخش 
دوم، سفر پرماجرای او به کربلا را 
روایت می کند. مهــدی زمان پور، 
کارگردان این اثر هم معتقد است، 
راه دل، مســتند زندگی کشاورز 
زحمتکــش و روشــندل گیلانی 
اســت. این مســتند که در سال 
1396ساخته شده از 25جشنواره 
داخلی و خارجــی جایزه گرفته و 
تماشــای آن به همه افراد معلول 

توصیه شده است.

راه دل

کارگردان: حامد نمازی
اگر به تماشای مستندهای داستانی 
با موضوع پیاده روی اربعین علاقه 
دارید »اوســتا غــلام« می تواند 
یک انتخــاب ایده آل باشــد. این 
مســتند، روایت داســتان زندگی 
واقعی یک ســفالگر شاهرودی به 
نام محمدرضــا معصومی، معروف 
به اوســتا غلام اســت که بنا دارد 
در روز اربعیــن و در جــوار حرم 
امام حســین)ع( نذرش را ادا کند. 
رسم بر این اســت که بسیاری از 
زائران حرم امام حســین)ع( قبل 
از حضور در مراســم پیــاده روی 
اربعین نذر می کنند و نذر اوســتا 
غلام این اســت که در روز اربعین 
و در بین الحرمیــن بــا کوزه های 
دست ساز خودش سقایی کند. او 
مدت ها به این موضوع فکر می کند 
که چگونه می شود از زائران تشنه 
اربعین پذیرایی کرد و دســت آخر 
به این نتیجه می رسد که با تعدادی 
کــوزه کــه در کارگاه کوچکش 
ساخته از شاهرود عازم کربلا شود. 
این مســتند 26دقیقه ای را حامد 
نمازی ســاخته و زندگی پیرمرد 
سفالگری است که نذری عجیبی 
برای قمربنی هاشــم)ع( کرده و 
باید این نذر را در کربــلا ادا کند. 
ماجراهایی در طول مسیر پیاده روی 
اربعین برای اوســتا غلام به وجود 
می آید و درنهایت این داستان در 

بین الحرمین به پایان می رسد.

اوستا غلام

خاطراتی که از حضور در مراسم 
پیاده روی اربعین روایت می شود 
بیشــتر قصه محور است. یعنی 
راوی مشاهدات عینی اش را در 
قالب یک داستان جذاب روایت 
می کنــد و این داســتان ها به 
واسطه واقعی و مستند بودنشان 
به دل مخاطب هم می نشیند. 
حبیب احمدزاده، نویســنده، 
فیلمنامه نویس و مستندســاز 
آبادانی که یکی از نویسندگان 
فیلم سینمایی »اتوبوس شب« 
است و کتاب »داستان های شهر 
جنگی« را هم نوشته خاطره ای 
شنیدنی از سفر به کربلا و حضور 
در مراســم پیاده روی اربعین 
روایت می کند که مثل سکانس 
جذاب یــک فیلم ســینمایی 
اســت: »پیرمردی که احتمالاً 
ایرانی و حتماً خســته راه بود، 
قدم به قدم در مسافتی که پیاده 
می رفت زباله ها را جمع می کرد 
و در نایلــون می ریخت که در 
همان احوال از کنارم گذشت. 
محل نشســتن من جایی بود 
که نیروهــای امنیتــی عراق 
برای جلوگیــری از انفجارها، 
همه افــراد را تفتیــش بدنی 
می کردند. سرهنگی عراقی هم 
دست به کمر از بالای ساختمان 
نظاره گــر کار پیرمــرد بــود. 
نشستنم برای نوشیدن چای و 
خستگی در کردن چند دقیقه ای 
طول کشید و همان موقع انگار 
زمان تعویض پســت عراقی ها 
بود. چنــد قدم جلوتــر همان 
سرهنگ را در لباس عربی سفید 
دیدم که قدم به قدم زباله های 
روی زمین را جمــع می کرد. 
وقتی دلیلش را پرسیدم گفت: 
زائر خسته حسین)ع( نباید این 

کار را بکند.

 داستان 
آن سرهنگ عراقی

خرده روایت هــا درباره حضور 
در مراســم پیاده روی اربعین 
متفاوت است. برخی روایت ها 
شــامل خاطرات جمعی است 
امــا خاطرات و برداشــت های 
شخصی هم گاهی شنیدنی به 
 نظر می رسد. افســانه بایگان، 
بازیگر سینما و تلویزیون که در 
سریال »تنهاترین سردار« نقش 
جعده، همسر امام حسن)ع( را 
ایفا کرده، خاطره ای از آخرین 
سفرش به کربلا روایت می کند: 
»وقتی در مســیر پیــاده روی 
اربعین به نجف رسیدیم اتفاقات 
عجیبی برایــم رخ داد که هر 
کدام را نشانه ای می دانم. یک 
اتفاق این بود که کفش هایم بعد 
از زیارت حرم حضرت علی)ع( 
گم شــد. همراهانم می گفتند 
گم شدن کفش ها نشــانه این 
است که دوباره به نجف و حرم 
مطهر امام علی)ع( برمی گردم. 
وقتی این اتفــاق در کربلا هم 
تکرار شــد به یقین رسیدم که 
این دو اتفاق نشــانه ای اســت 
مبنی بر اینکه دوبــاره در این 
مراسم حضور پیدا خواهم کرد. 
ســفر به کربلا و زیــارت حرم 
امام حســین)ع( داستان هایی 
دارد که شــاید بعدها به واقعی 
بودن آنها پی ببریــد. یکی اش 
این اســت که همه مردم فارغ 
از هر ملیتــی در کمال آرامش 
در کوچه پسکوچه های کربلا و 
نجف می نشینند و غذا می خورند 
و مختصــری هم اســتراحت 
می کنند. دلیلش این است که 
در این ســفر معنــوی همه در 
آرامشی به ســرمی برند که در 

زندگی روزمره سراغ نداریم«.

 دوباره 
باز خواهی گشت

    چطور شــد که به عنوان دانشجوی رشته 
شیمی در مقطع کارشناســی انصراف دادید 
و تصمیم گرفتید به عنوان مستندساز، فیلم 

کوتاه بسازید؟
تصور شــخصی ام این اســت که از همان ابتدا برای شیمی 
ساخته نشــده بودم و حین تحصیل متوجه این ماجرا شدم. 
تلاش می کردم مسیر خودم را پیدا کنم و همان موقع بود که 
شهادت آقای آوینی خیلی روی من تأثیر گذاشت. البته قبل 
از شهادت آقای آوینی همیشه تحت تأثیر فیلم های او بودم و 
اساساً با همان کارها بود که به مستندسازی علاقه مند شدم. 
مثل »روایت فتح« که در سال های دفاع مقدس از تلویزیون 
پخش می شد یا کاری که بعد از جنگ برای خرمشهر ساخت 
و اگر اشتباه نکنم اسمش »شــهری در آسمان« بود. به طور 
کلی کارهای شهید آوینی خیلی مؤثر بود در علاقه مندی ام به 
سینما و مقوله مستندسازی. شاید تا قبل از شهادت مرتضی 
آوینی اصلًا به مستندســازی فکر نمی کردم و در مخیله ام 

نمی گنجید که یک روز مستندساز شوم.
    شهید آوینی اساساً آدم تأثیرگذاری بود. 
شاید خیلی از هم نسلان شما تحت تأثیر آثار 

او قرار می گرفتند. اینطور نیست؟
به نظرم هر کســی که در کارش اخلاص داشته باشد همین 
گونه می شود. سردار ســلیمانی هم دقیقاً انســانی بود که 
اخلاص در عمل داشت و به همین دلیل ماندگار شد. مرتضی 
آوینی به معنای واقعی در کارش اخلاص داشــت و شاید به 

همین دلیل کارهایش به دل مردم می نشست.
    شــما مستندســازی را با ســوژه های 
دفاع مقدس شروع کردید. نخستین فیلمی 
که در ژانر دفاع مقدس ســاختید چگونه به 

سرانجام رسید؟
فکر می کنم در ســال 1374یا 75بود که نخستین مستند 
را با موضوع دفاع مقدس ســاختم. ســوژه، جانبازی بود که 
سرطان خون داشــت و من به نیت شــفا گرفتنش تصمیم 
گرفتم درباره اش فیلم بسازم. آرزویم این بود که او شفا بگیرد 
و ما از وضعیت جدیدش فیلمبرداری کنیم اما اینگونه نشد و 
فرد جانباز در نهایت از دنیا رفت. اسم آن مستند را گذاشتیم 
»جانباز شاهرخ« و از آنجا که برای مدتی طولانی سوژه اصلی 
را دنبال کرده بودیم کار خوبی از آب درآمد و خوب دیده شد.

    در بین آثار شما، مستندهایی که با موضوع 
پیاده روی اربعین ساخته اید پررنگ تر است؛ 
مثل »شما چه کسی هســتید« یا »حاشیه ای 
کوتاه از یک متن بلند« و... شاید برای همین 
باشــد که برخی منتقدهــا می گویند وحید 
چاووش خودش را وقف مستندسازی درباره 
پیاده روی اربعین کرده است. می خواهید با این 

آثار دین تان را به سینما ادا  کنید؟
طی 8ســال اخیر فقط درباره اربعین کار کرده ام که آن هم 
چند دلیل دارد. دلیل اولش آن اســت که تا چند سال قبل، 
مستندســازها معمولاً به این فضا اعتنا نمی کردند و من در 
حد بضاعتم تلاش کــردم نگاه ها را به ســمت این موضوع 
بچرخانم. دلیل دیگرش این بود که راهپیمایی اربعین اساساً 
یک مقوله نوپا به حســاب می آمد و تا قبل از سرنگونی صدام 
اصلًا ممنوع بود. آن قدر فضا بسته بود که حتی عراقی ها هم 
فیلمی با موضوع راهپیمایی اربعین نساخته بودند. البته یک 

می رویم و مثلًا در عراق مراسم راهپیمایی اربعین که توسط 
این جوان ها انجام می شود را زیر ذره بین می بریم.

    در این ســال ها بالغ بر 40فیلم مســتند 
ساخته اید و جوایز متعددی از جشنواره سینما 
حقیقت، جشــنواره دفاع مقدس و جشنواره 
فیلم فجر برده اید. اساســاً فیلــم را برای 
برنده شدن می سازید یا هنگام ساخت آنها به 

جایزه فکر نمی کنید؟
من اصلًا تصورش را نمی کردم فیلمســاز و مستندساز شوم 

می شــود درباره این موضوع کارهای تازه با 
مضامین غیرتکراری ساخت؟

سخت معتقدم که هنوز هم می شود کارهای جدید ساخت 
و همین امسال دارم فیلمی با مضمون جدید می سازم؛ فیلم 
کوتاه بلاگر، داســتان زندگی بلاگر جوانی را روایت می کند 
که یک صفحه اینســتاگرام با حدود 3هزار نفر دنبال کننده 
دارد و با دنبال کننده هایــش کارهایی می کنند که نهادها و 
سازمان های بزرگ از انجام آن عاجزند. ما از زاویه دوربین این 
بلاگر به جاهای مختلفی مثل لبنان، سوریه، افغانستان و عراق 

و صرفاً هدفم این بود که این فضا را تجربه کنم، چه برســد 
به اینکه جایزه هم ببرم. تا الان هم اصــلًا به حضور در هیچ 
جشــنواره ای فکر نکرده ام و فقط به مخاطبم فکر می کنم. 
در این عرصه می خواهم حرفم را به گونــه ای بزنم که زیبا و 
دلنشین باشــد و برای مخاطب آورده ای داشته باشد. وقتی 
همه اینها کنار هم قرار بگیرد در امتدادش جایزه هم می آید؛ 
هر چند جایــزه گرفتن اصلًا موضوع مهمی نیســت. گاهی 
دوستان به من خرده می گیرند که چرا فیلمت را به جشنواره 
نمی فرســتی و در پاســخ به آنها می گویم من فیلم هایم را 
ســاخته ام و حالا نوبت جوان هاســت که خودشان را نشان 

بدهند.
      خاطــره ای در ذهنتان مانده که تحولی در 
نگاه و سبک شما در مستندسازی ایجاد کرده 

باشد؟
حدود 10سال قبل یک جوان عراقی به نام انور را در ناصریه 
عراق دنبال می کردم که درباره اش فیلم بســازم. انور آدمی 
بود که خانواده فقیری داشت و بخشــی از درآمدشان را که 
از راه ســوزن دوزی حاصل می شــد صرف پذیرایی از زائران 
امام حسین)ع( می کردند. می خواستم از انور و مادرش فیلم 
بســازم اما هر چه اصرار کردم نپذیرفتند. یک روز انور به من 
گفت یک خواهرزاده 8ســاله به نام عبــاس دارم که با پای 
برهنه از روی فرش زغال رد می شــود و می توانی درباره اش 
فیلم بسازی. قرار شــد یک روز من و عباس دست در دست 
هم از روی آتش عبور کنیم و یکی از بهترین ســکانس های 
عمرم را بگیرم. فــردای آن روز نزدیک موکب رفتیم و زغال 
را آتش زدیم تا عباس بیاید امــا هر چه معطل ماندیم نیامد. 
وقتی به انور اعتراض کردم، در جواب من گفت: یک مسئله 
ذهن مرا درگیر کرده و نمی توانــم آن را حل کنم. انور گفت 
عباس به گونه ای تربیت شده که هنگام خدمت به زائران امام 
حسین)ع( همه توجه و نگاهش به سیدالشهدا)ع(  باشد و به 
نگاه مردم توجه نکند، حالا اگر از او فیلم بسازی مشهور خواهد 
شــد و این بچه از آن به بعد فقط برای دیده شــدن در برابر 
دوربین این کارها را انجام می دهد نه به عشق سیدالشهدا)ع(. 
این حرف تأثیر عمیقی روی من گذاشت و از عباس یاد گرفتم 

در کارهایم دنبال نگاه امام حسین)ع(  باشم.
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گفت وگو با جواد چاووش که بیشترین مستند را درباره راهپیمایی اربعین ساخته است

یاد گرفته ام 
دنبال نگاه امام حسین ع باشم

در حوزه سینما به خصوص مستندسازی، کمتر کسی را می توان سراغ داشت که نام وحید چاووش را نشنیده باشد؛ مستندساز جوانی که زندگی هنری اش 
را وقف ساخت مستندهایی با موضوع پیاده روی اربعین کرده است تا به مهم ترین و پرکارترین مستندساز ایران در ارتباط با این موضوع بدل شود. او 
فارغ التحصیل رشته شیمی کاربردی است و از سال 1374در حوزه های مختلف تولید فیلم مستند مشغول به فعالیت بوده. وحید چاووش مستندسازی را 
تحت تأثیر آثار شهید مرتضی آوینی شروع کرد و خیلی زود به یکی از مطرح ترین مستندسازهای حوزه دفاع مقدس بدل شد. »نیست اما هست« و »سقف 
آسمان« ازجمله آثاری بود که نام او را به عنوان یک مستندساز جوان و مطرح سر زبان ها انداخت، اما خودش می گوید عشق به ابا عبدالله باعث شد به سمت 
ساخت مستندهایی با موضوع پیاده روی اربعین برود و مستندهای پرمخاطبی مثل »شما چه کسی هستید« یا »حاشیه ای کوتاه از یک متن بلند« را بسازد. 
چاووش جوایز متعددی از جشنواره های سینماحقیقت، فیلم کوتاه تهران، جشنواره دفاع مقدس و جشنواره فیلم فجر دریافت کرده اما هنوز تشنه ساخت 
مستندهای داستانی با موضوع اربعین است و برای این کار اشتیاق دارد. با او که این روزها مشغول ساخت مستندی در همین ژانر است گفت وگو کرده ایم.

مهرداد رسولی

مسئله مهم دیگر این است که برخی دوستان می گویند خب 
اربعین به جز پیاده روی چیز دیگری ندارد و به قول معروف 
سوژه تکراری می شــود. من با این کارها ثابت کردم می شود 
اربعین را از زوایای مختلف روایت کرد. سوژه زیاد است؛ کافی 
است عاشق باشید تا راحت تر آنها را کشف کنید. به قول صائب 
تبریزی: یک عمر می توان سخن از زلف یار گفت/ در بند آن 

مباش که مضمون نمانده است.
    حالا که حدود 10مســتند درباره اربعین 
ســاخته اید همچنان به این اصل قائلید که 
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   محمد دهقانی، عکاس
 نجف شلوغ است تا دلت بخواهد 
از هر ملتــی آدم آمــده اینجا؛ 
بعضی عرب های بادیه نشــین، 
نجف سر راه شان است، می آیند، 
ســامی می دهنــد و می روند، 
نمی ایســتند. ســیل جمعیت 
تمامی ندارد. هرچند یک روزی 
به شــروع رســمی پیــاده روی 
مانده، همه مان هوایی شــده ایم 
و دم هتل می ایســتیم به نظاره 
پیاده روندگان بــا حالی مبهم و 
غریب. خیلی ها با خانواده شــان 
هستند؛ یک مرد و 3 زن و 10بچه 
قد و نیم قــد توجهــم را جلب 
می کند. شــاید 30درصد زائران 
زن باشند و البته سهم بچه ها هم 
 کم نیست. می گویند دو روز و نیم 
در راهیــم. البتــه طولانی ترین 
پیاده روی از بصره شروع می شود 
که حدوداً 500کیلومتر است و 
20روزی طول می کشــد. حرم 
امام علی)ع( می روم برای عرض 
ارادت و البته اجــازه گرفتن که 
در این ســفر بی اذن پدر به پسر 
نمی رســی. بس که شلوغ است 
نفس آدم می گیــرد. تنها حرفم 
به امامم این اســت کــه اجازه 
بدهند این ســفر به انتها برسد و 
این پاها در راه شرمنده ام نکنند. 
التماس می کنم فقــط بگذارند 
برســم کربا، بعدش مردن هم 
برایم سهل اســت. مقابل یکی 
از موکب ها می ایســتم تا عکس 
بگیرم؛ مرد لالی که پشت کتری 
چایی ایســتاده بــه زور تعارف 
می کند و چایی می ریزد و با زبان 
اشاره می پرسد می روی کربا؟ با 
تکان سر می گویم بله. دست به 

دعا برمی دارد... .

 بی اذن پدر 
به پسر نمی رسی

   شیخ احمد کافی، خطیب 
و روحانی

در ایــام اربعیــن، 12- 10نان 
می گرفتیم و از نانوا می خواستیم 
تا آن را خشــک کنــد. بعد به 
داخل اتاق مدرســه می بردیم، 
در کیســه ای خُرد می کردیم. 
یک مَن ماســت هم می گرفتیم 
و داخــل کیســه می ریختیم 
تا آب آن گرفته شــود. نعناع و 
نمــک هــم در آن می ریختیم. 
هرکدام از ما یک کاسه و قاشق 
هــم برمی داشــتیم و لباس ها 
شــامل عبا و قبا را هــم داخل 
کوله پشــتی می گذاشتیم. شب 
بعد از نماز مغرب و عشاء به حرم 
امیرالمؤمنیــن)ع( می رفتیم و 
ســام می دادیــم و می گفتیم 
ما راهی کربا هســتیم، امری 
نداریــد؟ می رویــم کنــار قبر 
حسین عزیز شما، امری ندارید؟ 
در گروه هایی 10نفره یا 15نفره 
به سمت کوفه می رفتیم و از کنار 
فرات و نخل ها پیاده راهی کربا 
می شدیم. 2فرسخ یا 3فرسخ که 
راه می رفتیم کمی اســتراحت 
می کردیــم، غذایی می خوردیم 
و حدیث می خواندیــم. در این 
جمعیت اهل علم ســر من دعوا 
بــود و همه می خواســتند من 
خدمتشان باشم. کار من این بود 
که در این مسیر هرجایی که دور 
هم روی خاک ها می نشســتیم؛ 
عبای خود را به عنــوان زیرانداز 
می انداختیــم و من بــرای آن 
جمعیــت روضــه می خواندم. 
عجب حال خوبی هم داشــتند. 
برخــی اعــراب شــیعه در این 
مسیر، گاهی فقط 4درخت خرما 
داشــتند. زمانی که محصولش 
می رسید، آن را نگه می داشتند، 
صبحانه، ناهار و شــام خرما به 

زائران می دادند.

درخت خرما، نذر میزبانان 
عراقی برای زائران اربعین

پنجشنبه

شماره 179
24  شهریور 1401 

اربعین در قاب برنامه سازان هنری
از یک طرف مخاطبانی هستند که دل در گرو عشق سیدالشهدا)ع( و یارانش دارند برنامه های مناسبتی متنوعی درباره اربعین ساخته شده است

و این روزها سیاهپوش اربعین او هستند، از طرف دیگر هنرمندان و برنامه سازانی 
که تولید محصولات فرهنگی با این موضــوع را نذر فرهنگی و دینی بر گردن خود 
می دانند. این اشتیاق دو سویه باعث شده برنامه های مناسبتی متنوعی همزمان 

با اربعین حسینی، از تریبون های مختلف، از رادیو گرفته تا شبکه های تلویزیونی 
و پلتفرم های دیگر ساخته و پخش شــوند. به این ترتیب مخاطبان با سلیقه های 
مختلف، به برنامه های متنوع اربعینی دسترســی دارند. برخی از این برنامه های 

مناسبتی متنوع را معرفی و مرور کرده ایم.

اگر قبلاً تلفن همراه تنها وسیله ای برای برقراری تماس و ارسال پیام بود، حالا دیگر سال هاست که گوشی ها به مهم ترین وسیله شخصی همه ما 
تبدیل شده اند. کارکرد تلفن همراه دیگر از یک وسیله ارتباطی ساده خیلی فراتر رفته و در جنبه های مختلف زندگی ما، نقش مهمی پیدا کرده است. 
یکی از مهم ترین تأثیرات پیشرفت تکنولوژی در حوزه سرگرمی ها قابل مشاهده است. بازی های رایانه ای و موبایلی روزبه روز محبوب تر می شوند 
و یکی از اصلی ترین مخاطبان این بازی ها، کودکان هستند. چند سالی است که هنرمندان و طراحان داخلی با تلاش برای ساخت بازی های ایرانی و 
اسلامی، محتوای فرهنگی مناسب و بومی در اختیار کودکان علاقه مند به بازی های موبایلی قرارمی  دهند. حمید افسری، مدیر مؤسسه فرهنگی 
هنری مهاد است؛ مؤسسه ای دانش بنیان که در حوزه کودک و بازی های دیجیتال فعالیت می کند. او و همکارانش نسخه های متنوعی از بازی »کودکان 
اربعین« را طراحی و اجرا کرده اند و این بازی در مدتی کوتاه مخاطبان پرتعدادی پیدا کرده است. با افسری درباره ساخت بازی های مذهبی برای 
کودکان و بازی »کودکان اربعین« گفت وگو کرده ایم؛ گفت وگویی که در کشاکش حضور او و تیم سازنده این برنامه در پیاده روی اربعین صورت گرفت. 

نیلوفر ذوالفقاری

100هزار بار است.
    پروسه ساخت بازی چقدر زمان برد؟

حدود 2ماه قبل از اربعین حسینی، تیم سازنده و ایده پرداز 
برای طراحی یک بازی جدید دور هم جمع می شوند تا بدانیم 
چه کاری می تــوان در این حوزه انجــام داد، کدام مباحث 
تربیتی و روانشناسی باید درنظر گرفته شود و بازی قرار است 
برای چه گروه سنی ساخته شــود. با آماده شدن مقدمات، 
پیاده ســازی و اجرای بازی شروع می شــود. در سال های 
اخیر، هربار نسخه ای جدید از بازی »کودکان اربعین« ارائه 
می شود. تولید محتوا، تصویرسازی، گرافیک و فعالیت های 

فنی تا انتشار محصول حدود 1سال زمان برده است.
    ویژگی های بــازی »کــودکان اربعین«  

چیست؟
بعضی از بچه ها قباً در پیاده روی اربعین شــرکت کرده اند. 

مهم ترین ویژگی این بازی این اســت که صداها، موسیقی، 
خدماتی که در موکب ها ارائه می شــود، شــرایط مســیر 
پیاده روی و اوضاع نجف و کربا به خوبی بازســازی شده و 
می توانند خاطرات آنها را زنده کند. بعضی از بچه ها هم هرگز 
در این پیاده روی شــرکت نکرده اند و با این بازی، با حال و 
هوای این رویداد آشنا می شوند. آنها یاد می گیرند که موکب، 
عمود و بقیه کلیدواژه های این رویداد چه معنایی دارد. محتوا 
و آموزش ها هم برایشان جذاب است. به این ترتیب چه برای 
آنها که خاطره سفر به کربا دارند و چه برای آنها که تا به حال 
به این ســفر نرفته اند، این بازی فرصتی برای انس گرفتن با 
اربعین حسینی است. بازی فضای مهیجی دارد که کودکان 
را به ماجراجویی تشویق می کند و باعث می شود ادامه دادن 

مراحل آن برایشان جذابیت داشته باشد.
    طبیعی اســت که هر تولید فرهنگی برای 

برنامه هــای رادیویی و ویژه ای به مناســبت اربعین 
حســینی تهیه می شــود که شناخته شــده ترین و 
خاص ترین آنها، رادیو اربعین است. این رادیو با یک 
استودیو در نجف و 2اســتودیو در کربا و همچنین 
پوشش مناطق مرزی و طول مسیر نجف تا کربا در 
موج 5/۹5 مگاهرتز محتوای متنوعی را تولید می کند. 
در تهران هم در ترمینال »ســام« فــرودگاه امام 
خمینی)ره( فضایی در اختیار رادیو اربعین قرار گرفته 
است. ســازندگان این برنامه تاش کرده اند امسال 
بخش های متنوعی بــه برنامه اضافه کنند، به همین 
دلیل هم بخشی خاص برای بانوان با عنوان »بانوی 
حرم« به رادیو اربعین اضافه شده است. تمام عوامل 
تهیه و پخش این برنامه بانوان هستند و هر روز ساعت 
14تا 16با حضور بانوان کارشناس مذهبی به مسائل 
زائران بانوی اربعین می پــردازد. یکی از پویش های 
اصلی که امسال به رادیو اربعین اضافه شده، »راوی 
اربعین« است. در این پویش کسانی که خبرنگاری و 
عکاسی می کنند می توانند دلنوشته ها یا محتواهای 
تولیدی خود را ارائه دهند. رادیو اربعین نوجوانان را 
هم از یاد نبرده و بخش ویژه ای برای آنها درنظر گرفته 
است. پویش »ســام یا مهدی« مخصوص نوجوانان 
اســت. فرها دهنوی، تهیه کننده رادیو اربعین پیش 
از این در گفت وگویی، از ایــن برنامه به عنوان زکات 
رسانه ای خود یاد کرده و گفته: »گفته ام و می گویم 
که از سابق تا به امروز، رئیس این رادیو نه ضرغامی، 
نه سرافراز، نه علی عسگری و نه جبلی بوده و هستند؛ 
اینجا رئیس به معنای مرســوم کلمه ندارد، هیئتی 
است که صاحبش امام حسین)ع( است.« همه اینها 
نشان می  دهد که رادیو اربعین را عما باید خاص ترین 
برنامه ساخته شده این روزها پیرامون این پدیده بزرگ 

و معنوی بدانیم.

رادیو اربعین
صدایی برای زائران

همیشه یکی از ایراداتی که به برنامه سازان و شبکه های 
مختلف تلویزیونی و رادیویی گرفته می شده و می شود، 
آن است که نه شناخت دقیقی از قشر نوجوان دارند و نه 
برنامه های خاصی برای آنها. اما شاید در این یک مورد 
قضیه متفاوت باشد. شبکه های مختلف تلویزیونی هر 
سال برنامه های ترکیبی متنوعی برای اربعین حسینی 
تدارک می بینند، برخی بر گفت وگو و مهمان تمرکز 
می کنند، برخی بر مداحی و سخنرانی و بعضی دیگر 
هم بخش های متنوع تری دارنــد. یکی از برنامه های 
مناسبتی اربعین امسال که از شــبکه امید به صورت 
زنده پخش می شود، برنامه »نســل قاسم« است که 
مخاطب اصلی آن نوجوانان هستند. این برنامه در پی 
انتشار فراخوانی برای شرکت در پویشی با همین نام 
ساخته شده اســت. محور برنامه پویش هشتگ نسل 
قاســم که این روزها تیزر آن از شــبکه های مختلف 
پخش می شود از 4پویش شکل می گیرد، پویش اول 
نوجوانان شهرهای مختلف از هیئت های محل زندگی 
خود ویدئوهای متنوع ارســال می کنند. 13ویدئو که 
خاقانه تر باشند به عنوان برگزیده انتخاب می شوند. 
به گفته تهیه کننده این برنامه، پویش دوم این برنامه 
نوحه های مشترکی است که در تمام هیئت ها توسط 
نوجوان ها خوانده خواهد شد. پویش سوم به نوجوانان 
تعلق دارد، آنها قرار اســت در این پویش مســئولیت 
اجتماعی را بیاموزند. این پویش نوجوانان را به مسائل و 
مشکات پیرامونشان حساس می کند و تاش می کند 
تا حد امکان آن موضوع یا مشکل را حل کنند. مرحله 
آخر پویش عهد اخوت بیــن نوجوانان ایرانی و عراقی 
است که نشان دهنده دوستی و برادری در بین نوجوانان 
ایرانی و عراقی خواهد بود. این برنامه به کارگردانی امیر 
سینا سلیمی، با مشارکت بســیج سازمان صدا وسیما، 

تلوبیون و شبکه امید روی آنتن خواهد رفت.

نسل قاسم
برنامه مناسبتی برای نوجوانان

همه کودکان به تماشای کارتون و انیمیشن عاقه زیادی 
دارند، به همین دلیل هم سازندگان این دست برنامه ها 
تاش می کنند از این قالب برای ارائه موضوعات فرهنگی 
و آموزشی متنوع به کودکان استفاده کنند. هر چند تعداد 
انیمیشن هایی که با موضوع اربعین ساخته شده چندان 
زیاد نیست و هنوز در این زمینه جای کار فراوان وجود 
دارد، اما یکی از انیمیشن های موفق اربعینی این روزها 
بسیار مورد توجه قرار گرفته است. این انیمیشن »لحظه 
دیدار« نام دارد. این انیمیشــن با نوای محمدحســین 
پویانفر با هدف توصیف شــوق زیارت اربعین حسینی 
برای کودکان منتشر شده است. این اثر به همت مؤسسه 
ماوا و مرکز رسانه ســازمان تبلیغات اسامی تهیه شده 
است. تصویرســازی جذاب، محتوای رنگارنگ و از همه 
مهم تر شعر و موزیک کودکانه ای که برای این انیمیشن 
درنظر گرفته شده باعث شده در مدت کوتاهی بتواند بین 
کودکان و خانواده ها محبوب شود. شعری که پویانفر برای 
این انیمیشن کوتاه می خواند، این است:»آدم تا وقتی که 
عاشق نباشه/ با اشک شوق چشمش  تر نمیشه/منم دعوت 
شدم، مهمون هستم/ برام حســی از این بهتر نمیشه/

خوشحالی یعنی دلت پر شه از عطرش/یعنی همین که 
چترش رو سرمون باشه/ خوشبختی یعنی نون حال بابا/ 
مهر حضرت زهرا تو خونه مون باشه/من که همش منتظر 
لحظه دیدارم/رو ظرف آب سفرمون نشونه می ذارم/بگم 
حسین تشنه لب/ خیلی دوســت دارم/ما ها نقلی خونه 
زندگی مون/ببین دار و ندارمون همینه/ به جز یه قلکی که 
هرچی داره/ واسه خرجی راه اربعینه/آرامش یعنی امیدت 
خدا باشه/دلت کربا باشه، پیر شی به پای حسین/آرامش 
یعنی خنده باشه روی لب هات/یعنی ببارن چشمات فقط 
برای حسین/دلیل چشــم ترمه، خُب چی از این بهتر/

وقتی خیلی تشنمه گفته بهم مادر/ بگم فدای خشکی لب 
علی اصغر... .«

لحظه دیدار
فقط برای حسین

 برای مخاطبــان برنامه هــای مذهبــی تلویزیون، 
»در آستان خورشید« نام آشنایی است. می توان گفت 
این برنامه قدیمی ترین برنامه مناسبتی مذهبی است 
که هنوز در حال پخش است. نخستین قسمت های 
این برنامه اواخر دهه 1380از تلویزیون پخش شد و 
بعد از آن هر سال در مناسبت های مذهبی مختلف، 
به ویژه در دهه اول ماه محرم روی آنتن رفته است.زمان 
معمول برنامه هم 60 دقیقه است. در روزهای منتهی 
به اربعین حســینی، این برنامه هر روز در نوبت های 
مختلف از شبکه 3 ســیما پخش می شود.آن طور که 
تهیه کننده برنامه توضیح داده، »در آستان خورشید« 
مثل ســال های قبل به پوشــش پیاده روی اربعین 
حسینی می پردازد. دوربین برنامه با زائران حسینی 
از جنوبی ترین نقطه عراق تا کربا همراه اســت. این 
برنامه قرار است تا پایان اربعین منزل به منزل پیش 
برود. یعنی در واقع از بصره به استان ناصریه، سپس به 
استان سماوه و استان دیوانیه و در روزهای منتهی به 
اربعین هم به استان های نجف و کربا خواهد رسید. 
مجری قدیمی »در آستان خورشید«، کاظم احمدزاده 
بود که مدت ها او را با این برنامه و کوله پشتی معروفش 
در بین راهپیمایان حســینی می دیدیم. او با زائران 
حسینی همراه بود تا حال و هوای پیاده روی اربعین 
را از قاب تلویزیون به خانه همــه ایرانیان هدیه کند. 
اما در چند سال اخیر یک مجری دیگر رابیشتر جلوی 
دوربین»در آستان خورشید« دیده ایم، میثم آقابیگی 
که در گفت وگویــی گفته معتقد اســت برنامه های 
معارفی درصــورت برخــورداری از ایده های خوب و 
پرداخت مناســب، می توانند جریان ساز و تأثیرگذار 
باشند.صفحه اینســتاگرامی این برنامه هم جزئیات 
ســاعت پخش و بریده هایی از برنامــه را برای کاربران 

فضای مجازی منتشر می کند.

در آستان خورشید
قدیمی ترین برنامه مناسبتی مذهبی

بازی هایی جذب و علاقه مند کرد؟
بعد از تجربه 10ساله در تولید بازی با موضوعات مذهبی برای 
کودکان، فکر می کنم بیشــتر بازی های بزرگ دنیا پشتوانه 
مباحث تربیتی و مذهبی را دارند. شاید این موضوع به وضوح 
دیده نشود و حتی این بازی ها را در دسته بازی های آموزشی 
یا مذهبی جا ندهیم، اما محتوایی کــه در این بازی ها ارائه 
می شــود کاماً بر رفتار و اعتقادات کودک تأثیر می گذارد. 
به نظرم برای اینکه در جلب توجه کودکان موفق باشــیم، 
ساخت بازی با موضوعات فرهنگی و مذهبی باید تحت تأثیر 
فضاهای هنری و بازی سازی قرار بگیرد، پیام های بازی باید 
در چند لایه، از تصویرسازی و گرافیک گرفته تا صداگذاری 
و موسیقی گنجانده شوند. اگر از 2 عنصر جذابیت تصویری 
و طراحی مناسب اســتفاده کنیم، می توانیم به موضوعات 
مختلفی در بازی بپردازیم و موفق باشیم. بعضی موضوعات 
مذهبی مانند اربعین در ذات خود این جذابیت محتوایی را 

دارند و مرحله طراحی بازی اهمیت بیشتری پیدا می کند.
    چه بازخــوردی از مخاطبان بازی دریافت 

کردید؟
مادران زیادی مخاطب بازی های ما هستند، آنها بسیار برای 
تربیت فرزندان خود دغدغه مند هستند و فضای مجازی را 
رصد می کنند. آنها دوست دارند در کنار بازی های خارجی، 
بازی های ایرانی و مذهبی هم در سبد فرهنگی خانواده خود 
داشته باشــند. بازی کودکان اربعین خوشبختانه توانسته 
با جذابیت های طراحی وفضای شــور و اشتیاقی که در این 
مناسبت وجود دارد، برای کودکان زیر 8سال جذاب باشد. 
آنها در بخش مسابقات و آزمون ها شرکت می کنند و خاطره 
اربعین در ذهن شــان شــکل می گیرد. این استقبال نشان 
می دهد می توان با هزینه ای محدود، بازی هایی تولید کرد 

که مخاطب به خوبی با آنها ارتباط برقرار کند.

خودش ملاحظات و زیر و بم هایی دارد. برای 
ســاخت یک بازی با محتــوای مذهبی، چه 

ملاحظاتی باید درنظر گرفته شود؟
مهم ترین نکته در ساخت بازی های مذهبی این است که باید 
دقت داشته باشیم منابع داده ها باید کاماً عینی و اثبات شده 
باشــند. مرحله پژوهش به دقــت انجام و بــه فرهنگ ها و 
حساسیت های اعتقادی احترام گذاشته شود. اگر این مرحله 
با دقت انجام نشود داده ها برای طراحی بازی مناسب نخواهند 
بود. از طرف دیگر باید بسیار دقت کنیم که بزرگنمایی، دروغ 
و بی حرمتی به اعتقادات قومیت های مختلف در بازی وجود 
نداشته باشــد. بنابراین پژوهش و مطالعات ابتدایی قبل از 

شروع ساخت بازی اهمیت زیادی دارد.
    با توجه به تعدد ســرگرمی های امروزی، 
به نظر شما چطور می توان کودکان را به چنین 

گفت وگو با سازنده بازی موبایلی »کودکان اربعین«

دنیا  بزرگ  های  زی  همه با
پشتوانه مذهبی دارند

    ایده ساخت بازی »کودکان اربعین« چطور 
شکل گرفت؟

مهاد هم بازی های فکری و موبایلی می ســازد، هم ایده ها و 
طرح هایی برای موضوعات مناسبتی ارائه می دهد. بازی هایی 
مثل قصه های قرآنی و کودکان اربعین هم از همین دســت 
هستند. بازی کودکان اربعین هم یکی از ایده ها برای ساخت 
یک بازی با حال و هوای کربا و پیاده روی اربعین بود. حوزه 
تخصصی فعالیت ما، کودک و خانواده است. هر سال در ماه 
مبارک رمضــان و ماه های محرم و صفــر، در قالب یک نذر 
فرهنگی تولیداتی با این موضوعات در دستور کار داشته ایم. 
از سال ۹8که کرونا شروع شــد و کودکان و خانواده هایشان 
نمی توانستند به پیاده روی اربعین بیایند، این ایده مطرح شد 
که چطور فضا و حال و هوای موکب ها و پیاده روی اربعین را 
به کودکان یادآوری کنیم. این بازی تا کنون بیش از 80هزار 
بار از طریق پلتفرم های ارائه بازی موبایلی، بارگیری و نصب 

شده است.
    کمی بیشتر درباره اش  توضیح می دهید؟

بازی »کودکان اربعین« یک مجموعه بازی با موضوع سفر 
پیاده روی اربعین برای کودکان 3تا ۹سال است که کودک 
شــما را با کاروان همراه می کند تــا او را در قالب بازی های 
موکب داری، عبور از مرز، زیــارت اماکن مقدس کربا و... با 

خاطرات و حال و هوای این سفر آشنا کند.
    تولیدات مشــابهی هم بــرای کودکان 

داشته اید؟
بسیاری از بازی هایی که تیم ما طراحی کرده، حال و هوای 
مذهبی دارند. در کنار این بازی ها، اپلیکیشن قصه های قرآنی 
هم یکی دیگر از تولیدات مشابه است که به صورت بین المللی 
منتشر شده و در داخل کشــور بیش از 400 هزار بار نصب 
شــده و تعداد دفعات نصب آن در خارج از کشور، بیشتر از 
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لـذیــذ

تاریخچه کله پاچه در ایران

آداب کله پاچه خوری

خواص و مضرات 

پيشنهاد  هفته

  کاملًا ارگانیک و طبیعی
اگرچه امروزه انواع آبلیمو و آبغوره 
و ترشیجات به صورت کارخانه ای 
موجود است، اما هنوز هم هستند 
کســانی که به دنبال محصولات 
طبیعی و بدون مــواد نگه دارنده 
می گردنــد. یکی از راســته هایی 
که می توان انــواع آبلیمو و آبغوره 
را به صورت طبیعــی در آن تهیه 
کرد، خیابان شهید ناطقی است. 
وقتی از سمت شهدا وارد خیابان 
شــهید ناطقی یا همان خورشید 
سابق می شــوید، مغازه های مملو 
از رنگ زرد لیموها و شیشــه های 
آبلیمو و آبغوره کــه به طور مرتب 
کنار هم چیده شــده اند به همراه 
سکنجبین ها و انواع عرقیات نظر 
هر رهگذری را جلــب می کند و 
رایحه خوش و تــرش لیمو دهان 
را آب می انــدازد. خیابان شــهید 
ناطقی از خیابان شــهدا شــروع 
می شود و تا میدان ابن سینا ادامه 
می یابد؛ خیابانــی که حالا بورس 
فروش آبلیمــو و آبغوره و عرقیات 
شــده و به گفتــه فروشــندگان 
خیلی ها از جاهای مختلف تهران 
و شهرستان ها برای خرید جزئی 
و عمده آبلیمو و آبغــوره به اینجا 
می آیند. در این خیابان، مغازه داران 
هنوز به سنت قدیم با دستگاه برای 
مشتریانشان آبلیمو و آبغوره تازه 
می گیرند. دو ســر خیابان شهید 
ناطقی در دو میــدان پررفت وآمد 
شهدا و ابن سینا قرار دارد، پس شما 
هر جای تهران که باشید با رساندن 
خود بــه محدوده ایــن دو میدان 
می توانید به راحتــی وارد خیابان 
خورشید شوید البته راحت ترین 
وسیله برای رسیدن به این خیابان، 
ایستگاه متروی »شهدا« در ابتدای 
خیابان و ایستگاه متروی »دروازه 

شمیران« در انتهای خیابان است.

 ايستگاه متروی شهدا

اسکن  کنید و آدرس دقیق 
این پیشنهاد را در نقشه ببینید

  دیزی در قهوه خانه قدیمی
دیزی سرای »آذری« از معروف ترین 
و لذیذترین دیزی پزی های موجود 
بین انواع رســتوران های غذاهای 
سنتی است. آنچه به عنوان قدمت 
درباره بافت تاریخی این دیزی سرا 
باید بگوییم، پیشینه 14۰ ساله آن 
است. دقیقاً همین قدمت رستوران 
آذری نیز سبب ورود این دیزی سرا 
به فهرســت مکان هــای تاریخی 
میراث فرهنگی و آثــار ملی ایران 
شــده. امروزه و با گذشت سالیان 
دور، منوي دیــزی آذری تنها به 
دیزی اختصاص ندارد، بلکه انواع 
کباب های ایرانی، کشک بادمجان، 
میرزاقاســمی، ماهی قــزل آلا و 
مخلفاتــی چون ماســت محلی، 
دوغ ســنتی، ســبزیجات و انواع 
زیتون ها و ترشــی ها نیز در منوی 
غذایی این رستوران سنتی یافت 
می شود. دیزی ســرای آذری هر 
روز از صبح خیلی زود تا آخر شب 
فعال است که همین امر آن را بین 
تمام رستوران های موجود در ایران 
به یکی از پرکارترین و فعال ترین 
رستوران های موجود تبدیل کرده. 
نزدیک ترین ایستگاه مترو به دیزی 
آذری، ایستگاه متروی »راه آهن« 
است که 1۹۷ متر با آن فاصله دارد. 
همچنین اتوبوس هــای تندرو یا 
بی آرتی از دیگر دسترســی ها به 
این دیزی سر اســت. گفتنی است 
ایســتگاه اتوبوس میدان راه آهن 
نیز 1۳۰ متر با این رستوران فاصله 
دارد. بنابراین بــرای رفتن به این 
مکان، استفاده از وسایل حمل ونقل 
عمومی را بیــش از اســتفاده  از 
خودروی شخصی به شما پیشنهاد 

می کنیم.

متروی راه آهن

اسکن  کنید و آدرس دقیق 
این پیشنهاد را در نقشه ببینید

پنجشنبه

شماره 179
24  شهریور 1401 

پلوهای ترکیبی جزو غذاهای 
جدانشــدنی ســفره ما 

ایرانی ها هســتند که انواع مختلفی دارند و 
می توان آنها را هم به صورت آبکشی و هم کته 

تهیه کرد و پذیرای اعضای خانواده شد؛ 
پلوهای متنوع با ترکیب هایي ساده که 
طعم و عطر دلپذیرشان هوش از سر هر 
گرسنه ای برده و نمی توان از کنار آنها به 
راحتی گذشت. درست کردن این نوع 
پلوها اغلب ساده است و تنها با ترکیب 
چند نوع مواد که اغلب در دسترس ما 
هستند، به راحتی امکانپذیر است. در 

اینجا مروری بر تعدادی از این پلوهای 
ترکیبی خوشمزه داریم.

سعیده مرادی

آموزش تعدادی 
پلوی ترکیبی با طعم 

و شکل فوق العاده

ابتدا برگ های کلم را به صورت خلالی یکدســت خرد 
می کنیم. در ادامه یک عدد پیاز را به صورت نگینی ریز 
خرد کرده و به خوبی تفت می دهیم تا سبک و شیشه ای شود، سپس از 
تابه خارج می کنیم و کنار می گذاریم. کلم خرد شده را داخل تابه ریخته 
و کمی تفت می دهیم، در این مرحله مقداری فلفل سیاه و زردچوبه به 
آن اضافه کرده و به تفت دادن ادامه می دهیم تا ادویه ها به خورد کلم 
بروند. سپس در تابه را می گذاریم تا کلم آب بیندازد و کاملًا نرم شود، 
بعد آب لیموترش را به همراه کمی نمک اضافه می کنیم. پس از اینکه 

آب کلم کشیده شد، سبزی را به صورت ریز خرد می کنیم و به همراه پیاز 
تفت داده شده اضافه می کنیم. مواد را به خوبی تفت می دهیم تا یکدست 

شوند، سپس تابه را از روی حرارت کنار می گذاریم. در ادامه برنج آبکش شده 
و ترکیب ســبزی و کلم را به صورت لایه ای درون قابلمــه می ریزیم. زعفران 

دم کرده را روی آن ریخته و در نهایت قابلمه را روی حرارت ملایم قرار می دهیم 
تا برنج دم بکشد. در همین حین پیاز باقیمانده را رنده کرده و به همراه مقداری نمک، 

فلفل سیاه و زردچوبه به گوشت چرخ کرده اضافه کرده و کوفته ریزه ها را آماده می کنیم. 
سپس کوفته ها را در یک تابه سرخ کرده و در نهایت روی کلم پلو قرار می دهیم.

کلم پلو

کشمش 
 پلو

هویج  
پلو

طرز تهیه

   کلم برگ ســفید: یک عدد متوسط 
   برنج ایرانــی: ۴ پیمانه    گوشــت 

 چرخ کرده: ۴۰۰ گرم    سبزی پلویی: ۴۰۰ گرم    پیاز: ۲ عدد متوسط 
   آب لیموترش: یک قاشق غذاخوری    زعفران دم کرده: ۲ قاشق غذاخوری 

   نمک و فلفل سیاه: به مقدار کافی    زردچوبه و روغن: به مقدار کافی

   پیاز: ۲ عدد بزرگ    گوشت: ۴۰۰ گرم    پیاز داغ: ۶ قاشق غذاخوری    برنج: 
۴ پیمانه    کشمش: ۱۰ قاشق غذاخوری    نمک و فلفل سیاه: به مقدار کافی    

زعفران دم کرده: ۲ قاشق غذاخوری    زردچوبه، دارچین و زیره: به مقدار کافی

   برنج: ۴ پیمانه    والک: ۴۰۰ گرم    کره: ۲۰ گرم    زعفران دم 
کرده: نصف فنجان    سینه یا ران مرغ: ۴ تکه    پیاز: یک عدد 
بزرگ    فلفل دلمه ای: یک عدد    زردچوبه: ۲ قاشق چای خوری    نمک و فلفل 

سیاه: به مقدار کافی    روغن و آب: به مقدار کافی

مواد لازم

مواد لازم

مواد لازم

برای تهیه کشــمش پلو پیش از هر کاری برنج را از یک یا 2ساعت قبل در 
مخلوط آب و نمک می ریزیم تا خیس بخورد. پیازها را شســته و به صورت 
نگینی خرد می کنیم. سپس گوشت را تمیز کرده و به اندازه مکعب های کوچک برش 
می دهیم. یک تابه را روی شــعله گاز گذاشــته و مقداری روغن در آن ریخته و صبر 
می کنیم تا روغن کاملًا داغ شود. سپس پیازهای خرد شده را داخل تابه ریخته و تفت 
می دهیم که سبک و نرم شوند. در ادامه گوشت های مان را به تابه اضافه کرده و به همراه 
پیازها تفت می دهیم تا رنگشان تغییر کند. حالا کمی فلفل سیاه، زردچوبه، دارچین 
و زیره را به گوشــت اضافه می کنیم. بعد مقداری آب در تابــه ریخته و اجازه می دهیم 
گوشت حدوداً 2ساعت بپزد. سپس در اواخر زمان پخت، نمک را اضافه می کنیم. هنگامی 
که آب گوشت جمع شد، گوشت را به همراه پیاز داغ هایی که از قبل آماده کرده ایم و کشمش پلویی 
خیس خورده تفت می دهیم. در ادامه قابلمه ای را انتخاب کرده و برنج آبکش شده و مواد گوشت، پیاز 
و کشمش پلویی که از قبل آماده کرده ایم را به صورت لایه ای داخل قابلمه می ریزیم. این کار را تا وقتی 
که مواد تمام شود، ادامه می دهیم. حال می گذاریم تا برنج دم بکشد. حرارت اجاق گاز باید متوسط باشد 
و حدود 4۰ تا 4۵ دقیقه زمان برای دم کشیدن برنج نیاز است. پس از گذشت 1۰دقیقه از این زمان، حرارت 

اجاق گاز را روی درجه ملایم می گذاریم تا غذا به آرامی آماده شود.

طرز تهیه

برای تهیه والک پلو ابتدا برنج را جوشانده، بعد از اینکه نیم پز 
شد، والک های شسته و خرد شــده را به برنج در حال جوش 
اضافه می کنیم. در این مرحله ۳ دقیقه زمان می دهیــم تا والک ها هم حرارت 
ببینند. پس از آن شعله را خاموش کرده و برنج را به همراه والک آبکش می کنیم. 
در این مرحله یک قابلمه برداشته با کمی روغن روی حرارت می گذاریم. برنج و 
والک را درون قابلمه ریخته و می گذاریم با شــعله کم دم بکشد. درون یک قابلمه، 
کره و کمی روغن می ریزیم. کمی پودر زعفران هم به روغــن اضافه می کنیم تا رنگ 
بگیرد. برای اینکه کره نسوزد روغن به آن اضافه می شود. دوطرف تکه های مرغ را داخل 
مخلوط کره و روغن با حرارت کم سرخ می کنیم تا طلایی شود. بعد مرغ های سرخ شده 
را کنار می گذاریم. در این مرحله پیاز را خلال کرده و داخل روغن تفت می دهیم تا سبک 
شود. فلفل دلمه ای خلال شــده را نیز به پیازها اضافه می کنیم تا کمی تفت بخورد. در این 
مرحله زردچوبه، نمک و فلفل سیاه را به مخلوط پیاز و فلفل دلمه ای اضافه کرده و هم می زنیم 
تا زردچوبه هم تفت بخورد. مرغ های سرخ شــده را به مخلوط پیاز و فلفل دلمه ای اضافه کرده و با 
آب جوش می گذاریم با حرارت ملایم تا مرغ ها بپزند. در انتهای کار کمی زعفران دم کرده داخل مرغ ها 

می ریزیم تا عطر و رنگ مطلوبی به دست آید و با والک، پلوی زعفرانی سرو می کنیم.

طرز تهیه

برای تهیه هویج پلوی مجلسی با گوشت چرخ کرده در ابتدای کار برنج را آبکش کرده و آن را کنار می گذاریم. سپس هویج ها را با رنده 
درشت، رنده می کنیم. در ادامه یک تابه را روی حرارت قرار می دهیم و هویج ها را درون آن سرخ می کنیم. بعد یک کاسه برداشته و 
پیاز را درون آن رنده کرده و با گوشت چرخ کرده مخلوط می کنیم. به گوشت نمک می زنیم و با دست ورز می دهیم. یک تابه دیگر بر می داریم. کمی 
روغن درون آن ریخته و روی حرارت قرار می دهیم تا گرم شود. سپس مخلوط گوشت را درون آن ریخته و تفت می دهیم. وقتی گوشت تفت خورد، 
ادویه ها را اضافه کرده و در این مرحله زرشک و رب گوجه فرنگی را هم اضافه می کنیم و کمی تفت می دهیم. سپس هویج ها را اضافه کرده و چندبار مواد را 
هم می زنیم تا کامل تفت بخورد. زعفران دم کشیده را هم به مخلوط گوشت و هویج اضافه می کنیم. بعد از روی حرارت بر می داریم و کنار می گذاریم. یک قابلمه مناسب 
برداشته کف آن را روغن می ریزیم. یک لایه برنج ریخته و لایه بعدی مخلوط گوشت و هویج را می ریزیم. همینطور ادامه می دهیم تا برنج و مواد گوشتی تمام شود. سپس 

روی حرارت کم می گذاریم تا دم بکشد. روی برنج هم از کره یا روغن می توان استفاده کرد.

   برنج: ۴ پیمانه    هویج درشت: ۴ عدد    پیاز متوسط: ۲ عدد    گوشــت چرخ کرده: ۴۰۰ گرم    زرشک: ۸ قاشق 
غذاخوری    رب گوجه فرنگی: یک قاشق غذاخوری    زعفران دم کرده: یک فنجان    نمک و فلفل سیاه: به مقدار 
لازم    پاپریکا: یک قاشق چای خوری    زرد چوبه: یک قاشق چای خوری    جوز هندی: یک قاشق چای خوری    تخم گشنیز: یک قاشق 

چای خوری    دارچین: یک قاشق چای خوری

مواد لازم

طرز تهیه

ساده اما

والک 
پلو

کله پاچه یکی از غذاهای لذیذ و خوشمزه ایرانی است که افراد زیادی شیفته آن 
هستند. این غذای پر طرفدار نیز مانند بسیاری از غذاهای ایرانی تاریخچه خود 
را دارد و براساس اسناد و مدارک تاریخی، قدمتش به قرن ها پیش بازمی گردد. 
کله پاچه امروزه به یک خوراکی متداول در برخی از کشــورها نیز تبدیل شده و 
در گذر تاریخ مطلوب سلیقه و ذائقه اقوام و فرهنگ های گوناگون از ترک و کرد 
گرفته تا اعراب و کشورهای حوزه قفقاز را نیز تحت تأثیر قرار داده است. در ادامه 

با پیشینه و تاریخ این غذای مقوی و خوشمزه بیشتر آشنا می شویم.

مروری بر تاریخچه کله پاچه در ایران و آداب و رسوم آن

کله پاچه های باستانی

تاریخچه کله پاچه در ایران به حدود 4هزار سال پیش برمی گردد. کشفیات باستان شناسی 
در نزدیکی شهر سنخواست در استان خراسان شمالی نشان می دهد که خوردن کله پاچه 
در ایران باســتان رواج داشته اســت و ایرانیان از همان دوران علاقه خاصی به خوردن این 
غذای خوشمزه داشته اند. حاصل کاوش های انجام شده در این شهر 2قبر است که مربوط 
به ۳ هزار و ۷۰۰ تا 4 هزار و 2۰۰ سال پیش می شود و در هر کدام از آنها بقایای یک دست 
کله پاچه درون آن قرار داشته اســت. این موضوع نشان می دهد که احتمالاً کله پاچه غذای 
محبوب مردمان آن زمان بوده که پس از مرگ به آنها هدیه شــده است. البته به غیر از این 
کشف تاریخی، می توان به اشعار شاعرانی مانند »ابواسحاق اطعمه« یکی از شاعران سده های 
هشتم و نهم هجری نیز استناد کرد که در باب کله پاچه فروشی ها گفته است: » کیپاپزان دمی 
که سر کله وا کنند/ آیا بود که گوشه چشــمی به ما کنند؟« وجود این شعر و شاید خیلی از 
اشــعار دیگر حکایت از این مهم دارد که در آن زمان نیز کله پاچه جزو غذاهای مردم ایران 
به حساب می آمده است. کله پاچه علاوه بر ایران در کشورهای ترکیه و ارمنستان و آذربایجان 
و گرجستان نیز طرفداران بســیار زیادی دارد. البته نام های آن نیز در کشورهای مختلف، 
متفاوت اســت؛ مثلًا در ایران و ترکیه به نام کله پاچه، در کشــورهای عربی به نام پاچه، در 

در گذشته خوردن کله پاچه، آداب و رسوم خود را داشت. مشتریانی که به مغازه های کله پزی ارمنستان، آذربایجان و گرجستان به نام خاش معروف است.
مراجعه می کردند، هر نوع نانی را که دوست داشتند و معمولاً نان سنگک بود با خود به مغازه 
کله پزی می بردند. صاحب مغازه آنها را به نشســتن روی یکی از تخت ها راهنمایی می کرد. 
آنها به همراهی شاگرد مغازه به ســمت تخت می رفتند و روی آن می نشستند. پس از آن 
یک سینی با مجمعه که وسط آن ظرفی از آب کله بود توسط شاگرد مغازه برای او برده 
می شد و مشتری با توجه به اشــتهای خود نان در آن خرد می کرد. اگر مشتری از 
افراد والا مقام یا درباری بود خود صاحب مغازه نان ها را داخل ظرف خرد می کرد 
و با دست روی آن فشار می داد تا تکه های نان خیس شود و آب اضافی آن را 
می گرفت و پس از آن به شکل مخروطی در می آورد و مقداری روغن مغز 
روی آن گذاشته و آن را به مشتری بر می گرداند. پس از آن نوبت به 
خوردن گوشت می رسید و صاحب مغازه بنا به شخصیت مشتری 
ظرفی از چشم، بناگوش و زبان تهیه می کرد و روی آن روغن 
و دارچین می ریخت و به مشــتری می داد. در اینجا هم اگر 
افراد از مشتریان معمول بودند پای گوسفند روی آن ظرف 
قرار می گرفت البته مبلغی به آن کله تعلق نمی گرفت و 

مغازه دار فقط پول گوشت را دریافت می کرد.

کله پاچه در کنار طعم لذیذش خواص و مضراتی هم دارد. 
کله پاچه یکی از غذاهای فوق العاده سنگین و انرژی زاست 
که حاوی پروتئین، ویتامین و کلسترول بالا است. کله پاچه 
برای رشد و ترمیم بافت بدن بســیار مفید است. هر کدام از 
قسمت های مختلف کله پاچه خواص متفاوتی دارند، مثلًا زبان 
گوسفند سرشار از ویتامین های گروه B است که برای بدن بسیار 
مفید اســت. پاچه آن نیز خواص زیادی دارد. از مهم ترین خواص 
آنها می توان به ترمیم زخم های داخلی بدن، افزایش شیر زن باردار 
 و... اشاره کرد. همچنین پاچه گوســفند دارای یک ماده مغذی به نام 
کوآنزیم Q10  اســت که یک آنتی آکسیدان بســیار قوی است. ضرر و 
زیان های کله پاچه: با اینکه کله پاچه سرشار از ویتامین ها و پروتئین های خوب 
است، اما به علت کلسترول بسیار بالا و اسیدهای چرب بسیار مضر برای بدن، ضرر 
دارد. کلسترول موجود در آن که بسیار هم زیاد است، می تواند باعث رسوب در رگ ها 
و گرفتگی آنها و در نهایت بروز بیماری های قلبی و عروقی و ســکته و دیگر بیماری ها 
شود. مخصوصاً مغز و چشم گوسفند بیشترین میزان کلسترول را دارند و باید از خوردن آنها 
چشم پوشی کرد. مغز گوسفند به اندازه ۸ زرده تخم مرغ کلسترول دارد! مخصوصاً افرادی که 
اسید اوریک خونشان بالاست، افرادی که مبتلا به نقرس هستند و یا مبتلا به ناهنجاری های 

کلیوی هستند باید از خوردن کله پاچه خودداری کنند.

 کله پاچه فروشی های تهران
در دهه20

کله پزی های تهران پس از ســال ۱3۰۰ در 
محله هایی مانند میــدان گمرک، میدان 
اعدام و خیابان مولوی شــکل گرفتند. این 
کله پاچه فروشی ها در دهه۲۰ خورشیدی 
پاتوق و جای گذر اغلب تهرانی هایی بود که 
کله پاچه خوردن بخشی از عادت غذایی آنها 
محسوب می شد. اما رفتن به کله پزی تنها 
مکانی برای سیرکردن شکم با یک خوراکی  
چرب و سنگین نبود بلکه کله پاچه خورها 
در کنار خوردن سیراب شیردون و کله پاچه 
ساعتی کنار هم نشسته و از هر دری حرف 
می زدند و به نوعی پاتوقی برای آنها به حساب 
می آمــد. در آن زمان هــا کله پاچه غذای 
گرانی نبود و مردم با پرداخت بهایی اندک 
می توانستند این غذای خوشمزه را خریداری 
کنند، بنابراین کله پاچه فروشی ها هم جزو 
مکان های شلوغ محسوب می شدند. در کنار 
این استقبال مردم از کله پاچه، کله پزهای 
قدیمی تهران نیز به خوبی می دانستند که 
تنها راه پختن کله پاچه خوشمزه استفاده از 
کله پاچه تازه است نه کله پاچه از قبل مانده و 
یخ زده. هر دست کله پاچه نیز شامل یک کله 
و چهار پاچه بود. پاچه، مغز، بناگوش، چشم، 
زبان و آب گوشتی که با آن می خوردند، همه 
خوراکی بود که به آن کله پاچه گفته می شد. 
با این همه، آماده کــردن کله پاچه و جلوي 
مشتری گذاشــتنش، کار می برد. کله را از 
صبح زود بار می گذاشتند و اجازه می دادند 
چند ســاعتی با بخار بپزد و مزه بگیرد. اما 
پاک کردن و آماده کردن پاچه از بامداد آغاز 

می شد و کار پر دردسری بود.



15راهنما

4نکته برای 
سریع تر کار کردن

راهنمای 
کسب  وکار

معروف است که می گویند کسب وکار 
جایی برای حاشیه رفتن و تعارف و این 
جور چیزهــا ندارد. شما بایــد در زمانی 
مشخص به نتایجی مشخص برسید 
و منابع شما هم به ایــن منظور کاملًا 
مشخص اســت. پس کاملًا طبیعی 
اســت کــه بایــد یک راســت سر اصل 
مطالــب و موضوعات و کارهــا بروید و 
سرعت داشتن در کسب وکار، اهمیت 
زیادی دارد. معروف است که در جهان 
تجاری و اقتصادی جدید، این بزرگ ترها 
نیستند که کوچک ترها را می بلعند بلکه 
این سریع ترها هســتند کــه کندترها 
را می بلعنــد. پــس در جریان باشــید 
که بایــد همیشــه سرعت بالایــی در 
کســب وکارتان داشته باشید. شاید 
این چند نکته به شدت به کارتان بیاید.

 حاشیه 01
نروید

دقت کنید که شما اینجا هستید تا نتایج 

مشــخصی را کســب کنید. شما برای گپ 

زدن و حاشــیه رفتن و... اینجا نیســتید. 

پس باید همه کارهای اضافه و حرف های 

اضافــه را حذف کنیــد تا بتوانید سر اصل 

موضوع بروید و کارتان را بکنید.

ریتم خود را 02
حفظ کنید

مخصوصاً اگر شما مدیر و مســئول کاری 

و تیمــی در حوزه تان باشــید، بایــد درک 

کنید که همه  چیز به سرعت شما بســتگی 

دارد. اگر کند باشــید، کل تیــم شما کند 

خواهد بــود و اگــر تنــد و سریع باشــید، 

کســب وکارتان نیــز چنین پیــش خواهد 

رفت. پس با درک این نکته، انرژی خودتان 

و سرعت تان را همیشه بالا نگه دارید؛ ریتم 

را بالا نگه دارید.

حس فوریت 03
داشته باشید

طبق قانون پارکینسون، هرقدر برای انجام 

کاری زمان ذهــی صرف کنید، همان قدر 

کارتان کش خواهد آمد. پس سعی کنید 

به طــور معمــول، زمــان کمتری بــرای به 

سرانجــام رســاندن کارها درنظــر بگیرید 

که سریع تمــام شــود. در غیرایــن صورت 

کارهایی که درنظر دارید تا چند برابر زمان 

عادی و معمولی کش خواهد آمد و بیچاره 

خواهید شد.

 تک کاری 04
کنید

تــک کاری یعی هــر بار فقط و فقــط یک کار 

انجام بدهید و تا وقتی که این کار به نقطه 

پایان خودش نرســیده، به چپ و راســت 

منحــرف نشــده و ســعی کنیــد هیچ چیز 

حواس تان را پــرت نکنیــد. در این صورت 

زمان انجام و به سرانجام رساندن کار برای 

شما به شــدت کاهش خواهد یافت. مثلًا 

سعی کنید زمان عادی برای انجام کارها را 

تا نصف تخمین بزنید؛ در این صورت تمام 

هوش و حواس تان صرف انجام کار شده 

و زمان را هدر نخواهید داد و سرعت بالایی 

هم خواهید داشت.

مدرسانی برای همه فصول
بخشی از کسب وکارهای رایج امروز را، کسب وکارهایی تشکیل می دهند که در حوزه صنعت آموزش ارزیابی می شوند. این چطور از آموزش  آنچه  بلدید، پول دربیاورید؟

در حالی است که شاید خیلی ها ندانند که چنین کسب وکارهایی چقدر می توانند هم اثرگذاری بیشتر و هم درآمد افزون تری 

داشته باشــند و به راحتی واردشان شوند. اما متأســفانه فعالان این حوزه به واسطه عدم تشخیص درســت و همچنین عدم برنامه ریزی و آماده سازی درست و به هنگام، 

فرصت های رایج را به راحتی از دست می دهند. این در حالی است که صنعت آموزش و صنعت تدریس و کسب وکار مدرسان، می تواند یکی از گزینه های رایج شما برای کسب وکاری 

موفق باشد. شاید سؤال اصلی اینجا باشد که چرا پس بیشتر فعالان حوزه صنعت آموزش ما و بیشتر کسانی که در حوزه تدریس هستند و مدرس هستند و دانشگاهی و...، 

وضعیت مالی یا موفقیت کاری مناسبی ندارند؟ شاید این راهنما بتواند جرقه ای در ذهن این اشخاص و شما ایجاد کند که بتوانید مسیر خوبی را پیش روی تان باز کنید.

راهنمای 
حقوقی 

سیدمحمد سادات اخوی
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چند راهنمای حقوقی برای خرید و فروش راحت تر خودرو

فرمان د ر دست شماست...

مسئله بعدی هم آن است که به عنوان یک فعال صنعت آموزش، باید 

درک کنید مردم و مخاطبان همیشه دنبال آموزش گرفتن هستند. اما 

چرا؟ اما مگر همه  چیز در اینترنت موجود نیست؟ بله، موجود است؛ 

اما بارش اطلاعات و توفان اطلاعاتی باعث شده تا مردم واقعا گیج 

و مستأصل شوند و مثلا با یک جست وجوی ساده، در واقع بیشتر گرفتار شوند. 

چون کلی نتیجه جست وجو پیش روی شان پدیدار می شود که نمی دانند کدام 

درست است و کدام نادرست. در نتیجه شما در جایی می توانید حضور پیدا 

کنید و خوش بدرخشید که خلأ زیادی وجود دارد؛ پس زیاد به فکر اینترنت 

نباشید.

در ابتدا اجازه بدهید ذهن کسانی که می خواهند در حوزه صنعت آموزش خوب کار کنند را 1

روشن کنیم؛ اینکه چرا در این صنعت موفق نیستند. به یک دلیل ساده؛ باید چیزهایی 

را درک کنند که درک نمی کنند. نخستین آنها هم این است که نگاه صنعت وار به این حوزه 

ندارند. انگار که همان کتاب خواندن و دانشگاه رفتن و... برای شان کفایت می کند. صنعت 

قواعد خاص خودش را دارد که باید رعایت شود. به قول ژان بقوسیان، که بحث مدرسان مرجع را 

در ایران جا انداخته، شما در صنعت آموزش باید درک کنید که مثلا کتاب اهمیت زیادی دارد در کنار 

همایش حضوری ،  ضمن اینکه بازاریابی و... به شدت مهم است.

نکته بسیار مهم تر بعدی هم آن است که بتوانید برای خودتان یک مدیوم و تریبون و رسانه داشته 

باشید. در این صورت، می توانید هم شهرت حرفه ای بیشتری دست و پا کنید، هم مخاطبان و 

مشتریان پایدارتری داشته باشید و هم به عنوان یک مدرس مرجع هم مطرح بشوید. داشتن رسانه 

و تریبون اهمیت زیادی در عرصه بازاریابی محتوا دارد. حالا این تریبون می تواند یک حساب کاربری 

در یکی از شبکه های اجتماعی باشد یا یک سایت یا یک مجله یا رسانه دیگر یا حسابی در یکی از سایت های پخش صوت 

و تصویر مثل آرات و یوتیوب و شبیه آن. خوبی داشتن این رسانه ها، در آنجاست که بعد از مدتی می توانید آرشیوی از 

آموزش های خود را داشته باشید که به شدت ارزش افزوده برای تان ایجاد می کند.
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اما یکی از نکات مهمی که شاید مدرسان 

به آن توجه نمی کنند، حالا در هر حوزه ای 

که می خواهند کار کنند، بحث نداشتن 

محصول جامع است. محصول جامع اما 

چیست؟ محصولی است که روی آن زحمت و تمرکز زیادی صرف 

کرده اید و به قول خودمان، صفر تا صد یک حوزه را برای شما 

روشن می کند و آموزش می دهد. معمولا هم سعی می کنید 

که در این حوزه، با شیوه منحصربه فرد خودتان پیش بروید و کار 

کنید. غالب مدرسان چنین محصولی ندارند و اگر شما بتوانید 

چنین محصول جامعی را تولید و ارائه کنید، می توانید دست 

برتر را داشته باشید.
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45 خب، حالا شما این نکته ها را دریافته اید و می خواهید در این حوزه کار کنید و 

تغییراتی ایجاد کنید، چه باید بکنید؟ خیلی ساده است؛ باید ابتدا برای خودتان 

برنامه ای روزانه تداوم ببینید که کم کم به جایگاه یک مدرس درست و حسابی 

و به قول بقوسیان »مرجع« برسید. این موارد هم شامل مطالعه و یادگیری 

روزانه، تولید محتوای روزانه و نیز رشد کسب وکارتان است. یعی اینطور نیست که به عنوان یک 

مدرس فقط به فکر یادگیری باشید؛ این طوری میز شما تعادل نخواهد داشت. همزمان باید روی 

بخش های مختلف آن کار کنید. هم یاد بگیرید، هم تولید محتوا و محصول داشته باشید و هم 

اینکه بتوانید از طریق ریزه کاری های کسب وکار، محصول و کارتان را گسترش بدهید.

سؤال بعدی هم که مطرح می شود آن است که حالا من یک مدرس 

شدم و در حوزه صنعت آموزش هم کار کرده ام، باید چه محصولاتی 

تولید کنم؟ این محصولات غالبا شامل کتاب های الکترونیک و 

چاپی، مقاله، ویدئو، محصولات صوتی و پادکست، وبینار، دوره های 

آنلاین، کارگاه، همایش، مشاوره و چیزهایی از این قبیل است. حتی می توانید 

سخنرانی هم بگذارید. می توانید اطلاعات پولی هم بگذارید تا مخاطبان شما در ازای 

پرداخت منظم یا غیرمنظم پول، آنها را دریافت کنند. تا به حال به چنین محصولاتی فکر 

کرده بودید؟ یک بار تولید یک محصول، می تواند شما را تا چند ماه و حتی چند سال، در 

صدر نگه دارد.

نکته بسیار مهم تری که شاید جا 

داشته باشد دوباره به آن اشاره 

کنیم، بحث یادگیری های روزانه 

است. اما این یادگیری چه شکل و 

شمایلی دارد؟ به قول دارن هاردی، نویسنده »اثر مرکب« 

باید درصدی از درآمد خودتان را به یادگیری اختصاص 

بدهید. یعی کتاب بخرید و دوره شرکت کنید و حتی 

مشاوره بگیرید. این طوری به طور منظم که یاد بگیرید، 

مخاطب متوجه می شود همیشه حرف ها و ایده های 

جدیدی دارید و عاشق دنبال کردن کارتان خواهد شد. 

محمود سریع القلم در یکی از نوشته های خودش اشاره 

می کرد که استادان دانشگاه روزانه باید 3ساعت 

مطالعه داشته باشند. اگر قصد دارید در سطح بالایی 

دانش کسب کنید، شاید این ایده خوب باشد.

در حوزه یادگیری و کسب 

معلومات، نکته مهم دیگری هم 

وجود دارد؛ اینکه سعی کنید در 

سطح جهانی ظاهر شوید. مثلا اگر 

در حوزه آموزش زبان آلمانی کار می کنید یا در حوزه آموزش 

ویراستاری و...، سعی کنید از بهترین متدها و روش های 

آموزشی سطح جهانی استفاده کنید. به این منظور باید 

هم زبان انگلیسی خوبی داشته باشید و هم به شدت 

کارهای همکاران خود در سطح جهانی را دنبال کنید تا 

بتوانید استانداردهای بالایی داشته باشید. در این 

صورت در بازار صنعت آموزش ایران، می توانید دست 

برتر را داشته باشید و به راحتی پیشرفت کنید.

نکته مهم بعدی هم این است که سعی کنید چند تایی کتاب 

یا دست کم یک کتاب خوب، ولو الکترونیک در کارتان داشته 

باشید و تولید کنید. اینجا همانجایی است که خیلی از فعالان 

حوزه صنعت آموزش دچار ترس می شوند؛ نوشتن کتاب 

به طور کلی ترسناک است. اما اگر درک کنید که بیشتر زمانی که نویسندگان 

کتاب های معمولی صرف می کنند، وقف کیفیت و عمق کتاب ها نمی شود و صرفا 

یک مانع ذهی است، در این صورت می توانید در کمتر از یک فصل کتابی مناسب 

بنویسید. ضمن اینکه گاهی کتاب ها، صرفا محصول دسته بندی جدید و 

ساده سازی شما از مفاهیم موجود هستند نه چیز دیگری.
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خرید و فروش خودرو همچون معاملات ملکی، از شایع ترین و مهم ترین 

معاملاتی است که در جامعه امروزی و در میان اکثریت مردم رایج بوده 

و درحال انجام اســت. لیکن عموم افراد در زمان خریــد خودرو به جای 

اینکه اهمیت بیشــتری به نحــوه صحیح نگارش و تنظیــم مبایعه نامه 

قائل شــوند، متأســفانه تمام توان و تمرکز ذهی خــود را صرف مواردی از 

قبیل وضعیت و سلامت بدنه خودرو یا موتور آن می کنند. این در حالی است 

که توجه نکردن و اهمیت ندادن به اساس و بنیان یک معامله، می تواند آثار 
زیانبار و خســارات احتمالی گزاف و بعضــاً غیرقابل جبرانی را برای هــر یک از طرفین 

قرارداد ایجاد کند. پس لازم دانســتیم با تهیه این مطلب حتی الامــکان از بروز ضرر 
و زیان احتمالی ناشی از خرید و فروش خودرو پیشــگیری  کرده و روش صحیح انعقاد 

قرارداد بیع که همان خرید و فروش خودروست، را یادآور شویم. با این اوصاف ممکن 

است با وجود رعایت تمامی نکات ذیل، خریدار و 
فروشنده به اختلاف خورده و اقدام به شکایت 
از یکدیگر کنند. اما مزیت رعایت نکات توصیه 

شده این است که شخص می تواند با مراجعه 

به مراجع قضایی به حقوق از دست رفته خویش 

دست یافته و خسارات به بارآمده جبران شود.

وکیل پایه یک دادگستریعلی محسی؛

 این توصیه را
 جدی بگیرید

پیش از بستن قرارداد و امضای آن، لازم است که حتماً 

خودروی مورد نظر توسط متخصص و کارشناس فی خودرو 

رؤیت شود و مورد بررسی قرار بگیرد. چرا که حصول اطمینان از 

سلامت خودرو به طور دقیق، چه از نظر بدنه و چه از نظر موتوری 

توسط خود یا اشخاص عادی و غیرمتخصص، امری محال و 

غیرممکن است. از طرفی با وجود ریزه کاری و پیچیدگی های 

فی، استفاده از کارشناس فی مجرب ضرورت داشته و 

از ایجاد ضرر و زیان یا خسارات احتمالی جلوگیری 

خواهد کرد.

درج قیمت خودرو در 
قرارداد ضروری است

طبق ماده 11قانون مدنی اموال بر دو قسم تقسیم می شوند؛ منقول و 

غیرمنقول. با این توضیح که اموال غیرمنقول قابلیت جابه جایی نداشته و 

ماهیتی ساکن دارند اما برای اموال منقول امکان جابه جایی و انتقال از مکانی به 

مکان دیگر وجود دارد؛ مانند خودرو که ازجمله اموال منقول است و قابلیت جابه جایی 

و حرکت از مکانی به مکان دیگر را داراست. لذا هر مالی اعم از منقول یا غیرمنقول ارزش 

و بهایی دارد و برای خریدن آن باید بهایش را پرداخت. در واقع پولی که در ازای خرید 

خودرو به فروشنده پرداخت می شود قیمت خودرو یا به زبان حقوقی ثمن معامله گفته 

می شود و درج دقیق آن در مبایعه نامه لازم و ضروری است. در غیراین صورت درصورت 

اختلاف طرفین در مورد ثمن معامله و عدم ذکر آن در قرارداد و نهایتاً مجهول بودن 

ثمن معامله منجر به باطل شدن قرارداد خواهد شد. نکته دیگر اینکه به دلیل 

پیشگیری از تقلب و جعل در قرارداد، بهتر است قیمت یا ثمن معامله 

را به صورت عددی و حروفی قید شود؛ ضمن اینکه علاوه بر 

نوشتن میزان ریالی ثمن، معادل آن را به تومان 

نیز ذکر کنید.

تعیین هویت طرفین 
قرارداد و ذکر مشخصات دقیق 

خودرو
در زمان انجام معامله لازم است که مالکیت فروشنده نسبت به مورد معامله که 

همان خودرو باشد، با رویت سند مالکیت اعم از سند مالکیت قطعی یا برگه 

سبز خودرو، معین و احراز شود. ضمن اینکه باید مشخصات کامل فروشنده 

و خریدار مطابق اصل مدارک سجلی و هویتی ایشان که عبارت از نام و 

نام خانوادگی، نام پدر، کد ملی، تاریخ تولد به روز و ماه و سال و نشانی دقیق محل 

کار یا منزل است، در قرارداد به طور کامل ذکر شود. حال چنانچه امکان حضور 

شخص خریدار یا فروشنده در زمان انعقاد قرارداد فراهم نباشد، لازم است فردی با 

ارائه وکالتنامه رسمی و به وکالت از هر یک از ایشان نسبت به امضای قرارداد اقدام 

کند. توجه داشته باشید در زمان ثبت سند قطعی خودرو یا ثبت وکالت رسمی 

تعویض پلاک، چنانچه طرف مقابل قرارداد چه خریدار باشد و چه 

فروشنده درصورت بی سواد بودن، طبق مواد 64و 66قانون 

ثبت اسناد و املاک، باید شخصی مطلع و باسواد 

که مورد اعتماد شخص بی سواد باشد وی را 

همراهی کند.

نحوه پرداخت ثمن معامله را 
مشخص کنید
چنانچه قرار باشــد ثمن معامله نقداً پرداخت شود، 

در عالم حقوق گفته می شود که ثمن معامله حال 

اســت؛ به این معنا کــه خریدار بــدون درنظر 

گرفتن مهلت یا موعدی بــرای پرداخت، کل 

ثمن معامله را نقداً و به صورت یکجا در زمان 

انعقاد قــرارداد و امضای آن به فروشــنده 

پرداخت می کند. اما چنانچه قرار باشد تمام 

یا بخشی از ثمن معاملــه در آینده پرداخت 

شــود در زبان حقوقی به آن گفته می شــود 

که تســلیم یا پرداخــت ثمن مؤجل اســت؛ 

یعی زمان و موعدی برای پرداخت ثمن معامله 

مشــخص شــده اســت. به طور مثال، طرفین 

قرارداد توافق می کنند که خریدار در قالب چند فقره 

چک ثمن معامله یا قیمت خودرو را پرداخت کند که در 

این صورت حتماً لازم است در قرارداد شماره، مبلغ و تاریخ 

چک ها به طور دقیق قید شود، با این توضیح که از گرفتن چکی که 

صاحب حساب آن شخص خریدار نیست و متعلق به اشخاص و افراد 

غیراست جداً خودداری شــود؛ مگر اینکه ترجیحاً پشت چک را علاوه بر 

شخص خریدار، شخص دیگری که کســب وکار موجهی دارد به عنوان 

ضامن آن را امضا کرده و چک را ضمانت کنند.

در بخش شرایط قرارداد چه مواردی را 
باید قید کنیم

بخش شرایط قــرارداد در معاملات ازجمله معاملات خــودرو از اهمیت 

بســیار بالایی برخوردار اســت. توصیه می شــود به این بخش توجه و 

التفات خاصی داشــته باشــیم، چرا که درج شرایطی کــه می تواند در 

اغلب اوقــات خاصیت بازدارنده نیز داشــته باشــد طرفین قــرارداد یا 

متبایعیــن را ملزم به انجام تعهــدات قراردادی خود کنــد. به این معنا 

که باعث می شــود خریدار و فروشــنده برای دوری از مسئولیت جبران 

خسارت و جرائم پیش بیی شــده، به تمامی وظایف و تعهدات خود عمل 

کنند. به طور مثــال چنانچه قرار باشــد خریدار ثمن معاملــه را در قالب 

چند فقره چک به فروشــنده پرداخت کند، پیشنهاد می شود این عبارت 

در قرارداد ذکر شــود: »درصورت عدم وصول هر یــک از چک ها در تاریخ 

سررسید و برگشت آن، فروشنده اختیار فسخ قرارداد را خواهد داشت. 

ضمن اینکه خریدار ملزم اســت 15درصد مبلغ کل قــرارداد را به عنوان 

خســارت یا وجه التزام به فروشــنده پرداخت کند.« و از طرفی می توان 

قید کرد:»چنانچه فروشــنده در موعد تعیین شــده نسبت به تسلیم 

مبیع یا همان خودروی مورد معامله اقدامی نکند خریدار اختیار فسخ 

قرارداد را خواهد داشت و فروشنده ملزم به پرداخت 15درصد مبلغ کل 

 قرارداد به خریدار خواهد بود ضمن اینکه فروشنده باید ثمن دریافتی را 

به خریدار بازگرداند.«
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 نیم نگاهی انداخته ایم به دریاچه های چشم نواز 
جا خوش کرده در دل جنگل های شمال 

سکونت آب زیر سایه درختان
نفس های تابستان به شماره افتاده و کم کم باید خودمان را آماده کنیم تا 
سبک تفریحات مان را تغییر داده و از مکان های خنک به سمت مناطق 
گرم تر کوچ کنیم. البته که همین مناطق خنک در فصل پادشاه رنگ ها 
جلوه ای حیرت انگیز به خود می گیرد که برای برخی از افراد مقصد سفر 

خواهد بود. حالا تا فرصت داریم و هنوز هوا نسبتاً گرم و مناطق خنک 
مقصد مناسبی برای سفر است، بهتر است از این چند روز باقیمانده هم 
نهایت بهره را ببریم و سری بزنیم به این مکان ها و لذت نشستن در کنار 

رود و جنگل و چشمه را از دست ندهیم.
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این دریاچه بین محلی ها با نام ممرز شناخته می شود. این دریاچه عجیب مابین 2شهر نوشهر و نور و در ارتفاعات جنگلی قرار دارد و 
علاوه بر زیبایی خود دریاچه، جنگل های بکر و زیبایی هم در اطراف آن وجود دارد که هر گردشگری را به وجد می آورد. درختان کمر 

شکسته، وجود مه و آب باتلاقی این دریاچه، فضایی وهم آلود در این منطقه ایجاد کرده که به همین دلیل این جاذبه طبیعی را با نام یکی 
از اسرارآمیزترین نقاط دیدنی در شمال ایران می شناسند. البته تنه درختان شکسته و شاخ و برگ های رها شده در آب هم بر ترسناکی 

آن افزوده . درختان این منطقه به دلیل آب زیادی که گاهی چند متر از تنه درخت بالاتر رفته، می پوسد و باعث قطع شدن و شکستن آنها 
و بیرون زدن ریشه ها می شود و خیال اینکه ارواح درختان را قطع می کنند در تصور عموم به وجود آمده و نام دریاچه ارواح روی آن ماندگار شده. این مناطق جزو 

بکرترین و دست نخورده ترین بخش های استان مازندران محسوب می شود که توجه گردشگران را در سال های اخیر به خود جلب کرده. دریاچه ارواح و مناطق 
اطراف آن گزینه هایی مناسب و امن برای رشد و حفاظت از گونه های مختلف جانوری به شمار می روند که البته با روی آوردن گردشگران و رعایت نکردن برخی 

نکات مهم برای این زیستگاه ها، در برخی موارد این حیات وحش دستخوش تغییر می شود. گرچه از دریاچه ارواح یا ممرز با لقب هایی مانند ترسناک، وهم آلود 
و اسرارآمیز یاد می شود، اما این دریاچه از تماشایی ترین جاذبه های طبیعی در استان مازندران است که تصاویر خارق العاده ای در اطراف آن یافت می شود.

بعضی از افراد عاشق مکان های بکر و کمتر شناخته شده هســتند اما رفتن به دل جنگل ها و گاها نزدیکی به دریا و رطوبت بالا را 
نمی توانند تحمل کنند و همین دلیل کافی است تا از هیجان آن مناطق دور شده و سراغ مکان هایی بروند که علاوه بر زیبایی، هوای 

شرجی و رطوبت نداشته باشد. دریاچه سد دریوک دقیقاً یکی از این جاذبه هاست که علاوه بر نزدیکی به دریا، زیبایی های چشم نوازی هم 
دارد و برای رهایی از گرما و هوای شرجی هم کاملاً گزینه مناسبی محسوب می شود. این دریاچه با آبی شیرین، حدود یک هکتار وسعت دارد 

و روبه روی دره ولی آباد هزارچم، در دامنه کوه دال کمر قرار گرفته است. عمق دریاچه چیزی حدود 5متر برآورد می شود و اطراف آن را مراتع 
و مرغزارهای یکدست و زیبا احاطه کرده اند. دریاچه سد دریوک یکی از اصلی ترین زیستگاه های پرندگان بومی و وحشی هم به حساب می آید که در ماه های زمستان نیز 

پرندگان مهاجری مانند غاز و مرغابی در اطراف آن به راحتی قابل مشاهده هستند. اقلیم مناسب، فضای طبیعی و دلنشین و چشم اندازهای کم نظیر، جلوه تفرجگاهی 
جذابی به این منطقه بخشیده اند و آن را به یکی از مکان های طبیعی و گردشگری جذاب در نزدیکی دریا و چالوس تبدیل کرده اند. علاوه بر اینها این دریاچه یکی از 

مکان های مورد علاقه برای پرنده نگرها و علاقه مندان به عکاسی و ماهیگیری هم به حساب می آید که در همه روزهای سال مقصد مهمی برای آنهاست. همچنین 
وجود راه های دسترسی، محوطه های اتراق، مرغزارهای وسیع و پرندگان گوناگون از دیگر قابلیت های گردشگری دریاچه سد دریوک به شمار می روند.

دریاچه 
ارواح 

دریاچه سد 
دریوک 

پارک جنگلی فین که البته با نام پارک جنگلی چالوس هم شناخته می شود، یکی دیگر از جنگل های زیبا در استان مازندران 
و شهر چالوس محسوب می شود. عبور رودخانه پر آب چالوس از کنار این جنگل، علاوه بر زیبایی خیره کننده، باعث شادابی 
و طراوت فضای آن شده است. اگر به جنگل فین سفر کردید، بازدید از مرداب کندوچال را از دست ندهید. این مرداب در دل 
جنگل فین و در میان انبوهی از درختان سرسبز قرار گرفته است. تالاب کندوچال یک هکتار مساحت دارد و عمق آن چیزی حدود 
4تا 5متر است و با درختانی که در اطراف این مرداب وجود دارند، در همان نگاه اول مجذوبش خواهید شد. بخش هایی از این مرداب 

پوشیده از نی و گیاهان مردابی است که البته اوج آنها برمی گردد به اردیبهشت ماه و فصل بهار که به خاطر نیلوفرهای آبی هم که شده بازدید از مرداب را از دست 
ندهید. علاوه بر گیاهان زیبا و درختان سرسبزی که در اطراف این مرداب دیده می شوند، پرندگان و جانوران جنگل نیز این مکان را به عنوان پناهگاه و محل 
زندگی خود انتخاب کرده اند که در گوشه و کنار این برکه به راحتی قابل دیدن هستند. در فصل تابستان به دلیل رطوبت بالا و شرجی شدن هوا، این منطقه 
هوای نسبتاً گرمی دارد اما با توجه به اینکه در روزهای آخر تابستان هستیم و از رطوبت هوا تا حد زیادی کم شده، این برکه و جنگل می تواند انتخاب 
مناسبی برای سفر باشد. پارک جنگلی فین در کیلومتر 7جاده چالوس- تهران و در قسمت جنوبی این شهر قرار دارد که به راحتی در دسترس است.

دریاچه ولشت یکی از 1۰ دریاچه آب شیرین کشور محسوب می شود که در ارتفاعات کلاردشت و نزدیکی مرزن آباد قرار دارد. بهتر 
است در فصل بهار و تابستان به این منطقه سفر کنید تا از تمام زیبایی های آن حداکثر استفاده را ببرید. ماهیگیری، شنا، قایق سواری، 
دوچرخه سواری و پیاده روی در اطراف دریاچه و تماشای زیبایی های طبیعی کوهستان ازجمله تفریحاتی هستند که در منطقه دریاچه 
ولشت وجود دارند. آب وهوای مطبوع در دامنه رشته کوه های البرز، چشم انداز سبز و طبیعت منحصربه فرد دریاچه ولشت، این میراث 
طبیعی را تبدیل به یکی از محبوب ترین جاذبه های گردشگری منطقه کرده است که در هر فصلی از سال، میزبان گردشگران علاقه مند 

بسیاری است. دریاچه ولشت در یک گودال بزرگ از زمین هایی با خاک های رانشی و فرسایشی قرار گرفته و حدود 3میلیون مترمکعب آب در آن قرار دارد. آب این 
دریاچه توسط بارش برف و باران و همچنین چشمه های زیرزمینی که از بستر دریاچه بیرون می ریزند، تأمین می شود اما جالب است بدانید که آب دریاچه ولشت، 
هیچ گاه سر ریز نمی شود و تنها در سطح آن در حال بالا و پایین رفتن است.  این منطقه تفریحی در سال13۸4 به عنوان یک مکان توریستی معرفی شد و از آن 
پس، امکانات تفریحی و گردشگری بسیاری در آن ساخته شده اســت. ازجمله امکانات رفاهی دریاچه ولشت می توان به کافه، رستوران، اسکله رستوران با 

پخش موسیقی زنده، سوئیت های اقامتی، محل برپایی کمپ، سرویس بهداشتی، نمازخانه، تفریحات آبی، زمین والیبال، بوفه و سوپرمارکت اشاره کرد.

مرداب 
کندوچال 

دریاچه 
ولشت 

بکرگردی!
دقت کرده اید بیشــتر آدم ها وقتی 
اسم مکان های تفریحی و گردشی 
به میــان می آیــد، اول تحلیل و 
جســت وجو می کنند ببینند این 
مکان ها چقدر بکر است و تا چه اندازه 
بقیه آنجا را می شناسند! اما تا حالا به 
این فکر کرده اید که همه این جاهایی 
که الان شناخته شــده هستند و 
به راحتی در دســترس عموم قرار 
دارد، روزی بکــر و ناب بوده؟ وقتی 
رفت وآمد و استفاده از یک مکان یا 
جاذبه ای خیلی زیاد شــود، مجبور 
هستیم امکانات و شرایط را برای آن 
فراهم کنیم و همین گسترش ها باعث 
از بین رفتن بکر و ناشناخته بودن آن 
منطقه خواهد شد و دیگر هیچ وقت 
به شرایط اولیه باز نخواهد گشت. در 
ادامه به چند مورد که به بکر ماندن 
اینگونه مناطق کمک خواهد کرد را 

بازگو می کنیم.

در این ســتون قصد داریــم هر هفتــه اطلاعات 
كوتــاه و مختصــری از برخــی نــكات كلیــدی و 
كاربــردی كــه ممكــن اســت در ســفرها كاربــرد 
داشــته باشــد ارائه بدهیم؛ پس اگر اهل ســفر 

هستید دیدن این ستون را از دست ندهید.

دانستنی های 
سفر

یکی از دیدنی های بکر و ناشناخته در اطراف نوشهر، دریاچه فراخین است

زمرد جنگل های هیرکانی
شاید چیزی به عنوان ناشناخته یا کشف نشده در اطراف محل 
زندگی انسان ها وجود ندارد. شاید تنها مکان هایی که امکان 
قدم گذاشتن روی سطح آنها وجود نداشته باشد را ناشناخته 
بدانیم، اما هر جایی که سخت ترین شرایط برای قدم گذاشتن 
را داشته باشد، توسط انســان ها کشف و رویت شده است. 
در این بین مکان هایی وجود دارنــد که به هزار و یک دلیل 
می توانیم بگوییم کمتر شناخته شده اند یا از چشم عموم مردم 
دور مانده اند. به این مناطق، عمدتاً بومیان و آن هم در شرایط خاصی رفته اند و از تماشای 
آن مکان متفاوت و بکر نهایت لذت را برده اند. در کشور ما مکان های کمتر شناخته شده 
به وفور وجود دارد و تنها محلی های آن مناطق از وجود آن باخبرند و در آنجا حضور 
پیدا می کنند. از عمده ترین دلایل کمتر شناخته شدن این مکان ها مسیرهای سخت و 
ناهموار رسیدن به آنهاست و البته در بعضی موارد رسانه ای نکردن این مناطق توسط 
بومیان. برخی بومیان اعتقاد دارند که بعضی از نقاط در طبیعت باید بکر و ناشناخته 
بمانند و اگر پای گردشگران عمومی و رفت وآمدهای فراوان به آن باز شود، تمام طبیعت 
منطقه دستخوش تغییر می شود و به سرعت از بین خواهد رفت. یکی از این مکان های 
دنج که بسیار بکر است و البته کمتر شناخته شده، دریاچه فراخین در نزدیکی نوشهر 

است که پای کمتر گردشگری به سمت آن باز شده است.

مجتبی یارزمان

وقتی در مکان های دست نخورده حضور 
پیدا می کنید، باید خودتان شرایط را برای 
کمپ کردن فراهم کنیــد و طبیعتاً نیاز 
دارید قسمتی از زمین زیر پا را صاف کنید 
و حالت طبیعی آن را بر هم بزنید. حال در 
ســفرهای گروهی به این مناطق حساب 
کنید که برای فراهم کردن امکانات گروه 
باید چه ابعادی از زمین را مناسب سازی 

کنید.

گروهی نروید

در اینگونــه مناطــق حالــت درختان و 
رشد شــاخ و برگ آنها کاملًا متفاوت از 
بقیه مکان های عمومی و پرتردد خواهد 
بود. تا حد امکان حتی از دســت زدن به 
آنها هم خودداری کنیــد و هرگز حالت 
 آنهــا و نظــم طبیعــی به وجــود آمده 

را برهم نزنید.

شاخه ها و درختان

حرارت آتــش باعث ســوخت خاک و از 
بین رفتن آن می شــود. در قسمت های 
ســوخته دیگر گیاهی رشــد نمی کند. 
برای روشــن کردن آتش، ســعی کنید 
در مکان هایــی که کف زمین ســنگی 
 اســت آتش را برپا کنید؛ مانند حاشــیه 

رودخانه.

برپا کردن آتش

گونه های جانــوری و حشــرات در این 
مناطــق به وفــور به چشــم می خورد و 
البته خانــه آنها همین طبیعت اســت. 
پس ســعی کنید هیچ لانه ای را تخریب 
 نکــرده و البتــه مراقب نیــش و حمله 

آنها باشید.

خانه جانوران

مانند هر طبیعتــی، زباله دشــمن اول 
این مناطق اســت. علاوه بــر اینکه تمام 
زباله های خود را با خــود برمی گردانید، 
حتی زباله های تجدیدپذیر و غیرمحیطی 
خودتان را هــم باخــود برگردانید و در 

طبیعت رها نکنید.

رها کردن زباله

برای دیــدن مناطق بکر از مســیرهایی 
که قبــلًا افراد عبــور کرده انــد حرکت 
کنید و تا حد امــکان راه جدیدی ایجاد 
نکنید. کوبیدن خاک زیــر پای ما باعث 
از بین رفتن خاک و جلوگیری از رشــد 

گیاهان می شود.

پاکوب

پيشنهاد  هفته

متروی میدان ولیعصر 

   خانه موزه خیمه شب بازی
خانه موزه خیمه شــب بازی ایران 
یکی از موزه های خاص تهران است 
که به هنر قدیمی خیمه شب بازی 
می پردازد. این خانه موزه اســفند 
13۹7 توسط ستاره اسکندری در 
خانه فرهنگ و هنر مانا با هدف حفظ 
روایت زنده هنر خیمه شــب بازی 
ایران افتتاح شــد. این موزه سعی 
دارد تــا در راه حفــظ و معرفــی 
بیشــتر این هنر قدیمی از طریق 
گردآوری اســناد و آثــار مربوطه، 
مســتندنگاری و نگهــداری آثار، 
کمک به پژوهشــگران و آموزش 
خیمه شــب بازی، برای تداوم این 
هنر گامی بردارد. در مدتی که خانه 
خیمه شــب بازی ایران فعال است 
افراد بسیاری به یادگیری قصه ها، 
اجرا، عروسک گردانی و ضرب زنی 
علاقه نشــان داده اند. به طوری که 
دست اندرکاران این موزه را ترغیب 
کرده که ایــن نمایش های خاص 
می تواند در برخی اماکن فرهنگی 
آموزش داده شود و در آموزشگاه های 
فرهنگی مانند فرهنگسراها هم رونق 
بگیرد. حتی آینده روشــنی برای 
ترویج این هنر و فرهنگ در خارج از 
مرزهای ایران وجود دارد. وقتی این 
خانه برای شــخصیت های نمایش 
خیمه شب بازی درنظر گرفته شد، 
تابستان ها در حیاطش برای نمایش 
خیمه زده می شد و مردم می آمدند 
و دور حیــاط و گــرد حوض جمع 
می شدند و منتظر اجرا می ماندند. 
اگر شما هم ترغیب شدید تا سری 
به این خانه بزنیــد، باید خودتان را 
از طریق متروی میدان ولیعصر به 
خیابان وصال شیرازی، کوچه شاهد 

برسانید.

اسکن  کنید و آدرس دقیق 
این پیشنهاد را در نقشه ببینید

   موزه عروسک های ملل
گرچه بیشــترین مخاطبان »موزه 
عروســک های ملل« کــودکان و 
نوجوانان هستند، اما بزرگ ترها هم 
از دیدن این عروسک ها و شنیدن 
قصه های شــان اســتقبال خوبی 
می کنند. البته چند ســالی است 
که بخش عروسک های اقوام ایرانی 
از این موزه جدا و به ساختمانی در 
حوالی دروازه دولت منتقل شــده. 
فضای کوچک موزه عروسک های 
ملــل در بلوار میرداماد هــر روز از 
هیاهوی کودکانی که برای تماشای 
عروسک ها و شنیدن قصه هایشان 
به اینجا می آیند پر است. این موزه 
خصوصــی تنها یک ســال بعد از 
بازگشــایی جایزه موزه داران برتر 
ســازمان میراث فرهنگی را از آن 
خود کرد و از سال ۹4تا ۹6جایزه 
موزه برتر ایکوم را به خود اختصاص 
داد. موزه عروســک های ملل، تنها 
جایی برای تماشای عروسک های 
ریــز و درشــت نیســت؛ اجرای 
نمایش هــای عروســکی، نمایش 
ســایه، بازی و آموزش هم بخش 
دیگری از فعالیتی است که در این 
موزه انجام می گیــرد. بازدیدهای 
گروهی موزه عروســک های ملل 
برای دانش آموزان و گروه های سنی 
مختلف، معمولاً با بــازی و قصه و 
نمایش های گوناگونی همراه است. 
روایت هایــی که از عروســک ها 
تعریف می شود، بسته به گروه سنی 
مخاطب ممکن اســت با یکدیگر 
تفاوت داشته باشــد. کارگاه های 
مختلفی هم برای ساخت عروسک 
و آشنایی با قصه ها و افسانه های دنیا 
در این موزه نقلی برگزار می شــود. 
برای رفتن به این موزه باید خودتان 
را به ایســتگاه متــروی میرداماد 
برسانید و از آنجا راهی خیابان نفت 

جنوبی و کوچه تابان شوید.

متروی میرداماد 

اسکن  کنید و آدرس دقیق 
این پیشنهاد را در نقشه ببینید
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دریاچه زیبا و دســت نخورده فراخین در دل جنگل های هیرکانی شــمال کشــور و در 
نزدیکی شهرستان نوشهر جای گرفته است. این برکه مخفی و زیبا در نزدیکی روستایی 
به نام ویسر و چلندر واقع شده که درختان ســر به فلک کشیده و پوشش یکدست سبز 
منطقه چشم انداز بی مانندی را خلق کرده اند. اگر وسوسه شدید که سری به این منطقه 
زیبا و بکر بزنید، خیالتان راحت که انتخاب درستی را انجام داده اید؛ زیرا علاوه بر تماشا و 
لذت بردن از این همه منظره بکر، می توانید کلی آبشار و چشمه که در اطراف این منطقه 
وجود دارند را هم تماشا کنید. برای رسیدن به این منطقه و دریاچه باید کمی هم مسیر 
سخت را تجربه کنید و البته صبور باشید. جاده فراخین از نزدیکی مرزن آباد شروع و با نام 
کندلوس شناخته می شود. زمانی که وارد این جاده شدید بدانید که نزدیک به 3۰کیلومتر 
رانندگی در انتظارتان است. نیمی از این مسیر آسفالت و مابقی خاکی است که در بعضی 
قسمت ها کمی هم جاده باریک و شیب دار می شود. این نکته را هم بدانید که در طول این 
مسیر چندین دوراهی وجود دارد و حتماً از قبل اطلاعات لازم را به دست بیاورید و قبل از 
رسیدن به هرکدام از دوراهی ها از اهالی منطقه مسیر درست را بپرسید. زمانی که به یک 
محوطه مسطح و بزرگ رسیدید، یعنی مسیر را درست طی کرده اید و ادامه راه را باید پیاده 
تا دریاچه قدم بزنید. این منطقه آنقدر بکر و دســت نخورده است که حتی مسیر پاکوب 
پیاده روی تا دریاچه در اطراف آن دیده نمی شــود و باید با دقت در دل جنگل پا بگذارید 

تا چشم تان به روی دریاچه ای که در میان شاخ و برگ درختان پنهان شده روشن شود.

تفریح و اقامت در کنار دریاچه
وقتی پای منطقه ای بکر و دست نخورده به میان می آید، به این 
معنی است که باید منتظر منظره های چشم نواز و خارق العاده  
باشیم. با رســیدن به این منطقه به هر طرف که نگاه کنید، 
جز زیبایی محض چیزی مشــاهده نخواهید کرد و همین 
برای رهایی از روزمرگی ها کافی و البته لازم است. علاوه بر 
دریاچه فراخین که مقصد این سفر هیجان انگیز خواهد بود، 
قدم زدن در دل جنگل های این منطقه و همچنین کمپ کردن 
در دل آنها بسیار هیجان انگیز و خاطره ساز خواهد بود. در 
اطراف این دریاچه ساعت ها می شود قدم زد، عکاسی کرد و 
تنها به صدای طبیعت گوش داد. یکی از تفریحاتی که برخی 
از گردشــگران در این دریاچه برای آن دست و پا می زنند، 
قایق سواری با انواع قایق های بادی است. معمولاً برخی از 
گروه های گردشگری این تجهیزات را با خود همراه دارند و از 
نگاهی متفاوت لحظات و خاطرات خود را ثبت می کنند. برای 
اقامت و شب ماندن در این منطقه هم باید مثل بقیه موارد 
فکر همه  چیز را از قبل بکنید. همانطور که گفته شد در کنار 
این دریاچه هیچ امکانات رفاهی ای وجود ندارد و اگر تمایل 
دارید یک شب را متفاوت و در دل طبیعت سپری کنید، باید 
تجهیزات مورد نیازتان که مناسب کمپ و اتراق است را با خود 
همراه داشته باشید. البته مثل مابقی مکان های طبیعی و 
گردشگری می توانید از خانه های روستایی اطراف این منطقه 
هم برای یک شب اقامت استفاده کرده و روی مهمان نوازی 
ساکنان روستاهای اطراف حساب کنید. یک نکته دیگر و مهم 
که باید در اقامت های شبانه درنظر بگیرید این است که به دلیل 
جنگلی بودن منطقه، حیوانات وحشی و درنده متعددی در 
اینجا تردد دارند که لازم است وسایل خوراکی، زباله های آبدار 
و غذاهای بودار را از کنار محل اقامت تان دور کنید و ترجیحاً 

درون خودرو بگذارید تا باعث جلب توجه حیوانات نشود.

اکثر گردشگرانی که دریاچه هســل را دیده اند اعتقاد دارند که فراخین هم 
شــباهت فراوانی به آن دارد. البته آرامش و سکوتی که در این منطقه سایه 
افکنده، با دیگر مکان ها قابل مقایسه نیست. در این فصل از سال هوایی کاملًا 
مطبوع همراه با رطوبتی که ابرها در گذر از این منطقه شما را مهمان می کنند، 
مثال زدنی است. همین رطوبت و گاهی باران و حتی سرما، نشان می دهد که 
باید دست  پر به سمت این مکان حرکت کنید و تجهیزات و امکانات متناسب 
را به همراه داشته باشید. کفش، کلاه، لباس گرم و کاورهای ضدآب ازجمله 
وسایل ضروری ســفر به دریاچه فراخین اســت. البته به همه اینها وسایل 
مورد نیاز برای اســتراحت و خورد و خوراک را هم اضافه کنید که نباید به 
راحتی از کنارشان عبور کرد. مگر می شود در کنار این دریاچه بکر و زیبا در دل 
جنگل های چندین هزارساله هیرکانی نشست و چای ننوشید؟! هرگز. پس 
فلاسک و چای را هم به این لیست اضافه کنید و مطمئن باشید که چیزی از 
قلم نیفتاده. این نکته را هم درنظر بگیرید که در کنار منطقه هیچ فروشگاه و 
امکاناتی وجود ندارد و باید فکر همه  چیز را از قبل کرده باشید. از دیگر نکات 
مهم که شاید برای برخی از افراد ضروری باشد، این است که در این منطقه 
تلفن همراه آنتن دهی ندارد و طبیعتاً اینترنت هم وجود ندارد. پس، از قبل 
برای این موضوع هم تمهیدات لازم را بیندیشید و خودتان را برای یک روز 

کامل و به دور از وسایل ارتباطی آماده کنید.

در کنار فراخین

چشم بیدار ویسر



جان سخت 
قسمت دوم!

همه  چیز دست به دست هم داد تا تیم ملی 
برای سومین جام جهانی متوالی هم روی 

کی روش حساب کند
    گذشتنِ گذشــته ها در ایران، هیچ وقت از 
متن ضرب المثل ها راهش را به زندگی واقعی 
پیدا نکرده است. گذشته همیشه در تعقیب مان 
بوده و انگار راهی برای فرار از آن نداریم. پشت 
سر گذاشتن آنچه در گذشــته تیم ملی اتفاق 
افتاده هم ساده به نظر نمی رسد. تیم ملی این 
اواخر با داســتان هایی روبه رو شــده که نباید 
در هیچ تیم فوتبالی اتفاق بیفتد. مشــکلات 
درونی آشکارشــده، موضع گیری های بیرونی 
ستاره ها علیه هم، یک کادر فنی فروپاشیده و 
در نهایت، تغییری که روی نیمکت تیم اتفاق 
افتاد. حالا اما زمانی برای پشــت سر گذاشتن 
همه آن ماجراها خواهد بود. دوران جدید تیم 
ملی با برگزاری نخســتین تمرین، رسما آغاز 
شده اســت. کارلوس کی روش هم در شروع، 
بی نهایت مصمم نشــان می دهد. در نخستین 
گفت وگوهای او به عنوان سرمربی جدید تیم 
ملی ایران، نشانه ای از کینه  های قدیمی دیده 
نمی شــود. او کارش را با جدیــت زیادی آغاز 
می کند و بــرای لحظه به لحظــه تیم ملی تا 
رسیدن به جام جهانی قطر، نقشه کشیده است. 
تیم ملی با استراتژی مشخص کی روش راهی 
جام جهانی خواهد شــد. دیگر مهم نیست که 
چه کسی روی نیمکت می نشیند، مهم نیست 
چه کسی به اردو دعوت می شود، مهم نیست که 
طرفداران تئوری های رنگی چه فکری درباره 
تیم ملی می کنند، مهم نیست که آخرین جمله 
از دعوای هواداران متعصب باشگاه ها در مورد 
تیم ملی چه بوده اســت. دیگر باید یک نقطه 
پررنگ در انتهای همه این دعواها گذاشت و به 
تیم ملی فکر کرد. تیمی که بدون تمرکز، آرامش 
و انرژی مثبت، شانسی برای نتیجه گرفتن در 
قطر نخواهد داشت. تیمی که همه اعضا و همه 
هوادارانش، باید یک رؤیای مشترک را جایگزین 

دیدگاه های متفاوت کنند.
    پیوند دوباره تیم ملی با کارلوس کی روش، 
داستان ساده ای نیســت. آنها از پیچ وخم  های 
زیادی عبور کرده  اند تا دوباره در کنار هم قرار 
بگیرند. سرنوشت انگار، این خواب را برای هر 
دو طرف ماجرا دیده بود. بازگشت سی کیو در 
حالی اتفاق افتاد که احتمال رقم خوردن چنین 
بازگشتی در سال های گذشته اصلا زیاد نبود. 
تیم ملی ایران با ویلموتس، در یک قدمی حذف 
از مرحلــه اول مقدماتی قرار داشــت و حتی 
ممکن بود نتواند به جام جهانی برســد. پس 
از آن هم ایران با اســکوچیچ نتایج درخشانی 
گرفت و باز هم بعید به نظر می رسید که تغییری 
روی نیمکت تیم اتفاق بیفتد. به صورت موازی، 
کی روش با مصر به فینال جام ملت  های آسیا 
رسیده بود و اگر شاگردانش در ضربات پنالتی 
شکست نمی خوردند و اگر همین تیم چند ماه 
بعد در پلی آف صعود به جام جهانی سنگال را 
شکســت می داد، خبری از بازگشت کارلوس 
کی روش نبود. همه  چیز دست به دست هم داد 
تا تیم ملی برای ســومین جام جهانی متوالی 
هم روی کی روش حساب کند؛ مردی که حالا 
آماده شروع یک دوران جدید شده است. مربی 
مصممی که می خواهد یک دســتاورد بزرگ 
برای فوتبال ایران به ارمغان بیاورد. او کارلوس 
کی روش است. تئوریســین کم نظیر دفاعی 
که برای باز کــردن دروازه تیم هایش، باید رنج 
بکشید. چهره محبوب بسیاری از ستاره های 
تیم ملی. بازیکنانی که برای دوباره کار کردن با 
این مربی، حاضر بودند زمین و زمان را به هم 
بدوزند. این مقبولیت در بین شاگردها، نشانه 

خوبی به نظر می رسد.
    4ســال قبل بــا همین مربی، بــه فاصله 
چندســانتی متری صعود از گروه مان در جام 
جهانی رســیدیم اما برخورد آخرین توپ به 
تور اشتباهی، رویای مان را به مشتی خاکستر 
تبدیــل کرد. ایــران و کی روش بعــد از چند 
ماجراجویی، دوباره به هم رسیده اند تا حرکت 
تازه ای را به مقصــد یک رؤیای تازه شــروع 
کنند. ایــران به هیچ قیمتــی نمی خواهد در 
جام جهانی، یک تیم از پیش بازنده باشد. ایران 
به هیچ قیمتی نمی خواهد فرصت تاریخ سازی 
را از دســت بدهد. به لحــاظ جغرافیایی، این 
نزدیک تریــن جــام جهانی ممکن بــه ایران 
است؛ جامی که هواداران ایرانی زیادی را روی 
سکوهای ورزشگاه مستقر خواهد کرد. شاید 
این، نخســتین صعود تاریخ ایــران به مرحله 
حذفی جام جهانی هم باشد. شــاید در قطر، 
داســتانی برای ایران رقم بخــورد که هرگز با 
فراموشی سروکار نداشته باشد. حالا وقت آن 
است که همه ماجراهای گذشــته را از خاطر 
ببریم و کاری کنیم که مردم هم چیزی به جز 
فوتبال از این تیم به یاد نیاورند. کی روش هم 
برای نتیجه گرفتن، بایــد همان مرد مصممی 
باشــد که در نخستین ســال های ورودش به 
فوتبال ایران بود؛ بدون تنش ها و حواشی اضافه. 
بدون درگیری های رسانه ای انرژی سوز و مداوم. 
بدون تراشیدن دشمن های فرضی در اطراف 
تیم ملی. تیم ملی، کارلوس کی روش و هواداران 
پرشــمار فوتبال ایــران، برای یــک نمایش 
امیدوارکننده آماده می شوند. برای برگرداندن 
غرور به زمین مسابقه. برای فریاد زدن نام ایران 
در سخت ترین لحظه ها. برای شنیدن جمله ای 
در وصــف یک تیم جان ســخت: »ایران قصد 

حذف شدن ندارد!«
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توجیه ترسناک
چرا به بی نظمی مشروعیت می بخشید؟ منطق 

حکم می کند در چنین مواردی، تحلیلگر ان 
حتی المقدور پشت کادرفنی باقی بمانند

بازنده های خوشحالباشگاه نجومی بگیران
چرا بارسایی ها وقتی خوب بازی 

می کنند و می بازند، جشن می گیرند؟ 
این اتفاق بعد از باخت به بایرن هم رخ داد

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

برنامه بازی

سنگال

ایران
18:00

اروگوئه

ایران
20:00

جمعه 1   مهر 1401

سه شنبه 5   مهر 1401

دوستانه

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
22:30

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

انگلیس

ایران
16:30

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

بازگشت کی روش ملی پوشان را به درخشش 
در جام جهانی خوش بین کرده است.
مرتضی پورعلی گنجی از شرایط تیم ملی بعد 
از این تغییرات می گوید

می توانیم جام جهانی 
 درخشانی
داشته باشیم

2طلاييسالگذشتهدرروزنخستمسابقاتجهانيکشتيآزادرويتشکميروند

ورود آزاد

چهره روز

18

ستاره های بایرن مونیخ پول خوبی 
 می گیرند تا وسوسه نشوند 

به تیم های دیگر بروند

1919

دیناموکیف

فاینورد

آ.ا.ک لارناکا

اشتورم گراتس

23:30

21:15

رئال سوسیداد

اومونیا
21:15

شریف تیراسپول

منچستریونایتد
21:15

رئال بتیس

المپیاکوس

لودوگورتس

فرایبورگ

23:30

21:15

ترابزون اسپور

ستاره سرخ بلگراد
21:15

لیگ اروپا
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همه جای جهان سرای شماست 

حیف این بازیکن نیست؟

حس دوگانه

به هــر حــال کارلوس کــی روش 
به عنوان ســرمربی تیم ملی ایران 
در جام جهانی معرفی شده و برای 
او در این مسابقات آرزوی موفقیت 
می کنیم، اما ادبیات و گفتمان مرد 
پرتغالی همچنان جالب توجه اســت؛ 
جایی که به عنوان نخستین پیامش بعد از پذیرفتن این سمت 
گفته: »وقتی خانواده تو را فرامی خواند، چاره ای نیســت جز 
اینكه خودت را نشان بدهی.« قاعدتا این یعنی او ایران را خانواده 
خودش می داند و از این حرف ها. منتها مشكل اینجاست که 
کی روش دقیقا یک سال پیش در چنین روزهایی، یعنی زمانی 
که هدایت تیم ملی مصر را برعهده گرفته بود در نخســتین 
نطقش اعلام کرد: »اجازه بدهید خودم را یكی از 100میلیون 
جمعیت مصر به شــمار بیاورم.« خب آیا اینها کمی با هم در 

تعارض نیست. البته که همه جای جهان سرای شماست!

اگر از ما بپرسید عجیب ترین داستان 
فصل استقلال چیســت، به شما 
خواهیــم گفت قصــه عزیز بیک 
آمانوف. رسانه ها در حالی از جدایی 
هافبک ازبكستانی در زمستان خبر 
می دهند که بســیاری از هــواداران 
همچنان مخالف این تصمیم هستند. آمانوف فصل گذشته هر 
زمان به میدان رفت عملكرد خوبی داشت، اما در فصل جدید 
هنوز فرصت ارائه توانایی هایش را پیدا نكرده. روشن نیست اگر 
در زمستان قرار بود او را رد کنند، چرا در ابتدای فصل با وجود 
آن ترافیک عجیب، این بازیكن را در فهرست نگه داشتند. گویا 
کارکرد حفظ آمانوف فقط این بوده که ریكاردو ســاپینتو در 
نشست های خبری خشمش را روی او خالی کند و در جریان 
مسابقات کمی آرام بگیرد! به هر حال در فصلی که استقلال زیاد 
هافبک خلاق ندارد، شاید جدایی آمانوف به ضرر این تیم باشد.

جذب لوکادیا برای پرسپولیس اصلا 
آسان نبود. روند مذاکرات مدت ها 
به درازا کشید و نهایتا این بازیكن 
با مبلغی بالا که بعضا تا یک میلیون 
دلار هم تخمین زده می شــود به 
پرســپولیس پیوســت. او یک شروع 
رؤیایی در پرسپولیس داشته و فورا به صدر جدول برترین گلزنان 
لیگ رسیده است. طبیعتا پرسپولیسی ها حسابی از درخشش 
بازیكن محبوب خود خوشحال هستند، اما در عین حال کمی 
هم نگرانی به آنها دست داده؛ بیم اینكه مبادا روند تمدید قرارداد 
با مهاجم هلندی به مشكل بخورد. قرارداد لوکادیا یک ساله است 
و در حقیقت هر درخشش او در این فصل، یک گره در کار حفظ 
این بازیكن می اندازد. اگر قرار باشد لوکادیا با همین دست فرمان 
جلو برود، مشتری های عربی ارقامی برایش مطرح خواهند کرد 

که رقابت را برای پرسپولیس سخت می کند.

یورگــن لوکادیــا فقــط 4هفتــه بعد 
از نخســتین بازی در لیــگ برتر ایران 
خودش را به صدر جــدول بازیكنان در 
سایت متریكا رســاند. حالا او علاوه بر 
اینكه با 4گل بهترین گلزن رقابت هاست، با میانگین امتیاز 7.52از 
نگاه سایت متریكا بهترین بازیكن لیگ برتر تا این مقطع نیز هست. 
مهاجم هلندی پرسپولیس در 2بازی اول کاملا غایب بود و طی 4بازی 
بعدی 311دقیقه برای سرخپوشان بازی کرد. او در این مدت زمان 
کوتاه 4گل زده و یک پنالتی هم گرفته که توسط خودش تبدیل به 
گل شده است. او در هر 90دقیقه 22لمس توپ داشته و 2.3شوت 
زده که نیمی از آنها داخل چارچوب بوده اند. دقت پاس لوکادیا هم 

78.8درصد بوده که برای یک مهاجم آمار بسیار خوبی است.

دومین بازیكن برتــر لیگ جاری از نگاه 
متریكا، بازیكنی است که فصل گذشته 
در پرسپولیس انتقادات زیادی را تحمل 
کــرد و در ابتــدای این فصــل از جمع 
سرخپوشان جدا شد. رضا اســدی حالا در تبریز به روزهای اوجش 
برگشــته و البته رتبه دومی در جمع بازیكنان لیــگ22را بیش از 
هر چیز مدیون 3گلی اســت که در این فصل زده و از قضا همه آنها 
در وقت های تلف شده به ثمر رسیده اند. اســدی با 3گلی که بعد از 
دقیقه90زده و تأثیری که در بازی های تیمش داشــته به میانگین 
امتیاز 7.47رســیده و با اختلافی ناچیز بعــد از لوکادیا رتبه دوم را 
در اختیار دارد. این در حالی است که اسدی فقط در 3بازی تیمش 

فیكس بوده و در 2بازی دیگر فقط 17دقیقه بازی کرده است.

سومین بازیكن برتر لیگ از نگاه متریكا، 
باز هم یــک بازیكن خارجی اســت تا 
خارجی های فوتبال ایــران 2 نماینده 
در بین 3نفر اول داشته باشند. ریكاردو 
آلوز با ارسال های بی نقص و بی نظیرش در ترکیب تراکتور تا به حال 
4پاس گل طی 6بازی داده و از مؤثرترین بازیكنان لیگ بیست ودوم 
بوده است. آلوز در 6بازی 527دقیقه در زمین بوده و برخلاف لوکادیا 
و اسدی، دقایق خیلی کمی را از دست داده است. 4پاس گل ریكاردو 
باعث شــده بیشــتر از نصف گل های تراکتور روی ارسال های این 
بازیكن به دست بیاید و درنهایت کسب نمره 7.25او را بالاتر از سعید 
صادقی و سامان نریمان جهان در رتبه سوم بهترین بازیكنان لیگ برتر 

قرار داده است. او در هر 90دقیقه 2.6پاس کلیدی می دهد.

بدون درنظر گرفتن اینكه تغییرات در کادرفنی تیم ملی در آستانه جام جهانی درست بود یا نه، یک 
توجیه آزاردهنده در این مورد خیلی زیاد به گوش می رسد؛ آن هم این است که چون رختكن تیم ملی 
از دست اسكوچیچ در رفته بود، دیگر صلاح نبود او در این تیم باقی بماند. می دانید جنبه خطرناک 
این ماجرا کجاست؟ آنجا که به نظر می رسد توجیه گران خواسته یا ناخواسته دنبال مشروعیت بخشی 
به کودتا و بی نظمی هستند. بیایید فرض کنیم این استدلال همه گیر شود؛ یعنی تمام اهالی فوتبال 
قبول کنند هر زمان رختكن یک تیم از دســت سرمربی خارج شــد می توان او را به راحتی کنار 
گذاشت. در این صورت آیا سنگ روی سنگ بند خواهد شد؟ با این شرایط کافی است که چند 
نفر دور هم جمع شوند، باند و گروه تشكیل بدهند و آنقدر به اعتبار سرمربی لطمه بزنند که نهایتا 
راهی جز عزل او باقی نماند. منطق حكم می کند در چنین مواردی، تحلیلگر ان و صاحب نظران 
حتی المقدور پشت کادرفنی باقی بمانند و بی نظم ها را تخطئه کنند، اما اتفاقی که این بار در تیم 
ملی ایران افتاد دقیقا برعكس بود. اسكوچیچ خوب یا بد رفت، اما امیدواریم از این به بعد دیگر 
شاهد دست به دست دادن بازیكنان برای ســرنگونی کادرفنی و نیز توجیه شدن این داستان از 

سوی کارشناسان نباشیم.

نكته بازی

متریكاآماربازی

توجیه ترسناک
چرا به بی نظمی مشروعیت می بخشید؟

محمد زارعی| مرتضــی پورعلی گنجی بعد از مصدومیتی 
که او را مدت ها از فوتبال دور کــرده بود دوباره به تیم ملی 
بازگشته است. او که بعد از سال ها با پیراهن پرسپولیس به 
لیگ بازگشته امیدوار است روزهای خوبش در پرسپولیس 
تداوم داشته باشد و البته با تیم ملی هم نتایج خوبی در قطر 
بگیرد. این بازیکن ملی پوش در گفت وگو با همشهری پیرامون 

شرایطش در باشگاه و تیم ملی به صحبت پرداخته است.

   بعد از 400 روز دوری از فوتبال، چند هفته ای است که 
برای پرسپولیس بازی می کنی. از بازی اول نشان دادی آماده ای. 

این روند خوب می تواند ادامه داشته باشد؟
درست 426روز به طور رســمی بازی نكرده بودم. به خاطر شرایطی که 
پیش آمد، گره هایی داشتم که البته به صلاح من بود و بعد از آن اتفاقات 

خوشایندی در زندگی ام افتاد. در این روزها بیشتر به مصدومیت پایم 
رسیدگی کردم. من بعد از مدت طولانی به پرسپولیس آمدم؛ هم هواداران 
منتظر من بودند و هم من منتظر بازی کردن در پرسپولیس. قبل از آمدن 
به پرسپولیس، 8-7 بازی دوستانه انجام داده بودم اما از فوتبال رسمی دور 
بودم. مصدومیت سنگینی داشتم ولی سعی کردم با اراده قوی، تمریناتم 
را درست انجام بدهم و استراحت خوبی هم داشته باشم و به بدنم برسم. 
در این مدت نه تنها وزن اضافه نكردم که کم هم کردم. من در دهه سوم 
زندگی ام هستم باید بیشتر به خودم برسم. از همان بازی اول هم سعی 

کردم به خودم ثابت کنم که همان مرتضی پورعلی گنجی سابق هستم.

   بعد از سال ها به لیگ ایران برگشتی، شرایط لیگ 
را چطور می بینی؟

موقعی که در لیگ ایران بازی می کردم خیلی جوان بودم؛ از 17سالگی 

بازی را شروع کردم و 21سالگی از لیگ ایران رفتم. به نظرم لیگ ایران 
نسبت به سال های گذشته خیلی بهتر شده است. نمی توانی بگویی 
در یک بازی یک تیم از پیش برنده است، کلا نتایج قابل پیش بینی 
نیست و این از قشنگی های لیگ است. هر چقدر هم جلوتر می رویم، 
تیم ها بهتر می شوند و لیگ بهتر. با این حال لیگ جای پیشرفت دارد. 
امكانات، زمین ها و... باید بهتر شود و در کنار آن باید فرهنگسازی کنیم 

تا مرد و زن با هم از بازی ها لذت ببرند.

  پرسپولیس در صدر جدول است، می تواند تا آخر 
فصل این جایگاه را حفظ کند؟

بچه ها و کادر فنی همه کنار هم هســتیم و با تلاشی که می کنیم و 
حمایتی که هواداران دارند، در صدر قرار گرفته ایم. امیدوارم تا آخر 

فصل در صدر بمانیم و قهرمان شویم.

7.52

7.47

7.25

    در بازی با مسجدسلیمان از نظر کارشناسان یک 
پنالتی روی تو انجام شد که داور نگرفت. بعضی ها هم می گویند تو 
هم در یک صحنه روی بازیکن حریف خطا کردی ولی باز هم داور 

پنالتی نگرفت. این پنالتی ها را تأیید می کنی؟
فوتبال، بازی اشتباهات است. تصمیمی را که می گیری باید با پایت 
انجام بدهی. به خاطر همین هم کار سخت می شود و هم اشتباهات 
زیاد. اشتباهات داوری هم طبیعی است. پنالتی روی من صد درصد 
بود. این اتفاق در دقیقــه4 افتاد و با توجه به شــرایط میزبانی داور 
نتوانست پنالتی بگیرد. در کورسی هم که من با مهاجم مسجدسلیمان 
داشتم واقعا پای من اصلا برخوردی با او نداشت. هم او روی بدن من 
دست می گذاشت و هم من. فكر می کنم این بازیكن مسجدسلیمان 
در بیشتر بازی ها با شبیه سازی این صحنه، پنالتی می گرفت. موقع 
دویدن دستم به بدنش خورد و طوری خودش را به زمین زد که داور 
پنالتی بگیرد. مدل زمین خوردنش خیلی ماهرانه بود ولی خدا را شكر 
داور پنالتی نگرفت. در کل بازی ســختی برای تیم داوری بود. با آن 
شرایط و با آن طرفداران پرشور نفت مسجد سلیمان و در آن گرما، هم 

بازی کردن سخت بود و هم داوری کردن.

   کی روش هم که دوباره سرمربی تیم ملی شد.
ابتدا جا دارد از آقای اسكوچیچ تشكری ویژه داشته باشیم که ما را به 
جام جهانی رساند. کی روش نسل تیم ملی را عوض کرد و به من که 
جوان 20ساله بودم، اعتماد کرد. در گذشته سخت به جوانان اعتماد 
می شد. بیشتر بازیكنانی که امروز در لیگ های اروپایی بازی می کنند 
یا در لیگ ایران می درخشند و یا بازیكنانی که میلیون دلاری شده اند، 
ساخته دست کی روش هســتند. من به همه مخالفان و موافقان او 
احترام می گذارم، چه من دعوت شــوم و چه دعوت نشوم. می دانم 
فوتبال ایران می تواند با او نسل جدیدی از بازیكنان را داشته باشد. 
تصمیم فدراسیون برای آوردن کی روش درست بود، چون او مدیریت 
فوق العاده قوی اي دارد. در زمان او رفاقت و همدلی در تیم ملی خیلی 
زیاد بود و بازیكنان سرشــان را هم به خاطر کی روش می دادند. در 
تیم او در هر پست 3بازیكن داشتیم، هر کسی که بازی نمی کرد، به 
جایش بازیكن بود و بازیكن سالاری را در تیم ملی کنار گذاشته بود. 
از بازیكن 18ســاله بگیر تا بازیكن 34ساله احترامشان یكی بود. در 
یک خانواده اگر پدر نتواند بچه هایش را کنترل کند، در آن خانواده 
هیچ وقت احترام رعایت نمی شود. حتی بچه ها احترام خودشان را نگه 
نمی دارند. چه آقای کی روش 10سال در این تیم باشد و چه مرتضی 
پورعلی گنجی یک ســال در این تیم باشد، مهم این است که پرچم 

تیم ملی بالا باشد.

  با کی روش می شود در جام جهانی نتیجه گرفت؟ 
شــک نكنید که می توانیم در جام جهانی درخشان ظاهر شویم. این 
تیم اســتعداد دارد و بزرگی خودش را در جام جهانی قبلی نشان داد 
ولی قسمت نبود به مرحله بعدی صعود کنیم. اگر تیم را خوب آماده 
کنیم می توانیم بازی های خوبی هم انجــام بدهیم. انگلیس، آمریكا 
و ولز تیم های بزرگی هســتند، امیدوارم مقابل آنها عملكرد خوبی 

داشته باشیم.

  جام جهانی قبلي در کنار رامین رضاییان مأمور مهار 
کریس رونالدو بودی. این دوره می توانی هری کین مهاجم نامدار 

انگلیس را مهار کنی؟
در جام جهانی قبلی در مرحله گروهی توانستم جزو 4مدافع برتر جام 
باشم. در این جام هم من بازیكن باتجربه تیم ملی هستم، امیدوارم در 
لیست نهایی تیم ملی باشم و بتوانم مثبت ظاهر شوم و سد محكمی 
برای تک تک بازیكنان حریف باشم. دوره های قبل این دل را داشتم 
که ســرم را هم برای موفقیت تیم ملی بگذارم. امیدوارم این بار هم 

همینطور باشد.

  بازیکنان تیم ملی یک استوری مشترک گذاشته اند 
و از مسئولان خواسته اند اختلافات را کنار بگذارند و از تیم ملی 

حمایت کنند.
تیم ملی ویترین فوتبال یک کشور اســت یعنی ما اگر تیم ملی مان 
خوب باشد، همه مردم سرشــان بالاست. این تیم متعلق به 80-90 
میلیون ایرانی است. شما قطر 3میلیونی را درنظر بگیرید. امیر قطر در 
کل جهان از تیم ملی شان یک برند درست کرده و جام جهانی را به قطر 
آورده است. احترام به فوتبال، احترام به کشور است. احترام به ورزش، 
احترام به کشور است. همه ورزشكاران زحمت می کشند که به یک 
جایی برسند و زیر پرچم کشورشان تلاش کنند. من فكر می کنم باید 
یک برنامه ریزی درستی بكنند تا ان شاءالله کنار همدیگر افتخارات 

فوق العاده ای رقم بزنیم.

می توانیم جام جهانی 
درخشانی داشته باشیم

بازگشت کی روش ملی پوشان را به درخشش در جام جهانی خوش بین کرده است. مرتضی 
پورعلی گنجی  از شرایط تیم ملی بعد از این تغییرات می گوید

انگیزه بالاست

بعد از مصدومیــت فوق العاده ســنگین، 

 
خیلی ها انــرژی منفی می فرســتادند و من را از 

برگشتن به فوتبال دلســرد می  کردند. ولی با تلاش 

خودم و لطف خدا توانستم برگردم و هم برای تیم بزرگ 

پرســپولیس بازی کنم و هم دوباره به تیم ملی دعوت 

شوم. ان شاءالله بتوانم فوق العاده ظاهر شوم، انگیزه اش

 
 را دارم. 2 بــازی دوســتانه با اروگوئه و ســنگال 

داریم. در ایــن بازی ها بــرای جام جهانی 

هماهنگ تر و آماده تر می شــویم.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2614-8-642پرسپولیس1

5312-8-633  گل گهرسیرجان2

4311-63217 استقلال3
529-62317 سپاهان4
229-4-523فولاد5
618-62227 تراکتور6
218-3-615 مس رفسنجان7

8-8-62228نفت مسجد سلیمان8
28-5-62223پیكان9

6-3-3-6-6 ذوب آهن10
16-8-61327نساجی11
15-8-61237  مس کرمان12
35-7-61234هوادار13
35-4-61231آلومینیوم اراک14
44-6-61142صنعت نفت15
42-8-234-5 ملوان16

همه مدعی اند

آقایحیی هم کاربلد است و هم می داند چطور 

از روی تیم فشار را بردارد. ما بازیكنان هم مثل یک 

سرباز برای او و هواداران خوبمان می دویم. مدیریت در 

چنین تیم هایی خیلی مهم است که خدا را شكر آقایحیی 

و مدیریت باشگاه توانایی این کار را دارند.امسال واقعا همه 

تیم ها مدعی هستند. از سپاهان پرمهره گرفته تا گل گهر، 

فولاد و اســتقلال، همه در کنار پرسپولیس مدعی 

هستند. حتی تیم هایی هم که پایین جدول 

هســتند تلاش می کنند بــه بالای 

جــدول بیاینــد.

کی روش صبح دیروز وارد ایران 
شــد و پس از برگزاری جلسه ای 
چندساعته با مدیران فدراسیون، 
به کمپ تیم های ملی رفت تا رسما 

کارش را آغاز کرده باشد.
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نه  خا

تومــاس مولر ســاعت 10 

سه شنبه شــب و در زمان انجام بازی 

مقابل بارسلونا، مورد ســرقت قرار گرفت. 

براساس اخبار منتشر شده پول نقد، جواهرات 

و اشــیای قیمتی چندصدهزاردلاری از خانه 

این ستاره دزدیده شــده است. هنوز اثری 

از ســارقان نیســت و تحقیقــات 

در حــال انجام اســت.

بازنده های خوشحال
چرابارساییهاوقتیخوببازیمیکنندومیبازند،جشنمیگیرند؟

یک نکته خطرناک در مصاحبه های بعد از بازی بازیکنان، مربی و نظرات 
خبرنگاران بارسایی دیده می  شود؛ اینکه آنها از باخت سزاوارانه در این 
مسابقه خوش شــان آمده و آن را با شکست فصل پیش در سوپرجام 
اسپانیا مقابل رئال مادرید مقایســه می کنند. بارسایی ها فصل پیش 
هم بعد از آن شکســت در ژانویه جشن گرفته بودند. همه می گفتند 
که تیم خوب بازی می کند. اما چیزی که پس از آن نصیب بارسا شد، 
قهرمان نشدن در لالیگا، کنار رفتن از جام حذفی، تبعید به لیگ اروپا 
و حذف مقابل اینتراخت فرانکفورت در این لیست بود. کسب سهمیه 
اروپایی هم در هفته های پایانی لالیگا قطعی شد. حالا دوباره همان 
رویکرد خطرناک سراغ بارسایی ها آمده. آنها یک نیمه عالی مقابل بایرن 
داشتند؛ مقابل تیمی که همیشه به آن می بازند، بد هم می بازند. بارسا 
به این حریف آلمانی که لواندوفسکی را از دست داده، 2بر صفر باخته اما 
همه خوشحال اند. برخی تیم ها در باد یک  برد یا جام می خوابند و افت 
می کنند اما بارسلونا در باد یک بازی خوب در شب یک  شکست حیاتی 

می خوابد و خوشحال است. برخی باشــگاه ها تعداد جام ها را 
می شمارند و بازیکنان، سرمربی، هواداران و خبرنگاران 

بارســایی تعداد موقعیت های گل تیم شــان را 
می شــمارند و برای آن جشن می  گیرند. این 

یک ذهنیت خطرناک و بازنده است.
پیش از بازی رسانه های نزدیک به بارسا 
یا دشمن بایرن اخباری درباره اختلافات 
در رختکن بایرن مونیخ پخش کردند مبنی 
بر اینکه برخــی بازیکنان از تاکتیک های 

ناگلزمان ناراضی اند و بــه این مربی جوان 

انتقاد دارند که چرا تســاوی ها و باخت ها را خودش گردن نمی گیرد 
و تقصیر بازیکنان می اندازد. وقتی ســانه پس از تعویض بطری آب را 
روی زمین کوبید، این شایعه تقویت شد. اما خود سانه گفته که از بازی 
خودش با اینکه گل هم زده ناراضی بوده. گورتسکا هم بعد از بازی با ابراز 
تعجب از آن شایعات گفته که هیچ مشکلی بین بازیکنان و مربی وجود 
ندارد و جو رختکن کاملا صمیمانه و شاد است. به هر حال، این هم یک 
تاکتیک است و رسانه های کاتالونی در جوسازی یا حتی بزرگ نمایی 
دستاوردهای تیم و بازیکنان خود تبحر بالایی دارند و وقتی می خواهند 

یکی مثل بارتومئو یا پیکه را بکوبند، قلم شان برنده است.
لواندوفسکی که برای باز کردن دروازه تیم سابقش در آلیانس 
آره نا انگیزه زیادی داشت، با وجود اینکه خیلی خوب بازی کرد، 
موفق به گلزنی به بایرن مونیخ نشد. درخشش عجیب اوپامکانو و 
تک به تکی که نویر از لوا گرفت، این مهاجم لهستانی را در گلزنی 
ناکام گذاشت تا طبق معمول بایرن یک بازی دیگر را هم از بارسلونا 

ببرد. این نخستین باخت ژاوی در این فصل بود.
یکی از کارشناســان فوتبال در اسپانیا ادعا 
کرده که تراشــتگن به رقیبش در تیم ملی 
آلمان حساسیت دارد. ژاوی لموس گفته: 
»تراشــتگن از روح نویر رنج می برد و 
همین مسئله باعث شــده هر بار که 
با بایرن روبه رو می شــود، اشتباهات 

بزرگی مرتکب شود.«
نظر یک کارشــناس دیگــر درباره 
لواندوفسکی. خاویر بوش گفته: »گاهی 

فکر می کردم تفاوت لوا و بازیکنان بایرن تنها رنگ پیراهن اســت!« 
البته این واقعا یک نقد تند و غیرمنصفانه است، چون لواندوفسکی تنها 

بازیکن بارسا بود که برای پیروزی تلاش می کرد.
   برخی بازیکنان بارســا شب خوبی نداشــتند که از همه بدتر 

بوسکتس و دمبله بودند. دمبله 25بار توپ از دست داد.
   لوا از روی ضربه ایستگاهی هم موفق به گلزنی نشد. 500 روز از 

آخرین ضربه ایستگاهی گل شده بارسلونا می گذرد.
   بایرن در لیگ قهرمانان هیچ حریفی را بیشتر از بارسلونا نبرده 
است. تعداد بردهای این تیم مقابل حریف اسپانیایی دورقمی شد 
و به عدد 10رسید که 9تای آن در لیگ قهرمانان بوده؛ در برابر تنها 

2 تساوی و 2 شکست.
   از 114امتیاز ممکن در 38بــازی خانگی اخیر در اروپا، بایرن 

109امتیاز کسب کرده است.
   بایرن در 30 بــازی اخیر در مرحله گروهی لیــگ قهرمانان )از 
2017 تا 2022( شکست نخورده )27 برد و 3 تساوی( که این هم یک 
رکورد است، برابر با رکورد رئال مادرید از سال 2012 تا 2017. بایرن 
می تواند در مقابل ویکتوریا پلژن رکوردشکنی کند چراکه 2 دیدار 

رفت و برگشت مقابل این حریف نگون بخت در راه است.
   نویر تعداد کلین شیت هایش در این رقابت ها را بهتر کرد و از بوفون 
گذشت. بیشترین کلین شــیت در تاریخ چمپیونزلیگ؛ کاسیاس 
)177بازی و 57کلین شیت(، نویر 130بازی و 53کلین شیت(، بوفون 
124بازی و 52کلین شیت( و فان درسار )98بازی و 51کلین شیت(.

   عملکرد یولیان ناگلزمان، سرمربی 35ساله بایرن مونیخ مقابل 
بارسلونا؛ 3بازی، 3 برد، 8 گل زده و بدون گل خورده.

یک روزنامه 
اسپانیایی 

حقوق 
لواندوفسکی 
در بارسلونا را 

فاش کرد که 
از حقوقش در 

بایرن خیلی 
کمتر است. 

دستمزد 
ناخالص 
دریافتی 

لواندوفسکی 
در بایرن 

بین 24 تا 
26 میلیون 
یورو بود. 

به گفته یکی 
از نشریات 
اسپانیایی، 

دستمزد او در 
بارسلونا به این 

ترتیب است؛ 
 :2022-23

10 میلیون یورو، 
 :2023-24

13 میلیون 
 یورو،

 :2024-25
16 میلیون یورو 

و 2025-26: 
10 میلیون 

یورو.

همزمان با دیدار حیثیتی بایرن مونیخ مقابل بارسلونا فهرست حقوق بازیکنان این تیم لو رفت و 
معلوم شد باشگاه آلمانی نسبت به رئال مادرید و برخی باشگاه های بزرگ دیگر دستمزد بیشتری 

به بازیکنانش می پردازد.
   در قرارداد سادیو مانه با بایرن بندی گنجانده شده که درصورت رسیدن به تعداد گل و پاس گل 
مشخص، دستمزد او تا 22 میلیون یورو افزایش می یابد. گل های زده در دور اول پوکال و پنالتی ها 

شامل این بند نمی شوند.
   دســتمزد ناخالص دایو اوپامکانو حدود 16 میلیون یورو اســت اما مجموع 

دریافتی اش به عملکرد و میزان دقایق بازی اش در زمین بستگی دارد.
   حسن صالح حمیدزیچ، مدیر ورزشــی باشگاه و مسئول نقل وانتقالات تیم 
در قرارداد جدیــدش که تا 2026 اعتبار دارد، دســتمزد 2.5 میلیون یورویی 

دریافت می کند.
   دستمزد ناخالص ماتیاس دلیخت در بایرن 16 میلیون یورو است 

که کمتر از دستمزد دریافتی او در یوونتوس است.
   ســال گذشــته یوزوا کیمیش که مشــتریان بزرگی داشت، 
قراردادش را با بایرن تمدید کرد. او سالی 20میلیون یورو دستمزد 
می گیرد و برای همین رئال مادرید از تلاش برای جذب این بازیکن 
منصرف شد. گرت بیل در رئال سالی 17میلیون می گرفت اما هواداران 

و رسانه ها آنقدر این موضوع را بزرگ کردند که این ستاره نابود شد.
   لروی سانه برای پیوستن به بایرن در سال2020 حقوق ناخالص 
25میلیــون یورویی می خواســت اما به خاطر کرونا و مشــکلات 

اقتصادی آن زمان باشگاه 5میلیون تخفیف داد.
   حتی کینگزلی کومان هــم ادعای دریافت حقوق 20میلیونی 
می کرد که با کمی چانه زنی بــرای تمدید قــراردادش به توافق 
رسید. شاید الان قابل توجیه باشد وقتی ببینید چرا ستاره ها هرگز 
بایرن مونیخ را ترک نمی کنند مگر آنکه مثل آلابا و لواندوفســکی 
بخواهند در پایان فوتبال شــان تجربه ای متفاوت داشته باشند یا 

مثل تونی کروس که لیگی دیگر را ترجیح می داد.

ی  ا بر
اولین بــار از 17ســپتامبر 

1997، بعــد از تقریبــا 25 ســال، 
3 باشگاه آلمانی در یک روز در بازی هایشان 
در لیگ قهرمانان اروپا برنده شدند؛ آخرین بار 
بایرن، لورکوزن و دورتمونــد موفق به انجام 
آن شــده بودند. پریشــب همزمان بایرن 

مونیــخ، لورکــوزن و اینتراخــت 
فرانکفورت پیروز شدند.

باشگاه نجومی بگیران
ستارههایبایرنمونیخپولخوبیمیگیرند

تاوسوسهنشوند

پورتو و 
لورکوزن در هفته سوم 

و چهارم با هم رفت و برگشــت 

بازی می کنند؛ ســردار و طارمی 

مقابل هم برای صعود. فعلا کلوب 

بروخه صدرنشین این گروه 
است.

باخت مدعیان، ظهور کلوب
سه شنبه شــب 3تیــم مدعــی همزمــان 
شکســت هایی ناباورانــه داشــتند. پورتو 
درحالی کــه مهــدی طارمــی را به دلیــل 
محرومیت در اختیــار نداشــت، در زمین 
خودش 4 بر صفر از کلوب بروخه شکســت 
خورد و بایرلورکوزن در حضور یک دقیقه ای 
ســردار آزمون، در زمین اتلتیکومادرید، 2 
بر صفر به پیــروزی رســید و تاتنهام هم به 
اســپورتینگ باخت. برنده ویــژه بازی های 
دیشب هم لیورپول بود که با نتیجه 2 بر یک 
آژاکسی را شکست داد که هفته گذشته رنجرز 
را گلباران کرده بود. البته خود لیورپول هم 

هفته گذشته مقابل ناپولی گلباران شده بود.
متخصصان برد دقیقــه90 به بعد حالا 
از دقیقه84 به بعــد 2 گل خورده اند. بازی 
هفته گذشته اتلتیکومادرید مقابل پورتو از 
دقیقه90 به بعد 2 بر یک شــد، درحالی که 
2 تیم کل وقت قانونی را بدون گل دنبال کرده 
بودند. حالا در بازی با لورکــوزن این اتفاق 

برعکس افتاد و در دقیقه84 و 87 به بعد 2 گل 
وارد دروازه اتلتیکو شد. این در آستانه داربی 
مادرید که یکشنبه شب برگزار می شود اتفاق 

خوبی نیست.
گریزمــان بــا اینکه به خاطــر بندهای 
قرارداد قرضــی اش در اتلتیکــو نمی تواند 
بیش از 30دقیقه در هر بازی به میدان برود، 
یک رکورد شــخصی زد. گریزمان به رکورد 
300 بازی با پیراهن اتلتیکو رسید؛ 144 گل 

و 54 پاس گل.
رســانه های کاتالونی خبــر داده بودند 
که اتلتیکو و بارســا برای کاهش بند خرید 
گریزمــان از 40 میلیــون یورو بــه 20 تا 
25 میلیون یورو نزدیک به توافق هستند. اما 
سرزو، رئیس باشگاه اتلتی این خبر را تکذیب 
کرد و گفت: »ما نه ملاقاتی داشــته ایم و نه 
قصد انجــام آن را داریم. اگر در مقطعی باید 
به توافق برسیم، به توافق می رسیم، اما فعلًا 
معتقد نیســتیم که قضیه باید حل شود.« 

کاتالون ها می خواستند با خبرسازی کاری 
کنند تا اتلتی به پرداخت 25میلیون یورو به 

بارسا راضی شود.
    آزمون همچنان در گلزنی و گلســازی 
ناموفــق اســت. فریمپونگ مدافع راســت 
لورکوزن تا اینجای فصل 2 گل زده و 2 پاس گل 

داده و آقای گل و پاس گل تیمش است.
    کلوب بروخه هم لورکوزن و هم پورتو را 
برده و صدرنشین است درحالی که تیم سابق 
کاوه رضایی هم اکنون پس از آنتورپ و خنک 
در ژوپیتر لیگ سوم است. این تیم بلژیکی در 
این فصل خوتگلا، بازیکن محصول آکادمی 
لاماسیا را از بارسلونا قرض گرفته. این بازیکن 

جایزه بهترین بازیکن زمین را دریافت کرد.
    بــرای اولین بار در تاریخ، اســپورتینگ 
لیســبون یک تیم انگلیســی را در پرتغال 

شکست داد.
تاتنهــام در 6 بازی اخیر خــارج از خانه 

اروپایی خود بدون برد بوده است.

تاتنهام 
هم با 2 گل دیرهنگام 

به اسپورتینگ لیسبون باخت 

و همچنان پای سون هیونگ 

مین، آقای گل فصل پیش لیگ 

برتر در این فصل به گلزنی 
بسته ماند.

شکست 
4 بر صفر خانگی پورتو 

مقابل بروخه را کسی باور نمی کند. 

شاید اگر طارمی به دلیل تمارض در 

بازی با اتلتیکو این بازی را از دست نداده 

بود، وضعیت فرق می کرد. او با 6 گل و 

3 پاس گل، تنها در 8 بازی، بهترین 

شروع تاریخ باشگاه پورتو را 
دارد.
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محسن محمود صفری| مسابقات کشتی آزاد قهرمانی 
جهان از امروز در بلگراد، پایتخت کشور صربستان آغاز 
خواهد شد. در روز نخست 4ملی پوش ایران روی تشک 
خواهند رفت. امیرمحمد یزدانی در 70کیلوگرم، محمد 
نخودی در 79کیلوگرم، حسن یزدانی در 86کیلوگرم و 
امیرحسین زارع در 125کیلوگرم ملی پوشان ایران در روز 
اول رقابت های جهانی هستند. آزادکاران سال گذشته در 
مسابقات جهانی با هدایت پژمان درستکار موفق شدند 
3مدال طلا، 3نقره و یک برنز کسب کنند و روی سکوی 
سوم دنیا قرار بگیرند. امسال در غیاب روس ها رقابت برای 

قهرمانی بین 2تیم ایران و آمریکا خواهد بود.

جدول 8593 

85
92

ره  
ـا

شم
ل 

د       و
ــ

ل ج
ــ

ــ
حـ

افقی:
 1- خارجی تریــن قســمت 
پوست- نام ماندگار موسیقی 

آلمان- زد و خورد
2- مرطوب- جنگ افزار- چند 

رئیس
3- مقابل- برگزیده از هر چیز- 

اصطلاح فوتبالی
4- بخش مایع و شفاف خون- 
بزرگ ترین شاعر عصر صفوی- 

آسمان
5- شــکوه و بزرگــی- پدر- 

کاروان
6- مقابل رفت- آبشار مارگون 

در این استان است- بی دغدغه
7- نــت چهــارم- کوهی در 

خراسان رضوی- حاذق
8- شــاعر هــوا را از من بگیر 
خنده ات را نه- آتش- رنجش 

و آزردگی
9- دفتر حساب روزانه- دوره ای 

از عمر- یازده
10- نفس ســرزنش کننده- 
ســتاره دنباله دار- بلندترین 

فلات جهان
11- بــاب روز- کتابــی از 

زیگموند فروید- گلی زیبا
12- محیط طبیعی زندگی- 
آتش سوزی- ماده پلاستیکی 

شکننده
13- عــددی دورقمی- نماد- 

نوعی پخت برنج
14- بــه انــدازه لازم- ضمیر 
جمع- گیرنده امواج تلویزیونی

15- انواع خوراکی ها از قبیل 
آجیل و شــیرینی- بزرگ تر از 

گردان- همنشین
  

عمودی:
1- شــهر زادگاه بتهــوون- 
مجموعــه جنگ افزارها برای 

دفع حمله دشمن- حیران
2- از جهــات اربعــه- نقاش 
فرانســوی و بنیانگــذار هنر 

پست مدرن
3- مــدرن- حــق مخالفت- 

هم عقیده
4- مترسک- شرور- طایفه

5- ســازمان تبهکاری ایتالیا- 
یکتاپرست

6- سازی  بادی- نوعی بیماری 
پوستی- گوشت آذری

7- حیوان نجیــب- دوبیتی 
محلی- جریان متناوب برق

8- نجات یافتن- بی خیال گام 
برداشتن- نام سابق شهرضا

9- ســرپوش لامــپ- کاخ 
تاریخی فرانســه- درختی با 

دانه های روغني
10- روستا- معادل 36اینچ- 
از وســایل بازی کــودکان در 

پارک ها

11- نوعی خویشــاوندی- عبادتگاه 
مسیحیان

12- دلاک- روزنامه چــاپ عراق- 
محوطه بازی و مسابقه

13- پیامبری ملقب بــه ذوالنون- 
مقعر- قوی هیکل

14- داســتان تراژیــک شــاهنامه 
فردوسی- نوعی لوبیا

15- صحــن بســتان ذوق بخش و 
صحبت... خوش است- نوعی ماشین 

15چاپ خودکار- رطوبت

دروبشادسمسيرك
اوبامومهمرادم
ولوتافامهدنيا
نابهارردنمسفل
وييوشكاسوتاا
روترافانكابقل
هكمنرتمارسداد
دامنيرارفناوي
ولادرزماهتاان
بتكيناتكزتيلب
اتيوقتبكاوكه
لتماشحاريرهمز
زيواسانربدبلا
امينهديهلخزود

كينيلكسنارفنك

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4302
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

379126485
614598372
582473196
431659728
268347519
957812643
726931854
143285967
895764231

متوسط

 6  9  7    
      7  8
  4    1 5  
8    9     
 3  1  6  4  
    8    9
 5 7    3   
6  1       
   2  4  6  137428596

685391427
249567138
823675914
576914382
914283765
458136279
791852643
362749851

ساده

متوسط

168957423
523641798
794328156
875492631
932176845
416583279
257869314
641735982
389214567

سخت

3  9 1    8  
   5    7  
 8   7     
  1 6      
2    4    9
     2 6   
    3   5  
 4    5    
 9    4 2  1

ساده

1  7    5  6
 8 5  9  4 2  
         
8   6  5   4
  6    3   
9   2  3   5
         
 9 1  5  6 4  
3  2    8  1

 هشتگ استعفا 
برای معمار فرنگی

محمد بنا تا به حال 3بار از تیم ملی 
رفته و هر بار با ناکامی جانشینش 

دوباره برگشته است
محمد بنا یکی از پرافتخارترین مربیان ورزش ایران محســوب 
می شود که عنوان برترین مربی قرن و معمار کشتی فرنگی ایران 
را دریافت کرده ولی حالا برای رفتنش هشتگ استعفا در فضای 
مجازی راه افتاده است. کشتی فرنگی بدون مدال طلا و با کسب 
2نقره و یک برنز مسابقات جهانی را با کسب عنوان چهارمی به 
پایان رساند تا انتقادات از عملکرد محمد بنا سرمربی تیم ملی 
به اوج خود برسد. بنا تا به حال نسبت به انتقادات هیچ واکنشی 
نشان نداده ولی شنیده می شود او از قبل تصمیمش برای استعفا 
از سرمربیگری تیم ملی با کســب هر نتیجه ای را گرفته بوده و 

بازگشتش به تیم ملی بعید به نظر می رسد.
در پایان مسابقات جهانی بوداپست مجارستان در سال2018 تیم 
ایران با یک مدال برنز در رده یازدهم دنیا قرار گرفت. تیمی که علی 
اشکانی هدایتش را برعهده داشت ضعیف ترین نتیجه تاریخ کشتی 
فرنگی را در یک دهه اخیر کسب کرد تا فشارها برای برگرداندن 
بنا آغاز شــود. محمد بنا که پیش از این هم بارها رفته و برگشته 
بود هدایت تیم ملی را مجددا در دست گرفت تا تیم ملی با هدایت 
او در جهانی2019 قزاقستان حاضر شود. صعود از رده یازدهم به 
رده سوم دنیا، امید را به اردوی فرنگی کاران برگرداند. در المپیک 
توکیو هم مدال طلای گرایی و برنز ساروی سبب شد تا جایگاه بنا 
مستحکم تر شود. سرمربی کهنه کار ایران در جهانی نروژ2021 با 
کسب 4مدال طلا و 2برنز نتیجه ای تاریخی را در کسب مدال طلا 
در مسابقات جهانی رقم زد و تیمش بعد از روس ها روی سکوی دوم 
دنیا ایستاد. دومی ایران بعد از روس ها و غیبت روسیه در رقابت های 
امسال سبب شد تا تیم ایران با تفکر قهرمانی راهی بلگراد شود. 
این مسئله بارها و بارها توسط کادر فنی در رسانه ها مطرح شد تا 
توقعات از فرنگی کاران بالا رود. با شروع مسابقات و ناکامی مطلق 
4وزن اول خیلی زود مشخص شد کار برای قهرمانی خیلی سخت 
است. طلای ارسلان برای صربستان و شکست محمدرضا گرایی 
دارنده مدال طلای جهان و المپیک فشار را روی کادر فنی بیش 
از پیش کرد. آنقدر هجمه علیه کادر فرنگی و در راس آنها محمد 
بنا زیاد شد که مدال نقره ارزشمند امین میرزازاده که در فینال با 
نتیجه یک-یک مقابل کایالپ )دارنده 3مدال المپیک و 9مدال 
جهان( شکست خورد دیده نشــود. از المپیک لندن که تیم بنا 
3مدال طلا کسب کرد تا جهانی اسلو که با 6مدال به کارش پایان 
داد بنا معمار کشتی فرنگی بود ولی پیش از اتمام مسابقات جهانی 
بلگراد هشتگ استعفای او در فضای مجازی به راه افتاد. به نظر، بنا 
کارش با تیم ملی به خط پایان رسیده ولی سؤال بزرگ این است که 
چه کسی می تواند سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی شود که سایه 
بنا بعد از یک شکست بر سرش سنگینی نکند. اتفاقی که پیش تر 
برای جایگزین های بنا افتاده است. بعد از رضا سیم خواه بنا را آوردند، 
بعد از احد پازاج بنا را آوردند و بعد از علی اشکانی باز هم به سراغ بنا 

رفتند. این بار باید دید بعد از چه کسی بنا خواهد آمد.

امیرمحمد یزدانی
پس از کســب مدال نقره جهان در سال2021 در 
وزن 65کیلوگرم، تصمیــم گرفت به یک وزن بالاتر 
برود و شانس ملی پوش شــدنش را در 70کیلوگرم 
آزمایش کند. او به دلیل تغییر وزن، مزایای مدال آوران 
جهانی  برای ملی پوش شدن را از دست داد و کارش را 
از قهرمانی کشور آغاز کرد. طبق چرخه انتخابی تیم 
ملی دارندگان مدال نقره و برنز مسابقات جهانی در 
سال2021 در جام تختی روی تشک رفتند و 3طلایی 
جهانی نروژ کارشان را از تورنمنت تورلیخانوف آغاز 
کردند. اما امیرمحمد یزدانی در مسابقات کشوری 
نتوانست عنوان قهرمانی را کسب کند و به همین دلیل 
شانس حضور در مسابقات قهرمانی آسیا را از دست 
داد. پس از آن یزدانی با قهرمانی در جام یاشاردوغو 
و جام تختی توانست دوبنده تیم ملی را کسب کند. 
آک متالیف ارنازار از قرقیزســتان، یاکوبیشــویلی 
زورابی از گرجستان و ماگومدمراد گادژیف از لهستان 
جدی ترین رقبای یزدانی در وزن جدید محســوب 
می شــوند. تنها موضوع نگران کننده درباره یزدانی 
مصدومیت او از ناحیه زانو اســت که چندی پیش 
در اردوی تیم ملی اتفاق افتاد.در آخرین ســاعات 
 دیروز خبر رســید یزدانی در اوج بدشانسی با قرعه

 رژیم صهیونیستی روبه رو شده است.

محمد نخودی
ملی پوش ایــران در وزن 79کیلوگرم اســت که در 
مسابقات جهانی اســلو موفق به کســب مدال نقره 
شــد. نخودی ســال گذشــته تمام رقبایش را یکی 
پس از دیگری شکســت داد تا اینکه در فینال به سد 
جردن باروز برخورد کرد. باروز همانند همیشــه که 
در مقابل کشــتی گیران ایرانی برنده بود، در نروژ هم 
نخودی را شکســت داد و پنجمین مدال طلای خود 
از رقابت های جهانی را کســب کرد. محمد نخودی 
امســال با قهرمانی در جام تختی کارش را آغاز کرد 
و در ادامه به همراه علی ســوادکوهی قهرمان کشور 
و آســیا به تورنمنت تونس اعزام شد. رقابت 2مدعی 
79کیلوگرم با نتیجه 5 - 5 به نفع ســوادکوهی تمام 
شد ولی در ادامه ســوادکوهی از دور مسابقات حذف 
شد و نخودی توانســت عنوان قهرمانی را کسب کند 
)مســابقات به صورت دوره ای برگزار شــد(. به این 
ترتیب نخودی علاوه بر کسب مدال طلا در تورنمنت 
تونس دوبنده تیم ملی را به دست آورد. علاوه بر باروز، 
کوگیومتسیدیس از یونان جدی ترین رقبای نخودی 
محسوب می شــوند. باروز در رنک  یک و نخودی در 
رنک2 دنیا قرار دارند و به این ترتیب تا فینال با یکدیگر 
روبه رو نخواهند شــد. باروز تا به حال در مقابل هیچ 
ایرانی شکست نخورده و بازنده های ایرانی او عبارتند از: 
صادق گودرزی، عزت الله اکبری، مرتضی رضایی قلعه، 
مرحوم سیدعلی موسوی، مصطفی حسین خانی، علی 
سوادکوهی و محمد نخودی که بعضی از آنها بیش از 

یک بار مقابل باروز تن به شکست داده اند.

حسن یزدانی
ســتاره تیم ملی کشــتی آزاد هم در روز 
نخست  روی تشــک خواهد رفت. یزدانی 
بعد از کســب مدال طلای جهان کارش را 
از تورنمنت تورلیخانوف آغاز کرد. او پس از 
قهرمانی در این تورنمنت در مرحله نهایی 
انتخابی تیم ملی علیرضــا کریمی، دارنده 
3مدال جهان را شکســت داد و ملی پوش 
ایران شــد. دارنده 3طلا، یــک نقره و یک 
برنز جهان سابقه شکســت تمام رقبایش 
را در 86کیلوگرم دارد. تا پیش از اســلو او 
بازنده همیشــگی دیوید تیلور بود که این 
طلســم در نروژ شکســت. یزدانی با تغییر 
شــیوه مبارزه اش که از المپیک توکیو در 
دســتور کار قرار گرفته، توانســت طلای 
جهان را کســب کنــد. جدی ترین رقیب 
یزدانی همان دیوید تیلور آمریکایی است 
که 3مرتبه موفق شــده یزدانی را شکست 
دهد. پنجمین رویارویی این دو کشتی  گیر 
با توجه به اینکه رنک یک و 2 دنیا هستند، 

در فینال خواهد بود.

امیرحسین زارع
بدون شک پدیده کشتی ایران در سال های 
اخیر است که توانست بدون سابقه حضور در 
مســابقات جهانی، مدال برنز المپیک را در 
توکیو کســب کند. زارع حدود 2ماه بعد در 
مســابقات جهانی 2021 تمام رقبایش را از 
دم تیغ گذراند و قهرمان دنیا شد. امیر حسین 
زارع با 23سال سن شانس اول کسب مدال 
طلا در وزن 125کیلوگرم محسوب می شود. 
جدی ترین رقبای او در بلگراد طاها آکگول 
ترک و گئو پتروشویلی گرجستانی محسوب 
می شوند. زارع سابقه شکست و پیروزی در 
مقابل گئــو پتروشــویلی را دارد و باید دید 
درصورت رویارویی این بار چه نتیجه ای رقم 

خواهد خورد.

86125 79 70 ورود 
آزاد

2طلایی سال گذشته 
در روز نخست مسابقات 
جهانی کشتی آزاد روی 

تشک می روند
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پیگیری قضایی در 
پرونده ربایش و آزار 

جوان اتُیسم
چند روز پیش بود که ماجــرای ربودن و آزار یک 
جوان اتُیسم منتشر شد که با پیگیری های پلیس 
همراه شد. حالا خبر می رسد که دستگاه قضایی 
هم به پرونده ورود پیدا کرده. این خبری است که 
معاون امور توانبخشی بهزیستی استان تهران به 
ایسنا داد. به گفته او، دفتر حقوقی بهزیستی موضوع 
حادثه پیش آمده برای این جوان مبتلا به اتُیسم 
و جریانات پس از وقوع حادثه را از مرجع قضایی 

پیگیری قانونی می کند. 
یوسف رضایی افزود: »آنچه درخصوص شرح حال 
و وضعیت این جوان در رسانه ها مطرح شده درست 
اســت اما علت اینکه این جوان مبتلا به اتُیسم در 
خیابان مولوی بوده است، هنوز برای ما جای سؤال 
دارد. خانواده این طور عنوان کرده که فرزندشان 
را برای تفریح برده اند اما برای سازمان این سؤال 
پیش آمده که جوان مبتلا به اتُیســم چرا باید در 
خیابان مولوی به تفریح برود؟ همکاران ما در حال 
پیگیری ماجرا هستند.« رضایی در پاسخ به این 
سؤال که با توجه به این که بیمارستانی که جوان 
مبتلا به اتُیسم در آن بستری شده بود تنها در روز 
آخر بستری به سازمان بهزیستی نامه می زند که 
چنین فرد مجهول الهویه ای در بیمارستان حضور 
دارد، آیا سازمان بهزیستی به دلیل این سهل انگاری 
از بیمارستان شکایت می کند، گفت: »باتوجه به 
اینکه سازمان بهزیســتی متولی امور افراد دارای 
معلولیت اســت، دفتر حقوقی بهزیستی نقش و 
مسئولیت اجتماعی بیمارســتانی که این جوان 
پس از وقوع حادثه در آنجا بستری بوده را از مرجع 
قضایی پیگیری خواهد کرد. برای این جوان اتُیسم 
پیگیری و هماهنگی برای همراهی وکیل تسخیری 
صورت گرفت که نیازمند پیگیری قضایی خانواده 
نیز خواهد بود. همچنین درصورتی که خانواده نیاز 
مالی برای امورات درمانی این جوان داشته باشد، 

هزینه های مالی او پرداخت خواهد شد.«

افزایش ۴۰درصدی 
دانش آموزان افغان

جمعیت دانش آموزان افغــان، 40درصد افزایش 
یافته است. این خبری است که معاون وزیر آموزش 
و پرورش اعلام کرد. به گفته مهدی فیاضی، سالانه 
معمولا حدود ۵00هــزار دانش آمــوز افغان در 
مدارس داشــتیم که به دلیل اســتقرار حاکمیت 
جدید در افغانســتان، موج جدیدی از مهاجرت 
رخ داد و در مدت چندین ماه، 40درصد به تعداد 
دانش آموزان افغان مهاجر در ایران اضافه شــد. او 
در توضیح بیشتر به ایرنا گفت: »این اتفاق منجر 
شــد تا جمعیت نیم میلیون نفری دانش آموزان 
افغانستانی به حدود 800هزار نفر در ایران برسد. 
این در حالی است که برخی از آنها اطلاعات خود 
را در سامانه ثبت نکرده اند؛ بنابراین آمار دقیقی از 
آنها و تراکم جمعیتی در برخی از مناطق نداریم. 
برخی از مهاجران افغان در طرح جامع آمارگیری 
شرکت نکرده اند و این موضوع باعث شده در برخی 
مناطق، ازدحام و تراکم بســیار افغان ها را داشته 
باشــیم که ظرفیت پذیرش ندارند.« او ادامه داد: 
»آمایش ســرزمینی مهاجران افغان، حضور در 
سامانه آمارگیری و دریافت برگه حمایت تحصیلی 
از وزارت کشور در جایابی این  افراد کمک می کند و 
باید دقت شود که 40درصد طی چندین ماه به این 
ظرفیت اضافه شده است، درحالی که خود آنها هم 
تلاش نکردند که آمار دقیقی از خود ارائه دهند.« 

میزخبر

برپایی کلاس های درس سرچهارراه ها

هر ســال اول مهر که می شــود، در کنار ثبت نام 
دانش آمــوزان مقاطع مختلــف تحصیلی، بحث 
ثبت نام کودکان کار در مدارس دولتی دغدغه ای 
است که حامیان حقوق کودکان باید با آن دست 
و پنجه نرم کنند. کودکانی که امسال آمارشان با 
توجه به افزایش مهاجرتها از افغانســتان به ایران 
بعد از روی کار آمدن طالبان افزایش چشمگیری 
داشته و هنوز بستر آموزشــی مناسبی برای آنها 

فراهم نشده است.
کمبود فضاهای آموزشــی و موانــع قانونی برای 
ثبت نام این بچه ها باعث شده تا موضوع ثبت نام 
آنها امســال چالش مهم پیش روی تشکل های 
مردمی شود. حالا با وجود این چالش ها آموزش 
و پــرورش از پیشــنهاد اســتقرار اتوبوس های 
آموزشی در چهارراه ها برای بهره مندی کودکان 
کار از برنامه های تقویتی آموزشی خبر می دهد؛ 
موضوعی که به گفته معاون آموزش متوســطه 
اداره کل آمــوزش و پرورش شــهر تهــران اگر 
عملیاتی شود، اتوبوس ها ســاعت هایی از روز را 
ســر چهارراه ها توقف می کنند و به کودکان کار 
آموزش می دهند. البته با وجود مشکلاتی که در 
زمینه ثبت نام کودکان کار در مدارس وجود دارد 
و آموزش و پرورش هم به خوبی به آنها واقف است 
شرط اســتفاده از مزایای آموزشی اتوبوس های 
ســر چهارراه ثبت نام کودکان در مدارس است. 
علیجانی می گویــد: »اگرچه این طــرح در حد 

پیشنهاد اســت و هنوز نهایی نشده اما درصورت 
اجرا باید دانش آموزان در مدرســه ثبت نام کرده 
باشند و بعضا در این اتوبوس ها رفع اشکال کنند.« 
به گفته معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش 
و پرورش شهر تهران در 2سال کرونا که آموزش ها 
به صورت مجازی دنبال شــد آمار ترک کنندگان 
تحصیل در حد قابل قبولی کاهش یافته بود این 
یعنی ترک کنندگان تحصیل که عمدتا کودکان 
کار هستند چون به صورت مجازی ادامه تحصیل 

داده اند نیازی به ترک تحصیل نداشتند.

جدی نگیرید
حســین صابری از فعالان حوزه حقوق کودکان 
می گویــد:  طــرح اســتقرار اتوبوس آموزشــی 
ســرچهارراه ها اگر در حــد ایده و طرح اســت 
بهتراســت دیگر جدی گرفته نشود، چرا که این 
طرح عایدی ای برای کودکان کار نخواهد داشت. 
بچه هایی که سرچهارراه مشغول کار کردن و نان 
درآوردن هســتند قطعا یا وقت مدرسه رفتن را 
ندارند یا چون به مدرســه راه پیدا نکرده  اند الان 
اینجا هســتند بنابراین اتوبوس های آموزشی که 
در حد رفع اشکال قرار است به این کودکان کمک 
کند دردی از کودکان کار دوا نمی کند و بیشتر این 

طرح نمادین است.
او با اشــاره به فراوانی تعداد کودکان کار در سایه 
افزایش مهاجران در ایــران می گوید: »اول مهر 
امسال ما با حجم انبوهی از کودکان روبه رو هستیم 
که به دلیل مهاجرت و نداشتن شرایط ثبت نام در 
مدارس قطعا راهی خیابان ها می شوند تا به جای 
درس خواندن برای خانه نان آوری کنند. هرچند 

که در کنار این کودکان مهاجر کودکان بازمانده 
از تحصیل ایرانی هم کم نیستند.« صابری ادامه 
می دهد: »ما ســالیان سال شــاهد سوادآموزی 
کودکان کار زیــادی در مــدارس خودگردان و 
خیریه ای بودیم که با وجود بچه ها زمان کمی را 
در این مدارس به تحصیل مشــغول می شوند اما 
نتایج خوبی می گیرند و این حکایت از استعداد و 
توانایی این بچه ها دارد که متأسفانه فرصتی برای 
نمایشــش ندارند.« به گفته او با ایجاد بسترهای 
آموزشــی برای کودکان کار می توان زمینه وقوع 
بسیاری از جرائم اجتماعی را هم کاهش داد. در 
واقع وقتی ما بچه ها را به ســمت درس خواندن 
و آینده روشن تشــویق می کنیم می توانیم امید 
داشــته باشــیم که آنها هم به آینده فکر و برای 

رسیدن به اهدافشان تلاش می کنند.

ثبت نام بی قید و شرط کودکان 
مدیرعامل انجمن حمایت از حقوق کودکان نیز 
با موضع گیری در برابر این پیشــنهاد آموزش و 
پرورش می گوید: »آموزش و پرورش بهتر است 
به جای صرف هزینه های هنگفت برای استقرار 
اتوبوس های آموزشی سرچهارراه ها ثبت نام بی قید 

و شرط کودکان را در مدارس قبول کند.«
طاهــره پژوهش با اشــاره بــه قوانیــن موجود 
درخصوص ادامه تحصیل تمــام کودکانی که در 
چارچوب خاک ایران زندگی می کنند، می گوید: 
»طبق قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران 
تمام کودکانی که به ســن مدرسه می رسند باید 
در فضای دولتی و رایــگان امکان آموزش و ادامه 
تحصیل را داشته باشند علاوه بر این کنوانسیون 

حقوق کودک و فرمان رهبری در ســال94 هم 
بر این مهم تأکید دارند. این در حالی اســت که 
متأسفانه هر سال در ابتدای مهرماه ما باتعدادی 
از دانش آموزان روبه روییم که شــرط حضور در 

مدرسه را ندارند.«
او ادامه می دهد: »اگر آمــوزش و پرورش اجازه 
ثبت نام همه کــودکان را در مــدارس بدهد ما 
دیگر کودکی که نیاز به اتوبوس های آموزشــی 
سرچهارراه باشد نداریم. حتی اگر کودکان به دلیل 
شــرایط خانوادگی نیازمند کار کردن باشند در 
فضای مدرسه می توانند خود را به درس و مشق 

برسانند.«
مدیرعامــل انجمن حمایت از حقــوق کودکان 
تأکید می کنــد: »اگر آموزش و پــرورش به فکر 
ایجاد بسترها و زیرساخت های آموزشی لازم برای 
تحصیل این بچه ها نباشــد باید منتظر افزایش 
تعداد آنها در چهارراه هــا و پیاده راه های خیابان 
باشــد، آن وقت با تعداد محــدود اتوبوس های 
آموزشــی نمی تواند جمعیت چنــد صد نفری 

کودکان کار را آموزش دهد.«
پژوهش می گوید: » متأســفانه کودکان کاری که 
امروز از آنها سخن می گوییم همه از حاشیه شهر 
تهران برای کار کردن خــود را به مناطق مختلف 
پایتخت نمی رسانند، بســیاری از این کودکان، 
ســاکنان مناطق حاشــیه در متن هستند یعنی 
ســاکنان مناطق12، 1۵ و... محله های متراکمی 
که بخش عمــده ثبت نام نکردن مدارس ریشــه 
در تکمیل ظرفیــت مــدارس دارد.« او در ادامه 
پیشنهاد می دهد آموزش و پرورش به جای استقرار 
اتوبوس های آموزشی بهتر است در مدارس حاشیه 

در متن شــهر که اغلب بچه ها تجربه کار بیرون 
از خانه را دارنــد از مــددکاران اجتماعی کمک 
بگیرد و با اســتقرار مددکار اجتماعی بستری را 
فراهم کند که این کودکان در کنار تامین نیازهای 
اقتصادی خانواده به درس و ادمه تحصیل شــان 
هم پایبند باشــند. به اعتقــاد مدیرعامل انجمن 
حمایــت از حقوق کــودکان برای ســاماندهی 
کودکان کار مهم تری مســئله شناخت وضعیت 
آنهاست تا بتوان برای هرکدام متناسب با وضعیت 
خانواده نســبت بــه تدوین برنامه ای مشــخص 
اقدام کرد. پژوهــش در ادامه تأکید می کند: »اگر 
واقعا دل نگران وضعیت کــودکان کار در جامعه 
هســتیم باید تلاش کنیم مقاوله نامه184 را که 
آیین نامه اش سال84 نوشته شده اجرایی کنیم.

 براساس این مقاوله نامه اولا تمامی کودکان کار 
و محروم از تحصیل باید شناســایی شــوند و با 
متخلفان به شدت برخورد شود و دوما کشورهای 
عضو در اجرای مقررات ایــن مقاوله نامه باید از 
طریق افزایش همکاری و یــا کمک بین المللی 
مشتمل بر حمایت از توسعه اجتماعی و اقتصادی 
برنامه های ریشه کن کردن فقر و آموزش و پرورش 
همگانی برای کمک به یکدیگر گام های مؤثری 
بردارند.« او با اظهار تأسف از اینکه  اراده ای قوی 
برای اجرایی شدن این مقاوله نامه در کشور نیست، 
می گوید : »متأسفانه تشکل های مردم نهاد توان 
آموزشــی بالایی در حوزه کودکان کار ندارند و 
تا زمانی که سیاســت های اقتصادی دولت ها به 

نفع کــودکان کار تغییر نکند، 
ما شــاهد فعالیت این کودکان 
هســتیم.« ســرچهارراه ها 

بیست و پنجم مرداد بود که نخستین مورد ابتلا 

به آبله میمونی در ایران ثبت شــد. بیمار زنی سلامت
34ساله ساکن اهواز بود که نخستین نشانه های 
ابتلایش به این بیماری، ضایعات پوستی بود. 
همان موقع اعلام شد که بیمار قرنطینه شده و در حال طی کردن 
دوره بیماری در خانه اســت. حالا به گفته رئیس گروه مدیریت 
بیماری های قابل انتقال بین انسان و حیوان وزارت بهداشت، تنها 
همین یک مورد گزارش شده و بیمار اکنون بهبود یافته است. 
بهزاد امیری به ایسنا می گوید: »جز همان یک مورد مبتلا به آبله 
میمونی، مورد دیگری در کشــور شناســایی نشده است. تمام 
مواردی هم که تست آبله میمونی داده اند، به جز یک مورد، منفی 
بوده اند. در شرایطی که موضوع ابتلا به آبله میمونی در کنار ابتلا 
به آبله مرغان مطرح است، ممکن است شباهت هایی در علائم 
پوستی سبب شود که پزشــکان تصور کنند بیمار مبتلا به آبله 
میمونی بوده اســت اما با انجام آزمایش های تکمیلی و بررسی 
روابط اپیدمیولوژیک مشخص شده است که ابتلا به آبله میمونی 
منتفی است.« او درباره نشانه های افراد مشکوک به این بیماری 
هم توضیح می دهد و می گوید: »آزمایش با کیت های تشخیصی 
آبله میمونی از کسانی گرفته می شــود که جزو موارد محتمل 

بیماری باشند. موارد مشکوک شامل کسانی است که دارای علائم 
بالینی تب، سردرد شــدید، دردهای عضلانی، کمردرد، ضعف، 
تورم غدد لنفاوی و بثورات پوستی باشد. درصورتی که یک رابطه 
اپیدمیولوژیک میان بیمار و بیماری وجود داشته باشد که یعنی 
بیمار با این علائم، مسافرتی به خارج از کشــور داشته باشد یا 
تماس با موارد محتمل یا قطعی آبله میمونی داشــته باشد و یا 
فردی که رابطه جنســی خارج از خانواده داشــته باشد، مورد 
محتمل شمرده شده و حتما نمونه آزمایشگاهی از این افراد گرفته 
می شود.« این مســئول در وزارت بهداشــت درباره شیوع آبله 
میمونی در کشورهای همسایه هم می گوید: »سیستم مراقبت 
بهداشتی مناسبی برای رصد موارد مبتلا در عراق وجود ندارد و 
این موضوع بر کسی پوشیده نیست که به دلیل مشکلات مدیریتی 
و زیرساختی این شرایط در آنجا رخ می دهد؛ بنابراین اگر هم مورد 
مثبتی وجود داشته باشد بعید نیســت که یا شناسایی نشود یا 
به موقع شناسایی نشــود، پس انتظار نداریم بر اساس اظهارات 
وزارت بهداشت عراق، سیستم مراقبت خود را دایر کنیم؛ ما مثل 
هر کشور دیگری که موارد ابتلا به آبله میمونی را گزارش کردند، 
احتمال می دهیم موارد ابتلا به این بیماری در عراق هم وجود 

داشته باشد.«

مدیرکل دفتر پیشگیری از آسیب های اجتماعی 

سازمان بهزیستی کشور از اقدام برای امضای جامعه
تفاهمنامه ای با وزارت کار برای پیشــگیری از 
خودکشی کارگران خبر داد. آرزو ذکایی فر  به 
ایلنا گفت: »به طور ویژه امسال تفاهمنامه ای با وزارت کار امضا 
خواهیم کرد تا خدمات روانــی و اجتماعی در محیط های کار و 
تولید ارائه شــود.« او افزود: »براساس این تفاهمنامه می توانیم 
رصد کنیم وضعیت مسائل اجتماعی و آسیب های اجتماعی در 
این گروه به چه صورتی است و بر اساس این شواهد و تحلیل ها 
ضرورت ها را احصا کنیم و اولویت هایی را که نیاز به مداخله دارد، 
مشخص کنیم. ما در این تفاهمنامه بخش های مختلفی ازجمله 
رصد، شناســایی و ارائه خدمات آگاهی بخشــی به کارگران و 
خانواده هایشان را درنظر گرفته ایم و همچنین بخش هایی مربوط 
به مشاوره های روانی و اجتماعی در این تفاهمنامه پیش بینی 
شده است و امیدواریم زودتر این تفاهمنامه امضا شود و به مرحله 
اجرا درآید.« او نسبت به میزان خودکشی در میان کارگران اظهار 
بی اطلاعی کرد و گفت: »با توجه به اینکه ما همیشه باید براساس 
داده ها صحبت کنیم، اطلاع دقیقی ندارم که خودکشی در بین 
کارگران از نرم عمومی بیشتر است یا خیر.«  او در ادامه از اجرای 

طرح سوپروایزر پیشگیری و مداخلات بهنگام در خودکشی در 
سراسر کشور خبر داد و گفت: »تمام آمارها و داده ها و تحلیل های 
انجام شده نشان می دهد که 10 استان نیازمند مداخله متفاوت و 
جدی نسبت به سایر استان ها هســتند. بنابراین ما الگویی را با 
عنوان »سوپروایزر پیشگیری و مداخلات بهنگام در خودکشی« 
طراحی کردیم. بلافاصله کارگروه ها در استان ها با حضور اعضای 
درون و برون سازمانی و دستگاه هایی که مرتبط با موضوع هستند 
مانند نیروی انتظامی، پزشکی قانونی، دانشگاه های علوم پزشکی 
و عموما سوپروایزرها شــکل گرفت، این افراد از گروه نخبگان و 
خبرگان در حوزه مداخلات بهنگام در خودکشــی هستند.« او 
افزود: »این طرح و برنامه دارای چند ســطح اســت؛ نخســت 
شناســایی کانون ها و نقاط بحرانی بر اســاس اطلس و تحلیل 
وضعیتی که هر استان دارد و اینکه مداخله باید معطوف به نقاط 
و محلات در سطح استان باشد، بنابراین در مرحله اول این نقاط 
شناسایی شدند. در مرحله دوم، باید تسهیلگرانی آموزش داده 
شوند تا بتوانند کارها را در سطح محلات راهبری کرده و با نظارت 
سوپروایزرها اقدامات لازم را انجام دهند. مرحله سوم این است که 
ما یک برنامه عملیاتی را که شامل آموزش و آگاه سازی، شناسایی 

و مداخله بهنگام است، طراحی کنیم.« 
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همکاری وزارتخانه های بهداشت و کار برای ارائه مشاوره  های روانیآخرین خبرها از ابتلا به آبله میمونی در ایران

عددبازی

18محکوم
به قصاص در 

4ماهه اول سال به 
زندگی بازگشتند. 

براساس اعلام رئیس 
دادگستری استان 
تهران، این افراد با 

تلاش شوراهای حل 
اختلاف این استان 
و با گرفتن رضایت 

اولیای دم در پرونده 
منتهی به قصاص 
نفس، از اعدام 

نجات یافتند. به گفته 
او، در همین مدت 

1318نفر از محکومان 
مالی و جرایم مالی 
غیرعمد با اقدامات 

شوراهای حل اختلاف 
استان تهران از 

زندان  آزاد شدند و به 
آغوش خانواده خود 

بازگشتند.

16نوبت
مراقبت بهداشتی 

رایگان برای کودکان 
زیر 5سال ساکن 

ایران انجام می شود. 
مدیرکل دفتر سلامت 

جمعیت، خانواده 
و مدارس وزارت 
بهداشت اعلام 

کرد، در این میان 
12نوبت مراقبت 

بهداشتی هم برای 
کودکان زیر 2سال 
انجام می شود. این 

خدمات برای کودکان 
ایرانی و غیرایرانی 

ارائه می شود و 
بیش از 22خدمت 
بهداشتی مهم و 
کلیدی به صورت 

رایگان ارائه می شود. 
واکسیناسیون علیه 
بیماری های واگیردار 

یکی از مهم ترین 
این خدمات است. 

/ ایسنا

1/2میلیون 
زائر ایرانی هنوز 
در عراق هستند. 
به گفته جانشین 
پلیس راهور ناجا 

این تعداد زائر باید، 
طی 4 تا 5 روز آینده 
به کشور بازگردند. 
براساس اعلام او، 

در روزهای پنجشنبه 
)امروز(، جمعه و 

شنبه، شاهد حجم 
گسترده ورود زائران 
به کشور خواهیم 
بود که تمهیدات 

ترافیکی پیش بینی 
شده است. بر همین 

اساس روزهای 
جمعه و شنبه آینده، 
مسیر ایلام به مهران 
یکطرفه خواهد بود. 
به احتمال زیاد در 
3روز آینده بیش از 
3۰۰هزار نفر از مرز 
مهران وارد کشور 

شوند. / مهر

 61۴ میلیون و
89۰هزار و 96۰نفر 

تاکنون به بیماری 
کرونا مبتلا شده اند و 
6میلیون و52۰هزار و 
813نفر هم جانشان 
را از دست داده اند. 

آمریکا با بیش از 
۹۷.2میلیون مبتلا 

و یک میلیون قربانی 
همچنان در صدر 

فهرست کشورهای 
درگیر با این بیماری 

قرار دارد و هند با آمار 
بیش از 44.5میلیون 
مبتلا پس از آمریکا در 
رتبه دوم جهانی جای 

گرفته است.

وزارت آموزش و پرورش در طرحی پیشنهادی خبر از استقرار اتوبوس های آموزشی برای کودکان کار در سر چهارراه ها می دهد، بعضی از فعالان حقوق کودک 
اما موافق این طرح نیستند و می  گویند بهتر است راه ثبت نام این کودکان در مدارس آسان شود

آغاز نهضت سواد 
فضای مجازی از مهرماه

قائم مقام ســازمان دانش آمــوزی از آغاز نهضت 
ســوادفضای مجازی از مهرماه خبر داد. براساس 
اعلام حیســن عبادتی به ایلنا، از مهرماه نهضت 
سواد فضای مجازی در مدارس به کمک مربیان 
بومی استان ها کلید می خورد. این نهضت شامل 
ســواد عمومی، بــازی، شــبکه های اجتماعی، 
کســب وکار فضای مجــازی خواهد بــود. او در 
ادامه به منشــور حقوق دانش آموزی اشاره کرد 
و گفت: »مطالبه اصلی باید به ســمت این برود 
که ببینیم آن چه را که تا به حال تصویب شــده، 
کدام یک اجرا شــده و کدام مــوارد روی زمین 
مانده است و اگر دیدیم بعد از تحقق آنها مشکل 
قانون بالادستی وجود دارد، آن وقت سراغ تدوین 
ســند برویم. بنابراین من فکــر می کنم تدوین 
ســند اولویت ندارد.« او به راه اندازی پروژه313 
به منظور هویت بخشی اشاره کرد و گفت: »در این 
پروژه دانش آموزان در 313شهر کشور پیرامون 
شخصیت ها و الگوهای تمدن ساز و بومی خودشان 
کارهایی را انجام می دهنــد و تمام فعالیت های 
مدرســه ای دانش آموزان در 2 ماه اول مدرســه 
تا پایان هفته دانش آموز بــر معرفی، کار و تولید 
محتوا و برنامه ریزی ناظر بر این شخصیت هاست 
و خروجی این فعالیت ها در آذرماه و در 313شهر 
به صورت نمایشــگاه های فاخر و بزرگ شهری با 
روایت دانش آموزان جلوه می کند و کنگره ملی این 
برنامه در اسفند ماه در تهران و شبستان مصلی با 
حضور دانش آموزان و مربیان 313شــهر کشور 
برگزار می شــود. این پروژه ها به احیای الگوهای 
تمدن ســاز و بازخوانی هویت ایرانی_ اســلامی 

کمک شایانی خواهد کرد.«

 تحریف تاریخترحیم در آرامگاه مجازی
 به مثابه ابزار جنگ نرم

 روزی که طبس لرزید
 و نفس برُید

صوت تقطیع شده آیت الله سیدمحمود طالقانی  
در گفت و گو با دکتر موسی فقیه حقانی

2۵شهریور ۵7زلزله ویرانگر، جان طبس را گرفت، 
اما این شهر از نو برخاست و بار دیگر زنده شد
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تعجب نکنید، اگر روزی به زیارت اهل قبور رفتید 
و ناگهان یک کیوآر کد تراشــیده شده روی یک 
سنگ مزار، شما را میخکوب کرد. شما می توانید 
با اسکن این کیوآر کد به وسیله گوشی هوشمند 
خود، وارد ســامانه ای شــوید که سرویس های 
متعددی را در رابطه با متوفی ارائه می دهد. یک 
تیم 3نفــره جوان که از نخبــگان حوزه فناوری 
اطلاعات هستند، ایده ای را پیاده سازی  کرده اند 
که بخشــی از نیازهای مــردم را تامین می کند. 
فراموش نکرده ایــم که در اوج شــیوع ویروس 
کرونا، مراسم تشــییع به صورت محدود برگزار 
می شد و در بیشــتر مواقع، مراسم یادبود و ختم 
درگذشتگان که باعث تســلای بازماندگان بود، 
یا برگزار نمی شــد یا از طریق بعضی پلتفرم ها با 
مشکلات فراوان اجرا می شــد. الان هم اگرچه 
کرونا مهار شــده، اما همچنان قربانی می گیرد. 
علاوه براین، امکان حضور در مراســم تشییع و 
یادبود بــه دلایل مختلف برای بخشــی از مردم 
مانند سالخوردگان با دشواری هایی همراه است. 
حتی به علت بعد مســافت یا ترافیک و ازدحام، 
امکان حضور فیزیکی برای همه فراهم نیســت. 
همچنین بازماندگان در هر زمان و مکان که اراده 
کنند می توانند به آرامســتان مجــازی متوفای 
خود مراجعه کننــد و فاتحه و قــرآن بخوانند. 
این اســتارت آپ با این ایده، همچنین توانسته 

متوفیان را در فضای وب ماندگار کند.

واقعیت مجازی در مراسم سوگواری
سجاد محمدجانی، بنیانگذار این استارت آپ در 
گفت وگو با همشهری، از امکانات دیگری که در 
آینده به این سامانه اضافه می شود خبر می دهد 
و می گویــد: »فنــاوری واقعیت مجــازی برای 
مراسم های سوگواری، پخش زنده مراسم یادبود 

و سوگواری، نقطه دقیق مزار متوفی)لوکیشن(، 
رزرو سالن پذیرایی، صندلی، مداح و فیلمبردار و 
البته ساخت کلیپ برای مراسم ها به قابلیت های 

سامانه اضافه خواهد شد.« 
او در پاسخ به این پرسش که چه تضمینی برای 
ماندگاری آرامســتان مجــازی متوفیان وجود 
دارد، با اشاره به دریافت مجوزهای لازم می گوید: 
»سرورهای سامانه، به ازای پرداخت مبلغی اندک 
به صورت سالانه همه صفحات آرامستان مجازی 
را بالا نگه می دارد. اما این امــکان وجود دارد به 
شــکل دیگری که در اختیار نیســت، سامانه از 

دسترس خارج شود.«

هزینه آرامستان مجازی
بنیانگذار این استارت آپ هزینه ایجاد هر صفحه 
آرامگاه مجازی را 49هزار تومان اعلام می کند که 
شامل راه اندازی صفحه مجازی، تولید کیوآر کد و 

همه امکاناتی است که گفته شد.
محمدجانی تعیین مبلغ تمدید برای ســال های 
آینده را وابسته به هزینه امکانات جدید می داند 
و می گوید: »به عنوان مثال، با فراهم شدن امکان 
واقعیت مجازی، دیگر نیازی نیست که بازماندگان 
برای طراحی و تهیه اعلامیه ترحیم به دفاتر فنی 
یا کافی نت هــا مراجعه کنند. چون در ســایت 
این قابلیت ایجاد می شــود تا آنها به سلیقه خود 
اعلامیه مورد نظر را طراحی و سپس لینک آن را 

برای دوستان، بستگان و آشنایان ارسال کنند.«
او با اشاره به اینکه امکان تهیه بنر هم در سایت 
فراهم می شود، هزینه های تمدید سالانه حفظ 
صفحه آرامســتان مجازی را منــوط به انتخاب 

پکیج های ارائه شده می داند.

نقش کیوآر کد روی سنگ مزار
بنیانگذار این استارت آپ در مورد چگونگی حک 
شدن کیوآر کد روی سنگ مزار توضیح می دهد 
که به محض ایجاد صفحه مجازی در سامانه، یک 
کیوآر کد برای متوفی تولید می شود که در پایین 

صفحه مربوط به شادروان قابل مشاهده است.
محمدجانی با اشــاره به امنیت بالای ســامانه و 
تلاش ســیدعبدالوهاب صدرالدینی، مدیر فنی 
استارت آپ می گوید: »کیو آر کد می تواند روی 
یک تکه فلز حک و روی ســنگ مزار نصب شود. 
همچنین در مــورد اموات تازه درگذشــته که 
هنوز سنگ قبری سفارش داده نشده، می تواند 
روی سنگ مزار تراشیده شود. با این حال روش 
ســاده تر و کم هزینه تر، چاپ کیوآر کد و سپس 
پرس کردن آن و درنهایت چســباندن کیوآر کد 

روی سنگ مزار است.« 

 ترحیم 
در آرامگاه مجازی

استارت آپی با ایجاد آرامستان مجازی و ارائه امکانات مختلف 
مانند کیوآر کد، متوفیان را در فضای وب ماندگار کرده است

عمادالدین قاسمی پناهاستارت آپ
روزنامه نگار

سایت های مشابه
پیش از این ســایت های متفاوتی با نام های مختلف خدمات مربوط به مراسم ترحیم را ارائه 
کرده اند. این سایت ها خدمات خود را بر بســتر پلتفرم های تصویری رایج ارائه می کنند و 
همچنین امور مربوط به چاپ آگهی ترحیم و دسته گل و مواردی از این قبیل را انجام می دهند 
که در یک بازه زمانی مشخص ارائه می شــود. با این حال، آنچه این استارت آپ را از سایر 
سایت های معمول متمایز می کند، ایجاد یک آرامستان مجازی برای متوفی است که حداقل 
یک سال ماندگاری دارد و هر زمان بازماندگان بخواهند به این صفحه مجازی مراجعه می کنند 
و خیرات را روانه روح شــادروان مورد نظر می کنند. علاوه بر این، ابتکار این استارت آپ در 
تولید کیو آرکد و نقش بستن آن بر سنگ مزار، آپلود وصیت نامه، دریافت مجوزهای ای نماد 
و سازمان نظام صنفی رایانه ای و گروه بندی های متفاوت مانند استان و شهر، ادعیه، اذکار و 

سوره های قرآن و اقشار اجتماعی از ویژگی های این سامانه است.

مکث

 کشف علت سرطان ریه
در غیرسیگاری ها

دانشمندان مدت هاست به این نتیجه رسیده اند که آلودگی 
هوا می تواند با افزایش خطر سرطان ریه مرتبط باشد به ویژه 
در افرادی که تاکنون هرگز سیگار نکشیده اند، اما علت این 
موضوع در حد یک راز باقی مانده بود. حالا یک تحقیق جدید 
به توضیح درباره مکانیسمی که منجر به این اتفاق می شود، 
توضیحی ارائه کرده است. به گزارش سی ان ان، این یافته ها 
که در سمپوزیوم جامعه اروپایی آنکولوژی پزشکی ارائه شد، 
نشان می دهد که آلودگی هوا می تواند باعث تحریک سرطان 
ریه در افرادی شود که سابقه استعمال دخانیات نداشته اند 
چرا که برخی از ذرات آلاینده هوا ممکن است باعث تغییر در 

سلول های مجاری تنفسی شود.

به طور خاص، قرار گرفتن بیشــتر در معرض ذرات آلاینده 
به ویژه ذراتی که کوچک تر از 2.5میکرومتر هستند، می تواند 
باعث تغییر سریع در ســلول های مجاری تنفسی و جهش 
در ژنــی به نام EGFR شــود. این ژن در بیــش از نیمی از 
افراد غیرسیگاری مبتلا به سرطان ریه مشاهده شده است. 
علاوه بر این ژن، یک ژن دیگر به نام KRAS به سرطان ریه 

مرتبط است.
چالرز سانتون، دانشمند مؤسسه فرانسیس کریک و پزشک 
ارشد در مرکز تحقیقات سرطان انگلیس گفت: ما دریافتیم 
که جهش  های محرک در ژن  هــای EGFR و KRAS، که 
معمولاً در سرطان  های ریه یافت می  شوند، درواقع در بافت 

طبیعی ریه وجود دارند و نتیجه احتمالی پیری هستند.
او ادامــه داد: در تحقیقات مــا، این جهش  ها بــه تنهایی 
در مدل های آزمایشــگاهی احتمال ضعیفی بــرای ایجاد 
ســرطان داشــتند. با این حال، زمانی که ســلول های ریه 
جهش  یافته در معرض آلاینده های هوا قرار گرفتند، شاهد 
سرطان  های بیشــتری بودیم و این ســرطان  ها سریع تر از 
زمانی که ســلول  های ریه جهش یافته در معرض آلاینده ها 
قرار نداشــتند، رخ می  دادند، که نشان می دهد آلودگی هوا 
باعث شروع سرطان ریه در سلول  های تحریک شده، می شود. 
سوانتون گفت: گام بعدی کشــف این است که چرا برخی از 
سلول  های جهش یافته ریه، زمانی که در معرض آلاینده ها 
قرار می  گیرند سرطانی می  شــوند درحالی که برخی دیگر 

سرطانی نمی شوند. 

آغاز طرح ماقبل آزمایشی استفاده 
از رمزریال 

علی صالح آبادی، رئیس بانک مرکزی با اشاره به وعده اش برای 
اجرای آزمایشی رمزریال، گفت: در چند روز گذشته این فرایند 
آغاز شده که البته مرحله ما قبل طرح آزمایشی این پروژه است. 
به گفته وی یک میلیارد تومان رمزریال به تعداد محدودی افراد 
داده و 2 فروشــگاه هم برای اســتفاده از ایــن دارایی دیجیتال 
مشخص شده است: این کار از هفته گذشــته در 2 بانک ملی و 
بانک ملت در حال انجام شدن است. این مرحله ماقبل آزمایشی 
است تا اگر مشکل فنی وجود داشت رفع شود و در نهایت به مرحله 
رسمی آزمایشی برسیم. صالح آبادی ابراز امیدواری کرد تا پایان 
شهریور بتوانند این طرح آزمایشی را اجرایی کنند: این پروژه باید 
در هیأت نظارت بر اندوخته اسکناس نیز تصویب می شد که طبق 
مصوبه آنها، این طرح را با یک میلیارد تومان استارت زدیم. آنطور 
که رئیس بانک مرکزی اعلام کرد، طرح پایلوت شامل همه افراد 
جامعه نمی شود اما گســتره آن از طرح فعلی بیشتر خواهد بود. 
گفتنی است طبق چیزی که در سند پیش نویس رمزریال ملی 
آمده است، این دارایی دیجیتال عینا همانند ریال جاری کشور 

است و همواره هر واحد آن، معادل یک ریال خواهد بود.

ساشا کوانز، پژوهشگر مؤسسه فناوری 
فدرال زوریخ گفت که باور دارد انسان ها 
احتمالا در ۲۵سال آینده، حیات فراتر از 
سیاره ما را کشف خواهند کرد. او گفت: 
دیدیــه کلاز همــکار مــن و برنــده جایــزه 
نوبــل، در ســال۱۹۹۵ نخســتین ســیاره 
بیرون از منظومه شمسی را کشف کرد. 
امروز بیش از ۵هزار سیاره فراخورشیدی 
شــناخته شــده اند و مــا روزانــه در حــال 

کشف آنها هستیم.

 ۲۵ 
سال 

اطلاعــات  از  کمیســیون حفاظــت 
جریمــه ای  کره جنوبــی  خصوصــی 
و  گــوگل  بــرای  دلاری  ۵۰میلیــون 
۲۲میلیــون دلاری بــرای متــا پلتفرمــز 
تعیین کرده اســت. به گفتــه مقامات 
ذیربط، کره جنوبی گوگل و متاپلتفرمز 
حریــم  قوانیــن  نقــض  به دلیــل  را 
خصوصــی چنــد میلیــون دلار جریمه 
کرده است. این درحالی است که متا 
مشغول بررسی درخواست تجدیدنظر 

جریمه مذکور از دادگاه است.
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مرا اسماعیل صدا کن
کتاب »مرا اســماعیل صدا 
کن« با زیر عنــوان »موبی 
دیــک به روایــت هیوبرت 
دریفوس« را زانیار ابراهیمی 
به فارســی برگردانده و به 
تازگی از ســوی انتشارات 
هرمس منتشر شده است. 
کتاب مرا اسماعیل صدا کن، 
بازنگری و شــرح درخشان 
»هیوبرت دریفوس« بر رمان 

بی بدیل هرمان ملویل اســت که با مداقــه ای بی نظیر، همه 
روایت های اسماعیل را در دل جهان فلسفی نویسنده شهیر 
آمریکایی واکاوی می کند. دریفوس ماجرای این رمان در تاریخ 
ادبیات جهان را به دل نیای عهد عتیقی اش برده و در لایه های 
مختلف داستان جست وجو می کند و پیش می رود؛ پیش رفتنی 
که علاوه بر یک تفســیر تاریخی، فلسفی و زیبایی شناختی، 
اهمیت بسیار کتاب موبی دیک و کار بزرگ او در تاریخ ادبیات 
را نیز به ما یادآوری می کند. رمــان »موبی دیک« که بارها از 
سوی مترجمان مختلفی در ایران به فارسی برگردانده شده 
است، شاهکار هرمان ملویل و یکی از بزرگ ترین آثار در تاریخ 
ادبیات جهان است. اسماعیل، راوی داســتان که به گونه ای 
وارد ماجراجویی وسواس گونه ناخدا اهاب برای کشتن نهنگ 
سفید، موبی دیک، شده اســت، خود را درگیر نبردی مافوق 
طبیعی میان خیر و شر می یابد. هیوبرت دریفوس )زاده 15 
اکتبر 1929–22 آوریل 201۷( فیلسوف آمریکایی و استاد 
فلسفه در دانشگاه برکلی در کالیفرنیا بود. زمینه های مطالعاتی 
او در برگیرنده پدیدارشناســی، اگزیستانسیالیسم، فلسفه 
روانشناسی و فلسفه ادبیات است. انتشارات هرمس این کتاب 

1۷0صفحه ای را به بهای 68هزار تومان منتشر کرده است.

تاریخ ادبیات

تاریخ جهان

و شهید نواب صفوی و فدائیان اسلام را همراه کودتا 
جلوه می دهند، می توانیم نتیجه بگیریم که ما هنوز 
به شدت اســیر جنگ نرم دشمن هســتیم! در آن 
دوره جنگ نرم دشــمن، ویژگی هایی داشت که با 
اندکی تأمل، می توان مختصات آن را به دست آورد 
و متوجه شد که چه کسانی عملیات آن را هدایت یا 
مثلا مطبوعات را در جهت نیل بــه اهداف آن اداره 
می کردند، فضای مجلس در دست چه کسانی بود؟ 
چه کســی اراذل و اوباش را مدیریــت می کرد؟ و یا 
هماهنگ کننده بازاری ها چه کسی بود؟ به نظر من 
اینگونه شیوه ها به ویژه در ســالیان اخیر، همچنان 

مورد استخدام دشمنان نظام اسلامی است.
معمولاً تخریب شــخصیت و جایگاه 
آیت الله کاشــانی، در فرایند تاریخ سازی  برای 
نهضت ملی، یکی از اهداف اصلی اینگونه تولیدات 
تحریف محور اســت. در این فقره چه دیدگاهی 

دارید؟
همینطور است. در این باره تحریفات ناجوانمردانه ای 
صورت می گیرد. بی تردید رهبر قیام تاریخی 30تیر، 
مرحوم آیت الله کاشانی است ولی جریان تاریخ نگاری 
موسوم به ملی، نقش ایشــان را نادیده می گیرد یا 
تحریف می کند. اگر آیت الله کاشــانی مــردم را به 
حضور در خیابان ها دعوت و شاه را تهدید نمی کرد، 
که »اگر دکتر مصدق برنگردد، من کفن می پوشم و 
مردم را به طرف دربار هدایت می کنم« مصدق چگونه 
می توانست برگردد؟ قوام آمده بود که کار را تمام کند 
و از حمایت شاه و انگلســتان و آمریکا هم برخوردار 
بود. آنها دست به کشــتار هم زدند و در روز 30تیر، 
حدود۷0 -60 نفر شهید و عده زیادی مجروح شدند، 
ولی وقتی آیت الله کاشانی به شاه هشدار می دهد، او 

عقب نشینی می کند.
یکی از مواضعی که نهضت ملی ایران به آفت جنگ 

نرم دچار شــد، اختلاف افکنی بین ســران نهضت 
بود که پس از 30تیر بیشتر آشــکار شد. اولویت ما 
ملی کردن صنعت نفــت بود و نباید وارد مســائل 
حاشیه ای می شــدیم که شدیم و شــد آنچه نباید 
بشود. به قول آیت الله طالقانی، فدائیان اسلام را که 
2کار مهم شان یعنی زدن هژیر و رزم آرا، باعث شد که 
نهضت ملی نفت به نتیجه برسد، در دوره دکتر مصدق 
به زندان می اندازند و به شدت مورد ضرب و شتم قرار 
می دهند! عامل اصلی ایــن ماجرا هم دکتر فاطمی، 
وزیر امورخارجه دکتر مصدق است. من یادداشت های 
شــش ماهی که دکتر فاطمی فراری و مخفی بود، 
خواندم که وقتی به مرحوم شــیخ فضل الله نوری و 
شهادت ایشان می رســد، می گوید: ما باید در همان 
دوره مشروطیت، کار اینها )علما و روحانیت( را تمام 
کنیم! این حرف کسی اســت که دست راست دکتر 
مصدق حساب می شد. شاید خود دکتر مصدق چنین 
اعتقادی نداشت، هرچند میانه اش با روحانیت چندان 
هم گرم نبود اما به شدت دکتر فاطمی هم به این قشر 
بدبین نیست که می نویسد ما باید در همان مشروطه 

کار اینها را تمام می کردیم!
شما تحریفات تاریخی موجود درباره 
نهضت ملی را که گاه با وارونه نمایی دیدگاه های 
بزرگانی چون آیت الله طالقانی صورت می گیرد، در 
دایره جنگ نرم دشمنان قرار دادید. فرایند جنگ 

نرم در آن روز و امروز چگونه شکل می گیرد؟
در جنگ نرم علیه نهضت ملی، چند اتفاق افتاد که 
می تواند برای امروز ما عبرت آموز باشد. ترفندی که 
دشمن به وسیله آن توانست نهضت ملی نفت را به 
شکست بکشاند، ایجاد اختلاف در بین مسئولین بود 
که خودبه خود در مردم سرخوردگی و تشتت ایجاد 
می کرد. در آن دوره مردمی که تا دیروز پشــت سر 
آیت الله کاشانی و دکتر مصدق حرکت می کردند و به 
حرف آنها گوش فرا می دادند، رفته رفته به بی تفاوتی 
کشیده شدند و هر دو رهبر نیز، موقعیت قبلی خود 
را از دست دادند! خوشبختانه مردم ایران با رهبری 
امام خمینی)ره(، توانســتند یکی از 3انقلاب بزرگ 
قرن بیستم را رقم بزنند. با این همه ما باید برای حفظ 
و تداوم انقلاب اسلامی، بتوانیم از تاریخ نهضت ملی 

درس بگیریم و اشتباهات آن دوره را تکرار نکنیم.
نقش رســانه های دوره نهضت ملی، 
در دامن زدن به امواج جنگ نرم و شباهت های 

کارکردی آنها با رسانه های امروز چیست؟
مطبوعــات آن دوره در ایجاد فضای تنش، بســیار 
مؤثر بودند. آنها از دکتر مصدق و آیت الله کاشــانی، 
کاریکاتورهای فوق العاده  زشتی می کشیدند و منتشر 
می کردند. آیــت الله طالقانی در همان ســخنرانی 
14اسفند –که البته این بخش از آن نیز حذف شده- 
به سابقه درخشان ضداســتعماری آیت الله کاشانی 
اشاره می کنند. آیت الله کاشانی در بین النهرین )عراق 
امروز(، سلاح به دست گرفت، علیه انگلیسی ها جنگید 
و از ســوی این دولت اســتعماری محکوم به اعدام 
شد. آن وقت مطبوعات آن دوره، روی عمامه چنین 
شخصیتی نقش پرچم انگلیس را می زدند تا ایشان 
را از اعتبار بیندازند! به نظر من هــم دکتر مصدق و 
هم آیت الله کاشانی، تحت تأثیر اطرافیانشان قدری 
نابردباری نشــان دادند! با این همه آیت الله کاشانی 
در نامه معروف 2۷مرداد خود خطاب به دکتر مصدق 
نوشت: با اینکه مرا لکه حیض کردی، اما بیا با هم جلوی 
کودتا را بگیریم! اما دکتر مصدق آن عبارت معروف را 
می نویسد که »من به پشتیبانی ملت مستظهرم!« به 
هر حال همچنان که دشــمنان برای نیل به مقاصد 
خود، ســخنان آیت الله طالقانی را تقطیع و به میل 
خود بازتدوین کرده اند، در مورد تمام افراد و جریانات 
تاریخی نیز این شیوه را به کار می گیرند. این ما هستیم 

که باید هوشیار باشیم و فریب این حیله ها را نخوریم.

تحریف تاریخ، به مثابه ابزار جنگ نرم

»صوت تقطیع شده آیت الله سیدمحمود طالقانی درباره وقایع نهضت ملی، اشاره ها و نکته ها«
 در گفت و گو با دکتر موسی فقیه حقانی

»ظلم ستیزی پدر« در آینه روایت های فرزند
 برای زندان رفتن

 هماره وسایل خود را آماده داشت!
زنده یاد آیت الله سیدمحمود طالقانی، عمدتا به کرنش ناپذیری 
در برابر اســتبداد و استعمار شناخته می شــود. کارنامه 4دهه 
تکاپوی روشنگر و مداوم وی نیز شــاهدی بر این مدعاست. در 
خاطرات پی آمده، سیدمهدی طالقانی فرزند آیت الله، می کوشد 
تا جنبه هایی از این مقوله را در کردار پدر بازنمایاند. او در پاسخ 
به اینکه کدامین خصلت از آیت الله را برجسته قلمداد می کنید، 
می گوید: »این سؤال، بارها از من شده و من به تناسب شرایط و 
موقعیت اجتماعی و فرهنگی جامعه، به آن پاسخ داده ام. الان به 
شما می گویم: شجاعت و بی باکی! من غالبا در کنار پدر بودم )البته 
مواقعی که در زندان نبودند، چون بخش زیادی از عمر ایشان در 
زندان گذشت( و می دیدم که از هیچ کسی جز خدا نمی ترسند. 
برایتان خاطره ای بگویم. آن روزها، رسم بود که وقتی شخصیتی 
خارجی به ایران می آمد، خیابان ها را می بستند و مردم را به زور، 
در دو طرف خیابان نگه می داشتند! اما ایشــان اعتنایی به این 
مسائل نمی کردند و به اصطلاح قرق را می شکستند و می گفتند: 
یک کسی می خواهد بیاید، شــما چرا مردم را اسیر می کنید؟ 
ایشــان همین رفتار را در برابر عوامل رژیم گذشته هم داشتند. 
قدیمی ترین خاطره ای که پدر از مواجهه خــود با رژیم پهلوی 
برایمان تعریف می کردند، این بود که در همان سال های اولی که 
به تهران آمدند )سال 131۷(، مأموری در گلوبندک تهران جلو 
می آید و می گوید: آشیخ! جواز عمامه ات کو؟ پدر می گویند: اولا 
که من شیخ نیستم و سیدهستم... مأمور می گوید: فرقی ندارد! 
و پدر هم عصبانی می شوند و ســیلی محکی به او می زنند و از 
سربند همین مســئله، مدتی به زندان می افتند! سراسر زندگی 
پدر، شاهدی بر این مدعا بود. ایشان را در 15خرداد سال 1342از 
زندان آزاد کردند تا ببینند به چه فعالیت هایی دست خواهند زد، 
تا با مستمسکی قوی تر، دوباره بازداشت شان کنند. پدر در آن ایام، 
به روستایی در نزدیکی لواسان می رود و در آنجا دستگیر می شود و 
بعد هم ماجرای برگزاری دادگاه نظامی برای ایشان و دوستانشان 
پیش آمد. البته پدر این دادگاه را قبول نداشت و برای همین، نه 
صحبت و نه دفاعی کرد! در دادگاه، ایشان یا عمدا چرت می زد، یا 
خود را به کار دیگری مشغول می کرد تا رؤسا و برگزارکنندگان آن 
را تحقیر کند! دادگاه هم )البته در مرحله اول( در عشرت آباد بود، 
که محوطه وسیعی داشت و کسانی که در ایام نوروز برای ملاقات 
با پدر می رفتند، از ایشان عیدی هم می گرفتند. ایشان به هر نحو 
ممکن سعی می کرد جو فشار و اختناقی را که رژیم حاکم کرده 

بود، بشکند... .«

آیت الله طالقانی حساسیت بر استبداد داخلی را با نفی استعمار 
خارجی همسان کرده بود و به هر دو توجه داشت. سیدمهدی 
طالقانــی در بــاب توجــه حمایت آمیز پدر بــه نهضت های 
آزادیبخــش می گوید: »پدر همیشــه می گفتند: اســباب 
سرشکستگی است که رژیم شاه با اسرائیل روابط حسنه دارد. 
ایشــان بارها در انجمن اسلامی مهندســین و جاهای دیگر، 
طی سخنرانی هایی، خطر صهیونیسم را تذکر می دادند. این 
سخنرانی ها بعدها، در جزوه ای به نام جهاد و شهادت منتشر 
شد. در سال 1348، ایشــان پس از خواندن خطبه عید فطر، 
فطریه خود را به آوارگان فلســطینی اختصاص دادند و دیگر 
حاضران نیز به ایشان تأسی کردند. در سال 1349هم، باز این 
اقدام ادامه پیدا کرد و تلاش شــد که وجوه گردآوری شده از 
طریق سفارت مصر به دست مردم فلسطین برسد اما در عید فطر 
سال1350، مأمورین حتی اجازه ندادند ایشان از خانه بیرون 
برود! هنگامی که الجزایر به اســتقلال رسید، پدر در مسجد 
هدایت جشن مفصلی گرفتند که نماینده این کشور هم در آن 
شرکت کرد. در سال 1349برای فوت جمال عبدالناصر، مجلس 
ختمی در مسجد هدایت برگزار شــد که یکی از موارد توبیخ 
ایشان توسط برخی، همین اقدام بود! همچنین تنها روحانی 
که در مجلس ختم مرحوم تختی شرکت کرد، ایشان بود. علاوه 
بر این زمانی که هواری بومدیــن، رئیس جمهور فقید الجزایر 
درگذشت، برای او در مســجد هدایت مجلس ختمی برگزار 
کردند. در آن دوره رفتارهایی از این قبیل، از سوی هیچ روحانی 
دیگري صورت نمی گرفت و خاص خود ایشان بود. به همین 
دلیل هم رژیم روی شخص پدر، مسجد هدایت و افرادی که به 
آنجا رفت وآمد داشتند، حساسیت ویژه ای داشت و هرچند وقت 
یک بار، مسجد را به بهانه ای می بست و ایشان را دستگیر می کرد، 
به طوری که پدر همیشه یک ساک آماده برای رفتن به زندان 

داشتند و ما هم به این وضعیت کاملا عادت کرده بودیم... .«

نگاه

تاریخ ادبیات

احمدسینایی
روزنامه نگار گزارش

سالیان اخیر صوتی تقطیع شده از زنده یاد آیت الله 
سیدمحمود طالقانی در فضای مجازی می چرخد 
که گویا آن بزرگ در ســخنرانی 14اسفندماه 
1357و بر مزار دکتر محمد مصدق، مسئولیت 
شکست نهضت ملی را متوجه جناح اسلام گرای 
آن، به ویژه زنده یاد آیت الله سیدابوالقاسم کاشانی 
و شهید ســیدمجتبی نواب صفوی و جمعیت 
فدائیان اسلام ساخته است. از سوی دیگر اما با 
گوش سپردن به نسخه اصلی و کامل سخنرانی، 
درمی یابیم که در باز تدوین آن، تحریفات گسترده 
و فراوانی روی داده است. در گفت و شنود پی آمده، 
دکتر موسی فقیه حقانی، پژوهشگر تاریخ معاصر 
ایران، به واکاوی و تحلیــل این پدیده پرداخته 
اســت. امید آنکه تاریخ پژوهان معاصر و عموم 

علاقه مندان را مفید و مقبول  آید.

سالیان اخیر، کلیپ ها و صوت هایی 
تحریف آمیز در باب رویــداد نهضت ملی ایران 
نشر یافته که صوت تقطیع شده زنده یاد آیت الله 
سیدمحمود طالقانی در ســخنرانی 14اسفند 
1357، در زمره آنهاست. ارزیابی شما از علل و 

اهداف اینگونه اقدامات چیست؟
بسم الله الرحمن الرحیم. یکی از ترفندهای شناخته 
شده دشمنان انقلاب و نظام اسلامی در دوره کنونی، 
این است که ســخنان بزرگان و چهره های محبوب 
تاریخ معاصر را تقطیع  کنند و هر بخش را به بخش 
دلخواه دیگری وصــل و به این ترتیــب، ادعاهای 
بی اســاس خود را مســتند کنند؛ مثلًا مدتی است 
جریان موســوم به ملی، که به دنبال تسویه حساب 
تاریخی با آیت الله کاشانی و شهید نواب صفوی است، 
فیلمی مونتاژکرده و درصدد القای این نکته است که 
آیت الله در روز کودتا، به همراه فضل الله زاهدی از خانه 
دکتر مصدق بازدید کرده است! درحالی که فیلم اساساً 
مربوط به زمان دیگری اســت که ایشان را در حیاط 
مجلس شورای ملی نشــان می دهد. زاهدی هم در 

باشگاه افسران است!
اما در مورد صوت مورد اشــاره شما، مرحوم آیت الله 
طالقانی در روز 14اسفند 135۷و بر مزار دکتر مصدق، 
ســخنرانی ای را ایراد کردند و با نهایت هوشمندی، 
آن قدر صحبت هایشــان را طول دادند، که نوبت به 
دیگران که برای تبلیغات حزبی در آن روز نقشــه ها 
چیده بودند، نرسید! امروز بدون آنکه اشاره شود که 
این سخنرانی در چه شرایطی ایراد شده و اساسا هدف 
آیت الله طالقانی از این صحبت ها چه بوده، با تقطیعی 
ناجوانمردانه، صدر و ذیل ســخنان ایشان را حذف 
می کنند که نتیجتا این تصور پیش آید که آیت الله 
کاشانی و فدائیان اسلام در کودتا دست داشته اند! این 
نشان می دهد که ما هنوز گرفتار توطئه های انگلیس 
هستیم و نتوانسته ایم ماهیت آن را بشناسیم. البته 
عده ای این برداشت ها را به تئوری هم تلقی تبدیل 
کرده و مثلًا می گویند: فلان تئوریســین اصلاحات 
نیز این سخن را گفته است! خب باید اشاره کرد که 
آقای به اصطلاح تئوریسین! شما اگر انصاف داشته 
باشی، کل ماجرا را تعریف می کنی، حداقل آن بخش 
از سخنان آیت الله طالقانی را که می خواهی منتشر 
کنی، کلیت آن را نشر می دهی، نه اینکه با این شیوه 
غیراخلاقی، سخنان ایشــان را تقطیع و بخش های 
مختلف را به هم وصل کنی تا به نتیجه ای که مورد نظر 

خودت هست برسی! 
تحلیل شما از ســخنرانی آیت الله 
طالقانی در 14اسفند 1357و ارزیابی های ایشان از 
عملکرد جریانات موجود در نهضت ملی چیست؟

اتفاقاً من به همین دلیل، بار دیگر فایل صوتی کامل 
آیت الله طالقانی را گوش دادم. ایشان در آن سخنرانی 
اشاره می کنند که 2عامل بزرگ سبب شد که نهضت 
ملی شدن صنعت نفت شکست بخورد. یکی از این2 
عامل، اختلاف افکنی بین رهبران نهضت بود. آیت الله 
طالقانی می گویند: من رفتم پیش آیت الله کاشانی. 
ایشان یک ظرف خربزه در دست داشت و برای من 
آورد. به ایشــان گفتم: آقا! مواظب باشید، دارند زیر 
پایتان پوســت خربزه می گذارند و آیت الله کاشانی 
جواب دادند: نه، خیالتان راحت باشد، مراقب هستم! 
سپس آیت الله طالقانی به اطرافیان آیت الله کاشانی 
اشاره می کنند که اشاره درســتی هم هست. واقعاً 
بعضی از اطرافیان ایشان اگر نگوییم با سرویس های 
بیگانــه در ارتباط بودند ـ که ظاهــراً برخی بودند ـ 
آتش بیار معرکه بودنــد! در اطراف دکتر مصدق هم 
از این آدم ها زیاد بودنــد. آقای طالقانــی در ادامه 
سخنانشان به این نکته اشاره می کنند که اطرافیان 
دکتر مصدق، خودشان را رهبر حساب می کردند و او 
را به حساب نمی آوردند و عملا داشتند زیرآب مصدق 
را می زدند! آیت الله طالقانی اشاره بسیار درخشانی 
نیز به نقش فدائیان اسلام در برداشتن موانع از مسیر 
نهضت ملی دارند که در کلیپی که پخش شــده به 
کلی حذف شده است! اینگونه رفتارها بس زشت و 

غیراخلاقی است.
ارائه چنین تحلیلی در آغاز عمر نظام 
اسلامی، هوشمندی فراوانی می طلبد که باید آن 
را در موقعیت زمانی خود سنجید و از تقطیع و 
تحریف آن در 44ســال بعد پرهیز کرد. به نظر 
شما از چه روی ایشــان در آن دوره به خوانش 

رویدادهای نهضت ملی دست زدند؟
همینطور اســت. به نظر من آیت الله طالقانی یکی 
از گوهرهای درخشــانی بودند که مــا خیلی زود از 
دست شان دادیم. ایشــان با بینش بالا و هوشمندی 
زیاد در سال5۷این حرف ها را می زنند و می گویند: 
رمز پیــروزی نهضت نفت، مردمی بــودن آن بود و 
مردمی شدن نهضت، به خاطر فعالیت های آیت الله 
کاشانی و فداکاری و جانفشــانی فدائیان اسلام بود. 
این سخنان از آن روی ایراد می شــود که جریانات 
ملی قدرت بسیج توده ها را نداشتند. البته آنها هم به 
میدان آمدند و جبهه ملی تشکیل شد و تلاش هایشان 
از مجلس پانزدهم شروع شد، ولی اینکه به نهضتی 
مردمی تبدیل شوند، چنین توانی را نداشتند. حرکت 
آنهــا پارلمانتار بود و موفقیت هایی را هم به دســت 
آوردند ولی نهضت ملی نفت از جایی مردمی می شود 
که آیت الله کاشانی، آیت الله خوانساری، سایر علما و 
فدائیان اســلام به صحنه آمدند. آیت الله طالقانی به 
این نکته اشاره می کنند که فدائیان اسلام توانستند 
با 2اقدام مهم، به ملی شدن صنعت نفت کمک کنند. 
یکی برداشتن مانع عبدالحســین هژیر بود که پس 
از اعدام او، انتخابات آزاد برگزار و مجلس شــانزدهم 
تشکیل و صنعت نفت در آن ملی اعلام شد. مانع دیگر، 
حاجعلی رزم آرا بود که بر سر راه ملی شدن نفت قرار 
گرفته و رهبران نهضت را هم تهدید می کرد. هنگامی 
که او نیز از میان رفت، نفت ملی شد. در اینجا دکتر 
مصدق هوشمندی خاصی به خرج داد و هنگامی که 
به او خبر دادند که رزم آرا را زده اند، به اتاق کمیسیون 
نفت رفت و در اتاق را قفل کــرد و گفت: همین جا 
بمانید... و می نشــینند و کار را تمام می کنند و نفت 
ملی می شود. یکی از نکات مهمی که آیت الله طالقانی 
روی آن تأکید زیادی دارند، این است که صفوف به 
هم فشرده مردم در مقطع قبل از 30تیر، نفت را ملی 
کرد و ادامه همان وحدت عمومی در 30تیر باعث شد 

که دکتر مصدق دوباره به قدرت برگردد.
بنده فکر می کنم که وقتی با این وقاحت و صراحت 
سخنان آیت الله طالقانی را تقطیع و آیت الله کاشانی 

فروردین1358.چالکرود رامسر
سیدمهدی طالقانی در کنار پدر

فکر می کنم که وقتــی با ایــن وقاحت و 
صراحت ســخنان آیــت الله طالقانی را 
تقطیع و آیت الله کاشانی و شهید نواب 
صفوی و فدائیان اسلام را همراه کودتا 
جلوه می دهند، می توانیم نتیجه بگیریم 
که مــا هنــوز به شــدت اســیر جنــگ نرم 
دشمن هســتیم! در آن دوره جنگ نرم 
دشمن، ویژگی هایی داشت که با اندکی 
تأمل، می توان مختصات آن را به دست 
آورد و متوجه شد که چه کسانی عملیات 

آن را هدایت می کردند...

سید مهدی طالقانی: »ساواک در مورد شخص 
پدر، مسجد هدایت و افرادی که به آنجا رفت وآمد 
داشتند، حساسیت ویژه ای داشت و هرچند وقت 
یک بار، مســجد را به بهانه ای می بست و ایشان 
را دستگیر می کرد! به طوری که پدر همیشه یک 
ساک آماده برای رفتن به زندان داشتند و اعضای 
خانواده ایشان هم به این وضعیت کاملا عادت 

کرده بودند...«
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علی احمدی فراهانی؛ تاریخ پژوه

مقلد صدا
کتــاب »مقلد صــدا« اثر 
تومــاس برنهــارد را ناصر 
غیاثی به فارســی ترجمه 
کرده و به تازگی از ســوی 
نشر نو منتشــر شده است. 
برنهارد، نمایشنامه نویس، 
رمان نویــس، روزنامه نگار و 
شاعر اتریشی،  از نویسندگان 
بــزرگ زمانــه شــناخته 
می شود. آثار وی هم تلخ و 

گزنده اند و هم با زبانی نشاط بخش و هیجان انگیز، تصویری از 
فساد و تباهی دنیای مدرن، رشد و گسترش تمامیت خواهی 

و تأثیر متقابل واقعیت و نمود، ارائه می دهند.
در مقلد صدا، برنهارد یکی از تأثیرگذارترین کارهای کمدی 
سیاه خود را پیش روی خوانندگان می گذارد. مجموعه ای 
از داستانک ها که برخی از آنها براساس مواردی است که در 
گزارش روزنامه ها آمده، برخی شان از مکالمات با دیگران و 
برخی شان از شایعاتی که سر زبان ها افتاده که هجونامه ای 

دقیق، نافذ و گزنده است.
این نویسنده اتریشــی با طنز تســخیرکننده خود در هر 
داستان کوتاهش ضربه سهمگینی به خواننده وارد می کند. 
جورج اســتاینر او را همطــراز نویســندگان بزرگی چون 
کافکا، موزیل و هرمان بــروخ می داند و جــان آپدایک با 
نویســندگان بزرگ دیگری چون گونتر گراس، هاندکه و 

وایس مقایسه اش می کند.
مقلد صدا، گواهی دیگر اســت بر آنکه تومــاس برنهارد از 
بزرگ ترین طنزپردازان ســیاه دوران ماست. نشر نو کتاب 
مقلد صدا نوشــته توماس برنهارد را با ترجمه ناصر غیاثی 

در 125صفحه، به بهای 55هزار تومان منتشر کرده است.

پادشاهی بریتانیا
کتاب »پادشاهی بریتانیا« 
نوشته »نیکول هورتینگ« 
را پریسا صیادی به فارسی 
برگردانــده و بــه تازگی از 
سوی انتشــارات ققنوس 
منتشر شده است. تاریخ آغاز 
پادشــاهی بریتانیا به دوره 
قرون وسطی و فرمانروایی 
آلفرد کبیربــاز می گردد. 
او بــر وایکینگ هایی که به 

انگلستان یورش آوردند پیروز شــد و سپس به اصلاحات 
دوراندیشانه دست زد، در  میان همه پادشاهان و ملکه های 
انگلســتان فقط او به »کبیر« ملقب شده است. هم اکنون 
حکومت بریتانیا مشــروطه سلطنتی اســت. تصمیمات 
سیاســی را مقاماتی می گیرند که با رأی مــردم انتخاب 
شده اند، با اینکه ملکه یا پادشاه در رأس حکومت قرار دارد 
اما فقط با مشورت با پارلمان یا دیگر مقامات تصمیم گیری 
می کنند. نظام مشروطه بریتانیا نتیجه تغییراتی است که 
طی ســالیان دراز رخ داده است. هشتاد و ششمین جلد از 
مجموعه تاریخ جهان انتشارات ققنوس با عنوان »پادشاهی 
بریتانیا از آغاز تا به امروز« به رویدادهای پادشاهی بریتانیا 
از دوره قرون وسطی تا دوران معاصر می پردازد. »مجموعه 
تاریخ جهان« انتشــارات ققنوس می کوشد چشم اندازی 
گســترده و ژرف از ســیر تاریخ و نقد آن عرضه کند. این 
مجموعه با ارائه زمینه های فرهنگی رخدادهای تاریخی، 
خواننده را به مطالعه تاریخ تشــویق می کند. انتشــارات 
ققنوس کتاب پادشاهی بریتانیا نوشته نیکول هورتینگ را 

در 120صفحه، به بهای 65هزار تومان منتشر کرده است.
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۴۴سال گذشــت، از روزی که سرزمین نخل و 
نارنج با قهر زمین درهم پیچید. حالا نه اثری از 
آن شهر خشت و گلی منسوب به عیلامی ها باقی 
مانده و نه در ذهن جوان ترهــا تصویری از روز 

زلزله وجود دارد.
یــاد ۲۵هزارنفری کــه در ثانیه ای چشــم از 
جهان فروبســتند هم در خاطر شــهر کمرنگ 
شده اســت. زلزله 7.8ریشــتری غروب شنبه 
۲۵شــهریور۱۳۵7 روزگار طبــس را به ۲نیم 
تقســیم کرد تا هیچ پیوندی جز خاطر آدم ها 
میان طبس خشت و گلی قبل از حادثه و شهر 
دوباره ساخته شده، نباشــد. طبس حالا بیش 
از آنکه به زلزله و تکرار آن بیندیشــد در رؤیای 

رسیدن آب دریا و توسعه است.

طبس در میان هیاهو
اواخر تابســتان۱۳۵7 اســت؛ کمتــر از یک 
مــاه از آتش ســوزی ســینمارکس آبــادان 
)۲8مــرداد۱۳۵7( و 8روز از جمعــه ســیاه 
)ســرکوب خونین تظاهرکننــدگان انقلابی 
 در میــدان ژاله تهــران، ۱7شــهریور۱۳۵7( 

گذشته است. 
ایران، آبستن ناآرامی هایی اســت که باعث به 
ثمر رسیدن انقلاب اسلامی شــدند. مردم اما 
سعی کرده اند در جریان این ناآرامی ها زندگی 
عادی را هم فراموش نکنند. شــهر خســته از 
جنب وجوش نخســتین روز کاری هفته، شنبه 
۲۵شهریور۱۳۵7به غروب نزدیک شده است تا 
دمی بیاساید، اما درست در میانه همین آسودن 
پیش از فرارســیدن سیاهی شــب، ساعت در 

۱9:۳6 ثابت می ماند.
 گســل نایبنــدان تا طبــس فعال می شــود، 
زمین لــرزه ای با قــدرت 7.8ریشــتر در عمق 
۱۰کیلومتری زمین و فاصله ۱۵کیلومتری مرکز 
شهرستان اتفاق می افتد و طبس و روستاهای 
بخش مرکــزی آن را تا شــعاع ۳۰کیلومتری 
تخریب می کند تــا قدرتمندترین زلزله ای که 

تا به حال در تاریخ ایران ثبت شده، نام بگیرد.
بعد از زلزله، 4سال چادرنشینی 

ناآرامی ها هنوز باقی اســت، طبس در چشــم  
برهم زدنی به تلی از آوار تبدیل شده، مردم یک 
گوشه ایستاده اند روی زمین خاکی و به آواری 
نگاه می کنند که روزگاری شهرشان بود و حالا 
زندگی و عزیزانشــان را در خود فرو برده است. 
با دســت های خالی هر آنچــه می توانند از این 
تل، پس می گیرند، اما دست های خالی چقدر 

توان دارد؟
این روایتی است که سیداسدالله حقانی، شهردار 
طبس بعد از زلزلــه با ما در میــان می گذارد: 
روزهای سختی بود، ســال ۵7زلزله آمده بود، 
زمان گره خورد به روزهای انقلاب اســلامی و 
تحولات نظام سیاسی، سال۵9 به من پیشنهاد 

شهرداری طبس را دادند، نپذیرفتم. 
فرماندار وقت گفت اگر قرار است ما مسئولیت 
را قبول نکنیم بایــد به آمریــکا بگوییم بیاید 
کار را دســت بگیرد؟ این حرف روی من تأثیر 
گذاشت و شهرداری را به شــرطی قبول کردم 
که 6ماه کار کنم و اگر موفــق بودم ادامه دهم. 
اما می دانید شــهر چــه بود؟ یک تــل خاک و 
مردمی که در زمیــن خاکی فرودگاه اضطراری 
طبس در چادر و کانتینــر زندگی می کردند و 
می خواســتند زودتر به خانه هایشان برگردند، 
اما در روزهای پس از انقلاب و آغاز جنگ ایران 
و عراق، همه  چیز به قدری پیچیده بود که مردم 
 تا سال6۱ در چادر و کانتینر ماندند و تدریجا به 

خانه بازگشتند.

دست های خالی 
سیداســدالله حقانی پیش از زلزلــه، معلم بود 
و ۲ســال بعد از زلزله در قامت شهردار طبس 
مســئولیت را گردن گرفت؛ مردی که در زلزله 
همسر و بســیاری از اعضای خانواده خود را از 
دست داد و هم درد همه آنهایی بود که عزیزی را 

زیر آوار داشتند.
آنچه در اختیــار دارد، تلی از آوار اســت، یک 
خاور 9۱۱ اهدایی شــرکت خاور، یک پیکان و 
ماشین آتش نشــانی ZIL فرسوده و شهرداری 
با همین امکانات باید علاوه بر آواربرداری کامل 
 شهر، لوله کشــی آب آشامیدنی شــهر را هم

 انجام دهد.
حقانی اما از پا نمی نشیند و در جریان سمیناری 
که با حضور معاون وزیر برگزار می شود، به دیدار 
او می رود و طبس را شــهری با وضعیت بدتر از 
شــهرهای جنگ زده معرفی می کند. رایزنی ها 
در مشــهد، تهران و اداره هــای مختلف نتیجه 
می دهــد و در نهایت با تجهیزاتــی چون لودر، 
بولدوزر، ماشین حمل جنازه برای پیکرهایی که 
۲سال زیرآوار مانده بودند، ماشین آتش نشانی 
و امکاناتی از این دســت، طی ۱۰سال )تا سال 

۱۳69( طبس به مفهوم شهر نزدیک می شود.

از طبس تا رودبار
حقانی متولد۱۳۳۰ اســت و بعد از سال۱۳69 
و پایان بازســازی طبس با وقوع زلزله رودبار، 
مسئول بازسازی روستای ناوه بخش در دهستان 
کلیشم بخش عمارلو شهرستان رودبار می شود: 
سال۱۳69 کارهای اساسی طبس به سرانجام 
رسیده بود، می خواستم اســتعفا دهم، اما وزیر 
کشور به شرط قبول مســئولیت بازسازی یک 
روستا در رودبار با اســتعفایم موافقت کرد. بعد 
از آن اما به آموزش و پرورش برگشــتم و حالا 

بازنشسته این اداره هستم.
حالا دیگر طبس به روایت حقانی به جز خاطره 
قدیمی ها، نشانی از روزهای زلزله ندارد. نسل، 

جدید شده است و دیگر غم قدیمی ها جز تکرار 
روایت هایشان جای دیگری نمود پیدا نمی کند.

درس زلزله در دیار کویر
طبس به دلیل فاصله نزدیک به گسل نایبندان، 
زلزله خیــز اســت. همیــن چنــد روز پیش، 
۲۲شهریور۱۴۰۱ زلزله ای با قدرت ۵.۱ریشتر 
ساعت ۴:۰7 صبح حوالی عشــق آباد رخ داد و 
طبس را لرزاند. علی اکبر رحیمی، فرماندار ویژه 
شهرســتان طبس می گوید باتوجه به اینکه هر 
چند سال زلزله های خســارت آفرین در طبس 
رخ می دهد، سعی شده اصول ساختمان سازی 
رعایت شــود کــه براســاس برآوردهــا این 
ســاختمان ها فقط با زلزله های بالای 7ریشتر 

آسیب می بینند.
زلزله سال۱۳۵7 و تجربه تلخ داغ های روی دل 
مانده اهالی، آنها را مجاب کرد این بار شــهر و 
خانه هایشان را طوری بسازند که با هیچ لرزه ای 

فرو نریزد. 
رئیس شورای شهرستان به این موضوع اشاره و 
تأکید می کند که طبس جدید با نسلی ساخته 
شده که داغ را با پوســت و استخوان خود درک 
کرده اند، هنوز در قید حیات هستند و اصرارشان 
ساخت وســاز محکم و ضدزلزله است: مصالح 
عمده به کار رفته در ایــن منطقه پیش از زلزله 
خشــت خام و خانه های گلی بود کــه به دلیل 
اهمیــت تاریخی، اجــازه ساخت وســاز آنها با 

سازه های جدید و بازسازی وجود نداشت. 
طبس مســتعد این همه خرابی بود و در زمان 
زلزله همه خانه ها، بناهای ارزشــمند تاریخی 
و حتی امامزاده محل دفن بــرادر امام رضا)ع( 
به طور کامــل از بین می روند. بعــد از زلزله اما 
مردم به دلیل این تجربه تلــخ، اصرار زیادی به 
ساخت وساز مقاوم دارند و گویی متقاعد شده اند 
که قوانین نظام مهندسی را با وجود گران  بودن 

رعایت کنند.
غلامحسین طاهری درس دیگر این تجربه تلخ 
را از بین رفتن بناهای تاریخی می داند؛ ناآگاهی 
مردم و فعال نبودن ســازمانی به عنوان میراث 
فرهنگی موجب شده اســت حتی بقایای آثار 
تاریخی و باستانی این شهر تاریخی هم به طور 
کامل آواربرداری شــوند و هیچ نشــانی از آنها 

باقی نماند.

یک فاصله غم انگیز 
تخریب کامل آثار تاریخی در کنار تلفات سنگین 
انسانی، اثری از گذشته طبس بر جای نگذاشت. 
به روایت عضو هیأت علمی پژوهشگاه بین المللی 
زلزله شناسی و مهندسی زلزله، زمین لرزه طبس 
با تخریب 7۰درصدی شهر، این منطقه تاریخی 
را طوری از بین برد که عملا با خاک یکسان شد 
تا به طرز غم انگیزی طبس ساخته شده بعد از 
زلزله هیچ شباهتی به گذشته خود نداشته باشد: 
تمام آثار تاریخی طبس از بیــن رفت و هرچه 
جای آن ســاخته شــد، بناهای نویی است که 
آثاری از گذشته طبس بر خود ندارد. اما درسی 
که این زلزله به ما داد موجب شــد آواربرداری 
کامل آثــار تاریخی در زلزله بم تکرار نشــود و 
حالا گرچه ارگ از بین رفت، اما بازسازی آن تا 
 حدودی این بنای تاریخی را به شمایل گذشته

 بازگردانده است.
 نکتــه مهــم دیگــر زلزلــه طبــس از نــگاه 
»مهدی زارع« ثبت شتاب نگاشــت زلزله برای 
نخســتین بار بود: مرحوم مهنــدس علی اکبر 
معین فرد نخســتین مهنــدس زلزلــه ایران، 
بنیانگذار شبکه شــتاب نگاری کشور ۳ماه قبل 
از زلزله دستگاه شــتاب نگاری را در بیمارستان 
طبس فعال کرد. این شــتاب نگار جنبش های 
شدید زمین را در فرکانس های مختلف ثبت کرد 
که به عنوان مبنای طراحی در مهندسی زلزله 
در ایران قرار گرفت. به گفته وی، شتاب نگاشت 
زلزله طبس که با فاصله ۵کیلومتری از گســل 
به دســت آمد تا مدت ها در ایران و بســیاری از 
کشورهای پیشرفته دنیا تنها نگاشتی بود که از 
فاصله نزدیک یک گسل زمین لرزه ای ثبت شد 
و در زمان خود حتــی در تدوین آیین نامه های 
مهندسی زلزله کشــورهای پیشرفته هم مورد 

استفاده قرار گرفت.

از طبس چه ماند؟
طبس که در گذشــته جزو خراسان بزرگ بود 
در دهه های گذشته یک بار سهم استان یزد شد 
و بعد از آن در ســال۱۳9۱ به خراسان جنوبی 
رسید. شهرســتان طبس که با بیش از 7۰هزار 
نفر جمعیت دارد با چالش هایی در زیرســاخت 
به ویژه راه، بهداشت و درمان و کمبود آب دست 

 و پنجه نرم می کند.
طبس اما به گفته غلامحســین طاهری، رئیس 
شورای شهرســتان، ظرفیت های مهمی چون 
پایتختی زغال سنگ ایران، راه مواصلاتی ۵استان 
مهم کشور، اداره کل راه آهن شرق و ریل راه آهن 
بافق-مشــهد، فرودگاه، ژئوپارک ملی، باغ شهر 
و نهر دائمی ، باغ تاریخی گلشــن، ساخت وساز 
صددرصد ویلایی، تنوع محصولات کشاورزی 
 چون تولید خرما و نــارج و برنج، حــرم برادر
امام رضا)ع( روســتاهای گردشــگری، کویر و 
ویترین زمین شناســی، معدن، ارزش زمین و 

فضای نخبگانی را دارد.

   
طبس گرچه داغ ۱۳۵7 را فراموش نکرده و هر 
لرزه ای برایش یادآور این تجربه تلخ اســت، اما 
حالا بیش از آنکه به زلزله و تکرار آن بیندیشد در 
رؤیای رسیدن آب دریا و توسعه است؛ تصویب و 
به ثمر نشستن مطالعات استخراج نفت، آب های 
ژرف، انتقال آب دریای عمــان و خلیج فارس، 
ایجاد بندرخشــک و گمرک از نگاه مسئولان و 
اهالی این شهرســتان کویری می تواند زمینه 

توسعه طبس را فراهم کند.

روزی که طبس لرزید و نفس برُید
۲۵شهریور ۵7زلزله ویرانگر، جان طبس را گرفت، اما این شهر از نو برخاست و بار دیگر زنده شد

کدورت آب چشمه کوهرنگ 
طبیعی است

گل آلود شدن چشمه کوهرنگ کاملا هیدرولوژیکی و طبیعی 
است. به گزارش ایلنا، سرپرســت معاونت عمرانی استاندار 
چهارمحــال و بختیاری با اعلام این خبــر گفت: می توان با 
قطعیت اعلام کرد که در کدورت آب چشمه کوهرنگ بشر 

هیچ دخالتی نداشته است.
علی حیدری اظهارداشت: چشــمه کوهرنگ سرچشمه دو 
رود زاینده رود و کارون است، این چشمه  در اواسط مردادماه 
سال جاری دچار کدورت شدید شد و بلافاصله قبل از ورود 

آب به مخازن کوهرنگ از مدار خارج شد.
وی افزود: چشــمه کوهرنگ یک چشــمه کارستی بوده و 
کارســت به معنای حفره وغار طبیعی زیرسطحی است که 
طبق بررسی های صورت گرفته نشان می دهد نوع کارست 
این چشــمه از نوع خوردگی و انحلال توده های سنگ های 
کربناته است. حیدری خاطرنشان کرد: طبق گزارش های ارائه 
شده در سالیان اخیر هر چه به سمت جلو حرکت می کنیم، 
کدورت چشمه در برهه های مختلف افزایش پیدا می کند و 
باید یک فکر اساسی برای جلوگیری از بحران های احتمالی 

درصورت تکرار شدن این پدیده داشته باشیم.
سرپرست معاونت عمرانی اســتاندار چهارمحال و بختیاری 
با بیان اینکه در ایجاد کدورت چشمه  آب کوهرنگ تغییرات 
اقلیمی و کاهش یخچال های طبیعی مؤثر است، عنوان کرد: 
مقرر شد حوضچه های آرامش برای ته نشین شدن گل و لای 

چشمه ، درصورت تکرار این کدورت ایجاد شود.

  کاهش بیکاری در بوشهر
با مهارت افزایی

نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شورای اسلامی 
با تأکید بر لزوم تحقق سهم اشتغال استان در صنعت گفت: 
کاهش بیکاری در استان بوشهر نیازمند تقویت مهارت های 
جوانان اســت. به گزارش مهر، عبدالکریــم جمیری اظهار 
داشت: مهارت آموزی و اشتغال زایی ۲رکن اقتصاد مقاومتی 
است. نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: در عرصه اقتصاد مقاومتی آموزش های 
فنی و حرفه ای و مهارت آموزی حامیان پویایی و پشتیبان 
اصلی صنعت، کار و تجارت هســتند. وی تأکید کرد: یکی 
از ابزارهای مهم و لازم اقتصــاد مقاومتی، ارائه آموزش های 
مهارتی است که کسب این مهارت ها و تقویت آن در جامعه 
گره های بزرگی را باز خواهد کــرد و فراگیری آموزش های 
فنی و حرفه ای برای ایجاد اشتغال پایدار و کمک به اقتصاد و 
توسعه جامعه ضروری است. جمیری با تأکید بر لزوم پیگیری 
جدی سهم اشتغال مردم استان بوشــهر  در حوزه صنعت، 
افزود: مشکل جامعه امروز بیکاری است و مهم ترین مأموریت 
ما این اســت که با توســعه آموزش های فنی و حرفه ای به 
اشتغال مردم توجه جدی داشته باشیم. نماینده مردم بوشهر، 
گناوه و دیلم در مجلس شورای اسلامی گفت: آموزش های 
فنی حرفه ای و مهارتی در استان بوشهر باید رونق پیدا کند 
و متناســب با نیاز صنعت نیروی ماهر پرورش داده تا شاهد 

کاهش بیکاری در استان بوشهر باشیم.

خبر

تولید بیش از 4۰ هزار تن 
سیب در سلطانیه

سرپرست جهادکشاورزی سلطانیه، از پیش بینی 
تولید بیش از ۴۰هزار تن سیب در این شهرستان 
خبر داد. به گزارش ایسنا، هادی یاسر با بیان اینکه 
در ســلطانیه زنجان حدود 9۵۰هکتار باغ سیب 
بارور وجود دارد، عنوان کرد: پیش بینی می شود از 
این میزان سطح، بیش از ۴۰هزار تن سیب توسط 

کشاورزان  سلطانیه برداشت و روانه بازار شود.
وی با اشاره به مهم ترین ارقام مورد کشت سیب 
در این شهرستان، ادامه داد: از مهم ترین این ارقام 
می توان به رقم رد، گلدن، گالا، لبنانی، فوجی و 

گرانی اسمیت اشاره کرد.
این مسئول با یادآوری اینکه تعداد بهره برداران 
سیب در شهرســتان بیش از ۴۰۰کشاورز است، 
یادآور شد: پیش بینی می شــود از محل فروش 
۴۰هزار تن محصول ســیبی که در شهرســتان 
برداشــت می شــود بیش از ۲۵۰میلیارد تومان 
عاید باغداران شود. با توجه به شرایط آب و هوایی 
شهرستان ســلطانیه، کشــاورزی از اصلی ترین 
شغل های مردم این شهرستان محسوب شده و 
محصولاتی چون انواع خیار، انگــور، گلابی، به، 
سیب، ســیب زمینی، گردو، لوبیا، گوجه فرنگی، 
آلو، آلبالو، گوجه سبز، بادام در زمین ها و باغ های 
این شهرســتان کشــت می شود. ســلطانیه در 
۴۰کیلومتری جنوب شرقی مرکز استان زنجان 
قرار گرفته است و علاوه بر باغداری و دامد اری با 

اثر جهانی گنبد سلطانیه شناخته می شود.

 خبر

عدد خبر

مدیــرکل زندان هــای اســتان اصفهان 
گفــت: تاکنــون ۵۷درصــد از اشــتغال 
زندانیــان در اســتان اصفهــان محقــق 
شــده اســت و در ایــن زمینــه صنایــع 
همکاری ویژه ای داشته اند. به گزارش 
مهــر، علیرضــا بابایــی، بــا بیــان اینکه 
تکلیــف قانونــی ســازمان زندان هــا 
نگهــداری از زندانیــان اســت، افــزود: 
رســالت ایــن ســازمان بازســازی و 

بازپروری افراد است.

57
درصد

اصفهان

مدیــرکل آمــوزش و پــرورش کرمــان از 
آغاز ســال تحصیلــی در این اســتان با 
حضــور ۶۵۰هــزار دانش آمــوز در دوم 
مهرمــاه۱۴۰۱ خبــر داد. بــه گــزارش 
تســنیم، رضا رضایــی افــزود: مدارس 
حتما حضوری خواهد بود. توزیع کتب 
درسی آغاز شده و 2۰مدرسه بازسازی 
شــده تــا دانش آمــوزان در فضــای نو و 
مستحکم به تحصیل مشغول شوند.

650000
دانشآموز

کرمان

با وجود سرمازدگی تاک ها پیش بینی 
می شــود امســال ۱۵۰هــزار تــن انگــور 
از باغ هــای اســتان قزویــن برداشــت 
شــود. بــه گــزارش تســنیم، برداشــت 
انگــور چنــد روزی اســت کــه از ســطح 
2۶هــزارو۴۰۰ هکتــار از باغ هــای آغــاز 
شــده اســت. امســال ســرمازدگی 
۸۰درصد بــه باغ هــای انگور خســارت 
زده اســت. ۷۰درصد انگور اســتان به 

کشمش تبدیل می شود.

150000
تن
قزوین

همدانعکس خبر

زنجان

باغ های سیب شهرستان رزن

هر سال از حدود ۷هزارهکتار  باغ های سیب استان همدان 
بیش از ۱۵۰هزارتن سیب درختی برداشت می شود. 

شهرستان رزن در ۸۰کیلومتری شمال همدان قرار دارد.
عکس: تسنیم / عبدالرحمن رافتی

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار 

نقل قول خبر

علیرضا نصرآبادی
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 

خراسان جنوبی 
از ســال گذشــته براســاس اجــرای قانــون 
ســاماندهی و حمایــت از تولیــد و عرضــه  
مسکن بیش از هزار هکتار زمین به صورت 
رایگان واگذار شده است. در بخش اجرای 
قانــون ســاماندهی و حمایــت از تولیــد و 
عرضه  مســکن، سال گذشــته ۸33هکتار 
زمیــن بــرای ســاخت مســکن ملــی واگذار 
شد. در ســه ماهه ابتدای امسال نیز بیش 

از 2۰2هکتار زمین واگذار شده است.

خراسان جنوبی

مجتبی عبداللهی
استاندار البرز 

در قرارگاه مســکن اســتان برای دســتیابی 
بــه راه حلــی مؤثــر به منظــور رفــع مشــکل 
کمبــود مســکن به دنبال مشــارکت بخش 
خصوصــی در اجــرای پروژه هــای محــل 
اســکان جامعه کارگری و صنعت هســتیم 
و در ایــن زمینه از فعالان اقتصادی اســتان 
حمایت می کنیم. برای حل مشکل اسکان 
کارگــران شــهرک های صنعتــی به دنبــال 
اجــرای پروژه هایی تحت عنــوان خوابگاه یا 

مسکن کارگری هستیم.

البرز

محمدرضا حسین نژاد
استاندار خراسان شمالی

کارگــروه اســب اصیــل ترکمــن بایــد مانند 
تمــام کارگروه هــا تثبیــت و تا مــاه آینــده از 
ســوی دســتگاه های متولــی تامیــن زمیــن 
پیســت اســب دوانی تعیین تکلیف و سند 
چشــم انداز بلندمــدت و کوتاه مــدت بــرای 
این منظور در استان تدوین شود. به دنبال 
پیدا کــردن راهــکار بــرای نهاده هــای دامی 
پرورش اسب از سوی وزارت جهادکشاورزی 

خواهیم بود.

خراسان شمالی

عنایت انصاری فرد
مدیر فرودگاه بین المللی یاسوج

فرودگاه یاســوج آمادگــی انجــام پروازهای 
بین المللی را دارد. امیدوارم نخستین پرواز 
بین المللــی در تاریخ این اســتان به مقصد 
نجــف باشــد. تعــداد 3۴پــرواز مربــوط بــه 
مردادماه بوده که نسبت به تیرماه افزایش 
۴2درصدی داشته است. همچنین در این 
مدت ۸هــزارو۷۶۷ مســافر در این فرودگاه 

جابه جا شده است. 

کهگیلویه  و بویراحمد

چهارمحال و بختیاری

بوشهر

بعــد از زلزلــه، مــردم طبــس بــه دلیــل 
تجربــه تلــخ زلزلــه ســال 1357 اصــرار 
زیادی به ســاخت و ســاز مقــاوم دارند 
و گویــی متقاعــد شــده اند کــه قوانیــن 
 نظام مهندســی را با وجود گــران  بودن

 رعایت کنند

 تصویــب و بــه ثمــر نشســتن مطالعات 
اســتخراج نفت، آب هــای ژرف، انتقال 
آب دریای عمــان و خلیج فارس، ایجاد 
بندرخشک و گمرک از نگاه مسئولان و 
اهالی این شهرستان کویری می تواند 

زمینه توسعه طبس را فراهم کند

رنا
:  ای

س
عک
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